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 بررسی»جهان صنعت« از دومینوی تخریب بافت تاریخی تهران

به داد »پامنار« برسید

شهرداری از جان پارک های پایتخت چه می خواهد؟

تبر زاکانی بر درختان تهران

 کاهش خرج دولت 
همیشه خوب است؟ 

 یک�م- آی��ا این گ��زارش ک��ه »دول��ت ایران 
کم  خرج  ترین دولت در حال  توسعه معرفی  شده« را 
باید به فال نیک گرفت. بدیهی است اگر دولت بتواند 
از هزینه های غیر مفید خود بکاهد و هزینه هایی که 
می کن��د را در بهینه ترین وضعیت خرج کند، اتفاق 

خوبی است. 
دوم- بنابراین خبر ارائه شده از سوی خبرگزاری ها 
که دولت ایران کم خرج ترین دولت اس��ت، می تواند 
سویه های منفی داشته باشد؟ بله چنین است. دولت 
ایران اگر بتواند در بخش عمران و آبادانی هزینه کند 
باید آن را به فال نیک گرفت. این وضعیت متاسفانه 
در ایران به سوی نامناسبی رفته و هزینه های عمرانی 
به سوی منفی شدن پیش رفته است. از سوی دیگر 
کم شدن خرج دولت می تواند به این دلیل باشد که 

حقوق کارمندان را در حداقل ها نگه می دارد.

برای مقابله با اقدامات تروریستی آمریکا در منطقه

ایران ۷ شخص و 5 نهاد 
آمریکایی را تحریم کرد

وزارت ام��ور خارجه جمهوری اس��امی  ایران در 
راس��تای اجرای قانون »مقابله با نقض حقوق بش��ر 
و اقدامات ماجراجویان��ه و تروریستی ایالات متحده 
آمریکا در منطقه«، به ویژه به استناد مواد ۴ و ۵ قانون 
فوق الذکر، اشخاص و نهادهای آمریکایی زیر را به دلیل 
حمای��ت و تأمین مالی رژیم صهیونیستی در ارتکاب 
اقدامات تروریستی و ترویج و حمایت از تروریسم و نقض 
فاحش حقوق بشری در جنگ علیه مردم فلسطین به 
ویژه مردم نوار غزه، تحت تحریم قرار می دهد. به گزارش 
ایرنا، اشخاص حقوقی زیر به دلیل حمایت و همدستی 
ب��ا رژیم صهیونیستی در ارتکاب اقدامات شنیع علیه 
مردم فلسطین به ویژه مردم نوار غزه تحت تحریم قرار 
می گیرند: ۱-شرکت تسلیحاتی لاکهید مارتین به دلیل 
تهیه و تامین تجهیزات نظامی برای رژیم اسرائیل در 
طول جنگ غزه؛ ۲- شرکت جنرال داینامیک به دلیل 
تهیه گلوله های ۱۵۵ میلیمتری برای رژیم اسرائیل در 
جنگ علیه غزه؛ 3- شرکت اسکایدیو به دلیل ارسال 
پهباد به رژیم اسرائیل در جنگ غزه ۴- شرکت شورو 
به دلیل همکاری با اسرائیل در استخراج چاه های گاز 
واقع در شرق مدیترانه و بهره برداری رژیم اسرائیل از 
منابع مالی حاصل از آن در حمله به غزه؛ ۵.-شرکت 
اطاعات��ی خارون به دلیل نقش آن در تحریم وزارت 
خزانه داری آمریکا علیه حماس، کوشش جهت قطع 
دسترسی حماس و جهاد اسامی به شبکه انتقال ارز 
کریپتو به بهانه پولشویی، اشخاص حقیقی زیر به دلیل 
حمایت و همدستی با رژیم صهیونیستی در ارتکاب 
اقدامات شنیع علیه مردم فلسطین به ویژه مردم نوار 
غزه تحت تحریم قرار می گیرند: ۱- جیسون گرینبات، 
مشاور ارشد دونالد ترامپ رییس جمهور پیشین آمریکا 
به دلی��ل حمایت از نابودی حم��اس و اولویت دادن 
حذف این گروه به هر گونه اقدام اصاحی در فلسطین 
۲- مایکل روبین از اندیش��کده امریکن اینترپرایز به 
دلیل حمای��ت از تداوم حمله به حم��اس تا نابودی 
کامل این گ��روه و حذف آن در نوار غزه 3- جیسون 
برادسکی مدیر اجرایی گروه اتحاد علیه ایران هسته ای 
به دلیل طرح ایده های ضدفلسطینی و انتشار گزارش 
غیر واقعی در مورد جمهوری اسامی ایران در عملیات 
طوفان الاقصی۴- کلیفورد م��ی رییس بنیاد دفاع از 
دموکراسی به دلیل حمایت از اقدامات ضد حقوق بشری 
در جنگ غزه۵- ژنرال برایان فنتون فرمانده نیروهای 
عملیات ویژه ارتش آمریکا به دلیل کمک اطاعاتی و 
امنیتی به رژیم صهیونیستی ۶-براد کوپر، فرمانده ناوگان 
پنجم نیروی دریایی آمریکا به دلیل حمایت از اقدامات 
ضدحقوق بشری در جنگ ۷- گرگ هایز، مدیرعامل 
شرکت تسلیحاتی RTX به دلیل حمایت از اقدامات 

ضد حقوق بشری در جنگ غزه.

 چتر اتحاد  بخش خصوصی
 نباید سوراخ شود 

محمد صادق جنان صفت 
نهاده��ای حکومت��ی در 
ایران به ویژه نهاد دولت هرگز 
ب��اور ندارند باید ق��درت را به 
بخش خصوصی تفویض و راه 
را ب��رای پیش��رفت نهادهای 
خصوص��ی ب��از ک��رد. دولت 
سیزدهم در این باره سخت گیر تر از دولت های پیشین 
اس��ت و تمایل دارد همین می��زان اختیارات و نفوذ 
بخش خصوصی را نیز از آنها بگیرد. در این شرایط باید 
بخش خصوص��ی ایران بتواند یکصدا و متحد و دور از 
تعارض منافع کوتاه مدت، راه را برای پیشرفت خود و 
کاهش قدرت نهاد دولت باز کند. شوربختانه اما نهادهای 
خصوصی در این مسیر استوار و پابر جا نیستند و در 
برابر توپ و تشرهای پیدا و پنهان دولت و تهدیدهای 
احتمالی مبنی بر تحدید فعالیت هایشان در سخت ترین 
روزها جا می زنند. واقعیت این است که نهاد دولت در 
ای��ران به هر دلیل توانایی لازم و کافی برای بررس��ی 
کارشناسی مسائل را ندارد و نیز به دلایل گوناگون توانایی 
بررسی های  راهبردی در اقتصاد جهانی را از دست داده 
است. بخش خصوصی ایران می تواند با شناخت دقیق 
از کاستی های دولت و نیز فضای مساعد جهانی که در 
آن شرکت ها جای نهادهای دولتی را گرفته اند، خود را 
به وضعیت برتر برساند. نهادهای خصوصی در ایران 
اکنون در نقطه عطف قرار گرفته اند و باید با کنار نهادن 
منفعت ه��ای کوتاه مدت و نیز دل کندن از رانت های 
ارزی و ریالی و نیز برخی دام های پهن شده از سوی 
دولت مثل ان��رژی ارزان در وضعیتی کاما برتر قرار 
گیرند. شرط اصلی پیشرفت بخش خصوصی اما این 
است که راه را بر چند پاره شدن ببند د و کلیت خود را 
در تعارض های داخلی با فرسایش روبه رو نکنند. هیچ 
عقل سلیمی نمی گوید نهاد خصوصی باید در وضعیت 
تعارض بزرگ با نهاد دولت قرار گیرد و با دولت از سر 
ستیز درآید اما می تواند این را به نهاد دولت تفهیم کند 
که نباید بخش خصوصی را در تعارض با هم قرار دهد. 
معلوم است که دولت ها با استفاده از قدرت فوق العاده 
خود، در سیاست و در اقتصاد می توانند دام پهن کنند. 
در حال حاضر این دام بزرگ در زمین تخصیص ارز پهن 
شده است و می توان این مقوله را با همبستگی برطرف 
کرد. نباید تصور کرد دولت همیشه به یک گروه وفادار 
می ماند و این دام دیگری است. نهادهای خصوصی به 
ویژه تشکل های خصوصی می توانند و باید با استفاده از 
نیروی کارشناسی بسیار نیرومندی که دارند، دولت را 
در شرایطی قرار دهند که دست از تصدی گری برداشته 
و به سخنان بخش خصوصی با دل و جان گوش دهد.  
نهادهای خصوصی باید چتر اتحاد میان خود را نیرومند تر 
از پیش بر بالای سر همه بگیرند و راه سوراخ کردن آن 
را به وسیله تیرهای پیدا و پنهان دولت مسدود کنند. 
شوربختانه در روزهای تازه سپری شده که ۱0 تشکل 
بزرگ صنعتی ایران در یک نامه مش��ترک توانستند 
ی��ک گام بلند برای برافراشتن چتراتحاد بردارند یک 
تشکل از شرایط موجود اظهار نارضایتی کرده و نکاتی 
را بیان کرده اند که می تواند رخنه در بخش خصوصی 
باشد. کاش روزی برسد که اگر یک تشکل خصوصی 
تصور می کند باید راه دیگری برود از همان گام نخست 

راهش را جدا کند.

سرمقاله

یادداشت

نقد روز

 گام های واشنگتن در خاورمیانه
نادر کریمی جونی- حمایت کشورهای عربی 
مانند عربستان و اردن علیه حمله موشکی ایران 
به رژیم صهیونیستی و مشارکت همین کشورها از 
عملیات پدافندی آمریکا، فرانسه و انگلستان علیه 
پرنده های انفجاری ایران که به مقصد شهرها در 
س��رزمین های اشغالی در حرکت بودند، پیش و 
بیش از آنکه خبر خوبی برای تل آویو باشد خبری 

تعهدآور برای واشنگتن محسوب می شود. 

بازی بن سلمان با کارت فلسطین
محمدرضا ستاری

در هفته ای که گذشت، 
همزمان با برگزاری مجمع 
جهانی اقتصاد در عربستان 
سعودی و سفر وزیر خارجه 
آمریکا به منطق��ه، دوباره 
بحث عادی س��ازی روابط میان ریاض و تل آویو 
مطرح شد. به گفته برخی مقامات و رسانه های 
غربی، صحبت ها پیرامون این توافق عادی سازی به 
صورت جدی میان طرفین ادامه یافته و آمریکایی ها 
ابراز امیدواری کرده اند که چنین توافقی به زودی 
میان سعودی ها و رژیم صهیونیستی برقرار شود.
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ادامه سرمقاله

گام های واشنگتن در خاورمیانه
این حمایت ها به طور تلویحی به واشنگتن توصیه می کند 
که ساکنان عرب منطقه خاورمیانه اگرچه با گسترش و 
تعمیق منازعه موافق نیستند و به همین دلیل امکانات 
خود را به نفع ایالات متحده و متحدانش به کار می گیرند 
اما در همان حال به رهبران کاخ سفید توصیه می کنند که 
به این جنگ بی حاصل خاتمه دهد و زندگی را برای ساکنان 

عرب خاورمیانه نشین آسان تر کند.
از نظ��ر اعراب حاشیه جنوب��ی خلیج فارس و حتی 
کشورهای عربی و مسلمان خاورمیانه و غرب آسیا، شمال 
آفریقا و... راه حل دو کشور و دو دولت، راه حل قابل قبولی 
است و همه چیز داشت خوب پیش می رفت تا اینکه به 
ناگاه جنگ غزه پیش آمد. راهبردنویسان جنگ غزه بر این 
باور بودند که آنچه آرمان فلسطینی نامیده می شود، در 
حال احتضار است و دیری نخواهد پایید که این آرمان را 
باید برای همیشه دفن کرد و برای آن فاتحه خواند. از این 
جهت اقدامی انجام شد که روح منازعه دیرپای سرزمین های 
اشغالی دوباره احیا ش��ود. حتی عملیات موشکی ایران 
علیه رژیم صهیونیستی، بیش از آن با هدف ضربه زدن به 
زیرساخت ها و تاسیسات اسرائیل بوده باشد با هدف کشف 
نقشه پوشش پدافند هوایی و دفاع ضدموشکی آسمان 
اسرائیل بوده است؛ امری که عاوه بر ایران، برای نظامیان 
سوریه، حزب الله و گروه های جهادی فلسطینی هم کاربرد 

دارد. دقیقا به همین دلیل آتش پرحجم، متنوع و پراکنده 
موشکی علیه اسرائیل به کار گرفته شد.حال ایالات متحده 
می خواهد باور قلبی خودش را در ایحاد صلح خاورمیانه 
به نفع رژیم صهیونیستی به اجرا درآورد. کاما قابل درک 
است که تاسیس یک کشور فلسطینی آن هم در همسایگی 
اسرائیل، راه حل مثبت و به نفع فلسطینی ها نیست. چه در 
صورت تشکیل این دولت، این پرسش مطرح است که آیا 
کشور فلسطینی در کنار دشمن دیرینه خویش می تواند 
یک کشور تمام عیار باشد و ارتش کامل، سرویس امنیتی 
مستقل، فرودگاه و تاسیسات مختلف دارای کاربردهای 
دوگانه نظامی و غیرنظامی داشته باشد. هم اکنون تل آویو 
وجود برخی توانایی ها، حتی برای کشورهای لایه دوم و 
سوم همسایگی خویش را تحمل نمی کند، پس در صورت 
تاسیس کشور فلسطینی چگونه این حقوق را برای دشمن 

خویش به رسمیت خواهد شناخت؟
با این حال ایالات متحده و همراهان اروپایی و عربش 
معتقدند که با شرایط فعلی تنها راه عملی برای پایان یا 
دست کم حرکت به سوی پایان منازعه قدیمی خاورمیانه، 
تشکیل دو دولت اسرائیلی و فلسطینی در سرزمین های 
اشغالی اس��ت. به این ترتیب تش��کیل ی��ک دولت در 
سرزمین هایی که به فلسطینی ها تعلق پیدا می کند، می تواند 
نوعی از تعهد و مسوولیت پذیری در قبال همسایگان- و از 
جمله اسرائیل- را در میان رهبران و فعالان فلسطینی به 
وجود آورد و مرزها که سندیت بین المللی خواهد یافت، 

می توان��د تحرک نظامی علیه اس��رائیل را تا حد زیادی 
مهار کند اما این اندیشه به جز افراطیون و ارتدوکس های 
یهودی، مخالفان پرقدرتی مانند ایران، حزب الله لبنان و 
گروه های جهادی فلسطینی دارد که دست کم یک بار و در 
زمان اسحاق رابین از همگرایی فلسطینی ها با اسرائیلی ها 
جلوگیری و دس��تیابی به صلح را ناممکن کردند. برای 
دومین بار و به صورتی کاما جدی و عریان، همگرایی و 
توافق میان دو طرف فلسطینی و اسرائیلی به طور عملی 
ناممکن شده و این بار اگر ایالات متحده بخواهد این توافق 
را مجددا احیا کند، نه فقط باید برخی ترتیبات منطقه ای 
را تغییر و برخی عناصر تاثیرگذار را مهار یا کنترل کند بلکه 
باید انرژی و هزینه زیادی را برای احیا و شکل گیری مجدد 

توافق و برای به نتیجه رساندن آن خرج کند.
روشن است که ایالات متحده برای به نتیجه رساندن 
توافق میان اسرائیل و فلسطین هم اراده کافی و هم آمادگی 

پرداخت هزینه های این کار را دارد.
اظهارات اخیر آنتونی بلینکن در نشست شورای همکاری 
خلیج فارس که در آن مصر و اردن هم حضور داشتند، گام 
مهمی در جهت احیای توافق میان اسرائیل و اعراب و حل و 
فصل مساله پیچیده سرزمین های اشغالی محسوب می شود. 
در این سخنرانی وزیر امور خارجه ایالات متحده روشن کرد 
که نقش آفرینی ایران در مسائل خاورمیانه، احتمال برقراری 
ثباتی که ایالات متحده به دنبال آن است را در غرب آسیا 
به شدت تضعیف می کند. این موضع به معنای آن است 

که آمریکا درصدد ایجاد جبهه ای واحد علیه تهران است و 
از اعراب غرب آسیا می خواهد که برای ایجاد این جبهه به 

واشنگتن کمک کنند.
در عین حال کشورهای شرکت کننده در این نشست 
که آگاهانه وزیر امور خارجه ایالات متحده را به جمع خود 
دعوت کرده بودند، بی میل نیستند که مشکل خاورمیانه 
به سرعت حل وفصل شود و ثبات به این منطقه بازگردد. 
آنه��ا راه حل ای��ران مبنی بر نابودی اس��رائیل و برگزاری 
همه پرسی بدون حضور یهودیان مهاجر و صهیونیست ها را 
واقع بینانه نمی دانند و به همین دلیل حاضر نیستند روی 
آن سرمایه گذاری کنند. راه حل ایران حتی در نشست های 
سازمان همکاری های اسامی که رییس جمهوری کشورمان 
با حرارت آن را تبیین و از آن دفاع کرد، مورد استقبال واقع 
نش��د. قرائن زیادی وجود دارد که نشان می دهد هرچند 
آهسته ولی نتانیاهو و همکارانش بالاخره به سوی پایان 
دادن به این منازعه خونین چند ماهه حرکت می کنند. 
این حرکت تقریبا تنها راه صهیونیست ها برای پایان دادن 
به دردسرهایی است که هم اکنون دچار آن هستند. اگر 
رضایت برای پایان دادن به منازعه حاضر به وقوع بپیوندد 
و جنگ به پایان برسد آنگاه گام دوم برداشته خواهد شد 
که در آن برقراری ارتباط تمام عیار عربستان با اسرائیل، 
تشکیل دو دولت در سرزمین های اشغالی و کنار گذاشتن 
یا دست کم خنثی کردن نقش ایران در منطقه در دستور 

کار خواهد بود.

ادامه یادداشت

بازی بن سلمان با کارت فلسطین
ای��ن موض��وع در حالی مطرح می ش��ود که در 
تابستان س��ال گذشته نی��ز صحبت هایی جدی در 
خصوص قریب الوقوع بودن توافق میان عربستان و 
رژیم صهیونیست��ی مطرح شده بود اما بعد از هفتم 
اکتبر و به واسطه جنگ غزه و تحولاتی که در منطقه 
صورت گرفت، بسیاری از کارشناسان معتقد بودند که 
چنین توافقی با توجه به شرایط پیش آمده عما از 
دستور کار خارج شده است. در همین رابطه سوال 
مهم این است که چطور در شرایط کنونی و در اوج 
کشتار غیرنظامیان در نوار غزه، سعودی ها به عنوان 
داعیه دار رهبری جهان اسام حاضر شده اند دوباره 
در مورد عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی وارد 

مذاکره و گفت وگو شوند؟ 
برای بررس��ی ای��ن مساله توجه ب��ه چند نکته 
حائزاهمیت اس��ت؛ نخست اینکه از س��ال گذشته 

عربستان سعودی 3 شرط اساسی را برای برقراری 
رابطه با رژیم صهیونیستی برای آمریکایی ها تعیین 
کرده بود. شرط اول، یک توافق امنیتی جدید میان 
ریاض و واشنگتن بود که عاوه بر تعهد آمریکا مبنی بر 
حمایت از عربستان در صورت حمله کش��ور ثالث، 
ساح های مدرن و استراتژیک را نیز در اختیار این 

کشور قرار بدهد.
شرط دوم در خصوص برنامه هسته ای عربستان 
س��عودی اس��ت؛ در این میان هر چند آمریکایی ها 
با پیش��برد و حمایت از برنام��ه هسته ای عربستان 
موافقت کرده اند اما موضوع اساس��ی این اس��ت که 
ریاض خواس��تار غنی س��ازی در خاک خود بوده و 
آمریکایی ها با چنین موضوعی مخالفت کرده اند. به 
همین دلیل به عربستان پیشنهاد شده تا مدل برنامه 
هسته ای امارات برای آنها نیز اجرا شود یعنی برای 
س��اخت نیروگاه و فناوری هسته ای، ایالات متحده 
وارد عمل شود اما غنی سازی در خارج از خاک این 

کشور مانند امارات صورت بگیرد.
شرط س��وم و مهم دیگر سعودی ها برای آمریکا 
جهت عادی س��ازی روابط با اسرائیل نیز موضوع دو 
کشوری براس��اس مرزهای ۱9۶۷ است؛ امری که 
با وجود تمامی شعارها و تاکیداتی که کش��ورهای 
غربی و برخی کشورهای منطقه در این مورد دارند، 
عما باتوجه به تحولات در س��رزمین های اشغالی 
و ماهیت��ی که رژیم صهیونیست��ی دارد، امکان پذیر 
نخواهد بود چراکه شرط ابتدایی و اصلی تحقق این 
موضوع عقب نشینی صهیونیست ها از کرانه باختری 
و توقف شهرک سازی هاس��ت که به طور قطع رژیم 
صهیونیستی مگر در شرایط خاص و استثنایی زیر 
ب��ار آن نخواهد رفت بنابراین در شرایطی که به نظر 
می رس��د شرط سوم س��عودی ها برای عادی سازی 
روابط با اس��رائیل جنبه ظاهری برای دس��تیابی به 
دو ش��رط اول دارد، برای پاس��خ به این س��وال که 
چرا بن سلمان در چنین شرایط حساسی که کلیت 

جامعه جهانی نسبت به کشتار و نسل کشی در نوار 
غزه زبان به اعتراض گشوده اند حاضر به گام برداشتن 
به سمت عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی شده، 
می توان گفت که از یک منظر شاید سعودی ها زیر 
بار فشارهای سنگین ایالات متحده ناچار به پذیرش 

چنین خواسته ای شده اند.
از منظ��ر دوم اما این احتم��ال وجود دارد که با 
توج��ه ب��ه پیچیده تر شدن مع��ادلات در منطقه و 
فش��ارهایی که آمریکا و رژیم صهیونیستی از منظر 
افکار عمومی بین المللی به واسطه کشتار غیر نظامیان 
در غزه متحمل شده اند، بن س��لمان شرایط را برای 
اخذ بیشترین امتیازات ممکن از دولت بایدن فراهم 
دیده و به همین دلیل فارغ از تمامی جنبه هایی که 
مرتبط با نقش این کشور در جهان اسام می شود، 
با کارت فلسطین به دنبال یک توافق امنیتی جامع 
جدید با آمریکا و پیشبرد طرح جاه طلبانه هسته ای 

خود است.

پرسش روز

خبر

»جهان صنعت« در گفت وگو با کارشناسان:
 صادرات محصولات معدنی 

با ارز نیمایی توجیه اقتصادی ندارد

 گزارش »جهان صنعت« از ناترازی
 تا صف سرمایه گذاران برای مشارکت در تولید برق

ضد و نقیض های برقی

میزان اثرگذاری اوراق رهنی مسکن بررسی شد

 لزوم اصلاح نرخ گذاری
 اوراق مسکن 

 »جهان صنعت« همزمان با تشدید 
تنش های ژئوپلیتیکی در جهان بررسی می کند

صدای پای جنگ جهانی سوم

»جهان صنعت« در گفت و گو با یک کارشناس بررسی کرد

 بورس در انتظار
 افزایش نرخ نیمایی
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ادامه در همین صفحه 

ادامه در همین صفحه 

گروه اقتصادی- از زمان روی کار آمدن دولت محمود احمدی نژاد در 
سال 8۴، انتقاد شدید از عملکرد کابینه پیشین باب شد و این سنت نه چندان 
پسندیده سیاسی تا به امروز تداوم یافته است. این رویکرد که ناشی از عدم 

فهم جامع مفهوم »دولت« و تعهدات آن در کلیت فضای حکمرانی )خاصه 
حکمرانی اقتصادی( است. جای نادیده انگاشتن نیست که اقتصاد ایران از میانه 
سال 8۴ خورشیدی، از ریل عقانیت خارج شده و تصمیمات اتخاذشده در 

سیاستگذاری اقتصاد کان کشور )به ویژه در حوزه سیاست های پولی، مالی 
و ارزی(، بیش از ایجاد فایده، تولید هزینه  کرده است. با این حال دولتمردان 

3دولت فعلی از روز نخست آغاز به کار خود در مردادماه ...

سال بیستم    شماره  5518      16 صفحه    قیمت 10000 تومان یکشنبه 16 اردیبهشت  1403    26 شوال 1445   5 می  2024

 32 کاندیدای اصولگرا
 برای تصاحب 16 کرسی خالی پایتخت وارد رقابت شدند

 رویارویی اصولگرایان
 در پنج ضلعی انتخابات
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رحمت اله بیگدلی با انتقاد نسبت  به اظهارات اخیر احمد خاتمی:
 اگر صادقید درباره تخلف صدیقی، زنجانی 

و چای دبش شفاف سازی کنید!
ی��ک روحانی اصلاح طلب به س��خنان احمد خاتم��ی که گفته بود »به 
زور کسی را به بهش��ت نمی بریم اما جلوی ناهنجاری ها خواهیم ایستاد« 
واکنش نش��ان داد و در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »آقای خاتمی، چه 
کسی گفته شما بهشتی هستید و کلید بهشت در دست شماست؟! نه کلید 
بهشت در دست شماست و نه شما در ادعای ایستادن در مقابل ناهنجاری 
صادقید!« به گزارش پایگاه خبری-تحلیلی خبرآنلاین، رحمت اله بیگدلی 
در این رشته توییت آورده »اگر صادقید؛ ۱- در مقابل تخلف هزارمیلیاردی 
کاظ��م صدیقی بایستید و شفاف س��ازی کنید! ۲- در مقابل فساد س��ه و 
نیم میلیارد دلاری چای دبش در دولت رییسی بایستید و شفاف سازی کنید! 
۳-در باره پرونده بابک زنجانی شفاف سازی کنید و بگویید: چه کسی به او 
مجوز فروش نفت داد، چه کسی او را پشتیبانی کرد و تکلیف ۲ میلیارد و 
700 میلیون دلار بدهی او چه شد؟! ۴- خواهان رسیدگی به پرونده باندی 
شوید که با لغو یک جانبه قرارداد کرسنت بیش از ۱00 میلیارد دلار خسارت 
زدند و باعث محکومیت ۲میلیارد دلاری ایران در دادگاه لاهه شدند؟ ۵- در 
مقابل تورم و گرانی که دمار از روزگار مردم درآورده است بایستید و عوامل 

آن را به مردم معرفی کنید!«

وزیر ارتباطات دولت پیشین در واکنش به حامیان زاکانی:
 چرا برای توجیه عملکرد شهرداری 

مصوبه »شعام« را فاش کردید؟!
وزیر ارتباطات دولت دوازدهم به اظهارات اخیر مالک شریعتی، نماینده 
مجلس که در دفاع از علیرضا زاکانی در ماجرای قرارداد او با چینی ها، به 
این وزیر پیشین حمله کرده بود، واکنش نشان داد. به گزارش پایگاه خبری-

تحلیلی انتخاب، ماجرا از آنجا آغاز شد که محمدجواد آذری جهرمی در کانال 
تلگرامی خود نوشت: »اگر گفتید محصول نهایی شرکت ساختمان س��ازی 
چیست؟ آفرین، اتوبوس برقی!« در واکنش به این پست، مالک شریعتی به 
آذری جهرمی حمله ور شد و در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »در شرایط 
تحریم نفت، شرکت تراس��تی با تایید کمیت��ه ضدتحریم دبیرخانه شعام 
}شورای عال��ی امنیت ملی{، تامین کننده مناب��ع ارزی در قرارداد واردات 
کالاهای اساس��ی، دارو و س��ایر نیازها از جمله واگن اتوبوس و ... می شود. 
مصوبه کمیته مذکور »سرّی«، افشای خیانت و مطالبه شفاف شدنش حماقت 
است. موضع این طناز امنیتی کدام است؟!« آذری جهرمی هم در واکنش به 
این توییت در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »بابک زنجانی هم یک تراستی 
بود… کینه امثال آقای شریعتی از امنیتی ها قابل درک است، اما یک جمله 
در بسته عرض می کنم و می گذرم تا نگران آبرویشان نباشند، امنیتی ها مثل 
شما دهن لق نیستند که برای توجیه عملکرد اربابشان در شهرداری، دست 

به افشای وجود مصوبه ای سرّی در شورای عالی امنیت ملی بزنند.«

جلال محمودزاده، رییس فراکسیون اهل سنت مجلس: 
 مجلس انقلابی در زمینه »چای دبش« 

و »پتروشیمی باختر« کوتاهی کرد
ریی��س فراکسیون اهل س��نت مجلس انقلابی گف��ت: »تیم اقتصادی 
دول��ت برنامه ای ب��رای ارائه به مجلس ندارد؛ چراک��ه اگر برنامه ای داشت 
وضعیت کش��ور به این ترتیب نمی شد بنابرای��ن تیم اقتصادی دولت تیم 
بسیار ضعیفی است و توانمندی مدیریت وضعیت موجود را ندارد بنابراین 
برنام��ه ای برای اصلاح وضعیت ن��دارد.« به گزارش پایگاه خبری- تحلیلی 
خبرآنلاین، جلال محمودزاده همچنین با انتقاد نسبت  به عملکرد ضعیف 
مجلس انقلابی در نظارت بر عملکرد دولت انقلابی گفت: »مجلس در برخی 
از زمینه ه��ای نظارتی کوتاه آمد و رعایت ح��ال دولت را کرد، در صورتی 
که اقدام اشتباهی بود. برای مثال در قضیه چای دبش مجلس می توانست 
خیلی بهتر وارد شود اما متاسفانه وارد نشد یا در مورد واگذاری پتروشیمی 
باخت��ر به بخش خصوصی که تحقیق و تفح��ص آن انجام شده، اما هیات 
رییسه مجلس اجازه طرح موضوع در صحن علنی را ندادند، یا درباره خرید 
میوه شب عید وزارت جهاد و کش��اورزی و شرکت آریو تجارت سهیل که 
تخلف��ات بسیار گسترده ای انجام داد، مجلس کوتاهی کرد، از موضوع هم 
گذشت و همین باعث شد مجلس در برخی مقاطع بازوی نظارتی خود را 
از دول��ت بردارد و تخلفاتی در بدنه دولت صورت گیرد که به دلیل همین 

ضعف نظارتی مجلس بود.«

علی مطهری، نایب رییس مجلس پیشین:
روحانیت باید به جای دولتی شدن، کنار مردم باشد

نایب رییس مجلس پیش��ین درباره دی��دگاه شهید مطهری درخصوص 
حجاب گفت: »در زمان ایش��ان بح��ث اجبار و اختیار حجاب مطرح نبود، 
بحث فلسفه حجاب و حدود شرعی آن مطرح بوده است. روشن است که 
در درج��ه اول مساله ایمان و اعتقاد به پوشش اس��لامی همراه با دانستن 
علل این حکم و تعبد نسبت به آن مهم است ولی وقتی حکومت اسلامی 
تشکیل می شود، حتما وظیفه ای نسبت  به نظارت بر اجرای آن دارد چون 
پوشش اس��لامی- چه درباره مرد و چه درباره زن- یک مساله فردی مثل 
نم��از و روزه نیست؛ بلکه آثار اجتماعی دارد. اینجاس��ت که حکومت باید 

درباره نحوه نظارت خود تصمیم بگیرد.«
 به گ��زارش پایگاه خبری-تحلیلی خبرآنلاین، علی مطهری همچنین 
درباره کاهش میزان اعتماد عمومی شهروندان نسبت  به روحانیت با توجه 
ب��ه ماجراهایی همچون ماجرای علیرض��ا پناهیان یا پرونده فساد منتسب  
ب��ه کاظم صدیقی گفت: »البته مساله آقای پناهیان خیلی مهم نبود، یک 
س��وء تعبیر بود و باید دقت می کردند ولی مساله آقای صدیقی مهم بود و 
البته برخورد ایشان هم خوب بود و باید منتظر گزارش قوه قضائیه باشیم. 
طبعا این گونه حوادث به اعتبار روحانیت آسیب می زند و باید توسط خود 
روحانیت جبران شود.« او گفت: »اول باید ثابت شود که بین نسل جدید 
و قدیم روحانیت فاصله اس��ت. من چنین فاصله ای را درک نمی کنم ولی 
به طور کلی ورود روحانیت به کارهای اجرایی دولتی که به شدت مورد نهی 

آیت الله مطهری بود، به این نهاد آسیب زده است.«
 مطه��ری تصریح ک��رد: »روحانیت ب��ه جای اینکه دولت��ی شود باید 
همچنان در کنار مردم و ناظر بر دولت ها و هادی آنها باشد، همان نقشی 
ک��ه روحانی��ت شیعه در طول تاریخ داشته و اس��تقلال خود از دولت ها را 

حفظ کرده است.«

در حاشیه نشست سازمان همکاری اسلامی در گامبیا 
وزرای خارجه ایران و مصر با یکدیگر دیدار کردند

وزرای امور خارجه ایران و مصر در حاشیه نش��ست س��ازمان همکاری 
اسلامی در گامبیا دیدار کردند. به گزارش ایلنا، حسین امیرعبداللهیان در 
اولین ملاقات خود در حاشیه نشست سازمان همکاری اسلامی با همتای 

مصری خود دیدار و گفت وگو کرد.
 ای��ران و مص��ر ط��ی جریان جنگ غ��زه، تماس های خ��ود را افزایش 
داده اند. دیدار رییس جمهور ایران با رییس جمهور مصر در ریاض و ملاقات 
امیرعبداللهیان با سامح شکری در ژنو و نیویورک بخشی از هماهنگی های 

تهران و قاهره در چند ماه گذشته بوده است.

خبر

گروه سیاسی- دور دوم انتخابات مجلس 
دوازدهم از ساعت 8 صبح روز ۲۱ اردیبهشت ماه 
جاری، یعنی همین جمعه پیش رو برگزار خواهد 
شد تا آنطور که سخنگوی ستاد انتخابات کشور 
گفته، 90 کاندیدای این انتخابات برای تصاحب 
۴۵کرسی بلاتکلیف مجلس دوازدهم با یکدیگر 
رقابت کنند؛ رقابتی که در ۲۲ حوزه و ۱۵ استان 
کش��ور برگزار می شود و ۴7فرمان��داری و 8۱ 
بخشداری در برگزاری آن دخیل خواهند بود. 

آنچه اما در حال حاضر، حتی از چند چون 
رقابت انتخاباتی جمعه پیش رو مهمتر است، این 
اس��ت که بازه زمانی تبلیغات داوطلبان از روز 
۱۳ اردیبهش��ت ماه آغاز شده تا ساعت 8 صبح 
روز ۲0 اردیبهشت ماه نیز ادامه خواهد یافت و 
درنتیجه 90 کاندیدایی که در سراسر کشور با 
یکدیگ��ر رقابت خواهند کرد، حالا وارد یکی از 
شلوغ ترین هفته های کاریشان شده و سخت در 
تلاشند تا به خصوص در شرایطی که انتخابات با 
استقبال حداقلی شهروندان روبه رو شده، بتوانند 
توجه و حمایت جریان های سیاس��ی را بسیج 
کنند و بدین وسیله زمینه حضورشان را ابتدا در 
فهرست های اصلی این انتخابات و در نهایت در 
ساختمان هرمی شکل میدان بهارستان تهران 
فراهم کنند. آن هم در حالی که اغلب این 90 
کاندیدای راه یافته ب��ه این مرحله انتخابات، از 
چهره های سیاسی اصولگرا و به اصطلاح انقلابی 
و ارزشی هستند. درست همچون آنانی که در 
روز ۱۱ اسفندماه سال گذشته و در جریان دور 

نخست این انتخابات با یکدیگر رقابت کردند.
با وجود آنکه اغل��ب کاندیداهای حاضر در 
ای��ن رقاب��ت انتخاباتی اصولگ��را هستند و در 
نتیجه پیشاپیش می توان از این سخن گفت که 
صاحبان آن ۴۵کرسی بلاتکلیف مجلس آتی نیز 
اغلب از اصولگرایان باشند اما این اوضاع نه تنها 
باعث نشده نیروها، احزاب و طیف های رنگارنگ 
این جناح سیاسی با آرامش خاطر مضاعف وارد 
انتخابات شوند، بلکه ازقضا آرامش حداقلی آنان 
را نی��ز بره��م زده و آنان را ب��ه تقلا و تکاپویی 
دوچندان انداخته اس��ت. شرایطی که مشخصا 
ناشی از این اس��ت که این نیروها و طیف های 
سیاسی هر کدام پیروزی خود و هم دسته های 
سیاس��ی و حزبی شان را فراتر از پیروزی جناح 
و تفکرش��ان مدنظر ق��رار داده و بعضا حاضرند 
دست به تخریب این همفکران اصولگرایانشان 
بزنند تا مگر آن دسته از اصولگرایانی که به لحاظ 
سازمانی و تشکیلاتی به خودشان نزدیک ترند 

راهی »بهارستان« شوند.
چهره ه��ای شاخص یا ب��ه اصطلاح بزرگان 
جناح راس��ت البته کماکان در سطح کلام هم 
ک��ه شده، بر انسجام تش��کیلاتی و گفتمانی و 
پرهی��ز از تکروی تاکید دارند اما حتی آنان نیز 
در عمل، بیشتر در راه تقویت نیروهای منتسب 
به خود تلاش می کنند و در این مسیر حاضرند 
به س��ادگی، اصولگرایانی را که کمتر با دسته و 
حزبشان قرابت دارند، کنار بزنند. در یک چنین 

شرایطی است که محسن رضایی با وجود آنکه 
ظاه��را ازجمله اعضای شانا ی��ا همان شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب اس��ت و به این اعتبار، 
همسو با غلامعلی حدادع��ادل از ورود یاران و 
نزدیکان محمدباقر قالیباف به مجلس حمایت 
می کند اما با شماری از نیروهای سیاسی برخی 
دیگر طیف های اصولگرا دیدار کرده و در بخشی 
از س��خنانش از آنچ��ه »رویش ه��ای انقلاب« 
خوانده، اس��تقبال کرده است. این عضو مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام که با نادی، جراره و 
شورای مرکزی شریان، رائفی پور و سعید محمد 
و ش��ورای مرکزی صبح ایران و احمد نادری و 
شورای مرکزی جماران دیدار می کرد، البته در 
عین حال خواستار پرهیز از تکروی شده است. 
حال آنکه او پیشتر در جلساتی جداگانه با داوری 
و روح الامینی، دبیر و معاون امور استان های شانا 
و دبیران جریانات سیاسی دیگر نیز دیدار کرده 
بود. رضایی اما به هر تفسیر دس��ت کم در کلام 
بر لزوم اتحاد و انسجام گفتمانی تاکید کرده و 
گفته: »وحدت نیروهای انقلاب و تلاش همگانی 
برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور رمز عبور از 
تهدیدات و بهره برداری از فرصت هاست. هر نوع 
تک روی و سهم خواهی آسیب بزرگی به نظام و 
مردم خواهد زد. امروز به شدت نیازمند عقلانیت 
جمعی اشخاص و جریانات سیاس��ی کش��ور 
هستیم.« او که با اشاره به »شرایط بسیار دشوار 
اقتصادی مملکت«، حضور مردم در انتخابات را 
راهگشا می داند، تاکید کرده که »تنها راه اصلاح 
کش��ور انتخابات و مردم س��الاری است. حضور 
سلیقه های مختلف سیاس��ی، مشارکت مردم 
را جدی تر و بیش��تر می کند.« محسن رضایی 
اگرچ��ه بر لزوم »همگرایی گفتمانی و پرهیز از 
تک روی« نیروهای انقلاب تاکید کرده اما حتی 
در همین نشست نیز عمده مباحث حاضران، به 

گلایه حضار نسبت به رفتار متناقض و متعارض 
نیروهای انقلاب با این شعارها اختصاص یافته 
است. چنانکه خبرگزاری های اصولگرا در گزارشی 
از این نشست، آورده اند: »نادی و جراره از شریان، 
احمد نادری از جماران، رائفی پور و سعید محمد 
از صبح ایران، با تشریح روند شکل گیری جریان ها 
و تش��کل های خود، به بررسی اجمالی دور اول 

انتخابات و برخی گله مندی ها پرداختند.«
ب��ا این همه اما ف��ارغ از آنچه در این جلسه 
گذشت، با نگاهی به تحولات انتخاباتی اصولگرایان 
در روزهای گذشته نیز می بینیم اگرچه همگی 
به هر بهانه از »همگرایی« و »وفاق« اصولگرایانه 
و انقلابی س��خن می گویند اما وقتی پای عمل 
به میان می آید، هیچ کدام از هیچ فرصتی برای 
تک روی و دستیبابی به اهداف شخصی و حزبی 
خود چشم پوشی نمی کنند. نکته ای که به ویژه 
وقت��ی آشکارتر خواهد بود که نگاهی بیندازیم 
به تعدد لیست های انتخاباتی اصولگرایی که در 
تهران و دیگر نقاط کشور منتشر شده است. آن 
هم در حالی که به عنوان مثال، دو تشکل اصولگرا 
یعن��ی امنا و شورای ائت��لاف نیروهای انقلاب 
اسلامی یا همان شانا در لیست های انتخاباتی 
۱6 نفره  ای که منتشر کرده اند، تنها بر سر ۲ نفر 
اتفاق نظر دارند و در خصوص۱۴عضو دیگر این دو 
لیست، هیچ اشتراکی دیده نمی شود. آن هم در 
حالی درمجموع تنها ۳۲ کاندیدا در حوزه انتخابیه 
تهران با یکدیگر رقابت می کنند و به این اعتبار 
شانا و امنا، از میان این ۳۲ نفر تنها بر سر ۲ نفر 
اتفاق نظر دارند و به جز این دو، هر کدام ۱۴نفر را 

برای تکمیل لیست هایشان برگزیده اند.
بنابر این گزارش در حالی که احمد نادری، 
ابراهیم عزیزی، پیمان فلسفی، سمیه رفیعی، 
ابوالفضل ظهره وند، حسین نجابت، عبدالحسین 
روح الامینی، محمد سراج، ابوالقاسم جراره، زهره 

سادات لاجوردی، زینب قیصری، علیرضا سلیمی، 
زهره طبیب زاده، ریحانه اخلاقی، صالح اسکندری، 
محمدحسین حسین زاده بحرینی، سیدمرتضی 
محم��ودی، حسن خجسته باق��رزاده، مهدی 
عسگری، مجتبی زارعی، بیژن نوباوه وطن، سمیه 
گلپور، علی اصغر پورمحمدی، علی طهرانی مقدم، 
سیدنظام الدین موسوی، فاطمه قاسم پور، حسین 
صمصامی، مجتبی رحماندوست، عطا بهرامی، 
مهدی شریفیان، س��عید آجرلو و غلامحسین 
رضوانی، ۳۲ کاندیدایی هستند که برای نشستن 
بر ۱6 صندلی باقیمانده تهران در پارلمان وارد گود 
رقابت خواهند شد، این دو تشکل اصولگرا تنها بر 
سر حمایت از محمد سراج و حسین صمصامی 
اشتراک نظ��ر دارند و همزمان وقتی به تش��ابه 
کاندیداهای فهرست های ۱6 نفره شانا و شورای 
وحدت نگاه می کنیم نیز درمی یابیم که اوضاع 
تنها اندکی بهتر است. چنانکه در فهرست های 
۱6 نفره ای که شورای وحدت به عنوان اصولگرایان 
نزدیک به رییس دولت انقلابی و شانا به عنوان 
اصولگرایان رییس مجلس انقلابی منتشر کرده اند، 
تنها نام ۳کاندیدا تکرار شده و این ۳ نفر نیز زهره 
سادات لاجوردی، علیرضا سلیمی و علی اصغر 

پورمحمدی هستند.
در شرایطی که درمجموع در پایتخت که ۳۲ 
کاندیدا برای تصاحب ۱6 کرسی از ۴۵ کرسی 
باقیمانده با یکدیگر رقابت خواهندکرد، با وجود 
آنکه تقریبا تمامی ۳۲کاندیدای راه یافته به دور 
انتخاب��ات مجلس دوازدهم نی��ز از اصولگرایان 
هستند اما نه تنها اصولگرایان نتوانسته اند بر سر 
ای��ن ۳۲ نفر به اجماع حداکثری دس��ت یابند 
بلکه اختلافاتش��ان چنان شدید است که برای 
رقابت این ۳۲ نفر، دست کم ۵ تشکل مختلف 
منتسب به جریان اصولگرایانی واردگود رقابت 
ش��ده و هر کدام لیستی مستقل ارائه کرده اند. 

شرایطی که حتی برخی منابع رسانه ای نزدیک 
به اصولگرایان نی��ز از آن به عنوان »پراکندگی 
۳۲ کاندیدای ته��ران در ۵ لیست انتخاباتی« 
یاد کرده اند. لیست های پنج گانه ای که عبارتند 
از لیس��ت ائتلافی »پایداری و شان��ا«، »امنا«، 
»جمعیت وفاداران انقلاب اس��لامی«، »جامعه 

اسلامی مهندسین« و »جبهه مستقلین!«
این در حالی است که 6 نفر از ۳۲ کاندیدای 
حاض��ر در این رقاب��ت، در ۴ لیست ارائه شده 
حضور دارند و بدین ترتیب بیشترین حضور در 
لیست های ارائه شده ، به نام آنان ثبت شده است. 
کاندیداهایی همچون حسین نجابت، عبدالحسین 
روح الامینی، زهره س��ادات لاجوردی، علیرضا 
س��لیمی، محمدحسین حسی��ن زاده بحرینی 
و علی اصغ��ر پورمحم��دی که ه��م در لیست 
مشترک شانا-پایداری و حزب جمعیت وفاداران 
انقلاب اس��لامی حضور دارن��د، هم در لیست 
جامعه اس��لامی مهندس��ین و هم در لیستی 
که جبهه مستقلین ارائه کرده اس��ت. هرچند 
همزم��ان ۴نفر دیگ��ر از ای��ن ۳۲ کاندیدا نیز 
موفق شده اند تهیه کنندگان ۴فهرست انتخاباتی 
جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی، جامعه اسلامی 
مهندس��ین و جبهه مستقلین و امنا را متقاعد 
کنند که اس��امی شان را در این ۴ فهرست قرار 
دهند. کاندیداهایی که عبارتند از احمد نادری، 
سمیه رفیعی، سید نظام الدین موسوی و مجتبی 

رحمان دوست.
ابراهیم عزیزی، ابوالفضل ظهره وند و زینب 
قیصری همچنین ۳ کاندیدای دیگری هستند 
که اسامی شان در ۳فهرست جمعیت و فاداران 
انقلاب اس��لامی، جبهه مستقلی��ن و امُنا قرار 

گرفته است. 
این در شرایطی است که محمد سراج، مهدی 
شریفیان و حسین صمصامی ۳ کاندیدایی هستند 
که همزمان هم در لیست مشترک شانا-پایداری 
حضور دارند و هم در لیستی که به نام امُنا منتشر 
شده اس��ت. همچنین ابوالقاسم جراره و صالح 
اسکندری کاندیداهای مشترک دو حزب جامعه 
اسلامی مهندسین و امُنا هستند. حال آنکه پیمان 
فلسفی، ریحانه اخلاقی، سید مرتضی محمودی و 
بیژن نوباوه ۴ کاندیدایی هستند که اسامی شان 
تنها در یک فهرس��ت انتخاباتی یعنی فهرست 
ارائه شده به نام امُنا قرار گرفته و محمد س��راج، 
فاطمه قاسم پور، زهره طبیب زاده و سعید آجرلو 
نیز ۴ کاندیدایی که تنها در فهرس��ت مشترک 

شانا- پایداری حضور دارند.
بدین ترتیب به نظر می رس��د انتخاباتی که 
انتهای هفته پیش رو برگزار خواهد شد، اگرچه 
آشک��ارا انتخاباتی اس��ت درون گفتمانی میان 
اصولگرای��ان و اصولگرایان اما این به معنای آن 
نیست که شاهد رقابتی س��خت نخواهیم بود. 
چ��ه آنکه طمع قدرت باعث شده این نیروهای 
سیاسی به ظاهر همفکر و همسو، آشکارا به رقابت 
با یکدیگر بپردازند و در این مسیر نیز دست به 

هر کاری بزنند. 
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»جهان صنعت« - انتهای هفته گذشته بود که حسن 
روحانی از انتش��ار پاس��خ خود به نامه ش��ورای نگهبان 
ب��رای ردصلاحیت در انتخابات شش��مین دوره مجلس 
خبرگان رهب��ری در آینده ای نزدیک خبر داد و تصریح 
کرد: »من به ایرادات شورای نگهبان پاسخ خواهم داد تا 
مردم از س��طح درک اعضای این شورا از مسائل حیاتی 
کش��ور مطلع شوند.« حسن روحانی که پیش از این در 
چند نوبت ضمن نامه نگاری با شورای نگهبان، خواس��تار 
انتش��ار دلای��ل ردصلاحیتش و ارائ��ه توضیحات دقیق 
در ای��ن رابطه به افکار عموم��ی شده بود، گفت: »موارد 
ردصلاحی��ت یکی ادعای اهانت به قوه قضاییه و شورای 
نگهبان اس��ت و دیگری عدم ایستادگی در برابر غرب و 

اشکال در اجرای برجام!«
ح��الا یک��ی از چهره ه��ای سیاس��ی نزدی��ک ب��ه 
رییس جمهوری پیش��ین در این رابطه اظهارنظر کرده و 
با اشاره به دلایل ردصلاحیت روحانی در انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری و اظهارات اخیر رییس جمهوری پیشین 
گفت��ه »البته آقای روحانی در جلسه اخیر مباحثی را به  
اعض��ای دولت خودشان اشاره کردند و گفتند من دلایل 
ردصلاحیتم را در روزهای آینده به تفضیل خواهم گفت 
اما اینکه در مقابل دلایل ردصلاحیت س��کوت کنند هم 
نمی پذیرن��د. چون این موضوع جای��گاه شورای نگهبان 
را تضعی��ف می کند نه شخص را، لذا به جهت قداس��ت 
ش��أن شورای نگهبان چنین دفاعی را انجام خواهند داد 
و ظاهرا دلایلی که شورای نگهبان به ایشان اعلام کرده 

مقبول نظرشان نیست و  می خواهند دلایل خودشان را 
به صورت علنی در رس��انه ها اشاره کنند، اما اینکه مفاد 
آن چیس��ت کسی دقیق خبر ندارد«. جواد هروی درباره 
پیش بین��ی خود از پاس��خ روحانی به ش��ورای نگهبان 
اظهارنظر کرده و گفته است: »اینکه یکی از دستگاه های 
نظارتی کش��ور در عملکرد خودش مورد نقد قرار نگیرد 
یک ایراد اساسی است که در شاکله نظام دیده می شود، 
حتی اگر شورای نگهبان باشد. در ماه های گذشته شاهد 
ای��ن بودیم که شورای نگهب��ان از خیل عظیم داوطلبان 
در مجلس خبرگان رهبری و در مجلس، افراد زیادی را 
به  دلایل غیرموجه و غیرمقبول از صحنه انتخابات خارج 
کردن��د و موجب شد ک��ه رقابت کاملا ضعیف باشد و ما 
پایین ترین حد مشارکت در طول بعد از انقلاب اسلامی 
را شاه��د باشی��م و در ادامه آن ش��أن و جایگاه شورای 
نگهبان را تنزل خواهد داد. لذا حرکت هایی مثل حرکت 
آقای روحانی، می تواند این شأنیت را حفظ کند و دوباره 
برگرداند. شاید ش��ورای نگهبان نسبت به عملکرد خود 

تجدیدنظر کند.«
سخنگوی حزب اعتدال و توسعه اضافه کرد: »بسیاری 
از ردصلاحیت  شدگان نتوانستند پاسخ های مجاب کننده ای 
بگیرند و این روند صورت خوبی در تصویر نظام ندارد که 
یک دستگاهی بدون دلیل بخواهد چیزی را بگوید و بحثی 

را باز کرده باشد. سابقه این موضوع را هم قبلا داشتیم که 
آقای لاریجانی این اتفاق برایشان مطرح شد و جواب هایی 
که شورای نگهبان به ایشان داده بود نه تنها قانع کننده 
نبود بلکه آقای لاریجانی به تفصیل حدود ۴0صفحه پاسخ 
دلایل ناموجه شورای نگهبان را دادند که شاید این قضیه 
بتواند موثر واقع شود که حالا موثر واقع نش��د. لذا شیوه 
شورای نگهبان باید مبتنی بر نگرش دموکراتیک باشد و 
آن چیزی که ما در بحث تسامح و تساهل اس��لامی هم 
داریم، در این جایگاه باید حفظ شود. کسانی مثل آقای 
روحان��ی از جایگاه شایسته ای در نظام برخوردار بوده اند 
و شخصی��ت  قابل توج��ه و موجهی در نظام هستند، فکر 
می کنم اینکه ایشان پاسخی بر پاسخ های شورای نگهبان 
بدهن��د و عدم قانع کنن��ده ب��ودن و مجاب کننده بودن 
پاس��خ های شورای نگهبان را پاس��خ بدهند، امر مقبول 
و پسندیده ای اس��ت و باید شورای نگهبان هم بپذیرد و 
فکر می کنم اگر آنها هم پاسخ های مجاب کننده ای متقابلا 
داشته باشند، فضای مخدوش فکری رسانه ای و اجتماعی 

را هم روشن خواهد کرد.«
این چهره سیاسی اعتدالی در پاسخ به پرسشی درباره 
تاثیر نحوه ردصلاحیت روحانی و چهره هایی همچون او 
بر وضعیت نامساعد مشارکت مردم در انتخابات می گوید: 
»ب��ا عنایت به اینک��ه در آخرین انتخابات��ی که داشتیم 

متاسفانه دستگاه های نظارتی و اجرایی به آسیب شناسی 
کاه��ش حضور م��ردم نپرداختند و این برای نظام ما که 
ی��ک نظام مردمی بوده کاملا یک آس��یب جدی اس��ت. 
ل��ذا کسانی مثل آقای روحانی یا پاس��خ هایی مثل آقای 
لاریجان��ی حرکت هایی در بعد نقض نظارتی می بینم که 
اگر دس��تگاه های نظارتی به آن توجه نکنند، آسیب های 
جدی تری خواهیم دید. در جلسه گذشته اجلاس حزب 
اعتدال و توس��عه مطرح شد که اگر همین روند موجود 
دس��تگاه های اجرایی و نظارتی وزارت کش��ور و نظارتی 
ش��ورای نگهب��ان ادامه پیدا کن��د، باید منتظ��ر باشیم 
انتخاب��ات ۱۴0۴ از آنچه که در ۱۴0۲ انجام گرفت هم 

افت بیشتری داشته باشد.«
هروی به پرسشی درباره آینده سیاسی حسن روحانی 
نیز پاس��خ گفته و معتقد است: »انقلاب از ابتدای حیات 
خود بسیاری از س��ختی ها را تحمل و عبور کرده اس��ت. 
بسیاری از نخبگان و بزرگان و بسیاری از شخصیت های 
برجسته را از دس��ت داده، به این هدف و با این مقصود 
ک��ه بتواند به دیدگاه ه��ا، اه��داف و برنامه های خودش 
برس��د. لذا بسی��اری از بزرگان ما به شهادت رس��یدند، 
بسی��اری کن��ار رفتند و همه اینها در راه این اس��ت که 
بتوانیم دس��تاوردهای انقلاب مان را حفظ کنیم. اما اگر 
قرار بر این باشد که یک نگرش تمامیت خواه وارد عرصه 
نظام شود و اقلیت حاکم، حتی به فرمایشات مقام معظم 
رهبری هم توجه نکنند، این آفت انقلاب ما را دچار خطر 

خواهد کرد.«

سخنگوی حزب اعتدال و توسعه به آخرین اظهارات روحانی درباره ردصلاحیتش واکنش نشان داد

احتمال کاهش بیش از پیش مشارکت در انتخابات 1404

روایت

32 کاندیدای اصولگرا برای تصاحب 16 کرسی خالی پایتخت وارد رقابت شدند

رویارویی اصولگرایان در پنج ضلعی انتخابات

چهره

اعلام پذیرش دانشگاهیان آمریکایی 
حرکتی هوشمندانه و انقلابی است

ایرنا- س�یدمحمد حس�ینی مع�اون پارلمانی 
ریاس�ت جمهوری: »اعلام پذیرش دانش��گاه های کش��ور برای پذیرش 
دانشجویان و استادان تعلیقی و اخراجی دانشگاه های آمریکا، بی تردید ابتکاری 
هوشمندانه و انقلابی اس��ت و اقدامی پسندیده در راستای ترویج عدالت و 
مبارزه با نقض آزادی بیان که بازتاب مثبت و قابل توجهی در جهان اسلام و 
غرب دارد. امروز فرصت مناسبی فراهم شده تا چهره واقعی و پلشت مدعیان 
حقوق بشر و آزادی نزد افکار عمومی جهان افشا شود و استادان مسلط به 

زبان های مختلف، باید وارد صحنه شوند.«

آن که می گوید دین از سیاست جداست 
از دین و سیاست هیچ نمی فهمد

مهر- س�یدمحمد س�عیدی ام�ام جمعه قم: 
»حاکم��ان می دانستند که امام ص��ادق)ع( از طرف خداوند مسوول دین و 
دنیای مردم است و ماهم به پیروی از مکتب ایشان نمی توانیم بگوییم دین 
مردم به حکومت ربطی ندارد؛ کسی که می گوید دین از سیاست جدا است، 
از اسلام، دین و سیاست هیچ چیزی نفهمیده است. دختران و بانوان باید با 
تأسی به حضرت معصومه)س(، درعین خدمت به مردم با کارهای مناسب 
شأنشان، حجاب  شان را حفظ کنند و توطئه دشمن را برای رواج بی بندوباری 

خنثی کنند.«

مسوولان به نام دین حرفی نزنند و 
عملی نکنند و بعد بگویند اشتباه شد!

جم�اران- آی�ت الله  دوزدوزانی تبریزی، واعظ 
ش�یعه: »شنیدم لایحه ای کذا درمورد حجاب عرف��ی داده اند و بحثی در 
قانونگذاری مطرح شده؛ ما بر این تصوریم آقایان فرق بین حجاب عرفی و 
شرعی را می دانند! عرف در عمل به شرع مختار است اما نمی توانیم عمل 
عرف را ملاک حکم خدا بدانیم. عرف امروز ربا را حلال تصور می کنند، حال 
باید بنابر عرف، حرام را حلال کنیم؟! مسوولان به نام دین حرفی نزنند و عملی 
نکنند؛ معذور نیستیم کارهایی کنیم و بعد بگوییم اشتباه شد و عذرخواهی 

کنیم! قبول نیست.«
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جزئیات جدید از یک سهمیه ارزی ۱۳هزار یورویی
ایسنا- دانشجویان ایرانی خارج از کشور و مورد تایید وزارت علوم و بهداشت 
می توانند با ارائه مدارک لازم سالانه ۱۳هزار یورو ارز دانشجویی دریافت کنند.

طبق اعلام بانک مرکزی، دانش��جویان ایرانی که در خارج از کشور زندگی 
می کنند می توانند سهمیه ارزی دریافت کنند.

مبلغ این سهمیه ۱۳هزار یورو و به صورت سالانه است که در وجه دانشگاه 
واریز می شود. علاوه بر این، بابت هزینه های اقامت نیز حداکثر ماهانه ۱۵۰۰یورو 
به فرد دانشجو و ۵۰۰یورو به ازای هر عضو همراه دانشجو )تنها همسر و فرزندان( 

پرداخت می شود.
برای دریافت این سهمیه ارزی دانشجویان متقاضی در دانشگاه های تحت 
نظارت وزارت علوم باید به س��امانه سجاد )سامانه جامع امور دانشجویان( 
و دانش��جویان متقاضی در دانش��گاه های تحت نظارت وزارت بهداشت نیز 
باید به س��امانه موحد )س��امانه تسهیلات ارزی و مشمولان مرکز خدمات 
آموزشی وزارت بهداشت( مراجعه کنند و مراحل تش��کیل پرونده خود را 

انجام دهند.
در نهایت پس از تایید شدن مدارک دانشجوی متقاضی، کد مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران برای دانشجوی متقاضی پیامک می شود و برای دریافت ارز 
دانشجویی باید به یکی از شعب منتخب بانک ملی که اسامی آن در سایت این 

بانک موجود است، مراجعه کند.
گفتنی است؛ این ارز فقط به دانشجویانی تعلق می گیرد که تحصیل آنها 
به صورت حضوری و تمام وقت است و شامل دوره های غیر حضوری و پاره وقت 

نمی شود.
برای دریافت ارز دانشجویی نیز باید دانشگاه محل تحصیل دانشجو مورد 

تایید وزارت علوم و وزارت بهداشت باشد.
دانشجویان متقاضی سهمیه ارز دانشجویی برای مشاهده اسامی دانشگاه های 
 م��ورد تایید نیز باید با توجه به رشته تحصیلی خود به س��امانه های س��جاد

 )وزارت علوم( و موحد )وزارت بهداشت( مراجعه کنند.

سخنگوی دولت: چالشی در تامین ارز نداریم
ایرنا- س��خنگوی دولت گفت: مجموع تجارت خارجی در فروردین 
۱4۰۳، ۱۰/4میلیارد دلار بوده اس��ت که نزدیک ۵۰درصد بیش��تر از 

فروردین ۱4۰۲ است و مشکلی در تامین منابع ارزی نداریم.
علی بهادری جهرمی در سفر ۲روزه به شهرستان گلپایگان در نشست 
ب��ا فعالان بخش خصوصی حوزه صنعت، معدن، مسکن، کش��اورزی و 
اجتماعی شهرستان با اشاره به نتایج این جلسه و تصمیمات اتخاذشده، 
گف��ت: اینک��ه رهبر معظم انقلاب به ما ام��ر کردند که جهش تولید با 
مش��ارکت مردم داشته باشیم، یکی از روش ه��ای آن برگزاری چنین 
جلساتی اس��ت که فعالان بخش خصوصی، مسوولان ملی و مسوولان 
شهرس��تان همزمان حضور داشته باشند تا چاره مش��ترکی برای امور 

بیندیشیم و با هم مشکلات را حل کنیم. 
وی افزود: دولت در اینجا امکان واگذاری زمین دارد. شرط اینکه این 
طرح موفق شود این است که هر بخش همین طور به توانمندی و آورده 
خودش برای پیشبرد برنامه بیندیشد و به میدان بیاید. اگر بخش های 
دیگر مانند شهرداری، بخش خصوصی و س��ایر نهادها نیز پا به میدان 
بگذارند، نه تنها مشکل مسکن مرتفع می شود، بلکه در سطح کلان جهش 

تولید مدنظر با مشارکت مردم حاصل می شود.
س��خنگوی دولت یادآور شد: کلید حل مشکلات در دست خودمان 
است. حتی در مسائلی که مشکل از بیرون به ما تحمیل می شود، خودمان 
می توانیم مسائل را حل کنیم و برای این امر نیازمند همفکری و همدلی 

با جلسات اینچنینی هستیم.
بهادری جهرمی با اشاره به وضعیت تجارت خارجی کش��ور و تامین 
مناب��ع ارزی لازم، تاکید ک��رد: مجموع تجارت خارج��ی در فروردین 
۱4۰۳، مع��ادل ۱۰/4میلیارد دلار بوده اس��ت ک��ه نزدیک ۵۰درصد 
بیش��تر از فروردین ۱4۰۲ بوده است. بنابراین مشکلی در تامین منابع 

ارزی نداریم.

پیگیری وام ازدواج با کدملی
مهر- وام ازدواج یکی از مهم ترین وام هایی اس��ت که توانسته افراد 
را در اول زندگ��ی به خود امیدوار کند، چراکه وام ازدواج از باقی وام ها 

فوق العاده بهتر و با بازپرداخت کمتر است. 
هزینه های بالای ازدواج، از جمله مشکلات زوج های جوان در شروع 
زندگی مشترک است و به همین دلیل دولت با همکاری و کمک بانک 
مرکزی، کمک هزینه  ای تحت عنوان وام ازدواج را برای زوج های جوان 
در نظر گرفته که با کمک این وام از انواع وام بانکی، در ابتدای زندگی 

مشترک، با مشکلات اقتصادی کمتری مواجه شوند.
مرحل��ه اول ب��رای دریاف��ت وام ازدواج ۱4۰۳، ثبت ن��ام هریک از 
زوجین، در س��ایت ve.cbi.ir اس��ت. پس از آن، متقاضی باید از طرق 
پیش بینی شده و با ورود به سایت ثبت نام، اقدام به استعلام و پیگیری 
وام ازدواج ثبت نامی کرده و وضعیت آن را مشاهده کند تا بتواند از تاریخ 
اعلام شده در س��ایت، برای مراجعه به بانک اعطا کننده وام، مطلع و با 

مراجعه به بانک و ارائه مدارک لازم، موفق به اخذ وام شود.
با توجه به اینکه یکی از سوالات رایج در خصوص مشاهده وضعیت وام 
ازدواج ۱4۰۳، پیرامون استعلام وضعیت این وام، با کدملی ثبت نام کننده 
است، در این بخش از مقاله قصد داریم به این پرسش پاسخ دهیم که 

صرف داشتن کدملی برای پیگیری وام ازدواج، کافی است یا خیر؟ 
در پاس��خ ب��ه این پرس��ش باید گفت، خیر. ص��رف داشتن کدملی 
ثبت نام کنن��ده، برای اطلاع از وضعیت وام، کافی نبوده و متقاضی باید 
علاوه بر کدملی، کدرهگیری ۱۰ رقمی ای که پس از ثبت نام در س��ایت 

مربوطه، به فرد ثبت نام کننده داده می شود را نیز داشته باشد.
فرآین��د ثبت ن��ام و دریاف��ت وام ازدواج قرض الحسن��ه به شرح زیر 

است:
پیش از ثبت نام، لازم است زوج ها درباره مقررات و راهنمای وام ازدواج 

به طور کامل اطلاعات کسب کنند.
هر یک از زوجین باید به صورت جداگانه در سایت مورد نظر فرآیند 

ثبت نام را انجام داده و فرم مرتبط را تکمیل کنند.
در پای��ان ثبت نام، یک کد پیگیری ۱۰رقمی برای پیگیری ثبت نام 

وام ازدواج دریافت خواهند کرد.
پس از تعیین شعبه توسط بانک، زوج ها باید برای مشاهده وضعیت 
وام ازدواج به س��ایت مراجعه کرده تا از شعبه مسوول صدور وام مطلع 
شوند. توجه: زمان تعیین شعبه توسط بانک ها با توجه به موجودی منابع 

قرض الحسنه بانک تعیین می شود.
زوج ه��ا موظفند حداکثر ظرف مدت ۱۲روز کاری با مدارک لازم به 

شعبه معرفی شده مراجعه کنند.
پس از مراجعه به شعبه، مراحل دریافت وام کامل می شود:

توج�ه 1: در صورتی ک��ه زوج ها ظرف مدت مقرر به شعبه مراجعه 
نکنند، اطلاعات ثبت نام آنها حذف می شود.

توجه ۲: مبلغ تسهیلات قرض الحسنه ازدواج برای هر یک از زوجین، 
۱۸۰میلیون تومان تعیین شده است.

گروه اقتصادی- از زمان روی کار آمدن 
دولت محمود احمدی نژاد در سال ۸4، انتقاد 
شدی��د از عملکرد کابینه پیش��ین باب شد و 
این س��نت نه چندان پسندیده سیاسی تا به 
امروز تداوم یافته است. این رویکرد که ناشی 
از عدم فهم جامع مفهوم »دولت« و تعهدات 
آن در کلیت فضای حکمرانی )خاصه حکمرانی 
اقتصادی( است. جای نادیده انگاشتن نیست 
که اقتصاد ایران از میانه سال ۸4 خورشیدی، 
از ری��ل عقلانی��ت خارج ش��ده و تصمیمات 
اتخاذش��ده در سیاس��تگذاری اقتصاد کلان 
کش��ور )به ویژه در حوزه سیاست های پولی، 
مالی و ارزی(، بیش از ایجاد فایده، تولید هزینه  
کرده است. با این حال دولتمردان دولت فعلی 
از روز نخست آغاز ب��ه کار خود در مردادماه 
س��ال ۱4۰۰، با شدت بیش��تری به عملکرد 
دولت پیشین پرداخته و عدم تحقق وعده های 
خ��ود را به حجم بالای بدهی ه��ا و تعهدات 
ایجادشده توس��ط کابینه پی��ش از خود گره 
زده و خ��ود را قهرمان تسویه بدهی ها و مهار 
تورم جا زدند. پرواضح اس��ت که این مغالطه 
سیاسی اتخاذشده توسط دولتمردان، ماهیت 
اقتصادی ندارد و صرفا یک مانور رس��انه ای و 
سیاس��ی برای اقناع افکار حامیان خود است؛ 
وگرنه چه توجیهی دارد که عملکرد دوس��ال 
آخر کابینه ای با عمر ۸ساله، با عملکرد کمتر 
از ۳ساله کابینه جدید، در یک ترازو سنجیده 
شود؟ برای افزایش دقت س��نجه ها، بهتر آن 
اس��ت که عملکرد سه س��ال نخس��ت دولت 
پیش��ین با عملکرد سه س��ال نخست دولت 
فعلی و برپایه آمارهای رس��می دولتی مورد 

ارزیابی قرار گیرند.
دول�ت س�یزدهم قهرم�ان تس�ویه  � 

بدهی هاست؟
مهم تری��ن تکی��ه گاه عملک��ردی دول��ت 
فعل��ی در مسیر تلاش برای ایج��اد تمایز با 
کابینه پیشین، تصویر دولت بدهکار و دولت 
بدهی پرداز اس��ت. دولت پیش��ین در تمامی 
تصویرسازی های اقتصادی توسط دولتمردان 
فعلی، به مثابه رکورددار خلق بدهی در اقتصاد 
ایران به نمایش گذاشته می شود )هرچند که 
عملک��رد دولت گذشته در این زمینه قابلیت 
دف��اع چندانی ندارد ام��ا در مقیاس با دولت 
 فعلی قطعا س��ربلند از آت��ش مقایسه بیرون 
خواه��د آمد(. برپای��ه گزارش شم��اره ۱۱۳ 
نماگرهای اقتصادی بانک مرکزی که آمارهای 

مرب��وط به پارامترهای عمده پولی و اعتباری 
در پایان بهمن ماه ۱4۰۲ را منتشر کرده است، 
بدهی دولت به بانک مرکزی ۳۰۲هزار میلیارد 
تومان ذکر شده است. برپایه همین مستندات، 
بدهی دولت به بان��ک مرکزی در زمان روی 
ک��ار آمدن دولت فعلی و پای��ان عمر کابینه 
پیشین، معادل ۱۱۵هزار میلیارد تومان بود. 
این میزان بدهی در پایان فروردین ماه ۱4۰۱ 
به ح��دود ۱۳۳هزار میلی��ارد تومان افزایش 
یافته و نه تنها خبری از تسویه بدهی پیشین 
نبود، بلکه افزایش میزان بدهی قابل رهگیری  
اس��ت. این رق��م در شهریورماه س��ال ۱4۰۲ 
یعن��ی در ماه آغازین از دومین س��ال آغاز به 
کار کابینه فعلی، به حدود ۱99هزار میلیارد 
توم��ان بالغ شده اس��ت و در بهمن ماه همان 
س��ال، این رقم به ۳۰۲ه��زار میلیارد تومان 
رس��ید؛ یعنی نه تنها تسویه ای در کار نبوده، 
بلکه با ۱۸7هزار میلیارد تومان افزایش، یک 
رکوردشکنی تاریخی رخ داده است. در سه سال 

نخست دولت گذشته، این متغیر کلیدی پولی 
از ۱۵هزار و ۸۰۰میلی��ارد تومان به ۲4هزار 
و 4۰۰میلیارد تومان رس��ید. افزایش ۸هزار 
و 6۰۰میلی��ارد تومانی بدهی دولت به بانک 
مرکزی در این بازه زمانه سه س��اله نسبت به 
میزان افزایش این سطح بدهی در بازه زمانی 
مشابه در دولت فعلی، قطعا جای دفاع در مقام 
یک قیاس نه چندان مطلوب را خواهد داشت. 
در سرفصل میزان بدهی دولت به بانک ها نیز 
میزان بدهی دولت به بانک ها از بهمن ۱4۰۰ 
با س��طح بدهی 4۱6هزار میلیارد تومانی، با 
4۰۳هزار میلیارد تومان افزایش طی ۲سال، 
به ۸۱9هزار میلیارد تومان رس��یده است که 
بازه��م نه تنها خبری از تسویه بدهی نیست، 
بلکه افزایش شدید اس��تقراض و بدهی قابل 

مشاهده است.
مطابق با آم��ار گ��زارش ویژه نامه عملکرد 
مدیریت بدهی های عمومی دولت که ماه گذشته 
از سوی وزارت امور اقتصادی و دارایی منتشر شد، 

در دوران عمر مدیریت دولت پیشین در مجموع 
بازه زمانی ۸ساله، حدودا 4۳۲هزار میلیارد تومان 
اوراق مال��ی )اعم از اوراق بدهی و مش��ارکت و 
صکوک و...( منتشر شده بود و بدهی دولت در 
سال پایانی بابت سرفصل اوراق، معادل ۳۳۳هزار 
میلیارد تومان بوده و این در شرایطی ا ست که 
دولت گذشته در ۳سال پایانی خود، درآمدی از 
محل صادرات نفت نداشته است و عمدتا بلاک 
شد که این منابع نیز در دوران دولت فعلی آزاد 
شده و در دسترس دولت قرار گرفتند. از سوی 
دیگر، دولت فعلی که مطابق با آمار رسمی خود 
در ۲س��ال اخیر سرجمع 6۳میلیارد دلار نفت 
فروخته و بیش از ۱۸میلیارد دلار نیز آزادسازی 
درآمدهای ارزی پیش از این را در اختیار داشت، 
بیش از 7۵۲هزار میلی��ارد تومان اوراق بدهی 

منتشر کرده است.
تورمِ مزمنِ کشدارِ کشنده � 

در شاخص نرخ ت��ورم نیز، دولت گذشته 
آمار درخش��انی در ۳س��ال نخست عملکرد 

خود برجای گذاشت )و هرچند این عملکرد 
درخشان در سه سال نخست، به یک عملکرد 
بسیار بد در سه س��ال پایانی تبدیل شد(. در 
س��ال ۱۳9۲ نرخ تورم به ۳6/۱درصد رس��ید 
در س��ال 9۳ به ۱۳/7درصد و در سال 94، به 
۱۰/6درصد کاهش یافت )در سال 9۵ نیز نرخ 
تورم تک رقمی شد( و در پایان سال ۱4۰۰ به 
عنوان نخستین سال کابینه فعلی، نرخ تورم 
به روایت بانک مرکزی 46/۲درصد رس��ید و 
در پایان سال ۱4۰۱ آمار 46/۵درصدی را به 
ثبت رساندند و در سال ۱4۰۲ نیز به رغم تغییر 
سال پایه و حبس چندماهه آمار، نرخ تورم در 
پایان سال به ۵۲/۳درصد بالغ شد که نه تنها 
خبری از کاهش تورم را به شهروندان مخابره 
نمی کند، بلکه از یک تورم خزنده و بالارونده 
حکایت دارد. در پایان همین سال، مرکز آمار 
ایران که شاخص قیمت ها را به شکل تعدیل 
شده تری از نسبت به بانک مرکزی محاس��به 
می کند، از نرخ ت��ورم 79/۳درصدی گوشت 
قرمز، تورم ۸۰درص��دی برای گوشت مرغ و 
ماکیان، تورم 6۳درصدی برای ماهی ها و تورم 

7۵درصدی برای میوه ها پرده برداشت.
در شاخص های��ی چون خلق پول، افزایش 
س��هم پول از نقدینگی، رکوردشکنی در پایه 
پولی، در کاهش خال��ص دارایی های خارجی 
بان��ک مرکزی، در تع��داد افراد شاغل )نسبت 
به پیک اشتغال که سال 9۸ بود(، در شاخص 
موجودی حساب س��رمایه در بخش های نفت 
و گاز و صنع��ت و معدن و خروج س��رمایه از 
کشور و شوک ارزی نیز این دولت رکوردهای 
منفی بسی��ار زیادی را به خود اختصاص داده 
است. بهینه آن است که فرماندهان اقتصادی 
فعلی به جای سنگر گرفتن پشت پروپاگاندا و 
مانورهای رسانه ای بر اصلاحات ساختاری در 
اقتصاد کلان و سیاست خارجی کشور متمرکز 
شوند تا اقتصاد ایران به ریل پویایی برگردد و 
از یک بلاتکلیفی فرساینده طولانی مدت خارج 
شود. در این صورت، همگان از نتایج عملکرد 
دولت تمجید خواهند کرد و نیازی به ایده های 
رسانه ای پروپاگاندایی نیست. هرچند به لحاظ 
سنوات سپری شده، سال های چندانی از دوران 
تصدی دولت پیشین نمی گذرد و می توان آن 
دوران را در دسته سال های نزدیک دسته بندی 
کرد اما به لحاظ عملکردی، پس از اثر فرساینده 
س��ال ها تورم ب��الای 4۰درصدی، گویی که از 

سال های بسیار دور سخن می گوییم.

»جهانصنعت«گزارشعملكرداقتصاديسهسالهدولتسيزدهمرابررسيميكند

قهرمانتسويهبدهيها!

اقتصادآنلاین- مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق 
توسعه ملی، نیروگاه داران را در گروه ابربدهکاران این صندوق 
اع��لام کرد و گفت: بیش��ترین تامین مال��ی را برای یکی از 
شرکت ها داشتیم و اکنون همان بزرگ ترین بدهکار نیروگاهی 

صندوق به شمار می رود.
س��یدعلیرضا بنی هاشمی درباره دلی��ل  عدم تمایل این 
صن��دوق به تخصیص اعتبار برای بخش نیروگاهی و میزان 
مطالبات از نیروگاه داران تصریح کرد: همان طور که مستحضرید 
صندوق براساس ماده ۱6 قانون احکام دائمی کشور که به عنوان 

اساسنامه صندوق بوده، تاسیس شده است.
وی اف��زود: در این قانون هدف اصلی تش��کیل صندوق، 
تبدیل بخشی از عواید فروش نفت و گاز به ثروت ماندگار و 
سرمایه زاینده، همچنین حفظ سهم نسل های آینده از این 
منابع اعلام شده است. به همین دلیل همه تصمیماتی که در 

صندوق گرفته می شود، براساس این وظایف است.
مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی گفت: 
س��عی کردیم در همه تصمیم گیری ها اولویت اول حفظ و 
افزایش این منابع باشد. در همین راس��تا براساس اساسنامه 
صندوق و همچنین مصوبه هیات وزیران در سال 94، موظف 
شدی��م در حوزه نیروگاه ها و آب شیرین کن ها از محل منابع 

صندوق، تامین مالی انجام دهیم.
وی اضافه کرد: این تامین مالی با نرخ رس��می ای که در 
س��ال 94 وجود داشت و معروف به نرخ مبادله ای بود، برای 
نیروگاه ها انجام شد. در آن مقطع، پروژه ای که صندوق تعریف 
کرد، تامین 7/۲هزار مگاوات برق برای کشور بود و قرار شد 

تامین این برق از محل منابع صندوق باشد.
بنی هاشمی ادامه داد: از سال 94 تاکنون 46طرح نیروگاهی 
را تامین مالی کردیم. تقریبا مبلغی که برای این طرح ها در نظر 
گرفتیم، 4/6میلیارد دلار بوده که تا امروز بالغ بر چهارمیلیارد 
دلار آن را پرداخت کردیم و بقیه هم در حال تکمیل است. 
هم اکنون دو پروژه داریم که 47۲مگاوات برق تامین می کند و 
نیروگاه های آن در قالب سیکل ترکیبی در حال تکمیل است و 

هنوز تامین مالی پروژه ها توسط ما انجام می شود.
وی افزود: اتفاقی که رخ داده ، این است که برخی از این 
پروژه ها به بهره برداری رسیده اند و اقساط شان هم سررسید 
شده اس��ت. بنابراین باید منابع آنه��ا برگردانده شود اما این 

اتفاق رخ نداده است.
وصولی، فقط 1۷3 � میلیون دلار!

مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی توضیح 
داد: ما تا س��ال ۱4۰۳ حدودا یک ونیم میلیارد دلار مطالبات 

معوق از این 46نیروگاه داریم که متاسفانه برنگردانده اند. البته 
تا س��ال ۱4۰۰ هیچ پولی برای این نیروگاه ها دریافت نشده 
بود ام��ا در رویکرد جدیدی که در وصول مطالبات صندوق 
اتخاذ کردیم، توانستیم در س��ال گذشته ۱7۳میلیون دلار 

آن را وصول کنیم.
وی افزود: رقم وصول شده نسبت به یک ونیم میلیارد دلار 
مطالبات معوق خیلی کم اس��ت و هنوز مطالبات زیادی از 
نیروگاه ها داریم که متاسفانه نتوانسته ایم آن را وصول کنیم.

مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی با اشاره 
به اینکه نیروگاه داران جزو ابربدهکاران صندوق توسعه ملی 
هستند، یادآور شد: تسهیلاتی هم که در حوزه نفت پرداخت 
کردیم، ب��ا وجود اینکه شرکت ملی نفت متضمن پرداخت 
بدهی ها بود، به چالش اصلی ما تبدیل شده اس��ت. در گام 

دوم بحث بدهی نیروگاه ها را داریم.
وی ادامه داد: متاس��فانه گروه ماهتاب گستر بزرگ ترین 
گروه��ی بود که در نیروگاه ها برای آن تامین مالی کردیم و 

اکنون بزرگ ترین بدهکار نیروگاهی ما همین گروه است.
بنی هاشمی بیان کرد: لازم است بگویم که این تسهیلات 
را با تعهد بانک مرکزی و وزارت نیرو پرداخت کردیم و اگر در 
زمان پرداخت این تعهدنامه نبود، ما به نیروگاه داران تسهیلات 

نمی دادیم و امروز هم معوقه نداشتیم.
وی افزود: مقرر بود که بانک مرکزی، ارز با نرخ دولتی به این 
نیروگاه ها بفروشد تا آنها قسط های خود را با صندوق توسعه، 
تسوی��ه کنند. این نیروگاه ها برق خود را با نرخ ترجیحی به 
وزارت نیرو می فروشند و منابع ریالی به دست می آورند. مقرر 
بود که بانک مرکزی با نرخ رسمی به نیروگاه داران ارز بفروشد 

تا آنها به صورت ارزی تسهیلات شان را تسویه کنند.
مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی اضافه 
کرد: متاسفانه بانک مرکزی این کار را انجام نداد و نیروگاه ها هم 
به تعهدات خود عمل نکردند. وزارت نیرو هم با توجه به اینکه 

متضمن بازپرداخت بدهی بود، هیچ اقدام خاصی نکرد.
انتظار عجیب از صندوق توسعه ملی � 

بنی هاشمی گفت: عجیب اینکه اکنون از صندوق انتظار 
دارن��د که مطالبات ارزی خود را ب��ه صورت ریالی و نرخ ارز 
4۲۰۰تومان��ی با تسهیلات گیرنده ها تسویه کند. در حالی 
ک��ه حسب قانون باید تسویه بدهی به صورت ارزی باشد تا 
منابع صندوق بتواند ذخیره شود و برای نسل های آتی مولد 

و زاینده باشد.

وی افزود: هیچ کدام از دستگاه های متولی از جمله بانک 
مرکزی و وزارت نیرو به تعهد خود عمل نکرده اند و به جای 
اینکه بیایند و به تعهد خود عمل کنند، س��عی می کنند 
فضا را به س��متی ببرند که صندوق با نرخ 4۲۰۰تومانی، 
معادل ریال��ی تسهیلات خود را دریاف��ت کند. در حالی 
که ای��ن امر منجربه نابود شدن مناب��ع صندوق می شود 
و فرزن��دان ما از این نعمتی که در قانون پیش بینی شده، 

محروم می شوند.
حذف فرصت سرمایه گذاری جدید � 

به گفته مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توس��عه 
ملی، این بدهی ها فرصت س��رمایه گذاری و توسعه جدید را 

هم از صندوق توسعه گرفته است.
وی اضاف��ه کرد: در س��ال گذشته بالغ ب��ر دومیلیارد و 
۲۰۰میلیون دلار وصولی مطالبات داشتیم. این رقم مجددا 
در فرآیند توس��عه کش��ور به کار گرفته و موجب آبادانی در 
بخش های اولوی��ت دار دیگر می شود. ما اگر می توانستیم از 
یک و نیم میلی��ارد دلاری که به نیروگاه داران پرداخت شده و 
جزء مطالبات معوق مان است، بخشی را وصول کنیم، مجددا 
این منابع را در راس��تای آبادانی کش��ور و اجرای پروژه های 
صنایع  هایتک - با توجه به اولویت هایی که اکنون صندوق 

دارد- استفاده می کردیم. 
بنی هاشمی گفت: متاسفانه مطالبه عمومی را به سمتی 
بردند که صندوق معادل ریالی، آن هم با نرخ 4۲۰۰تومانی 
دریاف��ت کند. نمی دانم این اس��تاندارد دوگانه در برخورد با 
معوقات از کجا نش��أت می گیرد، ولی در حوزه نیروگاهی تا 

امروز با آن مخالفت کردیم.
وی تاکید کرد: در تعهدنامه کتبی که بانک مرکزی داده بود، 
قرار بر این بود که نیروگاه بتواند با نرخ ارز رسمی، ارز خریداری 

و تسهیلات ارزی دریافتی خود از صندوق را تسویه کند.
مقاومت وزارت نیرو به رغم تاکید ریاست جمهوری  � 

و وزارت اقتصاد
مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی با اشاره 
به پیشقدم شدن این صندوق برای ارائه راهکار مناسب به منظور 
تسویه بدهی نیروگاه داران، بیان کرد: ما راهکارهای مان را به 
ریاست جمهوری و وزارت اقتصاد ارائه کردیم و مورد تایید قرار 
گرفته است اما متاسفانه وزارت نیرو همکاری لازم را نکرد. به 

نظر ما آن راهکارها راهگشا بود.
وی اضافه کرد: اعلام آمادگی کردیم که تامین مالی جدید 

در نیروگاه ها خواهی��م کرد و برای تامین مالی نیروگاه های 
خورشیدی هم اعلام آمادگی کردیم اما حسب وظایفی که 
داریم، اجرای این پیشنهادات منوط به این است که اول بتوانیم 

مطالبات قبلی را وصول کنیم.
بنی هاشمی درب��اره ایده مطرح شده برای تسویه بدهی 
نیروگاه ها گفت: گفتیم که به نیروگاه ها اجازه بدهند تا برق 
را مستقیم به صنایع بفروشند. آنجا دیگر بحث نرخ ترجیحی 
وجود ن��دارد و نی��روگاه داران می توانستن��د به قیمتی که 
مدنظرشان است، به صنایع برق بفروشند و امکان بازپرداخت 

مطالبات صندوق فراهم می شد.
وی افزود: متاسفانه این امر هم تاکنون به نتیجه نرسیده 
اس��ت و با اینکه صندوق قاعدتا بای��د در مقام مطالبه گر 
باشد اما اکنون خودش پیش��قدم اس��ت و اعلام آمادگی 
کرده که یک راه جدیدی برای تسویه مطالبات پیدا شود، 
ولی متاسفانه تاکنون از طرف وزارت نیرو و شرکت توانیر 
همکاری لازم انجام نشده است و منجربه مطالبات معوق 

در این حوزه شده است.
مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی درباره 
جرایم در نظر گرفته شده برای بدهی معوق بیان کرد: حسب 
مصوبات شورای پول و اعتبار و قراردادهای موجود، وجه التزامی 
مطابق آنچه شورای پول و اعتبار مصوب کرده است، به این 

مبالغ معوق شده تعلق می گیرد.
وی اف��زود: راهکارهایی داریم که اگر متقاضیان اقدام  و 
مطالب��ات صندوق را تسویه می کردند، می توانستیم در این 

زمینه تعامل کنیم.
بنی هاشم��ی درباره اینکه آیا تامی��ن اعتبار نیروگاه های 
خورشیدی مش��روط به تسویه بدهی نیروگاه های حرارتی 
اس��ت، این گونه توضیح داد: نیروگاه ه��ای خورشیدی یک 
موضوع جدید اس��ت و پرداخت تسهیلات به آنها مش��روط 
به تسویه بدهی نیروگاه ه��ای حرارتی نیست اما در فرآیند 
تسهیلات دهی به نیروگاه های خورشیدی حتما تجارب گذشته 

را لحاظ می کنیم.
وی اف��زود: باید چالش ها و محدودیت هایی که در تامین 
مال��ی قبلی بود، در طرح جدید و پوروپزالی که نیروگاه های 

خورشیدی ارائه می دهند، لحاظ شود.
مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق توسعه ملی توضیح 
داد: برای تامین مالی نیروگاه های خورشیدی اعلام آمادگی 
کرده ایم اما طبیعتا با روند قبلی این امکان وجود ندارد. باید 
راهکارهای جدیدی باشد که ما بتوانیم فرآیند تامین مالی و 

به تبع آن وصول مطالبات مان را انجام دهیم.

تجارت نیوز- فرش��اد مومنی گفت: در تجربه قبلی 
حاکمیت یکدست، رییس جمهوری وقت تمام منتقدان 
خود را به فساد متهم می کرد اما بی سابقه ترین سقوط در 

شاخص فساد در دوره احمدی نژاد رقم خورد.
فرشاد مومنی، اقتصاددان و استاد تمام دانشگاه علامه 
طباطبایی در نشست بررسی کتاب »تسخیر دولت« بیان 
کرد: باید یاد بگیریم از برخوردهای صفر و یکی در مواجهه 

با اندیشه ها پرهیز کنیم.
او افزود: چقدر قبیح و چقدر س��قوط اندیش��ه ای در 
جمهوری اسلامی محسوب می شود که شهید مطهری در 
یکی از سخنرانی های خود قسم جلاله می خورد و می گوید 
اگر جمهوری اسلامی تاسیس بشود تلاش می کنم تا برای 
معرفی مارکسیست در دانشکده الهیات یک استاد بسیار 
باورمند و باکیفیت بیاورم. ببینید از آنجا به کجاها سقوط 

کرده ایم و دامنه حذف و سانسور کردن اندیشه ها به کجا 
رسیده اس��ت. به جایی رسیده ایم که حتی اندیشه های 
شریعتی هم توسط برخی تحمل نمی شود و کتاب مطهری 
را به جای نقد کردن خمیر می کنند و این کارها را به نام 

دین انجام می دهند.
او تاکید کرد: با تکیه بر کتاب تسخیر دولت سه نشانه 
اصلی وجود دارد که حاکی از پدیده تسخیر دولت است 
که این سه نشانه عبارت است از تسلط پول و سرمایه بر 
سیاستگذاری ها، عدم  تغییر سیاست ها با تغییر دولت ها 
و اف��راد و ع��دم توجه به مسائل واقعی جامع��ه. در ایران 
س��الم ترین و باشرافت ترین افراد متهم به نفوذ می شوند! 
نفوذی کسانی اند که فقر و فلاکت و وابستگی را افزایش 

می دهند.
این اقتصاددان معروف خطاب به روس��ای قوا گفت: تا 
کار به فاجعه نکشیده رویه ها را تغییر دهید. در تجربه قبلی 
حکومت یکدس��ت، رییس جمهوری وقت تمام منتقدان 
خود را به فساد متهم می کرد، اما بی سابقه ترین سقوط در 

شاخص فساد در دوره احمدی نژاد رقم خورد.
او گفت: مرکز پژوهش ها می گوید ۱۳99 رتبه ایران از 
نظر کیفیت محیط زیست 67 بوده و الان به ۱۳۳ رسیده 
است. این فرونشست ها، گسل ها، آلودگی ها و بحران آب 
آنقدر کم اهمیت است؟ جریانی راه انداخته اند که درباره 
مساله کمبود آب هرچه فریاد دارید بر س��ر کش��اورزان 
بکش��ید. حواله دادن بحران آب به کشاورزانی که صدایی 

ندارند آدرس غلط اس��ت. امتیازهای غیرعادی به مافیای 
سدس��ازی می دهید، در حالی که از سال ها قبل ایرانی ها 
فهمیده بودند سدسازی در بخش های قابل توجهی از ایران 

حماقت است.
فرشاد مومنی در ادامه اضافه کرد: مافیاها به کلیشه های 
غل��ط درباره تورم ایران دامن می زنند. 7۰س��ال اس��ت 
مفهوم تورم س��اختاری برای کشورهای در حال توسعه 
جا افتاده اس��ت؛ چرا کلیشه های نومحافظه کارانه ای که 
س��ال ها قبل نهادهای بین المللی ترویج می کردند، هنوز 

تکرار می شود؟ 
ای��ن اقتصاددان در آخر با بیان اینکه الان وقت بریدن 
و کنار کشیدن نیست، گفت: جامعه ما بیش از هر زمان 
دیگری به ارتقای بنیه اندیشه ای نیازمند است پس تا اطلاع 

ثانوی افسردگی، سرخوردگی و بریدن ممنوع!

صدرنشینان فهرست ابربدهکاران صندوق توسعه ملی

هشدار شدید یک اقتصاددان به مسوولان
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طرح ترامپ برای پایان جنگ اوکراین
یک روزنامه انگلیسی نوشت دونالد ترامپ برای پایان دادن به جنگ اوکراین 
به صورت مسالمت آمیز طرح مفصلی دارد، اما تا انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
آن را ارائه نخواهد کرد.  روزنامه تایمز مدعی شد »دونالد ترامپ« رییس جمهوری 
آمریکا طرحی مفصل برای حل مسالمت آمیز مناقشه اوکراین دارد؛ اما قبل از 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا آن را ارائه نخواهد کرد. یک منبع نزدیک به 
ترامپ که نخواست نامش فاش شود، به روزنامه تایمز گفت: )ترامپ( یک طرح 
دارد اما نمی خواهد درباره آن با ش��بکه های خبری صحبت کند، چون در آن 
صورت دیگر نمی تواند از آن استفاده کند. به گفته این منبع، ترامپ قصد دارد 
برای پیروزی در انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا، پایان بخشیدن به جنگ اوکراین را در 
فهرست وعده های اصلی خود قرار دهد. این گزارش در حالی منتشر شده که 
ترامپ بارها گفته است در صورت پیروزی در انتخابات می تواند در کوتاه ترین 
زمان ممکن این جنگ را تمام کند. او همچنین در اواخر ماه میلادی گذشته 
گفت در صورت پیروزی در انتخابات تنها زمانی حاضر به حمایت از اوکراین 
خواهد شد که اروپا هم در این حمایت شریک باشد. به گزارش ایسنا، این روزنامه 
همچنین به نقل از منابع آگاه نوشت ترامپ قصد دارد در صورت پیروزی در 
انتخابات حداقل بودجه نظامی لازم برای کشورهای عضو ناتو را از ۲ درصد به 
سه درصد افزایش دهد. منابع نزدیک به ترامپ باور دارند به نظر می رسد ترامپ 
این ایده را در پی گفت وگو با »آندژی دودا«، رییس جمهوری لهستان پرورده 
باشد. دودا نیز پیش تر خواستار افزایش چشمگیر در بودجه دفاعی ناتو شده بود 

و انتظار می رود در اجلاس آتی سران ناتو آن را مطرح کند.

سهم روسیه از اقتصاد جهانی سقوط کرد
اقتصاد روسیه در مواجهه با تحریم های غربی که پس از آغاز تهاجم گسترده 
روسیه به اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ با هدف منزوی کردن مسکو از سیستم مالی 
جهانی و کاهش بودجه جنگ رخ داد، مقاومت نش��ان داده اس��ت. بااین  همه 
براساس داده های صندوق بین المللی پول، انتظار می رود در طولانی مدت نقش 

اقتصاد روسیه در تولید ناخالص جهانی کاهش پیدا کند.
به گزارش اتاق ایران آنلاین، در ماه آوریل، صندوق بین المللی پول پیش بینی 
خود از رشد اقتصادی روسیه را به 3/۲ درصد در سال ۲۰۲۴ ارتقا داد؛ تقریبا 
3 برابر رشد 1/1 درصدی که در اکتبر ۲۰۲3 پیش بینی کرده بود. این رقم به روز 
شده، که بالاتر از پیش بینی رشد تولید ناخالص داخلی برای آمریکا و بسیاری از 
دیگر کشورهای غربی است، پرسش هایی را در مورد اثربخشی تحریم ها مطرح 
کردند. با این حال، سایر داده های صندوق بین المللی پول نشان می دهد در حالی 
که انتظار می رود اقتصاد روسیه رشد کند، ممکن است این رشد به اندازه سایر 
کشورها نباشد. ارقام جدید این صندوق پیش بینی می کند که سهم روسیه از 

تولید ناخالص داخلی جهانی از هم اکنون تا سال ۲۰۲۹ کاهش خواهد یافت.
انتظار می رود سهم تولید ناخالص داخلی این کشور در سال ۲۰۲۴ کمی 
افزایش یابد و از ۲/۹۴7 درصد در سال ۲۰۲3 به ۲/۹۴8 درصد برسد اما از آن 
زمان تا پایان دهه قرار است سهم روسیه در اقتصاد جهانی به صورت تدریجی 
کاهش یابد. در سال ۲۰۲۵، طبق داده های صندوق بین المللی پول، سهم روسیه 
از تولید ناخالص داخلی جهانی شروع به کاهش خواهد کرد و به ۲/۹۰8 درصد 
کاهش خواهد یافت. پیش بینی می شود در سال ۲۰۲۶ سهم تولید ناخالص 
داخلی آن ۲/8۵۵ درصد و س��پس طی ۲ سال بعداز آن به ترتیب به ۲/8۰3 و 
۲/7۵۴ درصد خواهد رسید. انتظار می رود در سال ۲۰۲۹، یک سال قبل از پایان 
دوره ریاست جمهوری پوتین، سهم روسیه از تولید ناخالص داخلی جهانی به 
۲/7۰۶ درصد کاهش یابد. رقم پیش بینی ش��ده کمتر از پایین ترین رقم قبلی 
۲/83 درصدی است که در سال 1۹۹8 ثبت  شده بود؛ سالی که روسیه در دوره 
ریاست جمهوری بوریس یلتسین، بدهی خود را نپرداخت و جرقه  بحران مالی 
بزرگی را ایجاد کرد. طبق گزارش Rosstat ، آژانس آمار دولتی روسیه، اقتصاد 
این کش��ور با تلاطم مواجه شده است اما در سال ۲۰۲3 با رشد 3/۶ درصدی 
تولید ناخالص داخلی، قوی تر از حد انتظار بازگش��ته است. انتظار می رود این 
رشد در سال جاری ادامه یابد که تا حدی ناشی از افزایش قابل توجه هزینه های 
نظامی و تجارت با چین، ثابت ماندن حجم صادرات نفت و افزایش سرمایه گذاری 
شرکت ها و مصرف خصوصی است. اگرچه با کمک تخصیص 1۰/8 هزار میلیارد 
روبلی برابر 11۵ میلیارد دلار برای هزینه های دفاعی، رشد اقتصادی قوی برای 
امس��ال روسیه پیش بینی می ش��ود اما طبق گزارش صندوق بین المللی پول 
انتظار می رود رشد تولید ناخالص داخلی روسیه از 3/۲درصد در سال ۲۰۲۴ به 
1/8 درصد در سال ۲۰۲۵ کاهش یابد. روسیه همچنین در بخش های کلیدی 
اقتصاد خود با کمبود قابل توجه نیروی کار مواجه است؛ کمبودی که با بسیج 
صدها هزار سرباز برای جنگ اوکراین و همزمان فرار مردان در سن جنگ برای 
اجتناب از مشارکت در جنگ، تشدید شده است. در سال ۲۰۲3، بانک مرکزی 
روس��یه نرخ بهره را به 1۶ درصد افزایش داد تا تورم را مهار کند؛ تورمی که با 

نرخ 7/8 درصد، همچنان سرسختانه بالا باقی مانده است.

بازسازی غزه حداقل 80 سال طول می کشد

سازمان ملل اعلام کرد غزه به ۴۰ سال قبل بازگشته است و بازسازی آن در 
بهترین شرایط 8۰ سال طول می کشد. سازمان ملل هزینه بازسازی نوار غزه را حدود 
۴۰میلیارد دلار تخمین زد و تاکید کرد بازسازی ویرانی های عظیم و بی سابقه ای 
که در اثر تجاوز طولانی مدت رژیم صهیونیستی به نوار غزه وارد شده، ممکن است 
8۰ سال به طول انجامد. به گزارش الجزیره، عبدالله الدردری دستیار دبیرکل سازمان 
ملل متحد و مدیر دفتر منطقه ای کشورهای عربی در برنامه توسعه سازمان ملل 
متحد، در کنفرانسی خبری در امان پایتخت اردن اعلام کرد، بازسازی نوار غزه یک 
کار بسیار هزینه بر و زمان بر خواهد بود. براساس تصاویر ماهواره ای برآورد هزینه ها 
حدود 18 میلیارد دلار است اما روی زمین و در عمل وضعیت بسیار متفاوت است 
و این برآورد نهایی نیست. وی افزود: برآورد اولیه برنامه توسعه سازمان ملل متحد 
برای بازسازی همه چیزهایی که در غزه ویران شده، حدود ۴۰ میلیارد دلار است 
و این ماموریتی است که جامعه بین الملل از جنگ جهانی دوم تاکنون هرگز با آن 
برخورد نکرده است. وی با اشاره به بحث و بررسی بازسازی غزه با برخی کشورهای 
عربی و وجود نشانه های مثبت در این زمینه افزود: اتکا به چارچوب های سنتی 
برای بازسازی به این معناست که ممکن است این کار دهه ها طول بکشد و مردم 
فلس��طین چند دهه از رفاه بهره مند نباش��ند بنابراین مهم است که مردم را به 
سرعت در خانه های مناسب اسکان دهیم و به حالت عادی اقتصادی و اجتماعی 
بازگردانیم . در همین حال، ارزیابی ساخت وسازها نشان می دهد غزه نزدیک به 
8۰ سال برای بازسازی تمام واحدهای مسکونی تخریب شده به زمان نیاز دارد و 
این در صورتی است که سرعت بازسازی معقول باشد. الدردری تاکید کرد: کل 
آواری که تاکنون در غزه انباشته شده است به 37 میلیون تن می رسد و با توجه 
به افزایش بسیار زیاد و روزانه آن، آخرین داده ها نشان می دهد این آوارها تقریبا 
۴۰ میلیون تنُ است. وی با اشاره به اینکه 7۲ درصد ساختمان های مسکونی به 
طور کامل یا جزئی تخریب شده است، خاطرنشان کرد: توسعه انسانی غزه با تمام 
مولفه های آن اعم از بهداشت، آموزش، اقتصاد و زیرساخت ها حدود ۴۰ سال به عقب 
رفته اند و این به معنای آن است که ۴۰ سال تلاش و کوشش و سرمایه گذاری ها 

در نوار غزه بر باد رفته است.

گ�روه بین المل�ل- ی��ک زمانی دور دنیا
فردریک کبیر پادش��اه پروس در قرن 
شانزدهم میلادی گفته بود، دیپلماسی 
بدون زور مانند موسیقی بدون ساز است 
اما او ظاهرا فراموش کرده بود وقتی که 
موسیقی خاموش است، باید به سازها 
نیز توجه کرد. این دقیقا وضعیت امروز 
جهان ماست؛ وضعیتی که دیپلماسی 
در حالتی متزلزل قرار داشته و دولت ها 
مجبور شده اند در بحرانی ژئوپلیتیکی 
دوباره وارد رقابت های نظامی فزاینده 

با یکدیگر شوند.
از یک طرف امروز ما ش��اهد جنگ 
اوکراین هستیم که همچنان با قوت ادامه 
دارد هر چند که کمک های نظامی غرب 
به اوکراین دستخوش ابهامات زیادی 
شده، اما زلنسکی رییس جمهوری این 
کشور مصمم به ادامه آن است. از سوی 
دیگر، جنگ غزه و تهاجم تمام عیاری که 
رژیم صهیونیستی به نوار غزه آغاز کرده 
به گونه ای چهره منطقه را تغییر داده 
که به گفته کارشناسان خاورمیانه روی 

بشکه باروت قرار گرفته است.
علاوه بر این ، ما همزمان شاهد جنگ 
سرد دوم نیز هستیم، جنگی که از حدود 
یک دهه قب��ل کلید خورده و جهان را 
دوباره به ۲ اردوگاه رقیب میان آمریکا 
و چین تبدیل کرده اس��ت. در چنین 
شرایطی است که با وقوع درگیری های 
محلی و منطق��ه ای در نقاط مختلف 
جهان، ش��اهد هستیم که قدرت های 
بزرگ در حال مدرن سازی زرادخانه های 
هسته ای خود هستند بنابراین چندان 
بیراه نیست که بگوییم همزمان با تولید 
س��لاح های هوش��مند جدید، توسعه 
قابلیت های سایبری و تکثیر بی سابقه 
انواع اسلحه در مناطق مختلف جهان، 
اکنون سایه جنگ جهانی بیش از هر 
زمان دیگری بر س��ر بشریت پررنگ تر 
شده است. در همین رابطه سورادیپ 
سن، استاد علوم سیاسی دانشگاه بنگال 
شمالی هند، طی مطلبی که برای سایت 
ژئوپلیتیک نوشته، آورده است: در چنین 
جهانی، کشورهای کوچک تر مجبور به 

انتخاب بی��ن بلوک های نوظهور برای 
تضمین بقای خود می ش��وند. زیرا در 
جنگ های داخلی افغانس��تان، لبنان، 
سوریه، لیبی، سودان و یمن قدرت های 
بزرگ در حال حمای��ت از جناح های 
متخاصم ب��وده و ایالات متحده نیز به 
طور واضحی از جنگ اسرائیل علیه نوار 

غزه حمایت می کند.
در نتیج��ه وقت��ی غرب آس��یا که 
معجونی از رقابت های قومی، جنگ های 
نیابتی و تروریسم است با مساله جنگ 

غزه مواجه می شود، هر لحظه می تواند 
مانند یک بش��که باروت منفجر شود؛ 
امری ک��ه در صورت وقوع آن، به طور 
قط��ع آمریکا، چین و روس��یه را وارد 
گرداب جنگ همه جانبه خواهد کرد. 
همچنین موض��وع نگران کننده تر این 
است که دیپلماسی میان دولت ها نیز 
در میانه  چنین بحرانی به پایین تر حد 
خود رسیده و سازمان ملل هم بار دیگر 
ثابت کرده ک��ه در این وضعیت عملا 

ناکارآمد است.

دورنمای آینده � 
با این حال یک موضوع وجود دارد 
که بسیار قابل تامل است؛ اینکه هر چند 
از زمان پایان جنگ جهانی دوم، بشریت 
همواره نگران وقوع یک جنگ جهانی 
دیگر ب��وده، اما در طول این س��ال ها 
عوامل متعددی س��بب شده تا سایه 
جنگ همه گیر از س��ر جه��ان کوتاه 
ش��ود اما از زمان وقوع جنگ اوکراین 
و همچنین حمله رژیم صهیونیستی به 
نوار غزه، شاهد هستیم که غربی ها در 

پیشبرد روایت ها در خصوص احتمال 
وقوع جنگ جهانی سوم نقش بسزایی 

ایفا کرده اند.
به نظر می رس��د ایالات متحده از 
چنین ابزاری برای مقابله با چالش های 
مرتبط با نفوذ جهانی خود بهره برداری 
می کند چراکه روان پریشی ایجاد ترس 
از طریق رسانه های جمعی به این کشور 
ب��رای مقابله با رقبا در س��طح جهانی 
کمک می کن��د بنابرای��ن روی کاغذ 
هر چند که شرایط بین المللی بیش از 

هر زمان دیگری خطر وقوع یک جنگ 
جهانی را تقویت می کند، اما به طور قطع 
در تصمیم گیری در رابطه با جنگ عقل 
محاسبه گر فاکتوری تعیین کننده خواهد 
بود. در واقع بازیگران مختلف به سختی 
بدون یک هدف سیاس��ی مشخص یا 
محاس��به هزینه و فایده ، مبادرت به 
جنگ می کنند. به همین خاطر به نظر 
می رسد که در میان قدرت های بزرگ 
امروزه، هیچ هدف سیاسی مشخصی 
برای دامن زدن به یک جنگ عالمگیر 

جهانی وجود ندارد.
از زمان جهانی شدن، هدف سیاسی 
جنگ با انگیزه اقتصادی تکمیل شده 
اس��ت که به موج��ب آن قدرت های 
بزرگ با وجود تعقی��ب درگیری های 
نظامی  سطح پایین، عمدتا به ابزارهای 
اقتصادی برای دس��تیابی ب��ه اهداف 
ژئوپلیتیکی متوسل شده اند. درنتیجه 
با توجه به ویران��ی در مقیاس بزرگی 
ک��ه احتمالا جنگ جهان��ی بعدی به 
دنبال دارد، دولت ها در رقابت بر س��ر 
مس��ائل ژئوپلیتیکی نه در میدان های 
نبرد، بلکه به طور غیر مستقیم از طریق 
مکانیسم های تجارت، سرمایه گذاری، 
تولید و تحریم های اقتصادی مبادرت 

به ایفای نقش می کنند.
علاوه بر این تس��لیحات موجود در 
جهان مانند بمب های هسته ای، بیش 
از آنکه جنبه تهاجمی داش��ته باشد، 
یک عامل بازدارنده در جهت ممانعت 
از وق��وع یک جنگ جهانی اس��ت. در 
واقع باید به خاطر داشت که جنگ های 
جاری با ابزارهای محدود و در مقیاس 
محدود با کانال های دیپلماتیک دائما باز 
و برای هدف نهایی تامین دستاوردهای 
ژئوپلیتیکی رق��م می خورد. به همین 
دلیل می ت��وان گف��ت، بازیگرانی که 
اکنون در ش��رایط بحران ژئوپلیتیکی 
قرار دارند به همراه قدرت های بزرگ از 
منظر عوامل ژئوپلیتیکی و ژئواکونومیکی 
تمایل چندانی برای وارد شدن به یک 
جنگ گسترده بین المللی در قالب جنگ 

جهانی سوم نخواهند داشت.

»جهان صنعت« همزمان با تشدید تنش های ژئوپلیتیکی در جهان بررسی می کند

صدای پای جنگ جهانی سوم

گروه بین الملل- نائومی کلاین استاد دانشگاه بریتیش 
کلمبیا و از ستون نویسان روزنامه گاردین در مقاله ای برای این 
روزنامه می نویسد: همزمان با عید فصح یهودیان، ما نه تنها به 
بت دروغین صهیونیست نیازی نداریم، بلکه خواهان رهایی از 

پروژه ای هستیم که به نام ما یهودیان نسل کشی می کند.
او در ادام��ه مطلب خود تصریح می کند: من به حضرت 
موس��ی فکر می کنم؛ زمانی که از کوه پایین آمد و دید که 
بنی اسرائیل در غیاب وی در حال پرستیدن گوساله سامری 
هستند. حالا انگار امروز هم همین مساله تکرار شده است زیرا 
بسیاری از مردم ما بار دیگر در حال پرستیدن یک بت دروغین 
بوده و شیفته آن شده اند. در واقع این یک بت دروغین است 
که عمیق ترین مفاهیم کتاب مقدس در مورد عدالت و رهایی 
از برده داری را اکنون تبدیل به اشغال سرزمین و نسل کشی 
فلسطینیان کرده است. این یک بت دروغین است که ایده 
سرزمین موعود به عنوان استعاره ای از رهایی بشر را برای ایجاد 
یک دولت قومی و نظامی جعل کرده است. روایتی سیاسی از 
صهیونیسم که از همان ابتدا کار خود را با اخراج دسته جمعی 
و آواره  کردن فلس��طینیان از خانه و سرزمین اجدادی شان 

آغاز کرده است.
این استاد دانشگاه در بخش دیگری از یادداشت خود در 
گاردین آورده است: صهیونیست ها از همان ابتدا با رویای آزادی 

سر جنگ داشته اند. از همان ابتدا کودکان فلسطینی را نه به 
عنوان انسان بلکه مانند فرعون تهدیدی برای موجودیت خود 
دانس��ته و اکنون ما را به لحظه فاجعه بار کنونی کشانده اند. 
جایی که با بت دروغین خود آزادی یهودیان را به بمب های 
خوشه ای برای کشتن و معلول کردن کودکان فلسطینی گره 
زده اند بنابراین می توان گفت صهیونیسم بت دروغینی است که 
به ارزش های تمامی یهودیان خیانت کرده است. امروز این بت 
دروغین به راحتی بمباران دانشگاه ها، تخریب مدارس و کشتن 

صدها استاد، روزنامه نگار و شاعر را توجیه می کند.
در نتیجه می توان به صراحت گفت، یهودیت ما نباید توسط 
یک قومیت تندرو مصادره شود. همچنین یهودیت ما نمی تواند 
از طریق یک ارتش وحشی محافظت شود؛ ارتشی که تمام 

اقداماتش غم، درد و اندوه در دل انسان هاست.
یهودیت ما توس��ط افرادی که صدای همبستگی خود را 
با فلس��طین در میان خطوط نژاد، قومیت، توانایی فیزیکی، 
هویت جنسیتی و نسل ها بلند می کنند، تهدید نمی شود. پس 
ما به بت دروغین صهیونیسم نیاز نداریم. ما نیاز به رهایی از 
پروژه ای داریم که به نام ما نسل کش��ی می کند. ما به دنبال 
رهایی یهودیان از حکومتی هستیم که می خواهد همواره آنان 
را در سایه ترس نگه دارد. این بت دروغین تنها نتانیاهو نیست، 

بلکه دنیایی است که صهیونیست ها برای ما ساخته اند.

 رهبر حزب مخال��ف دولت انگلیس )کارگر( در واکنش 
به نتیجه اولیه انتخابات شوراهای شهر که نشانگر شکست 
سنگین حزب حاکم محافظه کار اس��ت، خواستار برگزاری 

انتخابات سراسری شد.
کی یر اس��تارمر روز جمعه در جمع خبرنگاران و حامیان 
حزب کارگر گفت: »ما خواهان برگزاری انتخابات سراسری 
هس��تیم. می خواهیم در انتخابات پیروز شویم و کشور را در 
مس��یر پیشرفت قرار دهیم.« او در حالی این مطلب را بیان 
کرد که براس��اس آخرین نتایج آرا در 3۵ ش��ورای ش��هر از 
1۰7 حوزه، حزب کارگر موفق به کس��ب 31۹ کرسی شده 
است که ۵۲ کرسی نسبت به انتخابات دور قبل افزایش نشان 
می دهد. این در حالی است که حزب حاکم محافظه کار با از 
دست دادن 1۲۲ کرسی، 117 کرسی تصاحب کرده و در مسیر 

یک شکست سنگین قرار دارد.
از طرفی احزاب کوچک تر لیبرال دموکرات و حزب سبز نیز 
به ترتیب با کسب 18 و 13 کرسی اضافی، موفق به تصاحب 
11۴ و ۲1 کرسی شده  و تا زمان انتشار این خبر، پیروزی قابل 

توجهی را رقم  زده اند.
کارشناسان معتقدند که اگر انتخابات سراسری برگزار شود، 

حزب محافظه کار شکست سنگینی را تجربه خواهد کرد.
پروفس��ور مایکل تراشر انتخابات پژوه برجسته انگلیسی 
می گوید که تحلیل نتیجه انتخابات شوراها پیچیده است اما 
آنچه بدیهی به نظر می رس��د این است که محبوبیت حزب 
محافظه کار از س��ال ۲۰۲1 سقوط و در مقابل حزب کارگر 

اعتبار چشمگیری را کسب کرده است.
او گفت: »این خبر بسیار بدی برای محافظه کاران است زیرا 
پیروزی آنها در انتخابات سال ۲۰1۹ به لطف جلب حمایت 
مردمی بود که در همه پرس��ی س��ال ۲۰1۶ به برگزیت رای 
دادند اما آرا نش��ان می دهد در مناطق حامی برگزیت، رای 

محافظه کاران حدود 18درصد کاهش یافته است.«
به گزارش ایرنا، این تحلیل گر انگلیسی شرایط را مشابه سال 
1۹۹8 تشبیه کرد که محبوبیت محافظه کاران به رهبری جان 
میجر در حدی سقوط کرد که حزب کارگر به رهبری تونی 
بلر موفق شد با کسب ۴18 کرسی در انتخابات سراسری یک 

رکورد تاریخی ثبت کند.

وی بیان داش��ت: »اگ��ر آرای محافظه کاران در انتخابات 
سراسری آتی تا این حد کم باشد، همین سرنوشت در انتظار 

آنها خواهد بود.«
رهبر حزب کارگر انگلیس می گوید که دولت ریشی سوناک 
پشتوانه عمومی خود را از دست داده و باید انتخابات سراسری 
برگزار شود. او در پی تصاحب کرسی حوزه انتخابیه بلک پول 
توس��ط یکی از نمایندگان حزب کارگر گف��ت: »انتخابات 
میان دوره ای در این حوزه، پیام مستقیم به نخست وزیر است. 
مردم این منطقه از وضع آشفته و سیاست های شکست خورده 

دولت به ستوه آمده و خواهان تغییر هستند.«
استارمر اضافه کرد که مردم بلک پول نماینده تمام مردمی 
هستند که خواهان برگزاری انتخابات و روی کار آمدن دولت 

حزب کارگر هستند.
مردم انگلیس برای تعیین نمایندگان 1۰7 شورای شهر، 
ش��هردار لندن، کمیسرهای 37 پاس��گاه پلیس و جانشین 
نماینده مستعفی منطقه بلک پول پای صندوق های رای رفتند. 

شمارش آرا هنوز به پایان نرسیده اما نتایج اولیه نشانگر پیروزی 
چشمگیر حزب کارگر است.

این در حالی اس��ت که مردم انگلی��س باید ظرف چند 
م��اه دیگر برای تعیین دولت جدید در انتخابات سراس��ری 
ش��رکت کنند. انتخابات سراس��ری در انگلیس هر ۵ س��ال 

برگزار می شود.
زمان برگزاری این رویداد، طبق یک سنت دیرینه، در فصل 
بهار یا پاییز است. انتخابات باید طبق قانون حداکثر تا پیش از 
۲8 ژانویه ۲۰۲۵ )۹ بهمن( برگزار شود اما نخست وزیر انگلیس 

هنوز تاریخ آن را اعلام نکرده است.
حزب محافظه کار از سال ۲۰1۰ میلادی سکان دولت را 
در دست داشته و محبوبیت آن طبق بیشتر نظرسنجی ها به 

پایین ترین سطح در ۴۶ سال گذشته رسیده است.
س��وناک با اذعان به این مس��اله، وضع موجود را ناشی از 
تبعات همه گیری کرونا و جنگ در اوکراین دانس��ته و ادعا 
می کند که مردم این کشور طی سال های اخیر دوران سختی 

را سپری کرده اند.
او با بیان این ادعا که اوضاع اقتصادی کشور از ابتدای امسال 
)۲۰۲۴( مسیر بهبودی را طی می کند از مردم انگلیس خواسته 

است که برای ۵ سال دیگر به حزب او اعتماد کنند.
این در حالی است که محافظه کاران با ۲۰ درصد اختلاف 
در بیشتر نظرسنجی ها هیچ شانسی برای پیروزی در انتخابات 
ندارند. آخرین نظرسنجی صورت گرفته توسط شبکه خبری 
اسکای نشان می دهد اگر فردا انتخابات سراسری برگزار شود 
۴3/۶ درصد مردم به حزب کارگر به رهبری »کی یر استارمر« 

و ۲3/۲ درصد به حزب محافظه کار رای خواهند داد.
تحقیقات نشریه گاردین هم حاکی است که حزب کارگر 
می تواند ۴۵8 کرسی پارلمان را کسب و یک رکورد تاریخی در 

صحنه سیاسی انگلیس ثبت کند.
در مقابل حزب حاکم محافظه کار با خطر حذف شدن در 
بیشتر حوزه های انتخابیه مواجه است و پیش بینی می شود 

که تنها ۹۰ کرسی در انتخابات کسب کند.
این روزها زمزمه برگزاری انتخابات سراسری در ماه جولای، 
یعنی پیش از تعطیلات تابستانی پارلمان سر زبان ها افتاده 

است. سوناک هم این ایده را نه تایید و نه رد کرده است.
نخس��ت وزیر انگلیس یکشنبه گذش��ته در گفت وگوی 
تلویزیونی اعلام کرد که انتخابات زمانی برگزار می ش��ود که 
گزینه ها برای مردم روشن باشد. او از پاسخ به پرسش مجری 
شبکه خبری اسکای درباره احتمال برگزاری انتخابات در ماه 
جولای، طفره رفت و گفت: »نگاه کنید، وقتی نوبت به یک 
انتخابات عمومی می رسد، من چندین بار در مورد آن صحبت 

کرده ام و چیزی بیشتر از آنچه گفته ام، نمی گویم.«
زمانی که مجری درباره این پرس��ش پافشاری کرد، وی 
پاسخ داد: »شما می توانید از سخنان من هر نتیجه ای بگیرید 
اما تکرار می کنم، انتخابات سراسری هنگامی خواهد بود که 

گزینه ها برای مردم روشن باشد.«
ب��ه هر روی، م��ردم انگلیس ظرف ماه ه��ای آینده پای 
صندوق های رای خواهند رفت تا درباره سرنوش��ت سیاسی 
این کشور تصمیم گیری کنند و طبق بیشتر نظرسنجی ها 
ح��زب حاکم محافظه کار روزهای پایانی خ��ود را در قدرت 

سپری می کند.

یک استاد دانشگاه بریتیش کلمبیا در مطلبی برای روزنامه گاردین تشریح می کند

باید از بت دروغین صهیونیسم رها شویم

شکست سنگین سوناک در انتخابات شوراهای شهر

بن بست سیاسی در لندن

دیدگاه

تحلیل
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 امکان اعتراض برای دریافت
 سهام عدالت جاماندگان 

سرپرس��ت سازمان خصوصی سازی گفت: اگر فردی مشمول سهام عدالت 
جاماندگان نشده، می تواند اعتراض خود را به وزارت رفاه منتقل کند. به گزارش 
بازار، ابراهیم بازیان درباره موضوع انبوه پیامک ها برای ثبت نام س��هام عدالت 
جاماندگان اظه��ار داشت: مردم توجه داشته باشند همان طور که بارها گفته 
شده ثبت نام سهام عدالت جاماندگان تنها شامل ۵میلیون نفر افراد تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی و تعدادی از ایثارگران می شود. اساسا تشخیص اینکه 
چه فردی جزو جاماندگان سهام عدالت می شود با وزارت رفاه بوده و شرایط را 

این وزارتخانه تعیین کرده است.
وی تاکید کرد: بررسی و تشخیص این موضوع بر عهده وزارت رفاه است و 
اگر فردی مشمول سهام عدالت جاماندگان نشده، می تواند اعتراض خود را به 

وزارت رفاه منتقل کند.
سرپرست سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه به زودی بسته پرتفوی سهام 
عدالت جاماندگان را ارائه می کنیم و هرگونه واگذاری های جدید سهام عدالت 
منوط به دارایی دولت اس��ت ، ادامه داد: به نظر می رس��د قطار سهام عدالت با 
این گام )ارائه سهام به ۵ میلیون مشمول( به ایستگاه پایانی می رسد به شرط 
اینکه پرتفوی پیشنهادی را از محل دارایی های دولت فراهم و بتوان این سهام 

را واگذار کنیم.
بازیان گفت: وزارت رفاه شرایطی را تعیین کرده که هر فردی واجد آن شرایط 
باشد مشمول دریافت سهام عدالت می شود، در نهایت اگر فردی بر این باور است 
که شامل شرایط دریافت سهام عدالت جاماندگان است، می تواند اعتراض خود را 

به مجموعه وزارت رفاه که متولی این موضوع هست، منتقل کند.
وی در پاس��خ به این سوال که بنابراین واگذاری سهام عدالت با مدل سال 
٨۵ که طیف وس��یعی از جامعه مش��کل دریافت سهام عدالت داشتند، تکرار 
نخواهد شد، تاکید کرد: دولت هیچ تعهدی نسبت به واگذاری سهام به تمام 
مردم ندارد چراکه واگذاری س��هام ناظر به وجود منابع است، اگر منابع اجازه 
دهد سیاست های دولت و در واقع سیاست مجموعه حاکمیت، این بحث را رقم 
می زند. تاکید می کنم که شرط هرگونه واگذاری، دارایی و منابع دولت است و 

براساس آن می توان در این باره سیاستگذاری کرد.

 نقش کلیدی بازار سرمایه در کاهش
 حباب بازار مسکن 

دبیر انجمن انبوه سازان با بیان اینکه بازار سرمایه نقش کلیدی در کاهش 
حباب بازار مسکن دارد، گفت: موانع تولید و راهکارهای آن طی سال های اخیر 
مشخص شده و تنها با شعار برطرف نمی شود زیرا تاکنون قانونی در این خصوص 
تحت عنوان »بهبود فضای کسب و کار« مصوب نشده بود. فرشید پورحاجت، در 
گفت وگو با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران)سنا(، در رابطه با نقش بازار سرمایه 
در تحقق شعار »جهش تولید با مشارکت مردم«، اظهار کرد: بازار سرمایه در 
تعادل بخشی به نهاده هایی که در ساختمان سازی از آنها بهره گرفته می شود نقش 
پررنگی را طی سال های گذشته ایفا کرده است. وی افزود: در صورت آنکه بازار 
سرمایه بتواند نقش خود را در حوزه عرضه و تقاضای نهاده هایی همچون »سیمان 
و فولاد« افزایش دهد به طور حتم شاهد کاهش حضور دلالان، س��فته بازان و 

التهابات در بازار مسکن خواهیم بود.
مهم ترین موانع رشد تولید � 

دبیر انجمن انبوه سازان در ادامه درخصوص مهم ترین راهکار برای رفع موانع 
تولید  تصریح کرد: موانع تولید و راهکارهای آن طی سال های گذشته مشخص 
شده و تنها با شعار برطرف نمی شود زیرا تاکنون قانونی در این خصوص تحت 
عنوان »بهبود فضای کسب وکار« مصوب نشده بود. پورحاجت بیان کرد: دولت ها 
بای��د بپذیرند که بخش مهمی از موانع تولید را با دس��تورات، ارائه خدمات و 

تصمیمات خلق الساعه برای تولیدکنندگان و بخش خصوصی ایجاد می کنند.
وی افزود: دولت باید به منظور رفع موانع تولید در گام نخست، کمیته ای را 
با حضور نهادهای بالا دستی و بخش خصوصی تشکیل دهد تا به واسطه آن با 

برطرف شدن چالش ها شرایط برای تولید مسکن تسهیل تر شود.
دبیر انجمن انبوه سازان درخصوص نقش بخش خصوصی در اخذ تصمیمات 
و سیاستگذاری های اقتصادی گفت: بارها با مسوولان مربوطه در دولت جلساتی 
را برگزار و نسبت به طولانی بودن گردش نقدینگی به سبب مدت زمان صدور 

پروانه ساخت وساز مطالبی ارائه کردیم.
مشورت با بخش خصوصی � 

پورحاجت تصریح کرد: مطابق سیاست های کلی اصل۴۴ تمامی دستگاه های 
دولتی پیش از اجرای دستورالعمل ها باید با بخش خصوصی مشورت کنند اما در 
مقام اجرا، طی سال های اخیر این امر به درستی صورت نگرفته که این مساله 

چالش هایی را در حال حاضر برای تولید به وجود آورده است.
وی گفت: تنظیم قوانین و دستورالعمل ها با هماهنگی و در چارچوب قانون 
شرایط بهتری را برای سرمایه گذاری، رشد تولید و در نتیجه پیش بینی پذیرترشدن 
اقتصاد فراهم می کند.دبیر انجمن انبوه سازان افزود: به هر میزان که دولت بتواند 
از اجرای دستورالعمل های خلق الساعه فاصله بگیرد ، شاهد رشد تولید همراه با 

مشارکت مردمی خواهیم بود.
پورحاج��ت گفت: یک��ی از مسیره��ای افزایش اعتماد عموم��ی به نظام 
سرمایه گذاری و ایجاد انگیزه برای هدایت سرمایه ها به سمت تولید، تسهیل 

قوانین و مقررات و فاصله گرفتن از نظام دستوری است.
رفع موانع تولید مهم ترین برنامه انجمن � 

وی در ادامه درخصوص مهم ترین برنامه انجمن انبوه س��ازان برای س��ال 
۱۴۰۳، اظه��ار ک��رد: در تلاش هستیم تا بتوانیم یک فضای همگرایی را بین 
بخش خصوصی و دولت فراهم کرده تا به واسطه آن شاهد رفع موانع تولید و 

گسترش پروژه های عمرانی باشیم.
دبیر انجمن انبوه سازان در پایان گفت: همکاری دولت  و مجلس در راستای 
راه اندازی س��تاد مشترک بین بخش خصوصی با نهادهای بالادستی می تواند 

بازوی کمکی در راستای تحقق اهداف انجمن باشد.

»جهان صنع�ت« - دلار نیمایی برای بازار 
سرمایه متغیر تعیین کننده ای است. در حالی 
که نرخ دلار در بازار آزاد طی هفته های اخیر در 
مقاطعی روند افزایشی به خود گرفت و از مرزهای 
مقاومتی عبور کرد، چشم فعالان بازار سرمایه 
به س��مت اصلاح نرخ نیمایی بود. در این مدت 
خبرهایی نی��ز درخصوص افزایش نرخ نیمایی 
مطرح شد اما هنوز این تغییر عملی نشده است. 
با این وجود پیش بینی ها حاکی از آن است که 
در هفته ها و ماه های آینده سیاستگذار چاره ای 
جز نزدیک کردن نرخ دلار آزاد به دلار نیمایی 
ندارد؛ خبری که می تواند برای صنایع بورس��ی 
مثب��ت و تعیین کننده باشد. البته باید دید که 
ت��ا آن زمان چه مولفه ه��ای دیگری می توانند 
جهت کلی بازار سرمایه را تعیین کنند و آن را از 
وضعیت سینوسی و رکودی فعلی خارج کنند. 
»جهان صنعت« در گفت و گو با یک کارشناس 
بازار سرمایه به بررسی ابعاد مختلف این موضوع 

پرداخته است.
ارزیابی کارشناسی � 

ندا عباسی کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه 
در گفت و گو با »جهان صنعت« اظهار کرد: فعلا 
شرایط بورس به  گونه ای نیست که بتوان  انتظار 
داش��ت  بخش تقاضا تقویت ش��ود و تریدرها 
را مج��اب ب��ه خری��د کند. در هفت��ه گذشته 
 در بحبوح��ه ای  ک��ه زمزمه ه��ای افزایش نرخ

 نیمایی را داشتیم و کمی امید به رشد قیمت 
س��هام وجود داش��ت، بازار ب��ا چالش کاهش 
معافیت های مالیاتی رو به رو شد؛ کاهش معافیت    
مالیاتی  برای اشخاص حقوقی تا ۵۰۰ و اشخاص 

حقیقی تا ۵۰میلیارد تومان.
او بیان کرد: کاه��ش معافیت   های مالیاتی 
تنه��ا  مختص به شرکت های بورس��ی نیست 
و فعالیت   ه��ای کش��اورزی و شهرداری   ه��ا و 
صادر کنن��دگان کالا و خدمات غیرنفتی مانند 
ف��رش، پست��ه و... را هم در ب��ر خواهد گرفت ، 
بنابراین این مصوبه قطعا  چالش   های زیادی را 
برای سرمایه گذاری، چه دولتی و چه  خصوصی 

ایجاد خواهد کرد.
عباس��ی تصریح کرد: خروج سرمایه گذاری 

غیرمستقیم از صندوق ها موجب هدایت آن به 
سمت بازارهای تورم زایی مثل ارز، طلا ، مسکن 
و خودرو خواهد شد. حدود ۱۳درصد از نقدینگی 
کشور را همین صندوق ها شامل می شوند و اگر 
ثب��ات در این بخش مخت��ل شود  بخش های 
دیگری مانند بانک و بیمه هم آس��یب خواهند 
دی��د. تامین مالی دولت و شرکت های تولیدی 
تضعی��ف خواهند شد ، از س��وی دیگر کاهش 
حاشیه س��ود شرکت های تولیدی را خواهیم 

داشت بنابراین به��ره وری منابع  صندوق های 
بازنش��ستگی و شرکت های بیمه کاهش پیدا 
خواهند کرد  و از همه مهم تر پیش بینی ناپذیر 
بودن سیاست های دولت، ریسک سیستماتیک 
سرمایه گذاری در تولید را به شدت افزایش خواهد 
داد و موجب  کاهش اعتماد جامعه به تصمیمات 

دولت خواهد شد .
ای��ن کارشناس بازار س��رمایه گفت: در 
رابط��ه ب��ا قیم��ت دلار ، احتم��ال می دهم 

مح��دوده ۶۰ تا ۶۳هزار توم��ان ، محدوده 
حمایت��ی قوی برای دلار باش��د. امیدواریم 
اگر قرار است اتفاقی برای قیمت دلار نیمایی 
بیفتد و شاهد افزایش قیمت نیما و کاهش 
شک��اف قیمتی بین دلار نیمایی و دلار بازار 
آزاد باشی��م، هر چه س��ریع تر این اتفاق به 
شکل رسمی رخ بدهد و با برگشت آرامش 
به بازار طلا و ارز و رفع موانع و چالش های 
سرمایه گذاری ، شاهد بازاری بانشاط باشیم . 

در صورت وقوع این اتف��اق )یعنی افزایش 
نرخ دلار نیمایی( صنایعی که می توانند مورد 
توج��ه قرار بگیرن��د ، پتروشیم��ی و فلزات 

اساس��ی خواهند بود.
نگاهی به روند معاملات هفته قبل � 

بررسی معاملات بازار سهام در هفته دوم 
اردیبهشت ۱۴۰۳ نشان می دهد که با کاهش 
ارزش معاملات و افزایش عرضه، شاخص های 
بورس��ی با کاهش حدود ۱/7درصدی روبه رو 
شده ان��د. بازار س��هام در دو هفته گذشته با 
افزایش عرضه و کاهش ارزش معاملات روبه رو 
شد و همین موضوع شاخص های بورس��ی را 
وارد رون��د نزولی کرد، به  ط��وری که هر دو 
نماگ��ر بورس در پنج روز کاری هفته مذکور 
کاهش ارتفاع داشتند. نگاهی به روند معاملات 
هفته گذشته نش��ان می دهد که شاخص کل 
بورس ط��ی این پنج روز معاملاتی با کاهش 
۱/7درص��دی از ت��راز دو میلیون و ۳۰۳هزار 
واح��د در پای��ان بورس هفت��ه گذشته به دو 
میلی��ون و 2۶۴ه��زار واحد رس��ید. شاخص 
هم وزن نی��ز ۱/۶9درصد کاهش ارتفاع داد و 
از 7۶۳هزار واحد به 7۵۰هزار واحد رس��ید.  
بررسی معاملات بازار سهام در این هفته نشان 
می دهد که شاخص کل در روز ابتدایی هفته 
با رشد حداقلی کار خود را آغاز کرد. شاخص 
ه��م وزن نیز در این روز ح��دود ۰/۱7درصد 
افزایش ارتفاع داد. در یکشنبه فشار عرضه بالا 
گرف��ت و هر دو نماگر بورس نزولی بودند، به 
طوری که شاخص کل ۰/٨7درصد و شاخص 
هم وزن ۰/9٨درص��د پایین آمدند. معاملات 
دوشنب��ه نیز در همین جهت ب��ود اما نزول 
شاخص ه��ا با شدت کمتری اتف��اق افتاد، به 
طوری که شاخص کل ۰/۱۶درصد و شاخص 
هم وزن ۰/۰9درص��د پایین آمدند. معاملات 
سه شنبه به طوری بسته شد که شاخص کل 
و شاخ��ص هم وزن به ترتی��ب ۰/۵۴درصد و 
۰/٨درصد کاهش داشتند. در روز پایانی هفته 
مسیر شاخص  کل و هم وزن جدا شد، به نحوی 
که شاخص کل ۰/۱7درصد و شاخص  هم وزن 

۰/۰۱درصد افزایش داشتند.

گفت و گو »جهان صنعت« در گفت و گو با یک کارشناس بررسی کرد

بورس در انتظار افزایش نرخ نیمایی
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 آگهي مناقصه 

موضوع مناقصه: احداث انبار محصول لیچینگ مجتمع 
مس شهر بابک واقع در حوزه میدوک

ش�ركت ملي صنايع مس ايران در نظر دارد: »احداث 
انبار محصول لیچینگ مجتمع مس شهربابک واقع در حوزه 
می��دوک« را از طريق مناقصه عمومي به انجام برس��اند. 
جهت كسب اطلاعات بیشتر به سايت هاي رسمي شركت 

به آدرس هاي ذيل مراجعه شود. 
www.nicico.com

dargah.nicico.com
shahrbabak.nicico.com

sarcheshmeh.nicico.com
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 آگهي مناقصه 

شركت ملي صنايع مس ايران
ش�ركت ملي صنايع مس ايران به عنوان مناقصه گزار در نظر 
دارد پ��روژه »طراحی، تأمین تجهیزات، نصب و راه اندازی پس��ت 
400/132 كیلوولت AIS شهربابک جديد به صورت EPC« را به 
شركت ها يا موسسات واجد صلاحیت واگذار نمايد. مقتضي است 
جهت كسب اطلاعات بیشتر به وب سايت هاي رسمي اين شركت 

به شرح ذيل مراجعه نمايید.
www.nicico.com

www.dargah.nicico.com
www.shahrbabak.nicico.com
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آگهي مناقصه

شركت ملي صنايع مس ايران
شركت ملي صنايع مس ايران به عنوان مناقصه گزار در نظر دارد 
پروژه »طراحی، تأمین تجهیزات، نصب و راه اندازی پست 20/63 
كیلوولت GIS كارخانجات اسید فسفريک و كود شیمیايی بندر عباس 
به صورت EPC « را به شركت ها يا موسسات واجد صلاحیت واگذار 
نمايد. مقتضي است جهت كسب اطلاعات بیشتر به وب سايت هاي 

رسمي اين شركت به شرح ذيل مراجعه نمايید. 
www.nicico.com

www.dargah.nicico.com
www.shahrbabak.nicico.com

www. sarcheshmeh.nicico.com
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راهکاری برای رسیدن به تحقق شعار سال
یک کارشناس بازار سرمایه گفت: هدف دولت و حاکمیت این است که امسال مقدار تولید افزایش چشمگیری 
داشته باشد که از آن به عنوان جهش تولید نام برده شده است. به گزارش صدای بورس، مهدی دلبری ادامه داد: 
هدف دولت و حاکمیت این است که امسال مقدار تولید افزایش چشمگیری داشته باشد که از آن به عنوان جهش 
تولید نام برده شده است. در درجه اول حاشیه سود بنگاه ها افزایش پیدا کند به این معنا که مقدار سودسازی 
شرکت ها به حدی برسد که سهامداران عمده و مدیران به این نتیجه برسند که سود در صنایع باقی مانده و به 
جای تقسیم سود عملا این مقادیر سود حاصل شده در شرکت صرف طرح توسعه شود. از طرف دیگر به یک 
حاشیه سود معقول برسد. به نظر می رسد یک بایدها و الزاماتی وجود دارد به عنوان اقدامات کوتاه مدت به نظر 
می رسد اول از همه باید تنگناهایی که در رابطه با دسترسی شرکت ها به نرخ منصفانه دلار هست حذف شود.

او تصریح کرد: فاصله حدود ۶۰ درصدی دلار آزاد و نیما جفایی است که بر صنایع سودآور و ارزآور وارد می شود 
و از آن ط��رف ن��رخ به��ره ای که در اقتصاد تثبیت شده و نرخ های بالای ۳۵ درصد در واقع نرخ های تامین مالی 
را به حدی بالا آورده که عملا توجیهی برای راه اندازی طرح توسعه و افزایش تولید وجود ندارد.این کارشناس 
بورس گفت: در مجموع به نظر می رسد که با توجه به شرایطی که از لحاظ حاشیه سود و در واقع تثبیت نرخ 
بهره وجود دارد، شرکت ها تمایل دارند برای بقا بجنگند، نه برای رشد و توسعه که در بلند مدت باعث می شود 
شرکت ها مستهلک شوند و عملا تولید افزایش واقعی نداشته باشد. در کنار این دو مساله مهم باید منتظر تغییر 
رفتار دولت هم باشیم. به هر حال دخالت های دولت در قیمت گذاری انواع کالاها و خدمات باعث شده شرکت ها 
به سمتی پیش روند که عملا از حداقل سود مستمر برخوردار باشند و از طرف دیگر همزمان نظام چند نرخی 
انرژی را هم شاهد هستیم. در شرایطی که اکثر انرژی توسط خانوارها مصرف می شود ولی شاهد قطعی های گاز 
و برق برای صنایع و از طرفی نظام چند برابری نرخ برق و گاز برای صنایع هستیم و به نظر می رسد باید دولت 
در استانداردهای قیمت گذاری انرژی خود تجدید نظر اساسی کند و حق قانونی صنایع برای دسترسی به قیمت 

عادلانه گاز و برق را نیز به رسمیت بشناسد.

نبض بورس در هفته جاری چگونه خواهد زد؟
 یک کارشناس بازار س��رمایه گفت: با توجه به تعطیلات و بی خبری  از برخی اتفاقات و موضوعات اقتصادی 
پیش بینی می شود بازار سر مایه در هفته پیش رو محتاطانه عمل کند.  هابیل خاوری در گفت وگو با »صدای بورس« 
گفت: اگر کسی متوجه دلیل افزایش قیمت دلار باشد، می تواند دلیل نزولی شدن بورس را نیز درک کند همان طور 
که در روند های صعودی امواج نزولی و بالعکس آن را شاهد هستیم. می توان تنها دلیل کم رمقی بازار س��رمایه را 

بی خبری عنوان کرد .
وی با بیان اینکه شدت ناامیدی س��هامداران در بازار س��رمایه در حال افزایش اس��ت، افزود: باید توجه داشت 
نا امیدی سهامداران ناشی از خبرها و اتفاق های منفی و آنچه بیشتر از همه آزار دهنده است، بی توجهی حاکمیت و 

سیاست گذار نسبت به بورس است.
به گفته خاوری بازار سرمایه در برزخی قرار دارد که اتفاقات و رویداد ها به آن جهت می دهند و متاسفانه عوامل 

بنیادی نادیده گرفته شده و براساس آن تصمیم صورت نمی گیرد.
 این کارشناس بازار سرمایه گفت: افزایش قیمت دلار نیما این روزها جدی تر شده و عرضه کالا براساس دلار 2٨هزار 

تومانی محدود به چند قلم شده که امر باعث می شود سایر تقاضاها به سمت دلار ۴۱ هزار تومانی حرکت کند.
وی ادامه داد: به طور قطع نرخ نیما افزایش خواهد یافت اما 2 سناریو برای این رشد می توان در نظر گرفت ؛ اینکه 
این نرخ یا به صورت شارپی یا آرام و آهسته رشد خواهد کرد و به طور یقین این افزایش اثرات مثبتی بر بازار سرمایه 
دارد اما باید توجه داشت این در حالی اس��ت که شرایط بازار را کلی تر و براس��اس ارزش معاملات و ورود و خروج 

پول بررسی کرد.
خ��اوری ب��ا تاکید براینکه این روزها خروج پول از بورس شدت گرفت��ه اما همچنان ورود پول به صندوق های 
درآمد ثابت را شاهد هستیم، اظهار داشت: با توجه به تعطیلات و بی خبری  از برخی اتفاقات و موضوعات اقتصادی 
پیش بینی می شود بورس در هفته پیش رو محتاطانه عمل کرده و انتظار می رود از اواسط هفته جاری شاهد صعود 

در بازار سهام باشیم.

بر
خ

نزول کوتاه مدت اهرم

علی هدیه*- از منظر کوتاه مدت در تایم فریم 
یک س��اعته با رس��یدن قیمت به محدوده مقاومت 
داینامیک رسم شده، می توان انتظار ادامه روند نزولی 

و شکست کف قیمتی اخیر را داشت. 
*کارشناس بازار سرمایه

تحلیل روز
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حسین رجب پور*- چرا توسعه صنعتی اهمیت 
دارد و جایگاه آن در روند توس��عه اقتصادی کشورها 
چیست؟ این خواسته در ایران چه مسیری را طی کرده 
و دلایل موفقیت یا عدم توفیق تدوین استراتژی توسعه 

صنعتی آن کدام است؟ این مقاله را بخوانید.
1- چ��را توس��عه صنعت��ی اهمی��ت دارد؟ در 
 مباح��ث اقتصادی نقطه ای کانونی وج��ود دارد و آن 
»رشد اقتصادی« است. بسیاری از اقتصاددان ها درباره 
رشد اقتصادی نظریه پردازی کرده اند. برای اینکه یک 
اقتصاد از جایگاه فعلی خود به جایگاه برتری برس��د، 
نیازمند رش��د اقتصادی مس��تمر و بالایی است. در 
تحقیقات اقتصادی رشد بالای 5درصد و در گزارش 
تبیین رش��د اقتصادی- توس��ط بانک جهانی انجام 
 شده- رشد بالای 7درصد، برای بازه زمانی 25سال اما 
نه لزوما مستمر، رشد اقتصادی است. با این شاخص 
عملکرد یک اقتصاد در طول زمان ارزیابی می ش��ود. 
گروه دیگری از اقتصاددان ها به جای تاکید بر رش��د، 
به »عملکرد اقتصادها« توجه کرده اند و از »توس��عه 
صنعت��ی« می گویند. این اقتصاددان ه��ا به »تحول 
س��اختاری« توجه دارند و معتقدند که زمانی رش��د 
اقتصادی مس��تمر خواهد بود که یکی از اجزای مهم 
آن تحول صنعتی باش��د. دلایل آنها عبارت است از: 
بخش صنعت بهره وری بالاتری دارد، اقتصاد در حال 
 توسعه رشد با پایه کشاورزی رشد را تجربه می کند و 
اگر کسب وکارها به  تدریج از بخش کشاورزی به صنعت 
انتق��ال یابند با توجه به ب��الا بودن بهره وری فعالیت 
صنعتی پیوستگی رشد را شاهد خواهید بود. امکانات 
و منابع صنعت برای رشد و بهره وری نامحدود است. با 
توجه به نقش نوآوری و دانش در صنعت، در بلندمدت 
رشد بهره وری پیوسته ادامه می یابد و این برای پایداری 
و مستمر بودن رشد حیاتی است. در مقابل گروه دیگر 
بر فراصنعتی ش��دن تاکید دارند؛ اینکه ما از مرحله 
توسعه صنعتی گذشته ایم و امروز اقتصادها به مرحله 
خدماتی شدن رسیده اند و شاید اقتصادهایی که رشد 
را شروع می کنند نیاز نداشته باشند که تحول صنعتی 
را تجربه کنند. در مقابل این اس��تدلال ها پاسخ هایی 
که داده  شده این است که بخش خدماتی مثل بخش 
دانش بنی��ان و فناوری اطلاعات ک��ه امروز به  عنوان 
یکی از پیشگامان رشد و بهره وری مطرح می شود اگر 
بخواهد رشد کند، نیاز به پیوند با بخش صنعت دارد. 
اگر اقتصادی بخش صنعت پیش��رفته نداشته باشد 
نمی تواند بخش خدمات با کیفیت بالایی را تجربه کند. 
برخی استدلال می کنند که ما عمدتا در کشورهای با 
رشد بالای فناوری اطلاعات و خدمات دانش بنیان را 
می بینیم که آن کشورها به بخش های ساده تر تولید 
را به  جاهای دیگر انتقال داده اند و کانون های نوآوری 
را در اختیار خود نگه  داشته اند. ارزش افزوده ای که در 
این کشورها نصیب بخش فناوری اطلاعات می بینیم، 
حاصل شرکت های بزرگی است که در نتیجه صنعتی 
شدن شکل  گرفته اند. این بحث میان نظریه پردازان 
بی پایان است ولی استدلال هایی که برای اهمیت بخش 
صنعت آورده می شود کافی است تا مجاب شویم که 
باید به توسعه صنعتی نگاه دقیق تری بیندازیم و اگر 
افول��ی را تجربه می کنیم، دلایل آن را واکاوی و برای 

عبور از این وضعیت چاره اندیشی کنیم.
 2- وضعی��ت موج��ود در اقتص��اد ای��ران: در

 ی��ک دهه گذش��ته وضعیت آش��فته ای را تجربه 
می کنیم؛ نرخ رشد اقتصادی پایین، درآمد سرانه ای 
که فاصله نس��بتا زیادی با وضعیت سال 90 دارد، 
تورم ه��ای دورقمی، رش��د نقدینگی بالا و س��ایر 
متغیرهای کلان که در آنها وضعیت نامطلوبی داریم. 
از منظر توسعه صنعتی دو متغیر کلیدی »بهره وری« 
و »تشکیل سرمایه« نماگر مسیر است. آمارها نشان 
می دهد که از س��ال 90 ت��ا 97 وضعیت بهره وری 
نیروی کار به  طور متوسط سالانه 1/5درصد کاهش 
پیدا کرده و بهره وری سرمایه 0/7درصد و بهره وری 
کل عوامل تولید 1/2درصد به  صورت سالانه کاهش 
داشته است. از منظر تشکیل سرمایه که نشان دهنده 
رغبت فعالان اقتصادی به س��رمایه گذاری اس��ت 
متوس��ط بازه 97-90 در حوزه ماشین آلات منفی 
4درص��د، در حوزه س��اختمان منفی 6درصد و در 
کل تش��کیل سرمایه ناخالص منفی 4درصد است. 
مقایس��ه این اعداد با هدف برنامه ریزان به ما برای 
درک وضعیت کمک می کند. در هدف گذاری برنامه 
هفتم از رشد سالانه 8درصد اقتصادی گفته شده که 
2درصد این رشد نتیجه رشد بهره وری خواهد بود. 
ما نه تنها به رشد 8درصد دست پیدا نکردیم بلکه با 
رشد منفی و کاهش میزان بهره وری مواجه هستیم 
و چراغ های خطر را برای ما روش��ن کرده اند که با 
وضعیت نابسامانی در سال های آینده روبه رو خواهیم 
شد. با همین شاخص های کلان می توانیم بفهمیم 
که چه میزان وضعیت اقتصاد ایران بغرنج است. سه 
پاسخ مهم به اینکه چرا وضعیت فعلی ما چنین است 
و امروز در آستانه سال 1400 از دهه فعلی به  عنوان 
»دهه ازدست رفته اقتصاد ایران« یاد می کنند. برای 
این وضعیت یک پاس��خ خیلی دم دستی این است 
که بگویی��م به خاطر موج های تحریمی 91-90 و 
97 وضعیت اینگونه است. آثار تحریم بر محدودیت 
منابع و انگیزه سرمایه گذاری و شوک های خارجی 
کافی است که چنین عملکرد ضعیفی داشته باشیم. 
دومین پاسخ مبتنی بر این بوده که دلیل مشکلات 
بنیادین اقتصاد ما این اس��ت که در طول این دهه 
دست به اصلاحات س��اختاری نزده ایم و به خاطر 
تعویق انداختن اصلاحات س��اختاری با آش��فتگی 
عملکرد اقتصادی روبه رو ش��ده ایم. پاسخ سوم این 
است که به دلیل نداشتن استراتژی و نداشتن نقشه 
راه، به این وضعیت رس��یده ایم. ما نمی دانستیم در 
زمینه توس��عه صنعتی چه اولویتی داشته باشیم و 
چه اقدامی بکنیم. هر کدام از این پاس��خ ها وجهی 
از توضیح وضعیت فعلی را برعهده دارند ولی روی 
این تاکید دارم که اگر بخواهیم بنیادی تر به مساله 
توجه کنیم باید برای پاس��خ سوم جایگاه بیشتر و 
مهم تری قائل ش��ویم. حتی اگر از وضعیت تحریم 
هم خارج شویم در صورتی  که نتوانیم راهکارهایی 
برای داشتن استراتژی اتخاذ کنیم در شرایط راکدی 

باقی خواهیم ماند.
3- برای تبیین وضعیت فعلی و اینکه چرا داشتن 
استراتژی توسعه مهم است به چند واقعیت آماری توجه 
کنید: در س��ال های 96-90 شاهد این بودیم که بعد 
از یک جهش قیمت مسکن در سال های ابتدایی این 
دهه بازار مسکن و ساخت وساز دچار رکود جدی شد و 
این ادعا از ارائه پروانه ساخت در طول این سال ها قابل 
ردیابی است اما به  محض اینکه تحریم ها رخ داد، دوباره 
رشد قیمت مسکن پیش آمد. اگرچه تحریم عامل اصلی 
افول اقتصادی ایران معرفی می شود ولی شاهدیم که 
بعضی از بخش های اقتصادی ایران در شرایط تحریم 
رون��ق دارند. مثال بارز دیگ��ر رونق صنایع معدنی و 
ش��یمیایی است. در هر دو دوره تحریم با رشد بالای 
ارزش افزوده و سودآوری این صنایع روبه رو بودیم. اگر 
بورس به  شدت رشد می کند پیشران های رشد بورس 
همین فلزات، کانی ها و صنایع شیمیایی هستند. اگر 
تحریم باعث افول بهره وری و تش��کیل سرمایه است 
همین تحریم به  طور متناقضی وضعیت بخش هایی را 
در اقتصاد ایران به سودآوری رسانده است. اگر بخواهیم 
تمام مشکلات را به مساله تحریم ربط دهیم نمی توانیم 
بگوییم چرا در شرایط تحریم برخی از صنایع رونق دارند 

ولی عملکرد کلی صنایع افولی است.
4- اصلاحات ساختاری: بعضا گفته می شود که 
عدم اصلاحات ساختاری باعث افول صنعت شده است. 
عمده مباحث اصلاحات ساختاری راجع به جهش های 
قیمتی و تغییرات قیمت های کلیدی است. تحولات 
یک دهه در مورد نرخ ارز نشان می دهد که در سال های 
90، 97 و 99 با شوک های نرخ ارزی روبه رو هستیم که 
نرخ ارز 20 برابر در اقتصاد ایران افزایش یافته است. آن 
استدلال که می گویند چون نرخ ارز تعدیل نشده در 
اقتصاد ایران عقب  افتاده ایم و صادرات ما رشد نکرده و 
نرخ ارز موثر رو به نزول بوده، خلاف واقع است. از سال 
93 تا 97 کاهش تعرفه ها را داش��تیم اما این کاهش 
به جهش صادراتی عمده منجر نش��د. مساله بعدی 
قیمت حامل های انرژی اس��ت؛ در سال های 89، 94 
و 98 سه شوک قیمتی به حامل های انرژی را شاهد 
بودیم. امروز قیمت حامل انرژی از 100تومان در سال 
89 به سه هزار تومان رسیده و قیمت بنزین 30 برابر 
شده است. قائل به این هستیم که اصلاح ساختاری 
انجام  نشده ولی شوک های قیمتی به اقتصاد ایران وارد 

ش��ده است. اگر می گوییم چون اصلاحات ساختاری 
نبوده و برای همین وضعیت تولید رو به افول بوده در 
این سال ها کلیدواژه »حمایت از تولید« مشوق های 
گسترده ای برای بخش تولید به همراه داشت. به  عنوان 
شاخص کلیدی در مباحث اصلاحات ساختاری، نرخ 
سود بانکی واقعی منفی بود که برای حداقل تشکیل 
سرمایه می تواند مشوق باشد. اگر بگوییم بخش های 
صنعتی از نرخ س��ود بانکی نتوانستند استفاده کنند 
و طبق آن نظریاتی که می گویند نرخ سود غیرواقعی 
است و بازار بانکی جیره بندی می شود باید شاهد این 
باشیم که تشکیل سرمایه رشد کند اما این را شاهد 
نبودیم و با این سیاست ها نتوانسته ایم بر افول صنعتی 
غلبه کنیم. اینجا اهمیت اس��تراتژی توسعه صنعتی 

مشخص می شود.
5- نه تحریم عامل اصلی افول توس��عه صنعتی 
اس��ت و نه ع��دم انجام اصلاحات س��اختاری، اما آن 
چیزی که در وضعیت کنونی اقتصاد ایران غایب بوده 
داشتن »استراتژی توسعه صنعتی« مشخص است. 
در طول این سال ها درخواست تدوین سند استراتژی 
توسعه صنعتی را داشتیم. در بند الف ماده 46 برنامه 
ششم توسعه این درخواست از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مطرح  ش��ده اما ش��اهد تدوین یک سند و 
اجرایی شدن آن نبودیم. این درخواست در برنامه های 
چهارم تا شش��م مطرح  شده و هر دوره در سال آخر 
دولت ها سندی منتشرشده ولی مبنای سیاستگذاری 
قرار نگرفته است. شاید در ماه های پایانی سال 1399 
یا در اردیبهش��ت 1400 س��ندی هم منتش��ر شود 
ولی این سندنویس��ی نشان دهنده داشتن استراتژی 
نیس��ت. استراتژی در تعریف یعنی یک راهکاری که 
برای هماهنگ سازی اهداف و اقدامات و زنجیره ها در 
قالب زنجیره به هم پیوسته و کل استراتژی وظیفه دارد 
که مسیر را مش��خص کند که بدانیم چه توانایی ای 
داشته باشیم تا از وضعیتی به وضعیت دیگری برسیم. 
اگرچه برخی به اهمیت تحول ساختاری تاکید دارند 
تا به استراتژی صنعتی برسیم برای همین من سعی 
می کنم این موضوع را بیشتر واکاوی کنم. مقاله ای از 
استاد دانشگاه هاروارد توسط مرکز پژوهش های مجلس 
ترجمه  شده است. در این مقاله درباره تجربه کشورهای 
در حال  توسعه از منظر سیاستگذاری و توسعه و نگاه 
آنها به اصلاح ساختاری آمده است که مثلا اگر یک 

مریخی را دعوت کنیم و به او توضیح دهیم برای اینکه 
یک اقتصاد درست کار کند باید مشوق های بهره وری 
فراهم شود و این مشوق ها از طریق دستورکارهایی مثل 
مقررات زدایی، اصلاح مالیاتی و خصوصی سازی کار کند 
او با یک پارادوکس مواجه خواهد شد. او توضیحاتی 
درباره اقتصاد چین می دهد که در 1970 اقتصاد آنها 
کمونیستی و کاملا تحت تاثیر آموزه هایی بود که در 
آن اقتصاد بازارها کوچک و غایب بودند و دولت نقش 
اصلی داش��ت. 70درصد جمعیت این کش��ور در آن 
دوره در روستاها زندگی می کردند. شاید برای اصلاح 
اولین توصیه این باشد که اصلاحات از روستاها شروع 
شود. در روستاها غلاتی که کشاورزان تولید می کردند 
با قیمت دولتی خریداری می ش��د و کشاورزان روی 
زمین استیجاری کار می کردند و مالکیت خصوصی 
نب��ود. اگر اقتصاددانی ب��ا چارچوب فکری اصلاحات 
ساختاری دعوت می شد که راهکار دهد، می گفت برای 
اینکه کشاورزان مجاب شوند تولید را افزایش دهند باید 
مشوق درستی دهید، قیمت محصولات کشاورزی آزاد 
شود و بازار آن را تعیین کند. زمین های کشاورزی را 
خصوصی کنید. از آنجایی  که عایدات ضمنی دولت 
کم می شود دولت باید اصلاحات مالیاتی را شروع کند 
اما قیمت محصولات غذایی افزایش می یابد و کارگران 
ش��هری که بخش عمده معیشت آنها به محصولات 
کش��اورزی وابسته اس��ت و آنها درخواست دستمزد 
بالاتری خواهند داشت، در نتیجه بهره وری کارخانه های 
شهری رشد کند و شرکت های دولتی در حوزه شهری 
خصوصی شوند تا انگیزه افزایش بهره وری اتفاق بیفتد. 
اگر همین توصیه ها ادامه یابد باید بهره وری شرکت های 
خصوصی سازی در حوزه قیمت گذاری هم آزاد باشند، 
برای آزمون کارایی بخش مالی هم  تغییر کند و ضوابط 
بازارهای مالی نیز تغییر کند تا امکان بازسازی به آنها 
داده شود. در کنار این چون تعدادی از کارگران بیکاران 
می شوند باید تور حمایت اجتماعی باشد تا کارگران 
از بیمه بیکاری برخوردار ش��وند. از منظر این توصیه 
سیاس��تی اصلاح در بخش کشاورزی نیازمند اصلاح 
در بقیه بخش های اقتصادی اس��ت و باید تعادل های 
گسترده ای در اقتصاد برقرار شود چون تبعات اصلاحات 
در یک حوزه و آن انتظاراتی که از اصلاحات وجود دارد، 
محقق نمی شود مگر اینکه اصلاحات در حوزه های دیگر 
انجام شود. اگر برای یک مریخی توضیح دهید که بهبود 

بهره وری در یک اقتصاد به چنین اصلاحاتی وابسته 
است، او از پیشنهاد شما شوکه خواهد شد.

6- چین از یک رویکرد متفاوتی استفاده کرد؛ 
این کشور برای اینکه بهره وری را در بخش روستایی 
افزایش دهد و اثرات اصلاح در بخش روس��تایی به 
بخش شهری کشیده نشود و نیازمند انجام بی شمار 
تعادل در بخش شهری نباشد، نظام دونرخی را ایجاد 
کرد که در آن کشاورزان به  اندازه سهمیه خود با نرخ 
مص��وب تولید کنند و بیش از آن را در بازار آزاد و 
با قیمت آزاد بفروشند. این باعث شد اصلاحات در 
این بخش نیازمند اصلاحات ش��هری نباشد. دولت 
با مفهوم نظام مس��وولیت خانوار حقوق مالکیت را 
به آنها اعطا کرد تا آنها انگیزه بیشتری برای تولید 
داشته باشند. در چین با توجه به اینکه زمین های 
کشاورزی خصوصی نبود و هنوز هم نیست آنها از 
قراردادهای اجاره استفاده کردند که به  مرور مدت 
قرارداده��ای اجاره را افزایش دادند تا انگیزه تولید 
بلندمدت تر شود. آنها از ظرفیت و ترتیبات نهادی 
متفاوتی اس��تفاده کردند تا به اهداف خود برسند. 
مفه��وم اس��تراتژی اینجا خود را نش��ان می دهد؛ 
استراتژی مسیری اس��ت که برای رسیدن به یک 
هدف آن را اتخاذ می کنید. افزایش بهره وری چیزی 
اس��ت که در چارچوب اصلاحات ساختاری وابسته 
به اصلاحات قیمت بوده در حالی  که ممکن اس��ت 

راه های دیگری وجود داشته باشد. 
7- اگر از این زاویه به تجربه ایران نگاه کنیم آن 
چیزی که در مسیر توسعه در ایران تجربه شده این 
است: بدون توجه به مدل های جهانی سیاستگذاری 
و اینک��ه گلوگاه ها را بشناس��یم و راهکار داش��ته 
باشیم، کار کرده ایم. در برهه پایان جنگ تحمیلی 
سیاستگذاری های توسعه ای در ایران شروع  شد. در 
برنامه ریزی توسعه بعد از انقلاب به قیودی استراتژی 
منع واردات توجه می ش��د، ساختاری صنعتی در 
ایران با ملی س��ازی مواجه بود، بخش دولتی بزرگ 
ایجاد ش��ده ب��ود و از دهه 50 با تش��دید بیماری 
هلندی و تورم های دورقمی انگیزه س��فته بازی در 
ای��ران بالا رفته بود. مقیاس تولید در ایران کوچک 
شد و سرمایه گذاری صنعتی به  صورت مستمر در 
حال کوچک ش��دن بود و پ��ول از مدار صنعتی به 
بخش نامولد وارد می شد و در کنار آن قیمت گذاری 
گس��ترده به خاطر شرایط جنگ یکی از قیود بود. 
ب��ه خاطر کمب��ود منابع ارزی، به کنترل ش��دید 
تجارت خارجی تاکید می ش��د که همه اینها نقطه 
شروع برای استراتژی را شکل می داد. ما با توجه به 
این قیود سیاستگذاری می کردیم اما در چارچوب 
آن الگویی که می گوید اصلاحات س��اختاری کنید 
 تا به توسعه برس��ید. برای همین راهکار عمده در 
ده��ه 70 بر چند محور اس��توار بود و جهت گیری 
کل��ی این ب��ود که ش��رکت دولتی را به  س��رعت 
خصوصی س��ازی کنیم و به سمت آزادسازی برویم 
که در شناورس��ازی نرخ ارز نمود داشت. کالاهای 
دونرخی حفظ ش��د و قیمت گذاری کاهش یافت. 
جذب س��رمایه گذاری خارج��ی که از آن به  عنوان 
نقطه عطف یاد می شد. در دوره جنگ با استقراض 
خارجی دولت مخالف بودند ولی بعدا فاینانس مورد 
توجه بود و توس��عه مناطق آزاد در دستور کار قرار 
گرف��ت و می گفتند که معافیت ها به ش��کل گیری 
صنع��ت کم��ک خواهد ک��رد ام��ا در عمل جذب 
س��رمایه گذاری خارجی به  عنوان نقطه بحران ساز 
اصلی ظاهر ش��د و حجم بالای بدهی خارجی که 
در س��ال 1372 کش��ور با آن مواجه ش��د موجب 
تنگنا و جهش قیمت ارزی و باعث شد بسیاری از 

جهت گیری ها تا حد زیادی متوقف شود.
8- باز هم روند ادامه داش��ت؛ در دهه 80 شاهد 

موج دیگر تلاش برای اصلاح ساختاری هستیم؛ تفسیر 
اصل 44 در این بستر بود. خصوصی سازی شرکت های 
بزرگ، یکسان سازی نرخ ارز، توسعه مناطق ویژه در 
کنار مناطق آزاد و هدفمندی یارانه ها تلاش هایی بود 
که برای اصلاحات س��اختاری در این دهه انجام شد. 
در دهه 90 دو محور برای اصلاح ساختاری انجام شد: 
ادامه هدفمندی با جهش قیمت حامل های انرژی و 
تلاش برای جذب س��رمایه گذاری تا پیش از خروج 
آمریکا از برجام. در برنامه شش��م ش��اهد این بودیم 
که سیاستگذاران عنوان می کردند اگر می خواهیم به 
رشد 8درصد برسیم باید در 5سال، 200میلیارد دلار 
جذب سرمایه گذاری داشته باشیم اگرچه در بهترین 
س��ال جذب سرمایه 4میلیارد دلار در سال و آن  هم 
بیشتر در پروژه های نفتی بود. در شرایطی که قیمت 
نفت افول کرده بود چنین حجمی از سرمایه گذاری 
خارجی چگونه قرار بود جذب شود؟ به این توجه کنید 
که ترکیه در همسایگی ما با ساختار اقتصادی متفاوت 
16میلیارد دلار سالانه جذب سرمایه گذاری خارجی 
داش��ته است. این رویکرد در اقتصاد ایران تکرار شده 
و به  نوعی در ساختار صنعتی ما موثر بوده است. در 
کنار این جهت گیری ها در تریبون های رسمی اعلام  
شده که دولت سرمایه گذاری مستقیم بسیار عظیمی 
روی صنایع فلزات اساسی و شیمیایی داشته است. در 
طرح توسعه پارس جنوبی که بخش مهمی از صنایع 
پتروشیمی در آنجا احداث  شده اند با سرمایه گذاری و 
مشارکت دولت پیش رفته است. ایمیدرو طرح جامع 
فولاد را نوشته ولی برای هیچ صنعتی طرح جامع به آن 
معنا نداریم. نفس شکل گیری ایمیدرو در سال 1379 
در حالی که معادن و صنایع معدنی پیشران توسعه در 
هیچ جایی نیستند، نشان دهنده تمرکز روی بخش 
معدنی در اقتصاد ایران است. آنچه مهم است از سال  
80-74 قید کمبود منابع ارزی باعث می شود در بخش 
خودروسازی ایران جایگزینی واردات ناخواسته شکل 
گیرد و این سیاستگذاری منجر به رشد قطعه سازی در 
ایران شد. اگر بخواهیم اثر این جهت گیری را در ساختار 
صنعتی ایران توضیح دهیم می توانیم ببینیم بخش 
نساجی ایران که در سال 55، 32درصد ارزش افزوده 
صنعتی را به خود اختصاص داده، 9درصد است و به  
شدت سهم آن کاهش  یافته است. یکی از دلایل کاهش 
غیر از ملی سازی ها و نهادهایی که وارد آن حوزه شدند 
جهش های ارزی است که در ابتدای پس از جنگ در 
حالی  که این صنایع نیاز به تکنولوژی داشتند، جهش 

ارزی از اینها پس انداززدایی کرد.
هادی زنوز در کتاب »تجربه سیاست های صنعتی 
در ایران« به اثر این سیاس��ت ها در بخش صنعتی 
اش��اره دارد؛ این سیاس��ت ها سبب ش��ده صنایع 
کاربر ای��ران دچار پس افتادگی ش��ود و در مقابل 
ای��ن جهش ه��ای ارزی و قیمتی خود را به  صورت 
رویکردی که به کمک بخش های سرمایه بر و معدنی 
آمده اند، نشان دهد. بعدا این سرمایه ها وارد بخش 

عمرانی می شود.
 در ده��ه 80 دولت با رون��ق نفتی مواجه بود، 
هزینه ه��ای عمرانی افزایش  یاف��ت و روی صنایع 
معدنی تاثیر داشت. در کنار آن مهاجرت به شهرها 
و کلانشهر باعث تغییر گسترده ترکیب شهر و روستا 
در طول زمان ش��د و به  صورت تقاضای جدید در 
مس��کن شهری خود را نش��ان داد که به جذابیت 
صنایع معدنی مثل فولاد، آهن و سیمان افزود. در 
کنار آن در سه دهه گذشته با جهش قیمت مسکن 
زمین روبه رو بودیم که جذابیت سرمایه گذاری در 
بخش زمین را افزایش داده است. در اقتصاد ایران 
سرمایه گذاری ثابت در ساختمان 40درصد تشکیل 
سرمایه ثابت و در کشورهای توسعه یافته 12درصد 
اس��ت و در اقتصاد ایران بخش مس��کن را پیشران 
می گویند. برای اینکه بخش س��اختمان پیش��ران 
ش��ود سیاس��تگذاری ها تعیین کننده ب��ود. نتیجه 
این سیاس��تگذاری این است که در مراحل توسعه 
صنعتی کشورها از مرحله »منبع بنیان« به مرحله 
»کارایی بنیان« و بعد به مرحله »دانش بنیان« رفتند 
و شاهدیم ترکیب س��اختار اقتصاد ایران از سمت 
»صنایع کاربر« و »کارایی محور« که هیچ وقت بخش 

اصلی نبودند به صنایع »منبع محور« رفته است.
به هر حال آن چیزی که امروز مشاهده می کنیم 
بخش��ی نتیجه شرایطی اس��ت که از گذشته به ما 
رسیده و بخش��ی نتیجه سیاستگذاری هایی است 
که به قیدها توجه نشده و مدام گرایش های افولی 
را در اقتصاد ایران تشدید کرده است. اگر بخواهیم 
الزاماتی برای خروج از افول قائل باش��یم استراتژی 
دو کارکرد مهم را ایفا می کند؛ هماهنگ س��ازی و 
اولویت ها را مشخص می کند. مساله این است که در 
زمینه ساختارها باید الگویی داشته باشیم که با توجه 
به قیود موجود به ما بگوید که چه سیاس��ت هایی 

را اتخاذ کنیم. 
باید به چند قید مهم توجه کنیم: سیاست هایی 
در گذشته داشته ایم که محیط عمل ما را محدود 
کرده اند و س��ازمان هایی داری��م که در طول زمان 
تاسیس  ش��دهاند و اختیاراتی دارند. در سال های 
اخیر با قوانین متورمی مواجه هستیم که قرار بود 
تسهیلگر باشند و قیودی به قیدها اضافه کردند در 
پی ش��وک های قیمت سرمایه گذاری از مدار تولید 
به مدار س��فته بازی و س��وداگری زمین، ارز، طلا و 
تجارت بازرگانی و واردات و صادرات وارد می شود. 
مس��اله ارز یکی از متغیرهای کلیدی اقتصاد ایران 
اس��ت که باید با توجه به همه وجوه سیاستگذاری 
ش��ود. وعده اینکه با هر جه��ش ارزی، صادرات ما 
رش��د می کند جزو مشکلاتی است که باید در یک 
اس��تراتژی دیده ش��ود. اگر این مس��ائل حل شود 
برای تحول ساختاری می توانیم استراتژی به سمت 
تنوع یابی و افزای��ش پیچیدگی را در اقتصاد ایران 
دنبال کنیم. سیاست های فعلی در چارچوب انتشار 
فهرست اولویت ها از همه آن قیدها و شرایط اولیه 
صرف نظر می کنند و می خواهند با فهرس��ت تولید 

تنوع پیچیدگی را افزایش دهند.
*پژوهشگر اقتصادی
منبع: آینده نگر

چگونه توسعه صنعتی در ایران ممکن است؟

غفلت از استراتژی برای صنعت
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اولین ارتباط بلوتوثی فضایی برقرار شد

تک کران�چ- در حالی که معمولا برای برقراری ارتباط با ماهواره ها در 
مدار زمین از امواج رادیویی استفاده می شود، اکنون برای اولین بار از ارتباط 
بلوتوثی برای این امر اس��تفاده ش��ده است که می تواند کاربردهای فراوانی 
را در آینده مهیا کند. در تاریخ ۴مارس ۲۰۲۴ ماموریت اش��تراکی شرکت 
اس��پیس ایکس موس��وم به »ترنس��پورتر-۱۰« که از پایگاه نیروی فضایی 
واندنب��رگ در کالیفرنیا پرتاب ش��د، دو ماهواره متعلق به ش��رکت »هابل 
نتورک« مستقر در سیاتل آمریکا را در مدار زمین قرار داد. این ماهواره ها 
اکنون به ش��اهکار ظاهرا غیرممکن اتصال بلوتوثی به زمین از فاصله بیش 
از ۶۰۰کیلومتری دس��ت یافته اند. این ش��رکت که در سال ۲۰۲۱ توسط 
»الکس هارو«، »بن وایلد« و »جان کیم« تاس��یس ش��د، با توجه به اینکه 
اتصالات بلوتوث زمانی که کاربران کمی از هم فاصله می گیرند، ممکن است 
مختل شود، کار دشواری در پیش داشت. »بن وایلد« که بنیانگذار شرکت 
دیگری اس��ت که با اینترنت اشیا)IoT(  سر و کار دارد، وقتی اولین بار از 
این مفهوم باخبر ش��د، ش��وکه شد. با این حال با توجه به تجربیات خود با 
دستگاه های اینترنت اشیا می دانست که این دستگاه ها پرمصرف هستند و 
کار کردن آنها بسیار گران است و اتصال جهانی را ارائه نمی دهند. راه حل 
ای��ن مش��کل در اتصالات بلوتوث کم مصرف بود ک��ه آنها در پی تحقق آن 
بودن��د. الکس هارو مدیرعامل هابل نت��ورک در بیانیه ای مطبوعاتی گفت: 
با نشان دادن اینکه می توانیم سیگنال ها را مستقیما از تراشه های بلوتوث 
بفرستیم و آنها را در فضا در فاصله بیش از ۶۰۰کیلومتری دریافت کنیم، 
ه��زاران فرد بدبی��ن را ناامید کردیم، چراکه ادعا می کردند کاری که ما در 
تلاش برای تحقق آن هستیم، غیرممکن است. شرکت هابل نتورک به هیچ 
وجه فناوری بلوتوث را دوباره اختراع نکرده اس��ت. در عوض، ماهواره های 
آن با تراشه های بلوتوث 3/5میلیمتری که فقط ارتقای نرم افزاری دریافت 
کرده اند، ارتباط برقرار می کنند. این به روزرس��انی به این تراش��ه ها اجازه 
می دهد تا در فواصل طولانی با اس��تفاده از توان کم، از جمله یک ماهواره 

در فضا ارتباط برقرار کنند.

آلمان درباره حملات سایبری به روسیه هشدار داد

»جهان صنع�ت«- آلمان و جمهوری چک روز جمعه، روس��یه را 
مسوول سلس��له حملات سایبری اخیر دانستند که باعث شد اتحادیه 
اروپا نس��بت به عواقب ناشی از این رفتار بدخواهانه در فضای سایبری 
به مسکو هشدار دهد. این اتهامات در شرایطی مطرح می شود که روابط 
بین مس��کو و غرب، پس از حمله روس��یه به اوکراین در سال ۲۰۲۲ و 
حمایت اتحادیه اروپا از کی یف، تیره ش��ده اس��ت. »آنالنا بربوک« وزیر 
خارجه آلمان گفت: تحقیقات جدید دولت نشان داده که گروهی به نام 
»APT۲8«، اعضای حزب سوسیال دموکرات را هدف حمله سایبری 
قرار داده اس��ت. وزیر خارجه آلمان در س��فر به استرالیا به خبرنگاران 
گفت: این گروه هکری توسط سرویس اطلاعات نظامی روسیه هدایت 
می شود. به عبارت دیگر، این یک حمله سایبری روسیه به آلمان بوده 
و کاملا غیرقابل تحمل و قبول است و تبعاتی در پی خواهد داشت. این 
گروه متهم اس��ت که ده ها حمله سایبری در کشورهای سراسر جهان 
انجام  داده اس��ت. روسیه منکر دست داشتن در چنین اقداماتی شده 
است. حمله هک به حزب اولاف شولتس صدراعظم آلمان سال گذشته 
افشا شد. طبق اعلام برلین، هکرها از آسیب پذیری شناخته شده در اوت 
لوک مایکروس��افت استفاده کرده بودند تا به حساب های ایمیل رخنه 
کنند. برلین روز جمعه، کاردار سفارت روسیه را به خاطر این واقعه احضار 
کرد. سفارت روسیه در آلمان اعلام کرد که نماینده این کشور قاطعانه 
اتهامات مربوط به دست داشتن ساختارهای دولتی روسیه در این واقعه 
را رد کرد و آن را غیرمس��تند و بی اس��اس دانست. »نانسی فیزر« وزیر 
کشور آلمان گفت: این عملیات سایبری توسط سرویس اطلاعات نظامی 
روس��یه، سازماندهی شده بود و در سال ۲۰۲۲ آغاز شد و شرکت های 
آلمانی در بخش های تس��لیحاتی و هوافضا را هم هدف قرار داد. او در 
کنفرانس خبری مشترک در پراگ با ویت راکوسان همتای چک خود 
گفت: چنین حملات سایبری ای، تهدیدی برای دموکراسی، امنیت ملی 
و جوامع آزاد ما هستند. فیزر بیان کرد: دوباره از روسیه می خواهیم که 

این فعالیت ها را متوقف کند.

گروه فناوری- چین در حال بازگشت به سمت 
پنهان و اسرارآمیز ماه است و این بار یادگاری هایی 
ارزشمند را با خود به زمین خواهد آورد. فضاپیمای 
روباتیک »چانگ ای ۶« روز جمعه ۱۴اردیبهشت در 
ساعت ۱۷:۲۷ به وقت پکن )۱۲:5۷ به وقت ایران( 
س��وار بر موشک »لانگ مارچ 5« از سکوی سایت 
پرتاب فضایی ونچانگ در اس��تان جنوبی هاینان 
چین، سفر خود به ماه را آغاز کرد. اگر همه  چیز 
به خوبی پیش برود، چانگ ای ۶ تا چند روز دیگر 
در نیمه پنهان ماه فرود خواهد آمد و با جمع آوری 
نمونه های س��نگ و خاک قمری، آنها را به زمین 
خواهد آورد. برداش��ت نمونه از سمت ناپیدای ماه 
دستاوردی بی سابقه خواهد بود. در واقع تا به حال 
فقط یک فضاپیما به آن بخش از قمر زمین سفر 
کرده اس��ت؛ ماه نورد »چان��گ ای ۴« که در ژانویه 
۲۰۱۹ در نیمه پنهان ماه فرود آمد. ماه در وضعیت 
قفل کشندی با زمین قرار دارد، یعنی یک چرخش 
ب��ه دور خودش با زمان لازم برای چرخش به دور 
زمین برابری می کن��د. این وضعیت مداری بدان 
معناست که ناظران زمینی همواره فقط یک چهره 
از ماه را که با عنوان نیمه  پیدا یا س��مت نزدیک 
شناخته می شود، مشاهده می کنند. نیمه پیدای ماه 
علاوه  بر آنکه برای ما آشناتر است، بسیار راحت تر 
نی��ز کاوش می ش��ود. در واقع تمام ماموریت های 
انجام ش��ده به مقصد ماه پی��ش از »چانگ ای ۴«، 
ازجمله ماموریت های سرنشین دار برنامه آپولو در 
دهه ۱۹۶۰ و اوایل دهه ۱۹۷۰، همگی نیمه پیدای 

ماه را هدف قرار دارند.
ماموریت ماه نورد یا ماه نشین در سمت دور ماه با 
چالش های ارتباطی مواجه است. چنین فضاپیمایی 
به یک ماه گرد نیاز دارد تا به واسطه آن، پیام هایش را 
به کنترل ماموریت در زمین ارسال کند. چین پیش 
از ارسال فضاپیمای »چانگ ای ۴«، چنین مدارگردی 
را ک��ه با عنوان ماهواره بازپخش یا رله ش��ناخته 
می شود، به مدار ماه فرستاد. این کشور در مارس 
گذشته ماهواره رله بعدی خود به نام »کوئچا ۲« را 
برای پشتیبانی از چانگ ای ۶ و ماموریت های سطحی 
بعدی پرت��اب کرد. دانش��مندان تاکید می کنند 
ک��ه فراتر از روح کنجکاوی و کاوش��گری، دلایل 
قانع کننده ای برای مطالعه قسمت های ناپیدای ماه 

وجود دارد. نیمه پنهان ماه با نیمه پیدا بسیار متفاوت 
اس��ت. به  عنوان مثال، دش��ت های وسیع بازالتی 
معروف به دریاوار تقریبا یک سوم از چهره آشنای ماه 
را پوشانده اند، در حالی  که در سمت دور فقط یک 
درصد از سطح آنجا را تشکیل می دهند. پژوهشگران 
هنوز نمی دانند علت چنین تفاوت هایی چیست و 
امیدوارند نگاه نزدیک به نمونه های جمع آوری شده 
از نیمه پنهان ماه، در کش��ف معما به آنها کمک 
کند.»چانگ ای ۶« از چهار عنصر تش��کیل ش��ده 
است: ماه گرد، ماه نشین، ماژول صعودگر و ماژول 
بازگشت به زمین. اگر همه  چیز طبق برنامه پیش 
برود، ماه نشین به همراه صعودگر در دهانه آپولو که 

یکی از بزرگ ترین دهانه های برخوردی در منظومه 
شمسی و بخشی از حوضه قطب جنوب- آیتکن 
)SPA( است، فرود خواهد آمد. حوضه SPA تقریبا 
۲5۰۰کیلومتر طول دارد و صخره های باستانی و 
آسیب دیده آن، سرنخ هایی از تاریخچه تکامل اولیه 
ماه دربر دارند. ماه نش��ین »چان��گ ای ۶« نزدیک 
به دو کیلوگرم خاک و س��نگ م��اه را جمع آوری 
می کند. بخشی از این نمونه ها از سطح برداشت و 
بخشی دیگر از عمق حداکثر دو متری زیرسطح ماه 
استخراج خواهند شد. مواد جمع آوری شده سپس 
روی ماژول صعود پرتاب خواهند شد و در مدار ماه با 
ماه گرد ملاقات خواهند کرد. در مرحله بعد، نمونه ها 

به ماژول بازگشتی که روی ماه گرد قرار دارد، منتقل 
خواهند شد، سپس مدارگرد به زمین بازمی گردد و 
ماژول حاوی نمونه ها را درون جو زمین رها می کند. 
انتظار می رود کل سفر، از پرتاب تا رسیدن نمونه ها 

به زمین، 53روز طول بکشد.
س��اختار ماموریت جدید چینی ه��ا به اولین 
ماموریت برداش��ت نمونه این کش��ور از ماه به نام 
»چانگ ای 5« شباهت دارد. در جریان این ماموریت، 
مواد قمری از سمت پیدای ماه در دسامبر ۲۰۲۰ به 
زمین آورده شدند. »چانگ ای ۶« در واقع به  عنوان 
ماموریت پشتیبان برای »چانگ ای 5« طراحی شده 
بود. موفقیت »چانگ ای 5«، چین را پس از اتحاد 

جماهیر شوروی و ایالات متحده، به سومین کشوری 
تبدیل کرد که ماموریت بازگشت نمونه از ماه انجام 
می دهد. بخش عمده مواد قمری که به زمین آورده 
شدند، به دست فضانوردان آپولو جمع آوری شدند. 
آنها بین س��ال های ۱۹۶۹ ت��ا ۱۹۷۲ در مجموع 

38۲کیلوگرم از این مواد را به خانه آوردند.
»چانگ ای ۶« بخشی از تلاش سازمان یافته و 
جاه طلبانه چین برای کاوش هرچه بیشتر قمر زمین 
است. این کشور امید دارد که ماموریت های روباتیک 
چانگ ای در نهایت زمینه ساز فرود فضانوردان چینی 
روی ماه تا س��ال ۲۰3۰ شوند. چین نمی خواهد 
ماموریت های سرنش��ین دارش به ماه دستاوردی 
مقطعی باشند. این کشور قصد دارد در دهه ۲۰3۰ 
به کمک روسیه و سایر همکاران بین المللی خود، 
پایگاهی انسانی را در نزدیکی قطب جنوب ماه به نام 
ایستگاه بین المللی تحقیقات قمری )ILRS( بسازد. 
چینی ها قب��لا آزمایش برخی فناوری هایی را که 
می توانند به پایه گذاری ایستگاه قمری کمک کنند، 
آغاز کرده اند. برای مثال، در ماه مارس ماهواره رله 
»کوئچا ۲« به همراه دو فضاپیمای دیگر به نام های 
»تیاندو ۱« و »تیاندو ۲« پرتاب شدند که هم اکنون 
مش��غول انجام آزمایش های ارتباطی و ناوبری در 
نزدیکی ماه هستند. به  گفته مقام های فضایی چین، 
اینگونه تلاش ها به هدایت طراحی ایستگاه قمری و 

زیرساخت های مرتبط کمک خواهد کرد.
چین در جاه طلبی های قمری خود تنها نیست. 
ناسا نیز قصد دارد از طریق برنامه آرتمیس، پایگاهی 
انسانی را در نزدیکی قطب جنوب ماه احداث کند. 
آژان��س فضای��ی آمریکا قصد دارد س��ال آینده با 
ماموریت آرتمیس ۲، پ��س از نیم قرن فضانوردان 
را به دور ماه بفرستد و سپس با فرود انسان روی 
ماه در ماموریت آرتمیس 3، مسیر را برای استقرار 
دائمی انس��ان در قمر زمین هم��وار کند. برخی 
از سیاس��تمداران و مقام ه��ای دولتی آمریکایی، 
از جمله »بیل نلس��ون«، مدیر »ناس��ا«، وضعیت 
کنونی را به  عنوان »مس��ابقه ماه« جدید با چین 
توصیف کرده اند. نلس��ون و دیگران اعلام کرده اند 
که پیروزی در این مسابقه برای ایالات متحده مهم 
است تا بتواند پیشگام اکتشافات مسوولانه در ماه 

و فراتر از آن شود.

»جهان صنعت«- ظاهرا اس��تارتاپ هوش مصنوعی  
OpenAI قص��د دارد ب��ا م��دل ChatGPT خ��ود به 
رقابت مس��تقیم با گوگل بپردازد و ط��ی روزهای آینده، 
موتور جست وجوی مدل هوش مصنوعی خود را راه اندازی 
خواهد کرد. به  تازگی پستی در یک انجمن آنلاین منتشر 
شده که در آن به ساخت نام دامنه و گواهی امنیتی برای 
»search.chatgpt.com« اش��اره شده است. البته در 
حال حاضر، این آدرس وجود خارجی ندارد و هیچ صفحه ای 
با آن باز نخواهد شد. علاوه بر این، »پیت هوانگ«، محقق 
هوش مصنوعی، در شبکه اجتماعی ایکس ضمن اشاره به 
این دامنه، به تاریخ ۹مه  )۲۰اردیبهش��ت( نیز اشاره کرده 
است. در حال حاضر، اطلاعات بسیار کمی در مورد موتور 
جست وجوی احتمالی ChatGPT وجود دارد که احتمالا 
مانن��د Perplexity وGoogle Gemini، براس��اس 

سوالات پرسیده شده توسط کاربران کار خواهد کرد.
انتشار این خبر احتمالا برای گوگل بسیار نگران کننده 
خواه��د ب��ود ک��ه در بیش از دو دهه گذش��ته، ب��ر بازار 

موتورهای جس��ت وجو تسلط داش��ته و ۹۰درصد از کل 
جس��ت وجوهای جهانی را به خود اختصاص داده اس��ت. 

»س��م آلتمن«، مدیرعامل  OpenAI، ماه گذشته طی 
 ChatGPT مصاحبه ای با »لکس فردمن« گفته بود که

می تواند آینده جس��ت وجو باش��د. او در جریان مصاحبه 
خود گفته بود: »اگر بتوانیم موتور جس��ت وجوی بهتری 
نسبت به گوگل بسازیم، فکر می کنم باید این کار را انجام 
دهیم. گوگل ۱3 تبلیغ و ۱۰ لینک آبی به ش��ما نمایش 
می دهد اما چیزی که مرا بس��یار هیجان زده می کند این 
اس��ت که ش��اید راه بسیار بهتری برای کمک به مردم در 
یافتن اطلاعات مدنظر خود وجود داش��ته باش��د.« موتور 
جس��ت وجوی OpenAI می تواند رویکردهای متفاوتی 
را دنب��ال کند. به  عنوان مث��ال، Perplexity  از رویکرد 
چت بات استفاده می کند و کاربران می توانند از آن سوال 
بپرس��ند و سپس نتایج جس��ت وجوی آنها توسط هوش 
مصنوعی نمایش داده می شود. گوگل جمینای نیز بیشتر 
از ی��ک رویکرد چت محور بهره می ب��رد و علاوه بر لینک 
جس��ت وجوی گوگل، تجزیه  و  تحلیلی را به کاربران ارائه 
 OpenAI می کند. طبق شایعات به  نظر می رسد رویکرد
 Gemini ب��ه ChatGPT برای موتور جس��ت وجوی

نزدیک تر خواهد بود.

»جهان صنع�ت«- در حال��ی که انتظار م��ی رود اپل 
بزرگ ترین کاهش درآمد س��ه ماهه در بیش از یک س��ال 
گذش��ته را به دلی��ل کاهش فروش در ب��ازار چین گزارش 
کند، این شرکت قصد دارد برای احیای فروش خود، هوش 
مصنوعی مولد را به آیفون اضافه کند. سهام اپل که مدت ها 
در وال استریت به عنوان یک سهام قوی شناخته می شد، در 
ماه های اخیر عملکرد ضعیفی نس��بت به سایر شرکت های 
بزرگ فناوری داش��ته و تا به امروز بیش از ۱۰درصد سقوط 
کرده اس��ت که ناشی از نگرانی ها در خصوص کندی عرضه 
خدمات هوش مصنوعی در محصولات این شرکت و احیای 
هوآوی بوده که از زمان بازگشت پرقدرت خود، بخشی از سهم 
آیفون در بازار چین را ربوده است. بنا بر گزارش شرکت مالی 
LSEG، تحلیلگران پیش بینی کردند میانگین فروش آیفون 
که حدود نیمی از درآمد اپل را تشکیل می دهد، در سه ماهه 
اول سال میلادی جاری، ۱۰/۴درصد کاهش پیدا کرده است. 
این کاهش فروش اگر تایید شود، شدیدترین کاهش در بیش 

از سه سال گذشته خواهد بود.
تحلیلگران برآورد می کنند درآمد کل اپل در س��ه ماهه 
دوم که از ژانویه تا مارس است، 5درصد کاهش یافته است. 
این بزرگ ترین کاهش درآمد اپل از س��ه ماهه دسامبر سال 
۲۰۲۲ خواهد بود که طی آن، درآمد این شرکت 5/5درصد 
س��قوط کرده بود. اپل در اوایل سال میلادی جاری، عنوان 

ارزش��مندترین شرکت جهان را به مایکروسافت واگذار کرد 
و ارزش بازار این ش��رکت پس از کاهش قیمت سهامش، به 
۲/۶8تریلیون دلار رسیده است. درآمد ضعیف و سقوط سهام، 
اپل را تحت فش��ار قرار داده تا پس از س��ال ها عدم تغییرات 
اساس��ی، گوش��ی پرچمدار خود را ارتقا دهد. طبق گزارش 
بلومبرگ نیوز، اپل س��رگرم مذاکره با شرکت OpenAI و 

گ��وگل برای افزودن قابلیت های هوش مصنوعی مولد برای 
آیفون بوده که ممکن است در کنفرانس سالانه طراحان اپل 

در ژوئن، رونمایی شود. 
تحلیلگران معتقدند یکپارچه شدن هوش مصنوعی می تواند 
تقاضا برای سری بعدی آیفون که انتظار می رود در پاییز معرفی 

شود را افزایش دهد.

در حالی که مدیران مایکروس��افت، آلفابت، متاپلتفرم 
و سایر ش��رکت های بزرگ فناوری، درباره استراتژی های 
ه��وش مصنوعی خود در کنفرانس های گزارش های مالی 
سه ماهه صحبت کرده اند، تیم کوک مدیرعامل اپل درباره 
برنامه ه��ای خود برای این فناوری نوظهور، کمتر صحبت 
کرده است. افزودن قابلیت های هوش مصنوعی به آیفون 
می تواند به اپل کمک کند تا بهتر با هوآوی و سامسونگ 
الکترونیکس رقابت کند. باقی کسب وکارهای سخت افزاری 
اپل هم با تقاضای ضعیف روبه رو ش��ده و پیش بینی شده 
اس��ت ک��ه فروش آی پد و مک در س��ه ماه��ه مارس، به 
ترتیب ۱۱/۴درصد و ۴/3درصد کاهش پیدا کرده باش��د. 
اپل اعلام کرده اس��ت تمرکز خود را روی دس��تگاه هایی 
بیشتر می کند که ارتقای عمده ای نداشته اند. این شرکت 
در اواخر ماه میلادی جاری، میزبان رویدادی است که در 
آن انتظار می رود سری جدید آی پد رونمایی شود و طبق 
گزارش های رسانه ها، این شرکت قصد دارد هر مدل مک را 
با پردازنده های   M۴سریع تر و متمرکز بر هوش مصنوعی 
به روزرس��انی کند. براساس گزارش رویترز، انتظار می رود 
کسب وکار خدمات اپل که شامل درآمد حاصل از فروشگاه 
اپ اس��تور و خدمات اش��تراکی مانند اپل تی وی است، با 
رش��د درآمد ۷/۷درصدی، نقطه درخشان کسب وکار این 

شرکت باقی بماند.

موتور جست وجوی »ChatGPT« رقیب جدی »گوگل«؟

سقوط بزرگ فروش چین در انتظار »اپل«

ارتباطات

فناوری

ماموریت چین برای نمونه برداری از نیمه پنهان ماه آغاز شد

مسابقه فضایی جدید؟

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان
اداره کل ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بهار 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتي و اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي

براب��ر  رای ش��ماره 225– 1403/2/02 هيات پنجم موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت 
ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك بهار 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي قربانعلی حبيبی فرزند محمد به ش ش 936 صادره 
از بهار در 53 شعير مشاع از 96 شعير ششدانگ  یك قطعه زمين مزروعی آبی  مساحت   
19060/41  مترمربع  پلاك 844  فرعی از 148 اصلی واقع در  بخش 4 حوزه ثبت ملك 
بهار اراضی گنج تپه خریداری عادی و مع الواسطه از مالكين رسمی احمد فرزند نجفعلی ، 
اسماعيل فرزند عبدالعظيم ، هاشم ارجی پور، تقی ميرزایی و محمد حبيبی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شود در 
صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند 
از تاریخ انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ 
رسيد، ظرف مدت یك ماه از تاریخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي 
تقدیم نمایند. بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهار- حسین مرادی 

تاریخ انتشار اول 1403/02/16
تاریخ انتشار دوم  1403/02/31

م الف : 42

»جهان صنعت«- براساس نظرسنجی رویترز/ ایپسوس 
که همزمان با نزدیک تر شدن واشنگتن به ممنوعیت احتمالی 
اپلیکیشن ویدئویی چینی تیک تاک انجام شد، اکثر آمریکایی ها 
معتقدند که چین از تیک تاک برای تاثیرگذاری بر افکار عمومی 
آمریکا استفاده می کند. حدود 58درصد از شرکت کنندگان در 
این نظرسنجی دو روزه که روز سه شنبه پایان یافت، با این گفته 
موافق بودند که دولت چین از تیک تاک که متعلق به شرکت چینی 
بایت دنس است برای »تاثیرگذاری بر افکار عمومی آمریکا« استفاده 
می کند. حدود ۱3درصد مخالف بودند و بقیه مطمئن نبودند یا 
به این سوال پاسخ ندادند. جمهوریخواهان بیشتر از دموکرات ها 
تصور می کردند که چین از این اپلیکیشن برای تاثیرگذاری بر 
افکار عمومی آمریکا استفاده می کند اما تیک تاک می گوید بیش 
از ۱/5میلیارد دلار برای اقدامات مربوط به امنیت داده ها، هزینه 
کرده است و داده های ۱۷۰میلیون کاربر آمریکایی خود را با دولت 
چین به اشتراک نمی گذارد. این شرکت سال گذشته به کنگره 
اعلام کرد به درخواست دولت چین، محتوایی را تبلیغ یا حذف 
نمی کند.جو بایدن رییس جمهور دموکرات آمریکا هفته گذشته 
قانونی را امضا کرد که به بایت دنس ۲۷۰روز فرصت می دهد تا 
دارایی های تیک تاک در ایالات متحده را واگذار کند، در غیر این 
صورت با ممنوعیت مواجه خواهد شد. تیک تاک اعلام کرده که 
این ممنوعیت را به عنوان نقض حمایت از آزادی بیان مندرج در 

متمم اول قانون اساسی آمریکا، به چالش خواهد کشید و انتظار 
می رود کاربران تیک تاک هم به اقدامات حقوقی متوسل شوند. یک 
قاضی آمریکایی در مونتانا در نوامبر گذشته، با استناد به نگرانی های 
مربوط به آزادی بیان، مانع اجرای فرمان ممنوعیت ایالتی تیک تاک 
شد. نظرسنجی رویترز/ ایپسوس نشان داد 5۰درصد از آمریکایی ها 

از ممنوعیت تیک تاک حمایت می کنند، در حالی که 3۲درصد 
با ممنوعیت آن مخالف بودند و بقیه مطمئن نیستند. در این 
نظرسنجی، فقط از بزرگسالان آمریکایی پرسش شد و دیدگاه 
افراد زیر ۱8س��ال که بخش قابل  توجهی از کاربران تیک تاک 
را در آمریکا تشکیل می دهند، منعکس نکرد. حدود ۶نفر از هر 

۱۰شرکت کننده ۴۰سال به بالا در این نظرسنجی، از ممنوعیت 
تیک تاک حمایت کردند، در حالی که حدود ۴نفر از هر ۱۰نفر، در 
سن ۱8 تا 3۹ بودند. نتایج این نظرسنجی نشان داد که ۴۶درصد 
از آمریکایی ها با این گفته موافق بودند که چین از این اپلیکیشن 
ویدئویی، برای جاسوسی از شهروندان آمریکایی استفاده می کند؛ 
ادعایی که پکن آن را رد کرده است.این اپلیکیشن در آمریکا در 
همه جا استفاده می شود. حتی ستاد انتخابی بایدن از تیک تاک 
به عنوان ابزاری برای جلب نظر رای دهندگان در آستانه انتخابات 
ریاست جمهوری پنجم نوامبر استفاده می کند. رقیب بایدن، دونالد 
ترامپ جمهوریخواه که از ممنوعیت احتمالی تیک تاک انتقاد کرده 
و مالک حداکثری شرکتی است که برنامه شبکه اجتماعی »تروث 
سوشال« او را اداره می کند، به تیک تاک نپیوسته است. از نظر 
اکثریت آمریکایی ها )۶۰درصد(، استفاده نامزدهای سیاسی آمریکا 
از تیک تاک برای تبلیغات انتخاباتی، نامناسب است. امضای بایدن، 
ضرب الاجل ۱۹ژانویه را برای فروش تعیین کرده که یک روز قبل 
از پایان دوره ریاست جمهوری او است اما اگر تشخیص دهد که 
بایت دنس در مذاکرات برای فروش تیک تاک در حال پیشرفت 
است، می تواند این مهلت را تا سه ماه دیگر تمدید کند. براساس 
گزارش رویترز، این نظرسنجی که به صورت آنلاین انجام شد، 
پاسخ های ۱۰۲۲بزرگسال آمریکایی را در سراسر آمریکا جمع آوری 

کرد و دارای حاشیه خطای حدود سه درصد بود.

نظرسنجی جدید نشان داد

اکثر آمریکایی ها »تیک تاک« را ابزار نفوذ چین می دانند

نمایه
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 چهارمین مرحله تحویل اتوبوس های اسنا
 به شهرداری تهران

در این مرحله ۲۲دس��تگاه اتوبوس تحویل شه��رداری تهران شد و تا کنون 
۹۵دستگاه از قرارداد ۵۰۰دستگاهی اسنا با شهرداری تهران تحویل شده است.

گروه بهمن در حال حاضر تعداد قابل توجهی اتوبوس آماده تحویل دارد و  در جهت 
نوسازی ناوگان حمل ونقل کشور آماده عقد قرارداد با شهرداری های استان هاست.

تولید لاستیک افزایش یافت
جمال میرزایی، رییس انجمن صنفی تولید کنندگان تایر کشور اظهار کرد: از 
ابتدای سال، شاهد افزایش نرخ نهاده های تایر هستیم و با افزایش نرخ ۲۰درصدی 

در رینگ تایرهای سبک، تولید تایر در کشور نیز افزایش قابل توجهی یافت.
وی افزود: با افزایش تولیدی که در ماه های اخیر صورت گرفته است و با افزایش 

۲۰درصدی تولید در سال جاری، تمام نیازهای کشور را پوشش خواهیم داد.
رییس انجمن صنفی تولید کنندگان تایر تصریح کرد: با افزایش تولید غیر از 
رینگ ۱۳ شاهد هیچ گونه التهابی در تقاضاوعرضه تایر در کشور نیستیم. حتی 
می توان گفت که مردم می توانند سایزهای بالاتر از ۱۵ را نیز زیر قیمت مصوب 

تهیه کنند.
وی اظه��ار کرد: برای رین��گ ۱۳ نیز حجم تولید افزایش خواهد یافت و این 
التهاب از بین خواهد رفت. در زمینه خودروهایی چون پژو ۲۰۶ التهاب در اواخر 

سال گذشته از بین رفت.
میرزایی افزود: با توجه به حجم بالای تولید نباید برای مردم سهمیه ایجاد کنیم. 
باید بستری را ایجاد کنیم که مشتری به راحتی احراز هویت شود و محدودیتی نیز 
برای ایشان ایجاد نکنیم؛ مثلا برای یک مسافر که به شهر دیگر آمده است نباید از 
وی کارت سبز بخواهیم. برای این سامانه کافی است که کارت ماشین و کارت ملی 

همراه خریدار باشد و قرار نیست این محدودیت های بیش از حد را اعمال کنیم.
رییس انجمن صنفی تولید کنندگان تایر تصریح کرد: معتقد هستیم اگر قرار به 
پایش است نباید شرایطی ایجاد کنیم که ثبت نام در سامانه ای انجام شود و هفته 
بعد به وی بگوییم که شما شرایط احراز یک تایر را دارید یا خیر؟ وقتی موجودی 
بازار مناسب است نباید نگران کمبود تایر باشیم زیرا هم تولیدات ما بالا و هم واردات 
مطلوب است. اگر قرار است ارز تولیدکننده را فراهم کنیم باید میزان فروش شرکت 

را نیز بالا ببریم.
وی اظهار کرد: نظر ما این اس��ت که شرایط س��امانه باید به شکلی باشد که 
متوجه پایش نشود ولی در عین حال پایش هم انجام شود. دریافت کارت سبز و 
کد ۱۰رقمی و استعلام از چهار سامانه برای دریافت یک لاستیک واقعاً کار صحیحی 
نیست. این در حالی است که با کدملی و کارت ماشین به راحتی می توانیم استعلامات 

لازم را انجام دهیم.
میرزایی گفت: با توجه به اینکه حجم تولید در سه ماه گذشته افزایش یافته در 

زمینه تایر۱۳ مشکل خاصی در روزهای آینده نخواهیم داشت.

 تدوین برنامه رشد تولید همراه با رشد صادرات 
در وزارت صمت

مهر- محمدمهدی برادران، معاون وزیر صمت با اشاره به اینکه لازمه جهش 
تولید، جهش صادرات است، گفت: در ابتدای سال به ازای گروه های کالایی برنامه 
رشد تولید به همراه رشد صادرات تنظیم کردیم. امروز به ظرفیتی رسیده ایم که 
نیاز بیشتری به تولید محصول برای کشور نداریم، بلکه اگر می خواهیم جهش تولید 
داشته باشیم باید نسبت به خلق محصول برای بازارهای جدید که عمدتا بازارهای 

صادراتی هستند، اقدام کنیم. این گروه های کالایی مشخص شده است.
وی افزود: بهره وری بالاتر واحدهای موجود در حوزه صنایع، استفاده از ظرفیت 
تولید بدون کارخانه، نشان سپاری تجاری و… از جمله ظرفیت هایی است که می تواند 

منجربه ارائه محصولات بهتر باشد.

تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری اعلام شد
ایسنا- علی حسین رعیتی فرد، معاون وزیر کار، درباره آخرین آمار مقرری بگیران 
بیمه بیکاری در کشور اظهار کرد: شهریور سال ۱۴۰۰ تعداد مقرری بگیران بیمه 
بیکاری نزدیک به ۲۴۰هزار نفر بود که اکنون به ۱۶۰هزار نفر رس��یده و تعداد 

قابل ملاحظه ای از مقرری بگیران بیمه بیکاری کم شده است.
وی گفت: با دستورالعمل و تفاهمنامه ای هم که بین ما و سازمان تامین اجتماعی 
و فنی و حرفه ای انجام شد، مصمم هستیم این عدد کمتر شود، چون هم بازار کار 
به کارگر ماهر و کاربلد نیاز دارد و هم س��ازمان فنی و حرفه ای آمادگی دارد که 

آموزش های لازم را ارائه دهد تا افراد بیکار به چرخه اشتغال بازگردند.

مدل های جدید رنو بازار را می گیرد؟
خودروساز فرانسوی رنو اعلام کرد که درآمد سه ماهه اول آن ۱/8درصد رشد کرده 
است. این خودروساز عنوان کرد که رنو انتظار دارد رشد فروش آن در سال جاری 
شتاب بیشتری بگیرد، زیرا این خودروساز فرانسوی با تایید حاشیه سود و پیش بینی 

جریان نقدی خود برای سال ۲۰۲۴ و کاهش هزینه ها، پیش رفت.
رنو به سمت مدل های الکتریکی حرکت و امسال هفت مدل جدید شامل ۲مدل 
تمام برقی و ۲مدل هیبریدی به بازار عرضه می کند. این گروه در این دوره ۵۴۹هزار 
و ۹۹دستگاه فروخت و درآمد سه ماهه اول خود را ۱۱/7میلیارد یورو )۱۲/۵میلیارد 

دلار( بالاتر از ۱۱/۴۹میلیارد برآورد شده توسط تحلیلگران گزارش کرد.
با کاهش تقاضا برای خودروهای الکتریکی، بخش خودروی جهانی برای سال 
سختی آماده می شود و چالش دیگری را برای شرکت هایی که در حال حاضر با رقابت 
شدید چین در حال مبارزه هستند، اضافه می کند. فقدان گزینه های مقرون به صرفه 

مانع اصلی برای پذیرش گسترده تر خودروهای برقی بوده است.
تیری پیتون، مدیر مالی این شرکت به خبرنگاران گفت که رنو در مسیر کاهش 
۴۰درصدی هزینه های خودروهای برقی خود تا س��ال ۲۰۲7 است. رنو مطمئن 
است که به لطف افزایش فروش خودروهای برقی و هیبریدی، می تواند به اهداف 
جدید کاهش دی اکسیدکربن اتحادیه اروپا تا سال ۲۰۲۵ دست یابد. کارشناسان 
اظهار کردند که سفارشات داچیا اسپرینگ برقی جدید با قیمتی کمتر از ۲۰هزار 

یورو )۲۱هزار و ۲8۶دلار( در نیمه دوم سال جاری آغاز می شود.
حجم فروش در رنو، پس از چهار سال متوالی کاهش در سال گذشته به رشد 
بازگشت اما قیمت ها به دلیل تقاضای ضعیف جهانی تحت فشار هستند. تسلا، 
سازنده پیشرو خودروهای برقی، قیمت ها را در چندین بازار کلیدی کاهش می دهد 

و فشار بیشتری را بر شرکت های اروپایی وارد می کند.
براساس گزارش رویترز، رنو گفت که حجم فروش آن در سه ماهه اول ۲/۶درصد 
افزایش یافته است اما درآمد خودروسازی ۰/7درصد کاهش یافت و به ۱۰/۴7میلیارد 
یورو رسید که متأثر از نرخ ارز خارجی در بازارهایی مانند آرژانتین و ترکیه بود و 
دلالان مستقل نسبت به سه ماهه مشابه در سال ۲۰۲۳ کاهش بیشتری را انجام دادند. 
درآمد حاصل از فعالیت های تامین مالی با کمک نرخ های بهره بالاتر، ۲7/۹درصد 

رشد کرد و به ۱/۲۵میلیارد یورو رسید.

گ�روه صنع�ت- مقوله ه��ای مرتب��ط با خبر
دانش بنیان��ی بی��ش از یک دهه اس��ت که در 
کش��ور با تصویب قوانین و ارائه حمایت هایی 
در حال اجرا و توس��عه هستند. با این حال تا 
امروز در امر دانش بنیانی شدن صنایع به ویژه 
صنای��ع بزرگ برنامه های ویژه ای اجرا نش��ده 
اس��ت؛ این در حالی است که امروز غول های 
بزرگ فناوری نمونه هایی عالی از شرکت های 
بزرگی اند که موفقیت ش��ان را مدیون نوآوری 
هستن��د، چراکه مدت هاس��ت این شرکت ها 
با درک اهمیت توس��عه دانش و فناوری های 
جدید، س��رمایه گذاری گسترده ای در بخش 
تحقیق و توس��عه خود انجام داده اند. افزایش 
فعالیت های تحقیق و توس��عه این شرکت ها، 
موج��ب تولی��د فناوری های جدی��د، افزایش 
به��ره وری و درنهایت تولید ث��روت از دانش و 

رشد اقتصادی می شود.
ب��ر همین مبنا نی��ز لزوم توس��عه اقتصاد 
دانش بنیان در جهت تحقق مشارکت نخبگانی 
م��ردم در رشد فناورانه صنعت کش��ور امری 
غیر قابل انکار است. در همین راستا به اعتقاد 
کارشناس��ان اقتصادی، موفق ترین بخش در 
جهش تولید با مشارکت مردم، بخش اقتصاد 
دانش بنیان بوده است. از این رو باید به منظور 
رشد و توسعه بیشتر اقتصاد دانش بنیان علاوه بر 
حمایت بیش��تر از شرکت ه��ای دانش بنیان، 
بر مسیر توس��عه همک��اری بین صنایع با این 
بخ��ش مهم و مردمی اقتصاد تمرکز کرد و در 
جهت تحقق بخش��یدن به شعار امسال یعنی 
همان جهش تولید با مش��ارکت مردم اقتصاد 
دانش بنیان را توسعه داد و صنایع دیگر را ملزم 

کرد تا گام در این مسیر بگذارند.
در این رابطه رجب رحمانی عضو کمیسیون 
برنام��ه، بودجه و محاس��بات مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با »جهان صنعت« گفت: 
هرچه مردم جامعه در زمینه های مختلف وارد 
عرصه کار شوند، نتایج بهتری را شاهد خواهیم 
بود. به عنوان مثال در دوران 8سال دفاع مقدس 
اگر همکاری و همراهی مردم نبود، کار ارتش 
و س��پاه در جنگ و دفاع از کش��ور س��خت تر  
می شد. امروزه با تصوی��ب قوانین حمایتی از 
شرکت ه��ای دانش بنی��ان در مجلس شورای 
اسلامی بسیاری از این شرکت ها رشد کرده اند 
و اس��تعداد و توانای��ی خ��ود را در زمینه های 
گوناگون دانش بنیان و همچنین پیشرفت کشور 
در بسترهای مختلف تکنولوژی نشان داده اند. 
امیدواریم ب��ا جذب نخبگان، اف��راد توانمند، 
جوانان با انگیزه در دانش بنیان به دستاوردهای 

متعالی برسیم.
نماینده مردم تاکستان در مجلس شورای 
اس��لامی درخصوص جهش تولید با مشارکت 
مردم بیان کرد: مشارکت مردم در جهش تولید 
و اقتصاد کشور یکی از اولویت های مهم نظام 
است که مقام معظم رهبری آن را اعلام فرمودند 
و شعار امسال را نیز جهش در تولید با مشارکت 
م��ردم قرار دادند. در گذشته نیز امام خمینی 

تاکید داشتند که کارهایی را که مردم توانایی 
انجام شان را دارند به آنها واگذار کنید.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شورای اس��لامی در ادامه درخصوص 
رشد اقتصاد دانش بنیان و تاثیر آن بر مشارکت 
مردم در تولید اف��زود: هرچه مردم جامعه در 
زمینه های مختلف وارد عرصه و کار شوند نتایج 
بهتری را شاهد خواهی��م بود. به عنوان مثال 
در دوران 8س��ال دفاع مقدس اگر همکاری و 
همراهی مردم نبود، کار ارتش و سپاه در جنگ 

و دفاع از کشور سخت تر  می شد.
رحمان��ی اظه��ار کرد: ام��روزه با تصویب 
قوانی��ن حمایتی از شرکت ه��ای دانش بنیان 
در مجلس شورای اس��لامی بسی��اری از این 
شرکت ها رشد کرده  اند و اس��تعداد و توانایی 
خ��ود را در زمینه ه��ای گوناگون دانش بنیان 
و همچنین پیش��رفت کش��ور در بسترهای 
مختلف تکنولوژی نش��ان داده اند. امیدواریم 
با ج��ذب نخبگان، افراد توانمن��د، جوانان با 
انگیزه در دانش بنیان به دستاوردهای متعالی 
و تبدیل صنایع بزرگ به واحدهای دانش بنیان 
برس��یم، چراکه بهبود و توسعه تکنولوژی در 
کشورها، بیشتر توسط شرکت های تجاری و 
به خصوص  واحدهای تحقیق و توسعه مستقر 

در شرکت های تجاری، انجام می گیرد. وی در 
ادامه تصریح کرد: با توجه به شرایط حاکم بر 
جه��ان، ام��روزه در زمینه های مختلف مانند 
تولید، تجهیزات )تجهیزات بیمارستانی و...( 
مسائ��ل دفاع��ی و... می توان از مش��ارکت و 
حضور مردم استفاده کرد. امیدواریم فرمایشات 
مقام معظم رهبری را دولت، مجلس شورای 
اسلامی و همه مسوولان اولویت قرار دهند و 
عملا در اجرای آن گام بردارند و در پوشاندن 
جامه عمل به شعار امسال تمام تلاش خود را 
بکنن��د. باید زمینه مش��ارکت مردم را فراهم 
کرد و هرگونه مانع بر راه این مش��ارکت را از 

میان برداشت.
رحمانی اظهار ک��رد: موفق ترین بخش در 
جهش تولید با مش��ارکت مردم بخش اقتصاد 
دانش بنیان بوده اس��ت، بای��د به منظور رشد 
و توس��عه بیش��تر اقتصاد دانش بنیان علاوه بر 
حمایت بیش��تر از شرکت ه��ای دانش بنیان، 
بر مسیر توس��عه همک��اری بین صنایع با این 
بخ��ش مهم و مردمی اقتصاد تمرکز کرد و در 
جهت تحقق بخش��یدن به شعار امسال یعنی 
همان جهش تولید با مش��ارکت مردم اقتصاد 
دانش بنیان را توسعه داد و صنایع دیگر را ملزم 

کرد تا گام در این مسیر بگذارند.

 �  ل�زوم تمرکز ب�ر تحقیق و توس�عه 
در صنایع

علاوه بر موارد مذکور، همان گونه که ذکر شد 
شرکت های بزرگ دنیا با درک اهمیت توسعه 
دان��ش و فناوری های جدید، س��رمایه گذاری 
گست��رده ای در بخش تحقیق و توس��عه خود 
انجام داده اند. درواقع این شرکت ها به تحقیق 
و توس��عه به عنوان یک بخ��ش جداگانه نگاه 
نمی کنند، بلکه آن را قابلیت و ظرفیت بزرگی 
می بینن��د که می توان با تغذیه از پایگاه دانش 
آن، محصولات جدید تولید کرد که در نهایت 

موجب ثروت آفرینی می شود.
نکت��ه مه��م دیگری که باید ب��ه آن توجه 
داشته باشیم این اس��ت که س��رمایه گذاری و 
افزایش  فعالیت های تحقیق و توسعه بنگاه های 
تجاری، یکی از گام های بزرگ و موثری است 
که می تواند نقش بسیار پررنگی در »دانش بنیان 

شدن صنایع بزرگ« داشته باشد.
بررسی ها نشان می دهد که از اوایل دهه 8۰ 
میلادی طبق گزارشات اقتصاددانان، تحقیق و 
توسعه سبب رشد اقتصادی جوامع می شود و 
این موضوع در مدل ه��ای اقتصادی ارائه شده 
کاملا مشهود است که نشان می دهد بهبود و 
توسعه فناوری هسته اصلی رشد اقتصادی است. 

براس��اس مدل های اقتصادی ذکرشده، رشد 
اقتصادی حاصل از تحقیق و توس��عه از مسیر 
افزایش سرمایه گذاری تحقیق و توسعه و افزایش 
نیروی انسانی متخصص به دست می آید، چراکه 
تحقیق و توسعه پایگاه اصلی نوآوری و تغییرات 
فنی در فرآیند تولید است، ازاین رو نقش بسزایی 
را در توس��عه فن��اوری و افزایش ظرفیت های 
تولی��دی دارد، لذا رشد اقتصادی پایدار عمدتاً 
توسط تحولات دانش و فناوری و سرمایه انسانی 
محقق می شود که فعالیت های تحقیق و توسعه 
از منابع اصلی و عمده ایجاد تحولات دانش و 
فناوری است. ازاین رو اغلب کشورها برای تداوم 
رشد اقتصادی اقدام به گسترش فعالیت های 

تحقیق و توسعه می کنند.
از سوی دیگر، به اعتقاد کارشناسان، فناور 
شدن صنایع به نف��ع دولت نیز هست، از این 
رو انجام تحقیق و توسعه در بخش کسب وکار 
)شرکت ه��ای تج��اری و دانش بنیان( اهمیت 
بالای��ی ب��رای دولت ه��ا دارد. در کش��ورهای 
توسعه یافته تر، شرکت های تجاری در مقایسه 
با بخش های دیگر انجام دهنده تحقیق و توسعه 
)بخش دول��ت، آموزش عال��ی و غیرانتفاعی 
خصوصی( بیشترین سهم در هزینه کرد برای 

تحقیق و توسعه را دارند.
 � عقب ماندگی از برنامه ها

براساس این گزارش، طبق برنامه های پنجم 
و ششم توسعه، سهم هزینه کرد تحقیق و توسعه 
کشور باید تا سال ۱۴۰۴ به حداقل ۴درصد از 

تولید ناخالص داخلی ارتقا یابد.
با وجود این، علی رغم هدف گذاری در افزایش 
هزینه کرد تحقیق و توس��عه کشور و اقداماتی 
حمایتی که در این زمینه صورت گرفته است، 
طبق آخرین آمار تحقیق و توسعه ارائه شده از 
مرکز آمار ایران، سهم تحقیق و توسعه کشور 
از تولید ناخالص داخلی به ۰/8درصد در سال 
۲۰۱7 )۱۳۹۶( رس��یده اس��ت. از این میزان 
س��هم تحقیق و توس��عه در بخش خصوصی 
)شرکت های تجاری و دانش بنیان( ۲۵درصد 
اس��ت که در مقابل س��هم تحقیق و توس��عه 
شرکت های تجاری کش��ورهای توس��عه یافته 
بسیار پایین است و این نشان از ضعف ساختار 
تحقیقاتی در بدنه بنگاه های تولیدی و تجاری 
کشور است. در همین راستا کارشناسان تاکید 
دارند که با توجه به جایگاه تحقیق و توس��عه 
شرکت های تجاری کشور در بین سایر کشورها 
و شرای��ط تحریمی اقتصاد ای��ران و نیاز مبرم 
کشور به انجام تحقیق و توسعه در صنایع برای 
مقاوم س��ازی اقتصاد کشور و تقویت پایه های 
اقتصاد دانش بنیان و توجه به محدودیت های 
بودجه بخ��ش دولتی جهت س��رمایه گذاری 
مستقیم در تحقیق و توسعه بنگاه های تجاری، 
باید اقدامات و برنامه ریزی های لازم به منظور 
حمایت های هدفمندتر از فعالیت های تحقیق 
و توسعه در بخش خصوصی، به طور خاص در 
رابطه با مش��وق های مالیاتی تحقیق و توسعه 

انجام شود.

»جهان صنعت« بررسي مي كند

گلوگاه جهش تولید

ایج��اد نظام جام��ع اطلاعات بازار کار یک��ی از بندهای 
سیاست های کلی اشتغال از سوی مقام معظم رهبری بود که 
در سال ۹۰ ابلاغ شد. می توان گفت طی مدت ۱۲سالی که از 
ابلاغ این سیاست ها می گذرد هنوز هم نظام جامع اطلاعاتی 
دقیق از بازار کار وجود ندارد و پیشتر معاون اشتغال وزارت کار 
خبر از رونمایی سامانه نظام جامع اطلاع رسانی بازار کار  تا پایان 
سال ۱۴۰۲ داده بود. کارشناسان اقتصادی اعتقاد دارند اینکه 
تمام مشاغل دارای شناسنامه شغلی و اطلاعات جمع آوری شده 
باشند می تواند برای سیاست گذاری بهتر و دقیق تر در مسیر 

اشتغالزایی و کاهش نرخ بیکاری مؤثر باشد.
در این بین مطابق اظهارات وزیرکار، سامانه جامع بازار کار 
به زودی راه اندازی می شود تا بیکاران سراسر کشور با مشخصات 
فردی، تحصیلات و محل زندگی شناسایی شوند؛ در آینده 
نزدیک از این سامانه رونمایی می شود. بر همین اساس آبان 
ماه ۱۴۰۲ کریمی بیرانوند هدف از راه اندازی سامانه جامع بازار 
کار را ثبت  مبنا کردن تمام بازار کار دانست و گفت: پس از 
راه اندازی سامانه جامع بازار، تمام مردم با داشتن کدملی دارای 
پروفایل شغلی مهارتی خواهند بود، این فقط در کشورهای 
پیشرفته وجود دارد. شناسایی بیکاران با الگوریتم های دقیق 
قابل انجام است. وی گفت: کمیته محتوایی برای نظام بازار کار 
ایران را با بیش از 8هزار نفرساعت کاری که روی این موضوع 
شده است، تشکیل داده ایم، تشکیل کمیته اخذ دیتای نظام 
اطلاعات بازار کار را با کارکرد حدود ۳هزار نفرساعت داشته ایم ، 

پایش اطلاعات اخذشده از دس��تگاه های مختلف کش��ور را 
داشته ایم ، ایجاد چارت تش��کیلاتی از طریق س��ازمان امور 
استخدامی داشته ایم ، پیشرفت 8۰درصدی در بخش نرم افزار 
س��امانه داشته ایم ، تلاش بر این اس��ت که تا پایان سال این 

اطلاعات را اخذ و تا پایان سال سامانه را راه اندازی کنیم.
طی روزهای اخیر نیز کریمی بیرانوند ، معاون اشتغال وزارت 
کار گفت: برنامه ویژه امسال این اس��ت که بتوانیم کدملی 

بیکاران را شناس��ایی کنیم و سپس آنها را طبقه بندی و به 
دستگاهی که متولی به کارگماری آنهاست، معرفی کنیم.

وی گفت: یکی از اقداماتی که امسال به صورت ویژه از 
همی��ن الان شروع کرده ایم و داریم روی آن کار می کنیم، 
این اس��ت که ما بیکاران را با کدملی شناس��ایی می کنیم؛ 
یعنی قبل از اینکه اصلا بیکار خودش اعلام بکند یا مراجعه 
به زیرس��اخت های مختلف به سامانه ها یا ادارات و مراجعه 

حضوری بکند شناسایی می کنیم. بیرانوند افزود: امسال این 
هدف را داریم تا  بتوانیم کدملی بیکاران را شناسایی و بعد 
اینه��ا را طبقه بندی کنیم؛ مثلا بیکارانی که فارغ التحصیل 
رشته های الف هستند یا بیکارانی که فارغ التحصیل رشته های 
ب هستند. بعد اینها را در یک فرآیندی و در یک تعاملی با 
دستگاه هایی که باید متولی به کارگماری اینها باشند، انجام 
بدهیم. این اتفاق هیچ وقت در کش��ور نیفتاده که ما برویم 
س��راغ بیکار بعد دستگاه متولی را پیدا کنیم و بگوییم که 
وظیفه شماست که ایشان بالاخره مشغول به کار شود، چون 
رشته اش به شما می خورد، چون مجوزش از شماست، چون 

تسهیلات را شما باید به او بدهید.
 بیرانوند گفت: خب این خیلی اقدام پیچیده ای است به 
لحاظ محتوایی؛ یعنی اقدام سختی است ولی من خوشحال 
هستم که بگویم که تقریباً 8۰درصد کار را انجام داده ایم و برای 

امسال برنامه ویژه داریم که این را انجام بدهیم.
 به گزارش تسنیم،  از س��وی دیگر سیدصولت مرتضوی ، 
وزیرکار نیز درباره لایحه جامع اشتغال بیان کرد: سامانه ای در 
حوزه اشتغال در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی راه اندازی 
شده تا بیکاران سراسر کشور با مشخصات فردی، تحصیلات 
و محل زندگی شناسایی شوند. در آینده نزدیک از این سامانه 
رونمایی می شود.وی اضافه کرد: امیدواریم با مدیریت مهار تورم 
و کمک های معیشتی دولت به همه آحاد جامعه به ویژه جامعه 

کارگری، قدری از مشکلات کارگران رفع شود.

رونمایی از سامانه جامع بازار كار؛ به زودی
گزارش 2

شرکت موتورسیکلت سازی باجاج)Bajaj( به زودی از اولین 
موتورس��یکلت در جهان که با سوخت CNG کار می کند، 
رونمایی خواهد کرد که می تواند موتورس��یکلت ها را از نظر 

زیست محیطی پایدارتر و کارکردن آنها را ارزان تر کند.
گزارش شده است که شرکت موتورسیکلت سازی باجاج 
اولین موتور سیکلت CNG جهان را در ماه ژوئن عرضه خواهد 
کرد. به نقل از ان ای، ما در سالیان سال شاهد تعدادی جایگزین 
پیشنهادی برای سوخت موتورسیکلت ها به جای استفاده از 
بنزین بوده ایم که از جمله آنها می توان از بخار، هیدروژن، آب 
و باتری نام برد. اکنون یک سازنده موتورسیکلت در حال آماده 
شدن برای عرضه اولین موتورسیکلت CNG  جهان است.

   Compressed Natural مخف��ف CNG کلم��ه
Gas به معنای گاز طبیعی فش��رده شده است که همانطور 
که از نامش پیداست از فشرده سازی گاز طبیعی به کمتر از 
یک درصد حجم آن در فش��ار استاندارد جو تولید می شود و 
می توان از آن به عنوان منبع سوخت برای موتورهای احتراق 
داخلی استفاده کرد؛ جایی که یک مخزن استوانه ای، گاز را 
قبل از رسیدن به محفظه احتراق از طریق خطوط سوخت و 
از طریق یک تنظیم کننده فشار تغذیه می کند تا با هوا مخلوط 

و توسط شمع مشتعل شود.
شرکت هندی باجاج قرار است موتورسیکلت گاز طبیعی 

فشرده)CNG(  خود را در ژوئن سال جاری عرضه کند. این 
  )LPG(فناوری که مشابه با موتورسیکلت های گاز طبیعی مایع
است، می تواند اثرات زیست محیطی موتورسیکلت ها را در آینده 

به طور چشمگیری کاهش دهد.
گفتنی اس��ت ک��ه LPG اغلب در مقایس��ه با بنزین یا 
گازوئیل، گزینه ای مقرون به صرفه و سازگار با محیط زیست 
برای حمل و نقل در نظر گرفته می شود و هم اکنون به شکل 
گسترده ای در اتوبوس ها، کامیون ها و خودروهای س��واری 

استفاده می شود.
آیا CNG � راهکار آینده است؟

در حالی که استفاده از سوخت CNG مدتی است که در 
سطح جهانی در دسترس است، موتورسیکلت CNG  آینده 
باجاج اولین مدل تولیدی در نوع خود در جهان اس��ت. این 
شرکت بیش از یک سال است که نمونه اولیه موتورسیکلت 

خود را با موتور CNG ساخته است.
راجی��و باج��اج، مدیر عامل این شرک��ت در مصاحبه ای 
در نوامب��ر ۲۰۲۳ اظهار کرد که نمونه اولیه موتورس��یکلت 
CNG این شرکت، کاهش 7۵درصدی انتشار مونوکسید کربن 

را در مقایسه با یک موتورسیکلت بنزینی نشان داده است.

وی همچنی��ن ب��ه کاه��ش قابل توج��ه انتش��ار کربن 
دی اکسید)CO۲(  و انتش��ار تقریب��ا صفر هیدروکربن های 

غیرمتان اشاره کرد.
باجاج همچنین خاطرنشان کرد: موتورسواران می توانند 
انتظار کاهش قابل توجهی در هزینه های عملیاتی داشته باشند 
که تنها از نظر هزینه سوخت از ۵۰ تا ۶۵درصد متغیر است.

اگر اینطور باشد، موتورسیکلت CNG باجاج به گزینه ای 
سازگار با محیط زیست و مقرون به صرفه تبدیل می شود.

قابل ذکر اس��ت، این موتورسیکلت جدید ابتدا در کشور 
هند عرضه خواهد شد.

کشور هند یک بازار ایده آل به عنوان یک بستر آزمایشی 
اس��ت، زیرا انتظار می رود ارزش بازار موتورسیکلت در سال 
جاری در این کشور حدود ۳۱میلیارد دلار باشد و اگر در آنجا 
کارایی خود را نش��ان دهد، با اطمینان نسبی می توان گفت 
برای اس��تفاده در سایر کشورها نیز مناسب است و می توان 

آن را صادر کرد.
عرضه زودتر از موعد � 

راجیو باجاج در همان مصاحبه اشاره کرد که این شرکت 
قصد دارد این موتورسیکلت را در سال ۲۰۲۵ عرضه کند. با این 

حال، به گفته رسانه های هندی، در جدول زمانی آن بازنگری 
شده و رونمایی از آن برای ۱8ژوئن ۲۰۲۴)۲۹خرداد ۱۴۰۳( 

تعیین شده است.
چند عکس در ماه مارس از یک موتورسیکلت استتارشده 
با یک مخزن سوخت غیرعادی بزرگ به اشتراک گذاشته شد 
ک��ه گفته شد در کنار یک مدل باجاج پلاتینا ۱۱۰ در حال 
گذراندن آزمایش های محک اس��ت. این نشان می دهد که 
موتورسیکلت CNG  باجاج احتمالا با موتوری ۱۱۰سی سی 

عرضه شود.
ماه گذشته عکس های بیش��تری منتشر شد که به نظر 
می رس��ید این موتورسیکلت دارای پیشرانه ۱۲۵سی سی و 
تنظیمات دوگانه سوز است. این عکس ها برخی مشخصات 
بالق��وه را نی��ز از جمل��ه چرخ های با قطر ۴۳س��انتی متر با 
لاس��تیک های ب��دون تی��وب ۱۰۰/8۰، صفح��ه کیلومتر 
LED نیم��ه دیجیتال، فرم��ان تلسکوپی و چ��راغ جلوی 

 نشان می دادند.
با این حال خود شرکت باجاج هنوز هیچ اطلاعات دقیقی 
در مورد موتورسیکلت جدید خود منتشر نکرده است اما اگر 
در تاریخ وعده داده شده عرضه شود، دیگر لازم نیست خیلی 
منتظر بمانیم تا این موتورسیکلت که هنوز نامی برای آن اعلام 

نشده است، به طور رسمی معرفی شود.

اولین موتور سیکلت CNG جهان رونمایی می شود
گزارش 3
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ویژه

در رویداد چادرملو مطرح شد
 تحول در صنعت معدن

 با جذب نخبگان و دانش بنیان ها

»جهان صنعت« -رییس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: پیشرفتی که سال های 
اخیر در صنعت معدن صورت گرفته است بدون حضور افراد نخبه و شرکت های 

دانش بنیان ممکن نبود.
معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایمیدرو در حاشیه مراسم اختتامیه نخستین 
رویداد چادرملو که از سوی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو برگزار شد، گفت: اینگونه 
رویدادها از این جنبه می تواند اهمیت بسیار داشته باشد که امروزه برای پر کردن فاصله 
فناوری کشورمان با سایر کشورهای پیشرفته نمی توانیم از روش های معمول استفاده 
کنیم، به ویژه اینکه تحریم هستیم و برای کمک به اقتصاد کشور و کاهش اثرات 

تحریم ها در اقتصاد، حتما باید از نظرات اندیشمندان و خبرگان استفاده کنیم.
محمدرضا موثقی نیا افزود: در این رویداد جوانان خوش فکر شناسایی و وارد چرخه 

اقتصاد و صنعت می شوند که حرکت بسیار مثبتی برای کشور است.
وی ادامه داد: برای رفع این چالش هنوز در ابتدای مسیر قرار داریم و باید علاوه 
بر شناسایی نخبگان، زمینه و بستر مناسب برای رشد فعالان این حوزه را نیز فراهم 
کنیم. معاون وزیر صمت در خصوص حضور مجموعه های دانش بنیان در این رویداد 
بیان کرد: آمارهای متفاوتی در این زمینه ارائه می شود اما مساله مهم پیشرفتی است 
که در سال های اخیر در حوزه صنعت، فناوری و اقتصادی کشور شاهد آن بودیم و 
بدون حضور شرکت های دانش بنیان، افراد خبره و دانشگاهیان میسر نبود. از این رو 
امیدوارم در سال های آتی بتوانیم با سرعت بیشتری روند رو به رشد خود را ادامه دهیم 

و درنهایت اثر آن را در رشد و توسعه کلی کشور شاهد باشیم.
موثقی نیا در خصوص مشوق های دولت در این حوزه اظهار داشت: دولت مشوق های 
متعددی را در نظر گرفته و این مشوق ها را به صورت معافیت های مالیاتی و وام های 
کم بهره برای حضور نخبگان در صنعت و فناوری تعریف کرده است. ضمن اینکه 
سازمان های مرتبط با صنعت و معدن موظف شدند بخشی از درآمدشان را به این 
بخش اختصاص دهند و تقریبا تمام نهادهای تصمیم گیر برای رشد این حوزه بسیج 
شدند. معاون وزیر صمت در خصوص تاثیر رویداد جذب ایده های فناورانه بر کاهش 
چالش های معدن بیان کرد: در رویداد امروز تعداد قابل  توجهی پروژه و نمونه سازی 
به بهره برداری رسیده اما کافی نخواهد بود و برای اینکه به رشد ۱۳درصدی معدن 
کشور که در برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده برسیم باید تلاش های بیشتری 

انجام دهیم.
معرفی طرح های برگزیده نخستین رویداد »چادرو« � 

مراس��م پایانی رویداد فناورانه و نوآورانه )چادرو( با معرفی و تقدیر از ۱۰ طرح 
برگزیده در محورهای زنجیره ارزش فولاد، انرژی، آب  و محیط زیست، هوشمندسازی 
و تحول دیجیتال و در نهایت اعلام ۳تیم برتر نخستین دوره رویداد چادرو به کار 

خود پایان داد .
رویداد جذب ایده ها و طرح های فناورانه و نوآورانه مرکز نوآوری نوچاد همزمان با روز 
جهانی کارکر ۱۲اردیبهشت ۱۴۰۳ در آمفی تأتر مجتمع معدنی و صنعتی چادرملو و 
با حضور معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایمیدرو و جمعی از مقامات کشوری 
و استانی، اساتید دانشگاه ها، دانشجویان، پژوهشگران، شرکت های استارتاپ و مدیران 

چادرملو برگزار شد.
در نخستین دوره رویداد چادرو از ۷۰ ایده و طرح فناورانه و نوآورانه ارائه شده در 

نهایت ۱۰ طرح برگزیده معرفی و از بین این طرح ها ۳ طرح برتر معرفی شدند. 
براساس همین گزارش، میرسینا امیرشنوا مدیر مرکز نوآوری چادرملو و دبیر رویداد 
چادرو به عنوان نخستین سخنران با تاکید بر اینکه نوچاد برند نوآوری چادرملو و مسیری 
برای آغاز تحولی بزرگ در اکوسیستم چادرملو است، گفت: نوچاد اسم رمزی برای 
یک پیوند بلندمدت با بخش معدن است. وی با تشکر از مدیر عامل چادرملو برای 
حمایت از این مرکز گفت: در حقیقت مدیریت عالی این شرکت با ایجاد فضای باز و 
مهندسان با انگیزه معمار نوچاد است. اگر اعتماد مدیرعامل چادرملو نبود این مرکز 

بعد از یک سال به این نقطه نمی رسید.
امیرشنوا با تاکید بر اینکه نوچاد برند چادرملو و مسیری برای آغاز تحولی بزرگ 
در اکوسیستم چادرملو است، افزود: با وجود اینکه در آغاز، راه اندازی این مرکز سخت 

بود اما چراغ امیدواری در مسیر پیشرفت روشن بود.
وی با تاکید بر اینکه ۳5 تیم با مرکز نوچاد در یک سال اخیر همکاری کردند، 

تصریح کرد: فراخوان دور بعدی رویداد هفته های آینده منتشر خواهد شد. 
امیرعل��ی طاهرزاده مدیر عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در مراس��م 
اختتامیه نخستین رویداد چادرو گفت: پلتفرم نوچاد با حمایت از پایان نامه ها، تولیدات 
دانش بنیان ها و پروژه ها ایجاد شده و مرکز نوچاد به عنوان سکوی سرمایه گذاری در 
پارک علم و فناوری یزد تاس��یس شد. وی ادامه داد: آنچه در بخش بومی س��ازی 
نوچاد انجام شده اس��ت تولید ۱۴۶۳قطعه یدکی و مواد اولیه در سال گذشته که 
با صرفه جویی ارزی ۸/۴۷میلیون یورویی همراه است و این امر نشان دهنده رشد 
۷۶درص��دی در تعداد قطعات اولیه و رشد ۹۱درصدی در مبلغ صرفه جویی ارزی 

نسبت به سال ۱۴۰۱ است.
مدیر عامل چادرملو اظهار داشت: مهم ترین فعالیت مجموعه نوچاد صدور ضمانت ها، 

انواع تسهیلات و کارگزاری مالی است.
وی درخص��وص کچاد گفت: چادرملو به لحاظ ارزش بازار با ۱۴5هزار میلیارد 
تومان جزو ۳۰شرکت فعال در بورس است. این مجتمع در بخش های گسترده ای از 
اکتشاف، استخراج، تولید گندله، فولاد و آهن اسفنجی فعالیت دارد و موقعیت های 

زیادی را برای مجموعه های نوآور ایجاد کرده است.
ظرفیت 3000 � شرکت دانش بنیان برای رفع نیازهای فناورانه صنایع 

معدنی کشور
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی بر ظرفیت بالای ۳هزار شرکت دانش بنیان 
فعال در حوزه صنایع معدنی و توانمندی این شرکت ها برای رفع نیازهای فناورانه این 
حوزه تاکید کرد. محمدصادق خیاطیان با اشاره به برگزاری رویدادهایی نظیر رویداد 
جذب ایده ها و طرح های فناورانه و نوآورانه مرکز نوآوری چادرملو )نوچاد( در حوزه 
صنایع معدنی که در روزهای پایانی هفته اخیر برگزار شد، یادآور شد: صندوق نوآوری، 
حامی جدی هر اقدامی است که منجر به توسعه اقتصاد دانش بنیان در کشور شود. 
وی گفت: شاید یک دهه قبل بیشتر به دنبال رشد و ایجاد شرکت های دانش بنیان در 
کشور بودیم اما امروز درباره زیست بوم بالغی صحبت می کنیم که نزدیک به ۱۰هزار 
شرکت دانش بنیان در حوزه های مختلف در آن مشغول فعالیت هستند. میزان فروش 
این شرکت ها در سال گذشته به 5۳۰همت )5۳۰هزار میلیارد تومان( رسیده است 

و بالغ بر ۳۰۰هزار نفر در شرکت های دانش بنیان اشتغال دارند.
خیاطی��ان تصریح کرد: این شرکت ه��ای دانش بنیان در عرصه های مختلفی 
نقش آفرینی می کنند. یکی از نمونه  های بارز نقش آفرینی دانش بنیان ها را در زمان 
همه گیری کرونا در کشور شاهد بودیم. این شرکت ها توانستند بسیاری از نیازهای 
اساسی کشور در حوزه هایی مانند تولید ماسک و دستگاه های ونتیلاتور را تامین کنند. 
امروز با این موجودیت عظیم روبه رو هستیم که نقش مهمی در اقتصاد کشور ایفا 
می کنند. رییس صندوق نوآوری و شکوفایی خاطرنشان کرد: این زیست بوم به  خوبی 
بالغ شده است. در حال حاضر سهم اقتصاد دانش بنیان از GDP حدود ۲/۷درصد است 
و طبق برنامه ریزی باید این سهم تا پایان برنامه هفتم به ۷درصد برسد. برای دستیابی 
به این هدف باید گام های مهمی برداشته شود. به اعتقاد ما، مهم ترین رویکرد در این 
مسیر، توجه به نقش شرکت های بزرگ مانند شرکت های پتروشیمی، شرکت های 

فولادی مانند شرکت  صنعتی و معدنی مانند چادرملو در اقتصاد دانش بنیان است.

»جهان صنعت«- مدیرعامل شرکت ملی مس تکمیل 
پروژه های توس��عه ای با هدف افزای��ش ظرفیت تولید در 
صنعت م��س را یک ضرورت و راهبرد اساس��ی برشمرد 
و گفت: ایجاد س��امانه استعلام قیمت کالاهای مورد نیاز 
شرکت مس به شفاف سازی خریدها و جلوگیری از اعمال 

سلیقه های شخصی کمک می کند.
حسی��ن مدرس خیابان��ی اظهار داش��ت: شرکت های 
زیرمجموعه بنگاه های اقتصادی یک ظرفیت ارزشمند به 
حساب می آیند که استفاده درست و هدفمند از این ظرفیت 
برای انجام امور و اجرای پروژه ها، باعث ایجاد ارزش افزوده 

و نتایج مطلوب تر می شود.
وی یک��ی از مهم ترین چالش های موجود بر س��ر راه 
پروژه ه��ا را تامی��ن مالی دانست و ادامه داد: در راس��تای 
تسری��ع در تکمی��ل پروژه های توس��عه ای، بای��د از همه 
ظرفیت ها مانند اخذ تسهیلات، گواهی س��پرده، برات و... 
ب��رای تامین منابع مالی مورد نی��از بهره گرفت و مانع از 

تعطیلی پروژه ها شد.
وی همچنین با تاکید بر اینکه ایجاد س��امانه استعلام 
قیمت کالاهای مورد نیاز شرکت مس به شفاف س��ازی و 

جلوگیری از اعمال س��لیقه های شخصی کمک می کند، 
طراح��ی و اج��رای این م��دل را به عنوان ی��ک مطالبه 

از شرک��ت س��رمایه گذاری مس سرچش��مه مطرح کرد. 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران بر ضرورت تلاش 
برای تکمیل پروژه های توسعه ای با هدف افزایش ظرفیت 
تولید در صنعت مس و همچنین تولید مستمر طرح لیپ 
لیچینگ سونگون از خردادماه تاکید کرد و گفت: در سال 
مزین به نام »جهش تولید با مشارکت مردم«، پایداری وضع 
موجود و تلاش برای افزایش تولید محصول در مجتمع های 
تولیدی شرکت مس و س��رعت بخشیدن به روند تکمیل 
پروژه ها از جمله طرح تولید کاتد و کنسانتره مس به عنوان 

یک راهبرد اساسی مدنظر قرار دارد.
ایج��اد یک پلنت بالانس مل��ی از طریق واگذاری یک 
معدن کوچک، اس��تحصال نیکل و س��ایر عناصر گرانبها، 
مش��ارکت در افزایش راندمان خط��وط تولید مجتمع ها، 
پیگیری موضوع واگذاری مالکیت و همچنین توانمندسازی 
صندوق CVC ویرامس، پنج مطالبه دکتر مدرس خیابانی 
از شرک��ت کانی مس بود که در این جلسه مطرح و مقرر 

شد اقدامات لازم در این راستا دنبال شود.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران تاکید کرد

تمرکز بر تکمیل پروژه های توسعه ای و شفاف سازی خریدهای شرکت مس 

شرکت ها

»جهان صنعت«- اواخر هفته گذشته بود که 
خبر ارس��ال نامه ای به رهبر معظم انقلاب از سوی 
۱۰ انجمن بزرگ تولیدی در این راس��تا که بانک 
مرکزی نرخ ارز نیمایی را اصلاح کند، منتشر شد. 
در این رابطه واکنش های زیادی مطرح شد از جمله 
اینکه برخی ضمن ارزیابی مثبت اما این اقدام را اشتباه 
دانسته و مطرح کردند که باید نامه به بانک مرکزی 
و رییس جمهوری زده می شد و برخی هم آن را فاقد 
وجهه قانونی و دروغی بیش نمی دانند. در حالی که 
احم��د مهدوی دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت 
پتروشیمی اظهار کرده که نامه ای که در خصوص 
سیاست های ارزی و نحوه بازگشت ارز به نیما خطاب 
به رهبری نوشته شده دروغ اس��ت و وجهه قانونی 
ندارد اما در مقابل کارشناسان و فعالان اقتصادی از 
جمله انجمن تولید کنندگان فولاد، انجمن سرب و 
روی، اتحادیه کفاشان دست دوز تهران ضمن اعلام 
اینکه چندین انجمن بزرگ این نامه را امضا کرده اند 
و به دلیل داشتن مهر و امضاها وجاهت قانونی دارد، 
چنین حرکتی را مثبت دانسته و گفته اند که بهتر 
است اقتصاددانان در این عرصه ورود کرده تا تصمیم 
درست برای ادامه حیات تولید کننده ها گرفته شود 
وگرنه اینکه بگوییم چنین موضوعی دروغ اس��ت 
نش��انگر به خطر افتادن منافع عده ای و خود را به 
کوچه علی چپ زدن است که عواقبش برای کشور 

بسیار مخرب است.
فاصل��ه ن��رخ ارز نیمای��ی و آزاد موضوعی که 
سال هاس��ت دغدغه فع��الان اقتص��ادی از جمله 
انجمن های معدنی اس��ت اما گوش شنوایی ندارد. 
حالا مدتی اس��ت که این فاصله رشد 5۰درصدی 
داشت��ه و نگرانی ها را برای ادام��ه تولید و صادرات 
مضاعف کرده است. در حال حاضر اختلاف نرخ ارز 
بازار آزاد با نرخ نیما به ۲5هزار تومان رسیده و اختلاف 
آن با ارز ۲۸5۰۰تومانی، ۳۷هزار تومان شده است؛ 
موضوعی که نه تنها موجب ثبات اقتصادی نمی شود 
بلکه موجب تحریک دلال بازی، سفته بازانه، خروج 
سنگین سرمایه و فاصله گرفتن نرخ بازار با نرخ های 

تثبیتی می شود.
انجمن های فولاد، سنگ آهن، آلومینیوم، سرب 
و روی و مس جزو گروه هایی هستند که در نامه ای 
ب��ه رهبر معظم انقلاب اع��لام کرده اند که بانک 
مرکزی براساس نص صریح قانون نرخ ارز نیما را 
اصلاح کند. این تولید کننده ها از سیاست های بانک 
مرکزی در حوزه سرکوب نرخ ارز صادرات و انتشار 
گواهی سپرده ۳۰درصدی انتقاد دارند و خواستار 
واقعی سازی نرخ ارز در سامانه نیما مبتنی بر نرخ 
شناور مدیریت شده نص صریح قانون هستند. در 
حال حاضر، صادرکنندگان مجبورند ارز خود را به 
نرخ دلار مبادله ای به بانک مرکزی بدهند که عملا 
صرفه اقتصادی برای تولیدکنندگان ندارد و نخواهد 
داشت. امروز تولیدکنندگان نسبت به سیاست های 
ارزی دولتی و بازگشت ارز صادراتی به نرخ نیما به 
دولت انتقاد دارند. به باور آنها تفاوت 5۰درصدی 
ن��رخ ارز آزاد و نیمای��ی پدیده ص��ادرات بدون 
بازگش��ت ارز را به وجود آورده است. آنها تاکید 

می کنند که همه چیز را با نرخ آزاد می خرند اما 
بعد مطرح می شود که با نرخ نیما باید صادر کنند! 
بنابراین اینکه امروز بین نرخ نیما و آزاد 5۰درصد 
اختلاف است باعث شده که به روند تولید ضربه 
بزند و در ادامه شاهد تعطیلی واحدهای تولیدی 

و صادرکننده باشیم.
ناتوانی شرکت های کوچک تر � 

عضو انجمن تولید کنندگان فولاد ایران با بیان 
اینکه دولت همه چیز را آزاد کرده، به »جهان صنعت« 
گفت: در نتیجه این سیاس��ت قیمت مواد اولیه و 
حامل های انرژی افزایشی شده اند. به طور مثال قیمت 
برق ۲/5برابر از اوایل سال گذشته افزایش یافت. در 
نتیجه امروز تمام هزینه های فعالان اقتصادی با قیمت 

دلار آزاد محاسبه می شود.

رض��ا شهرس��تانی درب��اره سیاس��ت های ارزی 
خاطرنش��ان کرد: نظر بر این اس��ت که باید ارز 
حاصل از صادرات به بانک مرکزی با دلار نیمایی 
برگردد. اما اخت��لاف دلار نیمایی و آزاد ۲۰هزار 
تومان اس��ت و ملاحظه می شود که این اختلاف 
زیاد است. در نتیجه وقتی قیمت صادرات کمتر 
از قیمت تمام شده باشد، این مهم باعث می شود 
که فع��الان اقتصادی تمایلی به صادرات نداشته 
باشند و در واقع صادرات برایشان توجیهی نداشته 
باشد. در این روند شرکت دیگر صادر نمی کند یا 
از کارت بازرگانی اجاره ای اس��تفاده می کند. در 
نهای��ت شاهد آن خواهیم ب��ود که کل صادرات 
می خوابد! وقتی هم که دلار برنمی گردد دودش 

به چشم دولت و ملت می رود.
عضو انجمن تولید کنندگان فولاد ایران با اشاره به 
کمبود برق و کاهش صادرات در عرصه فولاد گفت: 
سال گذشته ۱۲هزار مگاوات و امسال ۱۹هزار مگاوات 
کمبود برق داریم. حالا اگر صادرات هم صورت نگیرد 
مواد فولادی در ایران افزایش می یابد و رقابت داخلی 
باعث می شود که قیمت ها پایین بماند. اما در ادامه 
خیلی از شرکت های کوچک دیگر بعد از مدتی توان 
تولید ندارند و خودشان کارخانه را با دس��ت خود 

خاموش می کنند!
شهرس��تانی پیش بینی کرد: با همین روند تا 
آخ��ر خرداد تمام اجناس شرکت ه��ای فولادی از 
نظر قیمت و کمبود منفجر می شوند. به این ترتیب 
اوضاع وخیمی خواهیم داشت و شاهد آن خواهیم 
بود که یکی از بزرگ ترین خیانتها به صنعت باعث 

این روند شده است.
ضربه سنگین تورم � 

رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع 
و معادن سرب و روی ایران با بیان اینکه اقتصاد ما 
دست اقتصاددان ها نیست، به »جهان صنعت« گفت: 
متاسفانه اقتصاد دست مسوولان سیاسی است که این 
مهم را هم به صورت سیاسی و امنیتی اداره می کنند. 

اصول اقتصادی همچون بحث پول، بانک و مالیه در 
کشور ما محلی از اعراب ندارد و شاهدیم که مدیریت 

درستی در مورد مسائل ارزی نمی شود.

حسن حسینقلی با انتقاد از نوسان نرخ ارز در کشور 
گفت: اینکه قیمت ارز نوس��ان دارد جزو غلط ترین 
مسائل در کشور است، در حالی که تولید کننده ها و 
صادرکننده ها باور دارند که باید شاهد ثبات نرخ ارز 
باشیم اما وقتی در بودجه شاهد کسری هستیم و 
نمی توان جلوی هزینه های بی مورد را گرفت، مجبور 

می شویم درآمد ایجاد کنیم.
او با اشاره به مثال هایی گفت: از جمله سیاست ها 
برای کسری بودجه اعمال عوارض بر صادرات است. 
حقوق دولتی را 5۸برابر می کنند و پایه های مالیاتی 
را افزایش می دهند که به معنای دریافت پول است 
که خ��ودش باعث ایجاد تورم می ش��ود. تورم هم 
باع��ث می شود که تعادل بین قیمت ارز و ریال به 

هم بخورد.
رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع 
و معادن س��رب و روی ایران تاکید کرد: عاقلانه و 
اقتصادی این است که نرخ ارز را آزاد بگذارند و یک 
نرخ ارز داشته باشیم، بعد هم اقتصاد را بر پایه سیاست 
و... نچینند بلکه همه چیز را به تولید مرتبط کنند. از 
تبعات سیاسی بودن این است که با اینکه در ۱5سال 
گذشته رهبر معظم انقلاب برای تولید هر سال شعار 
داده اند اما در عمل هیچ اتفاق خاصی نیفتاده است و 
مسوولان به این مساله توجهی نکرده اند. تا جایی که 
اگر مطرح شده که سیاست ها در راستای رفع موانع 
تولید باشد اما در همان سال کلی مانع برای تولید 

ایجاد شده است!
به هم ریختگی های ناشی از  ندانستن! � 

حسینقلی با اشاره به سیاست های بانکی گفت: از 
نظر بانکی و مبادلات تجاری بسیار بد عمل کرده ایم. 
چندین کش��ور همسایه داریم و تنها کافی بود به 
همه اینها بنزین و گاز، مواد و مصالح و محصولات 
معدنی صادراتی ص��ادر کنیم اما به این خاطر که 
استراتژی بلند مدتی نداریم و آمایش سرزمینی انجام 
نداده ایم نمی دانیم که چه داریم و چه نداریم! کجا 
می خواهیم برویم و چه باید انجام دهیم! در نتیجه 

به هم ریختگی هایی ایجاد شده است. 
او با اشاره به انواع نرخ ارز در کشور تصریح کرد: 
تا به امروز ۹ نوع نرخ ارز در کش��ور داریم. گمرک 
یک نرخ و بانک چند نوع نرخ ارز اعلام کرده است. 
این به هم ریختگی ها باعث شده که تولید کننده و 
معدنکار دچار مشکل شوند. به این صورت که همه 
چیز را با نرخ آزاد می خرند اما بعد مطرح می شود که 
با نرخ نیما باید صادر کنند! بنابراین اینکه امروز بین 
نرخ نیما و آزاد 5۰درصد اختلاف است تنها به روند 
تولید ضربه می زند و باعث می شود که روند تولید به 

خوبی پیش نرود.

رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع 
و معادن سرب و روی ایران با بیان اینکه مسوولانی که 
مطرح می کنند ارز برنمی گردد، حرف شان بی منطق 
است، ادامه داد: تولید کننده با ۲۰درصد سود کلی هم 
راضی است اما مساله این است که ۸۰درصد قیمت 
تمام شده محصولش را از کجا بیاورد چراکه بانک ها 
وامی به او نمی دهند. وقتی هم که باید ارز را برگرداند 
باید به قیمت آزاد برگرداند تا بتواند حقوق پرسنل را 
پرداخت کند اما مساله این است که محدودیت هایش 

بیش از حد است که بخواهد تکانی بخورد!
او تاکی��د کرد: این نامه از این جهت خطاب به 
رهبر معظم انقلاب نوشته شده که نشان می دهد 
در به این پاشنه نمی گردد و تفاوت نرخ ارز غیربانکی 
و غیر اقتصادی است. در حالی که باید برای احسان 
خان��دوزی و محمدرض��ا فرزین اقتصاد مهم باشد 
و ن��ه ثابت نگه داشتن ن��رخ ارز، چراکه تنها نوعی 
ران��ت به وارد کننده می ده��د و این صادر کننده و 
تولید کننده هستند که به هیچ چیزی نمی رسند 

و ضرر می کنند.
متن نامه چه بود؟ � 

در متن نامه انجمن های بزرگ تولیدی کشور 
به رهبر معظم انقلاب آمده اس��ت: »به استحضار 
می رس��اند در شرای��ط جنگ اقتص��ادی و تلاش 
همه جانبه صنعتگران و کارآفرینان و بازرگانان در 
راستای حفظ و تعالی جایگاه کشور و همچنین رفع 
تنگناها و گلوگاه های زنجیره تامین کالاها و خدمات 
موثر بر معیشت آحاد جامعه استمرار برخی سیاست ها 
از سوی متولیان انتظام امور اقتصادی کشور موجب 
کاهش انگیزه تولید و مانع مشارکت مردمی می شود. 
یکی از موانع جدی پافش��اری بر فروش ارز حاصل 
از صادرات به نرخ س��رکوب شده و بسیار پایین تر 
از ن��رخ شناور ارز موضوع بند »ت« ماده ۲۰ قانون 
احک��ام دائمی و بند »الف« م��اده ۴۴ قانون بانک 
مرکزی است. این سیاست که بارها شکست آن در 
سنوات گذشته تکرار شده است و همواره مورد انتقاد 
متخصصان و جناب آقای دکتر رییسی در بدو تشکیل 
دولت قرار گرفته بود به مثابه تنبیه صادر کنندگان 
و تش��ویق وارد کنندگان است که نتیجه ناگزیر آن 
کاهش س��رمایه گذاری و تضعیف قدرت رقابتی و 
س��هم تولید کنندگان ایرانی در بازارهای صادراتی 
است.اگرچه تمامی تولید کنندگان و صادر کنندگان 
زیرمجموعه این تشکل ها بازگشت ارز در کوتاه ترین 
زمان ممکن را وظیفه ذاتی خود دانسته و حداکثر 
همراهی با بانک مرکزی را مبذول داشته اند ولی با 
توجه به افزایش هزینه های تامین مالی و تورم نهاده در 
یک سال گذشته و عدم موفقیت در سیاست کنترل 
تورم شناورسازی نرخ ارز بازار نیما یک ضرورت برای 
حفظ رقابت پذیری در رقابت خارجی و تقویت تولید 
ملی است. دغدغه دیگر تولید کنندگان افزایش شدید 
نرخ تسهیلات پس از ابلاغ بخشنامه گواهی سپرده 
۳۰درصدی در شبکه بانکی است. این منابع که قرار 
ب��ود صرفا به هدف طرح های تولیدی مصرف شود 
گویا در مقاصدی غیر  از اهداف مورد نظر هزینه شده 
است چراکه هیچ تولید کننده ای در شرایط فعلی توان 

بازپرداخت تسهیلات با نرخ های مضاعف را در رقابت 
با وارد کنندگان کالاهای مصرفی بهره مند از ارز رانتی 
ندارد. مضاف بر این براساس گزارش های موجود عمده 
گواهی سپرده ۳۰درصد شامل سپرده هایی بود که 
در سیستم بانکی با نرخ کمتر وجود داشت و پس از 
این ابلاغیه به نرخ ۳۰درصد تبدیل شد و عملا پول 

جدیدی جذب سپرده های بانکی نشد.
ب��ه منظور تحق��ق جهش تولید با مش��ارکت 
حداکثری آحاد اقتصادی ضروری است بانک مرکزی 
نسبت به واقعی سازی نرخ ارز در سامانه نیما مبتنی 
بر نرخ شناور مدیریت شده نص صریح قانون اقدام 
کرده و بدیهی است به منظور رشد سرمایه گذاری و 
تامین مالی سرمایه در گردش تولید اعطای تسهیلات 
به صورت هدفمند صرفا برای بخش های غیر مولد 
مح��دود شود و تولید کنندگان واقعی اقتصاد ملی 
صنایع و معادن سرب و روی بتوانند تا حد ممکن و 
با رعایت مقررات منصفانه به اعتبارات بانکی دسترسی 

داشته باشند.«
به ما دروغ گفتند  � 

در خص��وص این نامه احم��د مهدوی دبیرکل 
انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: نامه ای 
که در خصوص سیاست های ارزی و نحوه بازگشت 
ارز ب��ه نیما خطاب به رهب��ری نوشته شده وجهه 
قانونی ن��دارد.وی بیان کرد: چون اولا اصلا خطاب 
به رهبری نوشته نش��ده بود و با ای��ن عنوان از ما 
امضا نگرفتن��د. دوما قرار بود نامه تحویل برخی از 
مسوولان مربوطه مثل محمدرضا فرزین رییس کل 
بانک مرکزی و محمد مخبر شود. س��وما قرار بود 
اصلا این نامه منتشر نشود. نکته بعد اینکه این نامه 
از سوی سیدجواد جهرمی مدیرعامل بورس کالا به 
ما ارس��ال شد تا نامه را امضا کنیم.وی ادامه داد: ما 
در انجمن پتروشیمی که بزرگ ترین صادرکننده 
کشور هستیم و بیشترین ارز را وارد کشور می کنیم 
ن��زد فرزین رفتیم و مسائل را مط��رح کردیم و با 
نتیجه از جلسه خارج شدیم. هیچ مش��کلی هم با 
 سیاست ارزی بانک مرکزی نداریم و در هماهنگی

 کامل هستیم. این فعال اقتصادی اضافه کرد: در اتاق 
فرزین همیشه به روی ما صادرکنندگان باز است و 
همیشه وقت می دهند تا ما نظرات مان را با ایشان 
در میان بگذاریم. الان هم مشغول کار هستیم و ارز 
خودمان را به طور کامل وارد سامانه نیما می کنیم. 
بانک مرکزی پش��تیبان تولید است و ما هم بنابر 
وظیف��ه در خدمت بان��ک مرکزی هستیم. برخی 
جوسازی ها نباید به اقتصاد کشور لطمه بزند چون 
این خواسته دشمنان ما است.دبیرکل انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشیمی ادامه داد: مشخص 
نیست که چرا در این شرایط جنگ اقتصادی چنین 
نامه  تحریک آمیزی نوشتند و آن را به دور از مسائل 
اخلاقی و حرفه ای منتشر کردند. به عقیده من جریانی 
این نامه غیرقانونی را تنظیم و منتشر کرده اند که به 
تازگی موظف به تحویل ارز در سامانه نیما شده اند و 
از این موضوع شاکی هستند. سالیان طولانی است که 

این کار را انجام می دهیم و مشکلی هم نداریم.
عاقبت الزام به فروش با ارز نیمایی � 

محمود اصفهانی فعال بازار فولاد با اشاره به شرایط 
سخت فولادسازان مطرح کرد: امروزه مشکل اصلی 
فولادی ها نبود تقاضای موثر و ضعف تقاضای مصرفی 
در بازار داخلی کشور است. البته ناگفته نماند علت 
التهابات چند ماهه در بازار فولاد به دلیل روند قیمتی 

دلار و کاهش ارزش پول ملی بود.
وی ادامه داد: بنابراین مهم ترین مشکل در حال 
حاضر، عدم تقاضای بنیادی یا مصرفی است چراکه 
براساس آمارهای ملی منتشرشده، میزان ساخت وساز 
در کشور به شدت افت کرده و علت آن کاهش قدرت 
خرید مردم است.فعال بازار فولاد با بیان اینکه اقتصاد 
کشور متاثر از تحریم ها و افزایش فاصله اختلاف قیمت 
دلار نیما و آزاد شده، افزود: ابتدایی ترین و مهم ترین 
مش��کل اساسی که پیش پای صنایع ایران به ویژه 
فولاد وجود دارد، تحریم هاست. تحریم ها باعث شد 
تقاضای بسیار زیادی نسبت به بازارهای ایرانی کاهش 
یابد و بازار ایران برای صادرات محدود شود که امروزه 

به تدریج به محدودیت آن اضافه می شود.
به گفته اصفهانی، اختلاف قیمت دلار مبادله ای 
و آزاد از دیگر مش��کلات صنعت فولاد اس��ت که 
ص��ادرات را تحت تاثیر قرار می دهد و انگیزه آن را 

از بین می برد.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر، صادرکنندگان 
مجبورن��د ارز خود را به نرخ دلار مبادله ای به بانک 
مرکزی بدهند که عملا برای تولیدکنندگان صرفه 
اقتصادی ن��دارد و نخواهد داشت. به همین دلیل 
فولادس��ازان سعی می کنند محصولات خود را در 

بازارهای غیررسمی نزدیک به دلار آزاد بفروشند.

»جهان صنعت« در گفت وگو با کارشناسان:

صادرات محصولات معدنی با ارز نیمایی توجیه اقتصادی ندارد
انفجار قیمت محصولات فولادی تا آخر خرداد
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مهر- سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفت: دلالان در 
سکوهای آنلاین خرید و فروش مسکن با درج آگهی های جعلی 
و قیمت سازی کاذب، زمینه افزایش قیمت مسکن را فراهم 
می کنند بنابراین باید آگهی ها قانونمند شود. عبدالجلال  ایری 
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس با اشاره به وضعیت بازار 
مسکن گفت: در آستانه فرارسیدن فصل جا به جایی مستأجران 
هستیم و با توجه به انتظار تورمی که در جامعه است انتظار 
داریم دستگاه های نظارتی و مسوولان دولتی اقدامات موثری 
را برای کنترل و س��اماندهی بازار مسکن بردارند. سخنگوی 
کمیسیون عمران مجلس در ادامه تاکید کرد: یکی از مواردی 
که موجب افزایش قیمت مس��کن می شود، فعالیت مخرب 
دلالان و سوداگران است که در سکوهای آنلاین خرید و فروش 
مس��کن با درج آگهی های جعلی یا با قیمت سازی دروغین 
زمین��ه را برای افزایش قیمت ها فراهم می کنند، البته که با 
ضابطه مند کردن درج آگهی ها و احراز هویت مالکان تا حدی 
این موضوع کنترل می شود. ضمن اینکه در طرح ساماندهی 

اجاره بهای املاک مسکونی برای این مهم برنامه ریزی صورت 
گرفته و با رتبه بندی دفاتر مشاوران املاک و افزایش نظارت 

بر آنها تا حد چشمگیری فعالیت سوداگری در بازار مسکن 
محدود می شود. این نماینده مردم در مجلس به اصلاح طرح 

ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی و رفع ایرادات شورای 
نگهبان در صحن علنی مجلس اشاره کرد و گفت: این طرح 
یکی از گام های بلند و مهم مجلس یازدهم برای ساماندهی بازار 
پرتلاطم مسکن به شمار می رود که با ایده ها و ابتکارات نوین 
می تواند پایه خوبی برای مدیریت بازار مسکن و قیمت گذاری 
عادلان��ه ایجاد کند. تایید نهایی این طرح توس��ط ش��ورای 
نگهبان و اجرای آن تا پیش از آغاز فصل تابس��تان می تواند 
نقش تعیین کننده ای در بازار رهن و اجاره مسکن ایفا کند. او 
عنوان کرد: با توجه به قوانین مهم و کارآمدی که در سال های 
اخیر در حوزه مسکن به تصویب رسیده و هم اکنون در مسیر 
درست اجرا هستند، در سال های آینده تلاطم های کمتری 
را در بازار مسکن شاهد خواهیم بود و حداقل انتظارمان این 
اس��ت که دیگر مولفه های غیراقتصادی بر نوسانات قیمت 
مسکن تاثیرگذار نباشد. از سوی دیگر افزایش عرضه مسکن 
با رونق ساخت وساز و مالیات ستانی از محتکرین نوید آرامش 

در بازار مسکن را می دهد.
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»جهان صنعت«- مدیرعامل کنسرسیوم توسعه ریلی 
افغانس��تان گفت: دومین قطار ترانزیتی افغانس��تان بعد از 
تخصیص لکوموتیو کنسرسیوم برای خروج از کشور، امکان 
حرکت دارد که در ادامه مشروط به همکاری شرکت راه آهن 
جمهوری اسلامی انجام خواهد شد.  اداره راه آهن افغانستان 
در شبکه ایکس اعلام کرده که دومین قطار ترانزیتی افغانستان 
از مسیر ایران به مقصد ترکیه آماده حرکت است. این اداره با 
اشاره به همکاری کشورهای همسایه افغانستان آورده است: ما 
علاوه بر انتقال کالاها، قلب ها را نیز به یکدیگر متصل می کنیم. 
این در حالی است که اولین قطار ترانزیتی افغانستان به مقصد 

ترکیه در ایستگاه شمتیغ متوقف شده است. 
در خصوص این موض��وع مصطفی رضایی مدیرعامل 
کنسرسیوم توس��عه ریلی افغانستان به ایراف گفت: پس 
از اینکه اولین قطار ترانزیتی افغانستان به ترکیه به دلیل 
ناهماهنگی ش��رکت راه آهن 2 هفته در مرز شرقی کشور 
گرفتار شد، براساس دس��تور دفتر رییس جمهوری، وزیر 

راه و شهرسازی به موضوع ورود کرد.

 وی افزود: همچنی��ن نامه تعیین کننده نماینده ویژه 
وزارت راه و شهرس��ازی برای آغاز بهره ب��رداری تجاری از 
محور ریلی خواف- هرات با پیگیری هایی که نماینده ویژه 
رییس جمهوری در امور افغانستان و استاندار خراسان رضوی 

انجام دادند، تعیین تکلیف صورت گرفت.
 رضای��ی در ادام��ه توضیح داد: از ای��ن رو در روزهای 
جاری این قطار از نقطه صفر مرزی حرکتش را به سمت 
مرزهای غربی کش��ور برای خروج به س��مت ترکیه آغاز 

خواهد کرد. 
مدیرعام��ل کنسرس��یوم توس��عه ریل��ی در خصوص 
قطاره��ای ترانزیتی بعدی از افغانس��تان ک��ه وارد ایران 
می شود، مطرح کرد: بعد از تخصیص لکوموتیو کنسرسیوم 
برای خروج از کشور امکان حرکت قطارها است که در ادامه 
مش��روط به همکاری ش��رکت راه آهن جمهوری اسلامی 

انجام خواهد شد. 
رضای��ی در نهایت خبر داد که در روزهای آتی دومین 

قطار ترانزیتی هم وارد کشور خواهد شد.

مدیرعامل کنسرسیوم توسعه ریلی افغانستان خبر داد

دومین قطار ترانزیتی افغانستان- ترکیه آماده حرکت است

زاویه

ایسنا- عضو هیات رییسه اتحادیه مشاوران املاک گفت: 
اخیرا ش��نیده می شود که برخی مبادلات در بازار مسکن از 
طریق دلار و بیت کوین انجام می شود که به نظر من علت آن 
ایجاد سامانه خودنویس و نبود واسطه برای مدیریت قراردادها 
است. مهدی کرباسیان اظهار کرد: بنا بر اعلام برخی مشاوران 
املاک با پدیده ای جدید در بازار مسکن مواجه شده ایم. شایعه 
شده برخی فروشندگان آپارتمان از خریداران تقاضای دلار، ارز 
دیجیتال، طلا و غیره می کنند. به نظر من یکی از دلایل این 
موضوع ایجاد سامانه خودنویس است که باعث حذف واسطه 
شده است. به هر حال زمانی که واسطه، معامله را مدیریت 
می کند مبادلات مالی نیز مدیریت می شود اما وقتی خریدار 
و فروشنده از طریق سامانه خودنویس اقدام به معامله می کنند 

نظارتی وجود ندارد. 
او افزود: بازار خرید و فروش مسکن در رکود به سر می برد 
اما مراجعات مقداری نس��بت به فروردین بهتر ش��ده است؛ 
مراجعاتی که منتج به معامله نمی ش��ود و اغلب برای اطلاع 
از وضعیت اجاره صورت می گیرد. هر سال همین طور است، 
معمولا در اردیبهشت و خرداد که تغییرات اقتصادی، خود را 
تا حدودی نشان می دهد متقاضیان برای پرس وجو می آیند. 
نقل و انتقالات بازار اجاره هم در اردیبهشت و خرداد افزایش 
می یابد. کرباسیان بیان کرد: قیمت های پیشنهادی آپارتمان در 
تهران نسبت به اسفند حدود ۱۰ درصد تغییر کرده اما به دلیل 
نبود مشتری، این نرخ ها هنوز به قطعیت نرسیده است. یکی از 
دلایل این کسادی، نوسانات بازار ارز است. کاهش قیمت دلار 
از محدوده ۶۹ هزار تومان به حدود ۶۱ هزار تومان بازار ملک را 

به نوعی کساد کرد زیرا معتقدم بازار مسکن، دلاریزه شده و 
بالا و پایین رفتن قیمت دلار باعث می شود مردم برای خرید 
و فروش دست نگه دارند. عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران 
املاک با اش��اره به تاثیر سامانه خودنویس بر کم رونق شدن 
معاملات مسکن گفت: مسوولان وزارت راه و شهرسازی دائما 

روی تبلیغات این سامانه مانور می دهند و به مردم می گویند 
بیایی��د قرارداد خود را مجانی ثبت کنید. در واقع رس��ما به 
حذف دفاتر مشاور املاک ورود کرده اند و اشتغال جامعه در 
حال س��رکوب شدن اس��ت. در هر بازاری، اقتصاد را واسطه 
می چرخاند. جهش تولید نیاز به مشتری دارد. این مشتری از 

طریق واسطه ها می آید. موضوع واسطه برای بازار مسکن به 
عنوان یک بازار پیشرو در اقتصاد، اهمیت مضاعف دارد. وی 
اظهار کرد: با ایجاد سامانه خودنویس، اکثر مشاوران املاک به 
سمت ابطال جواز رفته اند. این مساله تبعات منفی برای بازار 
مسکن و اشتغال کشور دارد. با توجه به پیشران بودن بخش 
مسکن نیز تبعات منفی برای اقتصاد کلان خواهد داشت که 

در آینده خود را نشان می دهد.
کرباسیان خاطرنشان کرد: برخی افراد می گویند دلالان 
ملک عامل گرانی مس��کن هستند. سوال بنده این است آیا 
افزایش هزینه ساخت نیز به خاطر عملکرد مشاوران املاک 
است؟ حدود 3 سال قبل هزینه ساخت هر متر مربع نهضت 
ملی مسکن را 2/5میلیون تومان اعلام کردند. در حال حاضر 
به گفته مسوولان این رقم به ۱۰ تا ۱2 میلیون تومان رسیده 
اس��ت. عضو هیات رئیسه اتحادیه مش��اوران املاک تهران، 
نوسانات قیمت مصالح ساختمانی را در قیمت مسکن موثر 
دانست و گفت: وقتی قیمت مصالح ساختمانی، هزینه صدور 
پروانه، نظام مهندس��ی و دستمزد کارگر، حمل و نقل و غیره 
تغییر می کند نباید انتظار داشته باشیم قیمت مسکن تغییر 
نکند. حتی ممکن است در تابستان با نوساناتی در بازار مسکن 
مواجه شویم. او در خصوص پیش بینی بازار مسکن در ماه های 
پیش رو گفت: دولت اقدام خوبی را در خصوص تامین مصالح 
ساختمانی در طرح نهضت ملی مسکن آغاز کرده که اگر بتواند 
از طریق این برنامه قیمت ساخت را کنترل کند، ممکن است 
نوس��انات بازار مسکن در تابستان که فصل جابه جایی است 

نیز محدود شود.

عضو هیات رییسه اتحادیه املاک مدعی شد

معاملات مسکن در تهران از طریق بیت کوین

نمایه

تردد در مسیر جنوب به شمال آزادراه تهران- شمال 
ممنوع شد

»جهان صنعت«- کارشناس مرکز مدیریت راه های کشور، وضعیت ترافیکی 
در محورهای برون شهری را تشریح کرد و گفت: تردد از مسیر جنوب به شمال 
آزادراه تهران- شمال و محور چالوس تا اطلاع بعدی ممنوع است. امیر معصومی 
گفت: ترافیک در محور چالوس مسیر )شمال به جنوب( حدفاصل ماسال تا 
هزارچم و محدوده سیاه بیشه، محور هراز مسیر )شمال به جنوب( محدوده های 
سه راهی چلاو، بایجان، شنگلده و آب اسک سنگین گزارش شده است. معصومی 
از بارش باران در محورهای فیروزکوه و محورهای استان های محورهای استان های 
اردبیل، مازندران، گلس��تان، سمنان، فارس، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، 
خراسان شمالی، کردستان و کرمانشاه خبر داد. او گفت: محور خرم آباد- پلدختر 
تا اطلاع بعدی مس��دود بوده و تردد از محور جایگزین خرم آباد- کوهدشت و 
آزادراه خرم آباد- پل زال انجام می شود. او یادآور شد: محورهای هشتگرد- طالقان، 
کمربندی جدید خرانق- یزد، اسپکه- بمپور، یزد– دربید، حاجی آباد- آهنگران، 
سروآباد- پاوه، رباط پشت بادام- بیاضه، عسلویه- گله دار، طبس- بردسکن و 
بیرجند- شوش��ود مسدود است. کارش��ناس مرکز مدیریت راه های کشور در 
خصوص محدودیت های ترافیکی گفت: آزادراه تهران- شمال )جنوب به شمال( 
و محور چالوس )جنوب به شمال( مسدود است و محدودیت تردد کلیه وسایل 

نقلیه در مسیر جنوب به شمال )آزادراه و محور فوق( اجرا شد.

 امکان ساخت 4/5 میلیون واحد مسکونی جدید 
در بافت های فرسوده

»جهان صنعت«- مدیرعامل ش��رکت بازآفرینی گفت: ظرفیت ساخت 
4/5 میلیون واحد مسکونی جدید در بافت های فرسوده وجود دارد. محمدرضا 
مهدیار اسماعیلی رییس هیات عامل صندوق ملی مسکن در دیدار با رییس 
هیات مدیره شرکت باز آفرینی شهری ایران با بیان اینکه هدف این صندوق حمایت 
همه جانبه از تولید و رونق بازار مس��کن کشور است، گفت: با تعریف ساز و کار 
مناسب و شناسایی بهترین شیوه های حمایتی، پشتیبانی از ساخت مسکن در 
بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری در برنامه این صندوق قرار دارد. او گفت: ارائه 
تضمین های لازم برای ساکنان بافت فرسوده و ناکارآمد شهری جهت دریافت 
تسهیلات از سامانه بانکی از جمله موضوعات فعالیت این صندوق بوده و فرآیند 
اجرایی آن در دست بررسی است. همچنین محمد آیینی مدیرعامل شرکت 
بازآفرینی شهری ایران هم در این دیدار با توجه به پتانسیل بالای بافت های 
فرسوده برای خانه سازی بدون نیاز به تامین زمین جدید گفت: ظرفیت احداث 
مس��کن جدید در این بافت ها بیش از 4/5 میلیون واحد اس��ت. آیینی افزود: 
35 درصد پروانه های صادره در بافت های فرسوده شهری به صورت تک واحدی و 
۷4 درصد آنها کمتر از 3 واحد است که در صورت پرداخت تسهیلات ارزان قیمت، 

مالکین و سازندگان به ساخت خانه با تراکم بالا ترغیب می شوند.

 ساخت شهرک های مسکونی و صنعتی 
روی عرصه های در معرض فرونشست

ساختمان آنلاین- معاون اداره کل نقشه برداری زمینی سازمان نقشه برداری 
کشور ضمن ابراز نگرانی از گسترش ساخت شهرک های مسکونی و صنعتی بر 
روی عرصه های در معرض فرو نشست، گفت: دستگاه های مربوطه پیش از هر 
نوع ساخت و سازی باید در خصوص مساله فرونشست از سازمان نقشه برداری 
استعلام بگیرند. سیاوش عربی گفت: یکی از مباحثی که طی دهه های اخیر 
گریبانگیر کشورمان شده ، معضل فرونشست است ، سازمان نقشه برداری کشور از 
سال ۱3۸۰ فرونشست را به روش های مختلف مورد ارزیابی قرار داده و تاکنون 
254 فرونشست در کشور مورد شناسایی قرار گرفته است. او گفت: سال گذشته 
بانک جامع اطلاعات فرونشست در کشور رونمایی شد و به روزرسانی نقشه های 
فرونشست در نقاط مختلف کشور کماکان ادامه دارد و گزارش های به روز در 
اختیار دستگاه های ذی ربط قرار داده می شود. عربی ادامه داد: فرونشست دارای 
عوارض بسیاری است که از جمله آن می توان به آسیب به زیرساخت های شهری 
و ساختمان ها اشاره کرد. وی ادامه داد: متاسفانه بخش زیادی از کشور درگیر 
این نوع مخاطرات است. در بعضی از کلانشهر ها شاهد آن هستیم که در اثر 
عوارض ناشی از فرونشست ، به ساختمان های مسکونی آسیب وارد شده است 
و دیوار برخی از منازل مسکونی ترک برداشته است. او گفت: یکی از معضلاتی 
که متاسفانه شاهد آن هستیم، ساخت منازل مسکونی در نقاط دارای فرونشست 
است. البته با شروع ساخت مسکن انبوه در قالب طرح نهضت ملی مسکن ، این 
سازمان گزارش های مربوط به فرونشست را در اختیار وزارتخانه راه  و  شهرسازی 
قرار داده است تا از هر نوع ساخت و ساز روی نقاط دارای فرونشست پرهیز شود. 
وی خاطرنش��ان ساخت: در برخی از نقاط کشور علی رغم وجود فرونشست، 
ساخت مسکن در قالب شهرک های مسکونی و صنعتی در حال گسترش است 
که این امر می تواند در آینده تبعات جانی و مالی داشته باشد بنابراین دستگاه های 
مربوطه پیش از هر نوع ساخت وساز باید از سازمان نقشه برداری در خصوص 

فرونشست استعلام بگیرند.

خبر

گروه مسکن- اوراق رهنی مسکن، نوعی 
ابزار مالی هس��تند؛ اب��زاری که با هدف تامین 
مالی بخش مسکن و رونق بازار سرمایه در ایران 
طراحی شده اند. در این اوراق، وام های رهنی که 
توسط بانک ها یا موسسات مالی به متقاضیان 
مسکن پرداخت شده اند، به عنوان پشتوانه اوراق 

به سرمایه گذاران عرضه می شوند.
 بانک ها یا موسس��ات مالی، وام های رهنی 
واجد شرایط را برای انتشار اوراق رهنی انتخاب 
می کنن��د. بانک ه��ا می توانند با انتش��ار اوراق 
رهن��ی، منابع مالی خود را آزاد ک��رده و از آن 
برای پرداخت وام های جدید یا س��رمایه گذاری 
در سایر بخش ها استفاده کنند. سرمایه گذاران 
 ب��ا خری��د اوراق رهنی می توانند س��ود ثابتی 

)معادل نرخ سود وام های رهنی( کسب کنند.
اوراق رهنی می توانند به عنوان ابزاری برای 
تنوع بخشی به سبد سرمایه گذاری مورد استفاده 
قرار بگیرند. باید توجه داشت که افزایش عرضه 
اوراق رهنی می تواند به رونق بازار مسکن کمک 
کند، زیرا بانک ها با منابع مالی بیشتر می توانند 
وام های بیشتری به متقاضیان مسکن پرداخت 
کنند. اوراق رهنی مسکن در ایران با چالش هایی 
روبه رو اس��ت. بازار اوراق رهنی در ایران سابقه 
زیادی ندارد و به همین دلیل، س��رمایه گذاران 
شناخت کافی نسبت به این اوراق ندارند. از سویی 
ارزیابی ریسک وام های رهنی به دلیل فقدان نظام 
رتبه بندی اعتباری کارآمد در ایران دشوار است. 
همچنین قوانین و مقررات مربوط به اوراق رهنی 
در ایران کامل نیست و نیاز به اصلاح دارد. البته 
با وجود این چالش ها، اوراق رهنی مسکن این 
قابلیت را دارند که ابزار مفیدی برای تامین مالی 
بخش مسکن و رونق بازار سرمایه در ایران قرار 

گیرند. اصلاح نرخ گذاری اوراق رهنی مسکن و 
تخصیص یارانه سود به آن، انتشار اوراق رهنی 
بدون کوپن، بهره گیری از نظام صحیح رتبه بندی 
اعتباری در انتشار اوراق از جمله پیشنهادات به 
منظور رفع موانع و چالش های انتشار اوراق رهنی 

مسکن است.
به گزارش »جهان صنعت« به نقل از تسنیم، 
مس��کن و تامین مالی آن یکی از ضرورت های 
کنون��ی نظام اقتصادی کش��ور اس��ت. یکی از 
روش های متعارف تامین مالی مسکن در همه 

کش��ورها، پرداخت تسهیلات بلند مدت بانکی 
است بنابراین پرداخت تسهیلات بلندمدت به 
ویژه در صورت ثابت بودن نرخ سود تسهیلات، 
نظام بانکی را با انواع مخاطرات اعم از مخاطره 
)ریسک( نقدشوندگی، اعتباری و تغییرات نرخ 

بهره مواجه خواهد کرد بنابراین راهکارهایی برای 
حل این چالش طراحی ش��ده است که یکی از 
مهم ترین آنها، انتشار اوراق رهنی مسکن و خارج 
کردن دارایی مربوطه )مانده تسهیلات مسکن( 
از ترازنامه بانک است. انتشار این اوراق به ارتقای 
ظرفیت تامین مال��ی بانک ها و نهادهای مالی 
در حوزه مس��کن منجر می شود و ابزاری برای 
مدیریت ریس��ک نقدینگی و ریسک نرخ بهره 
)سود( بانک ها و نهادهای مالی است که سبب 
می شود تا انگیزه کافی برای تامین مالی بلندمدت 

حوزه مسکن توسط آنها فراهم شود. 
ب��ا این حال، باوجود نیاز اقتصاد و تکلیف 
قانون��ی به بانک ها برای پرداخت تس��هیلات 
بلندمدت در حوزه مس��کن در ماده 4 قانون 
جهش تولید مسکن، این زیرساخت در نظام 
اقتصادی کش��ور به خوبی مهیا نشده است و 
تاکنون تنها 2 مرحله انتشار اوراق رهنی مسکن 
توسط بانک عامل بخش مسکن صورت گرفته 
است که نشان از عدم عمق کافی این بازار و 
وجود موانعی برای انتشار آن است. نرخ گذاری 
دس��توری بر تسهیلات اعطا ش��ده در حوزه 
مس��کن و همچنین سود اوراق رهنی مسکن 
یکی از چالش ها و موانع مهم اس��تفاده از این 
اوراق بوده است. اصلاح نرخ گذاری این اوراق 
و تخصیص یارانه س��ود به آن، انتش��ار اوراق 
رهنی بدون کوپن، بهره گیری از نظام صحیح 
رتبه بندی اعتباری در انتشار اوراق به خصوص 
اوراق رهنی مسکن، آموزش و فرهنگ سازی 
نسبت به سرمایه گذاری و استفاده از این اوراق 
از جمله پیشنهادات مرکز پژوهش های مجلس 
به منظور رفع موانع و چالش های انتشار اوراق 

رهنی مسکن است.

میزان اثرگذاری اوراق رهنی مسکن بررسی شد

لزوم اصلاح نرخ گذاری اوراق مسکن 

الزام نقره داغ کردن مالیاتی احتکارکنندگان مسکن
انعکاس
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الزام صنایع برای خرید برق از بورس انرژی
معاون بازار برق ایران گفت: صنایعی 
که متقاضی انرژی مس��تمر هس��تند، 
موظف ان��د طبق قانون امس��ال حداقل 
۲درص��د از برق خ��ود را از انرژی های 
تجدیدپذیر به واسطه احداث نیروگاه یا 

خرید از تابلوی سبز بورس تهیه کنند.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه 
ایران)سنا(، حمیدرضا باقری با اشاره به 
برنام��ه وزارت نیرو ب��ه منظور عرضه و 
فروش برق از طریق بورس انرژی، اظهار کرد: در راستای اصلاح ساز وکار مالی 
صنعت برق و اداره شرکت های توزیع به صورت شرکت های مستقل طبق قانون 
استقلال شرکت های توزیع، مقرر شده تا از ابتدای اردیبهشت ماه درصدی از 
وصول قبوض مشترکان این شرکت ها صرف هزینه های جاری این شرکت ها 
شود؛ همچنین این درصدها توسط شرکت توانیر با توجه با ساختار تعرفه ای 

هر شرکت و هزینه های آنها هرساله برای هر ماه تعیین می شود.
وی افزود: براس��اس همین س��ازوکار، حقوق دولتی هم از این مبالغ تایید 
می ش��ود و مابقی مبالغ وصول شده در حساب های وکالتی هر شرکت توزیع 
جهت خرید برق واریز خواهد شد تا در گام نخست برق مشترکان خود را از 
بورس انرژی یا از طریق قراردادهای دوجانبه خریداری کنند که این موضوع 
حداقل ۶۰درصد از نیاز برق شرکت های مذکور را در بر می گیرد و برق باقیمانده 

نیز از طریق بازار برق مدیریت شبکه به فروش می رسد.
معاون بازار برق ایران تصریح کرد: مش��ترکان صنعتی بالای یک مگاوات 
از س��ال قبل مکلف ش��ده اند برق خود را از طریق بورس انرژی یا معاملات 
دوجانبه خرید کنند که تاکنون مطابق آمار از ۷۵۰۰مشترک بالای یک مگاوات 
۵۹درصد برق خود را از این طریق خرید کرده اند و ۴۱درصد هنوز برق خود 
را از طریق شرکت های توزیع و برق منطقه ای با قیمتی تقریبا دوبرابر بورس 
خرید می کنند، از این رو انتظار می رود با اطلاع رس��انی دقیق، مش��ترکان به 
مزایای خرید برق از بورس انرژی پی ببرند تا درصد خرید از بورس و دوجانبه 

به نزدیک صددرصد برسد.
باقری در پایان گفت: مش��ترکان صنعتی که متقاضی انرژی بالا هستند، 
موظف ان��د طبق قانون امس��ال حداقل ۲درصد از برق خ��ود را از انرژی های 
تجدیدپذیر به واسطه احداث نیروگاه تجدیدپذیر یا خرید از تابلوی سبز بورس 
تهیه کنند تا به این واسطه مشمول مدیریت مصرف نشوند. همچنین ادارات 
دولتی بنابه مصوبه دولت مکلف شده اند ۵درصد برق خود را از طریق مذکور 
خریداری کنند در غیر این صورت، برق مصرفی آنها براساس درصد تعیین شده 

با قیمتی بالاتر از تابلوی سبز برای آنها حساب خواهد شد.

جزئیات زمان رونمایی صندوق پوشش ریسک بورس
مدیرعامل بورس تهران گفت: صندوق های پوشش ریسک کمک می کنند 

به شکل غیر مستقیم مردم از بازارهای مشتقه استفاده کنند.
ب��ه گزارش بازار، محمود گ��ودرزی مدیرعامل بورس ته��ران در رابطه با 
صندوق پوش��ش ریس��ک گفت: تمام کارهای آن انجام شده و منتظر مجوز 
نهایی سازمان بورس هستیم تا به امید خدا مراسم رونمایی از صندوق پوشش 

ریسک را داشته باشیم.
او در پاسخ به این پرسش که آیا می توان برای رونمایی از این صندوق زمان 

دقیقی را اعلام کرد، گفت: تعیین کننده این موضوع سازمان بورس است.
گودرزی در رابطه با اهمیت صندوق پوشش ریسک هم اظهار کرد: مهم ترین 
فاکتور صندوق پوش��ش را باید این گونه مطرح کرد که کسانی که علاقه مند 
هس��تند در بازارهای نوین معامله کنند، ولی دانش کافی ندارند و همچنین 
حاضر هستند سطح ریسک بالایی را تحمل کنند، می توانند با سرمایه گذاری 
در این نوع صندوق ها در بازارهای مشتقه بدون اینکه بخواهند دانش خیلی 

تخصصی داشته باشند، فعال شوند.
او افزود: صندوق های پوشش ریسک کمک می کنند به شکل غیرمستقیم 
مردم از بازارهای مش��تقه اس��تفاده کنند و از دانش و تجربه متخصصان بازار 

سرمایه برای کسب بازده متناسب با ریسک خود بهره ببرند.

کمک بازار سرمایه به تامین نقدینگی واحدهای تولیدی
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس گفت: حضور و مشارکت مردم در بازار سرمایه 

کمک بزرگی به تامین نقدینگی واحدهای تولیدی می کند.
نقش فعال مردم در تحقق شعار سال تا جایی مورد اهتمام است که مقام معظم 
رهبری صراحتا امسال اعلام کردند که باید اقتصاد را مردمی کرده و پای مردم را 
به عرصه تولید به نحو محسوسی باز کنیم، چراکه ظرفیت های بزرگی در بخش 

مردمی وجود دارد که باید فعال شده و به نفع مردم استفاده شود.
یکی از ضروریات تحقق شعار سال، ایجاد ظرفیت برای مشارکت سرمایه های 
خُرد در امر تولید است، چراکه همه مردم امکان راه اندازی یک بنگاه تولیدی یا 
سرمایه گذاری کلان در این خصوص را ندارند، ولی تمایل دارند در جهت حفظ 
ارزش سرمایه خود و کسب درآمد و مشارکت در امر توسعه کشور در امر تولید 

سرمایه گذاری کنند.
روانه شدن منابع مالی به سمت بنگاه های تولیدی علاوه بر مهار تورم از طریق 
کنترل نقدینگی می تواند موجب افزایش تولید و بهره وری شود. بازار سرمایه به طور 
مس��تقیم از طریق تامین مالی در بازارهای اولیه و ثانویه و همچنین به صورت 

غیرمستقیم از طریق کنترل نقدینگی به شکوفایی اقتصاد کمک جدی می کند.
ارتقای جایگاه بازار سرمایه � 

در همین ارتباط، مصطفی نخعی، سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس با اشاره 
به نقش بازار سرمایه در تحقق شعار »جهش تولید با مشارکت مردم« به خبرنگار 
پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( ، گفت: بورس یکی از مصادیق مشارکت مردم 
در مباحث اقتصادی است که طی سال های گذشته تصمیمات ناگهانی، خلق الساعه 

و غیرکارشناسی به پیش بینی پذیرشدن اقتصاد و بازار سرمایه آسیب زده است.
وی ادامه داد: بهتر است دولت و مجلس در سال جاری تمام تلاش خود را به 
منظور ارتقای جایگاه بازار سرمایه در کشور به کار گیرند تا حضور مردم و اعتماد 

آنان به بازار سهام بیش از پیش افزایش یابد.
تامین نقدینگی واحدهای تولیدی � 

این نماینده مجلس عنوان کرد: حضور و مشارکت مردم در بازار سرمایه کمک 
بزرگی به تامین نقدینگی بنگاه ها و تقویت تولید داخل است.

نخعی با بیان اینکه کمک به تولید و رونق آن از مسیر بازار سرمایه کشور را از 
تنگناهای اقتصادی نجات می دهد، اظهار داشت: یکی از مهم ترین مباحث مهم در 
اقتصاد دنیا استفاده از سرمایه های راکد در جهت توسعه اقتصادی هر کشور است، 
لذا جذب پس اندازهای راکد و س��وق دادن آنها در واحدهای تولیدی، بنگاه ها و 

شرکت های اقتصادی، مهم ترین وظیفه  بازار سرمایه است.
امکان سرمایه گذاری بلندمدت � 

س��خنگوی کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه بازار سرمایه توسعه یافته، 
در پیشرفت و ارتقای رشد اقتصادی دنیا بسیار تاثیرگذار است، افزود: این بازار با 
جمع آوری سرمایه های اندک مردم، امکان سرمایه گذاری بلندمدت را فراهم می کند 
و افراد می توانند با حداقل سرمایه در این بازار سرمایه گذاری کنند و اقتصاد را در 
جهت تامین مالی و تکمیل پروژه های بزرگ سوق دهند تا موجب تحریک رشد 

اقتصادی شود.
این نماینده مجلس در پایان با تاکید بر اینکه نام گذاری سال جاری تحت 
عنوان شعار »جهش تولید با مشارکت مردم« با یک نگاه وسیع، کارشناسی و 
دقیق همراه بوده و با مشارکت مردم گره خورده، گفت: امید می رود با ایجاد 
ثبات و شرایط مناسب در فضای اقتصادی کشور شاهد بازگشت اعتماد مردم 

به بورس باشیم.

»جهان صنعت« -  بازار س��هام در س��طح 
مناس��بی از ارزندگی قرار گرفته اس��ت. انتظار 
می رود با تعدیل انتظارات نسبت به تغییرات کلی 
در فضای کلان اقتصادی و سیاس��ی، صنایع و 
نمادهای ارزنده در میان مدت و بلندمدت، بازدهی 
مطلوبی داشته باشند، اما شاخص کل و هم وزن 
بورس هفته گذش��ته را با کاهش ۲درصدی به 
پایان رس��اندند که ارزش معام��لات و ورود پول 
به بازار افت قابل توجهی کرده است. بورس اوراق 
بهادار یک بازار متش��کل سرمایه ای است که در 
آن س��هام شرکت های خصوصی و دولتی طبق 
قانون خاصی خرید و فروش می شود و از سویی 
محلی برای جمع  آوری پس  انداز و نقدینگی بخش 
خصوصی به  منظور انجام پروژه  های سرمایه گذاری 
بلندمدت است و مرجعی است برای مردم که وجوه 
مازاد خود را برای سرمایه گذاری در شرکت ها به  
کار انداخته و از سود آن برخوردار شوند. بورس از 
طریق جذب و به  کار انداختن سرمایه  های راکد، 
حجم سرمایه گذاری در جامعه را بالا می برد. در 
ادامه به گزارش تحرکات بازار و ریز جزئیات آن 
در هفته ای که گذشت می پردازیم و روند پیش 

روی آن را تحلیل خواهیم کرد.
گزارش صورت وضعیت بازار � 

ش��اخص کل بورس در هفته ای که گذشت، 
با کاه��ش ۲درصدی به مح��دوده ۲میلیون و 
۲۶۵هزار واحد رس��ید که به دنبال آن شاخص 
هم وزن نیز با افت ۲درصدی در محدوده ۷۵۱هزار 
واحد قرار گرفت. در آخرین روز معاملاتی هفته 
گذش��ته، سهام شستا، ذوب، فملی، کاما، فولاد، 
خزامیا و وبملت به ترتیب، پر تراکنش های بازار 
بودند و ۲۲۱نماد با نوسانات منفی و ۲۲۸نماد با 
نوسانات مثبت روز معاملاتی را به پایان رساندند؛ 
همچنین ارزش صف فروش به مبلغ ۸۵میلیارد 
توم��ان و ارزش صف خرید ۸۴میلیارد تومان به 

ثبت رسید.
گزارش جریانات نقدینگی بازار � 

در آخرین روز معاملاتی )۱۲اردیبهشت ۱۴۰۳( 
حدودا ۲۱۵میلیارد تومان پول از بازار سرمایه خارج 
و ۶۱۰میلیارد تومان هم پول به صندوق های درآمد 
ثابت وارد ش��د. ارزش معاملات خرد بازار بورس 
در ۱۲اردیبهشت ماه ۱۴۰۳، مبلغ ۳۸۸۳میلیارد 
تومان به ثبت رسید. صنعت شیمیایی ۱۳۹میلیارد 
تومان، بانک ۱۲۳میلیارد تومان، خودرو ۱۲۰میلیارد 
تومان، فلزات اساسی ۱۱۸میلیارد تومان، چندرشته 
صنعتی ۱۱۴میلیارد تومان و فرآورده های نفتی 
۷۵میلیارد تومان خروج پول حقیقی را طی یک 
هفته معاملاتی تجربه کردند و در نهایت صنعت 
فلزات اساسی، خودرو و انبوه سازی به ترتیب ۳۰۳، 
۲۹۹ و ۲۲۸میلیارد تومان بیشترین ارزش معاملات 

را تجربه کردند.
تحلیل آخرین تحرکات بازار � 

بازار بورس هفته گذشته را با منفی پشت سر 
گذاشت و تقریبا رشد ۲هفته گذشته را پس گرفت 
که نشان می دهد صرفا با ارقام و ارزش معاملات 
بازی شده است. به نظر می آید هفته جاری خروج 
پول بیشتری را با توجه به شرایط اقتصادی و جو 
بازار شاهد باش��یم که در صورت کاهش ارزش 
معاملات، ممکن است با روند فرسایشی و خنثی 
شاخص های بازار مواجه شویم و این اصلا نشانه 
خوبی برای ضریب نقدشوندگی و گردش نقدینگی 

کلیت بازار نیست. سیگنال های صعودی که برخی 
تحلیلگران به صورت قطعی صادر و توصیه به خرید 
می کنند، اصلا قابل اتکا نیستند و صرفا همه این 
تحلیل ها بر پایه احتمالات اس��ت؛ به خصوص 
سیگنال هایی که برخلاف شرایط اقتصادی و بازار 
باشد. شاخص به آرامی می تواند رشد داشته باشد 
و کمی از ضرر های گذشته سهامداران را جبران 
کند، ولی رش��د اصلی زمانی اتفاق می افتد که 
سیاس��ت های بانک مرکزی با کاهش نرخ بهره، 
نقدینگی و تورم تغییر کند و همزمان پول کلانی به 
بورس تزریق شود تا شاخص های بازار و به خصوص 
پرتفوی سرمایه گذاران بازدهی خوبی را در مقابل 
نرخ تورم و ارزش زمانی پول کسب کند؛ در غیر این 
صورت، بازدهی منفی شرکت ها اثر سودسازی ها 
و اخبار بنیادی را نیز از بین خواهد برد و اعتماد 

سرمایه گذاران نیز از دست خواهد رفت.
 امیرعلی امیرباقری، کارشناس بازار سرمایه 
تاکید کرده است که نباید منتظر بازگشت شتابان 
س��رمایه به بورس بود اما س��هام ارزنده این بازار 
ب��ه تدریج در روند صعودی قرار خواهند گرفت. 
همزمان با کاهش تنش های سیاس��ی و تعدیل 
ریس��ک های ناش��ی از آن، بورس تهران شروع 
پرقدرتی در معاملات اردیبهشت ماه داشت. با وجود 
این  در حالی که انتظار می رفت روند صعودی بازار 
در دومین هفته اردیبهشت ماه نیز از سر گرفته 

شود، فضای معاملات رو به فرسایش گذاشت.
سرمایه از بورس فراری  است � 

امیرعلی امیرباقری، کارشناس بازار سرمایه بیان 
کرد: در حال حاضر بازار سرمایه بیشتر از اینکه 
تحت تاثیر مقوله مالی عقلایی باشد، تحت تاثیر 

مقوله مالی رفتاری قرار گرفته است، چراکه بعد 
از س��قوط نیمه دوم سال ۹۹ و پس از آن حرکت 
سایدی که در کلیت بازار مشاهده شد، در عین 
جهش بازارهای موازی، تا حد زیادی سرمایه را از 

بورس فراری است.
امیرباقری افزود: بخش��ی از سرمایه  نیز طی 
این م��دت در صندوق های با درآمد ثابت پارک 
شد. به عنوان مثال، در کنار چالش سقف مالیات، 
باید مس��ائل دیگر نیز در نگرش تحلیلی به بازار 
س��رمایه قرار گیرد. چالش های دیگری از قبیل 
خروج خودرو از بورس کالا، افزایش نرخ خوراک، 
تعرفه ها و قوانین لحظه ای و خلق الساعه به بازار 
س��هام فش��ار وارد می کند. این فش��ار به شکل 
مس��تقیم از طریق تاثیر ب��ر صورت های مالی 
شرکت ها به جیب سهامداران وارد می شود.این 
تحلیلگر بازار سرمایه در ترسیم چشم انداز ماه های 
آتی بازار سهام گفت: در میان مدت و بلند مدت 
انتظار می رود که ریسک ها در قیمت ها پیشخور 
شده باشد. ریسک های کلان تر مانند ریسک های 
سیاسی با اقداماتی که اتفاق افتاد عمدتا متوازن 
شده است. به همین واسطه در بازه میان مدت و 
بلندمدت، غیر از نرخ بهره بین بانکی و قوانین و 
دستور العمل های خلق الساعه، عمدتا ریسکی برای 
بازار سرمایه وجود ندارد.وی اضافه کرد: از طرف 
دیگر ارزش دلاری بازار و  P/E  آن در حال حاضر 
روی سطح معقول و ارزنده ای قرار دارد. بنابراین 
انتظار می رود در میان مدت و بلندمدت حرکت 

صعودی در بسیاری از نماد ها دیده شود.
امیرباقری تصریح کرد: به طور کلی چشم انداز 
یکی، دوماهه در بازار سرمایه، بعُد کوتاه مدت بازار 

محسوب می ش��ود. طبیعتا نباید انتظار داشت 
با فش��ار ناش��ی از خروج س��رمایه پس از ابلاغ 
تصمیمات لحظه ای مثل سقف  مالیاتی، تعرفه ها 
و دستورالعمل های مختلف به بازار وارد شده است، 
بلافاصله جریان نقدینگی معکوس شود و به بدنه 

بازار سرمایه بازگردد.
امیرباقری در ادامه افزود: یکی از نگرانی های 
فعالان بازار س��رمایه، ش��فافیت بیش از حد 
این بازار نس��بت به بازارهای پنج گانه اس��ت. 
سیاستگذار، در شرایط حاضر، باید این مساله 
را مدنظر قرار دهد. هنگامی که س��رمایه گذار 
در بازار ثانویه س��رمایه گذاری کرده و سرمایه 
او قفل شده، اما در عوض کسب سود، متحمل 
ضرر است، سیاستگذار نباید انتظار داشته باشد 
همچنان بازار اولیه شادابی را در راستای تامین 

مالی در اختیار داشته باشد.
این کارش��ناس بازار سرمایه افزود: بازار اولیه 
شاداب و بازار ثانویه پویا، لازم و ملزوم یکدیگرند. 
ضمن اینکه دیدگاه سیاستگذار در حال حاضر، 
عمدتا این است که تامین مالی از طریق فروش 
اوراق ص��ورت گیرد. همان گونه که می دانید، در 
صورتی که بازار ثانویه، بازاری شاداب، پویا و فعال 
باش��د، تا حدودی می تواند این امر را تحت تاثیر 

خود قرار دهد.
رون�د صع�ودی ب�ازار از س�ر گرفته  � 

می شود
این کارشناس بازار سرمایه افزود: در شرایط 
حاض��ر، چ��ه از لحاظ تکنیکال و چ��ه از لحاظ 
تاکتیکال، فشار روی بازار ثانویه احساس می شود، 
اما از آنجا که ریسک ها پیشخور شده اند و انتظار 

نمی رود که کلیت اقتصاد کلان دستخوش تغییر 
شود یا اتفاقات کلان سیاسی در سطح کشور و 
منطقه اتفاق افتد، احتمال می رود که در میان مدت 
و بلندمدت، مگاترند چندین و چندساله بازار ادامه 
پی��دا کند. از این رو رون��د صعودی در صنایع و 

نمادهای ارزنده قابل مشاهده خواهد بود.
امیرباقری با تاکید بر نقش مهم سیاستگذار 
بیان کرد: مخاطب من، قانونگذار و سیاستگذار 
اس��ت. سیاستگذار همواره باید آثار میان مدت و 
بلند مدت عمل خود را در نظر داش��ته باشد؛ به 
مجرد اینکه سهامدار در بخشی از فضای اقتصاد 
با س��ودی مواجه ش��ده و عده ای سود معقول و 
حلالی به دس��ت آورده اند نباید سیاس��تگذار با 
تعرفه ها، قوانین و دستور العمل ها بلافاصله برای 
آن سود کیسه ای بدوزد و دست در جیب سهامدار 
ببرد. در نهایت وظیفه دولت، مجلس و نهادهای 
بالادستی، عمدتا حمایت از سرمایه گذاری خرد و 

کلان در کشور است.
این کارشناس بازار سرمایه در پایان تصریح 
کرد: مهم ترین بازیگر این بازارها نیز سرمایه گذاران 
هس��تند و کوچک ترین تغییری در این موازنه 
می تواند به متورم ش��دن بازارهای رقیب منجر 
شود که طبیعتا آثار سوء خود را بر فضای اقتصاد 
و اجتماع خواهد گذاشت. بنابراین به سیاستگذار 
توصیه می ش��ود با دقت بیشتری به فضای بازار 
سرمایه نظر داشته باشد تا در میان مدت و بلند مدت 

انتفاع جمعی تامین شود.
بیشترین و کمترین بازدهی نمادهای  � 

بازار سهام
بررسی بازدهی نمادهای بازار سهام در هفته 
دوم اردیبهشت نش��ان می دهد، سهام لابسا در 
این هفته با رشد ۲۷درصدی، بیشترین بازدهی 
و آ س پ با افت ۲۰درصدی، کمترین بازدهی را 
کسب کردند. بررسی بازدهی نمادهای بازار سهام 
در هفته دوم اردیبهشت ۱۴۰۳ نشان می دهد که 
سهام لابس��ا توانسته است در این هفته با رشد 
۲۷درصدی، بیشترین بازدهی را به ثبت برساند و 
با ارزش ۱/۲۵۵تومان معامله شود. وتوس و حپترو 
نیز دیگر سهم هایی بودند که در این هفته بازدهی 
مثبتی از خود بر جای گذاشتند؛ به نحوی که این 
دو سهم در این هفته به ترتیب ۲۳ و ۲۲درصد 
افزایش قیمت داش��تند. به این ترتیب در پایان 
معاملات این هفته وت��وس به قیمت ۱/۹۸۱ و 

حپترو به ۳/۶۴۷تومان رسیدند.
در طرف مقابل، اما در جریان بررسی بازدهی 
نمادهای بازار سهام، روشن شد که ارقام ریزش 
سهم های کم بازده، کمتر بوده است؛ به طوری که 
آ س پ و فزر با افت ۲۰درصدی بیشترین کاهش 
قیمت را میان رقبای خود در بازار س��هام ثبت 
ک��رد. تاپکیش نیز دیگر س��هم کم بازده هفته 
دوم اردیبهش��ت بود و با کاهش ۱۵درصدی به 
۳۵۹تومان رسید. همچنین توریل و کارام در این 
هفته ۱۴درصد افت قیمت داشتند و قیمت ۵۵۶ 

و ۴۵۰تومان را روی تابلو ثبت کردند.

 »جهان صنعت« بررسی کرد

چالش های ورود پول جدید به بورس
خبر

 یک فعال بازار سرمایه با اعلام اینکه حاکمیت شرکتی 
ق��وی بر جریان س��رمایه تاثیر بس��زایی دارد، بیان کرد: 
رعایت این اصول در راستای احقاق حقوق کلیه ذی نفعان 
ناش��ران تهیه و تنظیم شده و قطعا اجرای صحیح آن به 
شفافیت و جلب رضایت فعالان بازار سرمایه کمک شایانی 

خواهد کرد.
علیرضا حسین پور، در رابطه با اجرای بهتر دستورالعمل 
حاکمیت شرکتی به پایگاه خبری بازار سرمایه ایران)سنا(، 
گفت: از آنجا که رعایت اصول حاکمیت شرکتی در راستای 
احقاق حقوق کلیه ذی نفعان ناش��ران تهیه و تنظیم شده 
قطعاً اجرای صحیح آن به شفافیت و جلب رضایت فعالان 

بازار سرمایه کمک شایانی خواهد کرد.
وی افزود: با این حال نظارت بر اجرای درست این اصول 
امری است که باید با برنامه ریزی و به صورت دوره ای صورت 
پذیرد تا اعتماد افراد مشتاق به سرمایه گذاری درخصوص 
عملکرد ش��رکت و سلامت مدیران جلب شده و با خیالی 

آسوده اقدام به سرمایه گذاری بلندمدت کنند.
او در ادام��ه اظه��ار داش��ت: از آنجا که پاس��خگویی 
هیات مدیره ش��رکت ها همواره یکی از دغدغه های اصلی 
س��هامداران است و از سوی دیگر، نظارت بر اجرای اصول 
حاکمیت شرکتی و نظارت موثر از طرف نهاد ناظر سبب 
می شود تا سرمایه گذاران برای دسترسی به اطلاعات، هزینه 
زمانی کمتری را صرف و تصمیمات بهتری را درخصوص 

سرمایه گذاری در یک شرکت اتخاذ کنند.

حسین پور »بهبود تصمیم گیری در سطح هیات مدیره، 
شفافیت هیات مدیره، بهبود فرآیند برنامه ریزی، کاهش ریسک، 
اثرگذاری بر جریان سرمایه، افزایش شهرت ناشر و...« را از منافع 

اجرای اصول حاکمیت شرکتی برشمرد.

بهبود تصمیم گیری � 
حسین پور با اش��اره به اینکه حاکمیت شرکتی مناسب 
عاملی کلیدی در بهبود تصمیم گیری هاست، افزود: ساختارهای 
حاکمیت شرکتی موثر، ناشران را قادر می سازد تا به سرعت به 

اطلاعات دسترسی پیدا کنند و تصمیمی آگاهانه بگیرند. بین 
حاکمیت شرکتی مناسب و بهبود عملکرد سازمانی همبستگی 

قوی وجود دارد.
کاهش ریسک � 

حسین پور خاطرنش��ان کرد: حاکمیت شرکتی با اجرای 
سیاس��ت ها و رویه هایی به کاهش ریسک کمک می کند تا 
اطمینان حاصل ش��ود که افراد کلیدی در شرکت به محض 
بروز خطرات، آنها را شناسایی و ارزیابی می کنند. این موضوع 
همچنین به س��هامداران و س��ایر ذی نفعان این اطمینان را 
می دهد که شرکت با به حداقل رساندن ریسک از منافع آنها 

محافظت می کند.
اهمیت اجرای حاکمیت شرکتی باکیفیت � 

حسین پور در ادامه اظهار داشت: حاکمیت شرکتی قوی 
بر جریان سرمایه نیز تاثیر بس��زایی دارد زیرا افزایش اعتماد 
سرمایه گذاران، بانک ها و سایر وام دهندگان به شرکت، دسترسی 
به سرمایه را در زمانی که شرکت به آن نیاز دارد، آسان می کند. در 
کنار افزایش دسترسی به منابع مالی، حاکمیت شرکتی باکیفیت 
معمولا هزینه سرمایه و هزینه حقوق صاحبان سهام را به حداقل 

می رساند که هر دو منجربه جریان سرمایه بهینه می شوند.
افزایش شهرت � 

حس��ین پور گفت: ش��فافیت در سیاس��ت های داخلی، 
مکانیس��م های کنترل و نحوه برخورد آن با تامین کنندگان، 
فروش��ندگان، رسانه ها، کارکنان و ارگان های دولتی، شهرت 

شرکت و در نتیجه ارزش برند را افزایش می دهد.

تاثیر حاکمیت شرکتی قوی در بازار سرمایه
گزارش 2

شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران در نظر دارد فراخوان عمومی ارزیابی کیفی برای انتخاب مشاور بر اساس 
روش کیفیت و قیمت )QCBS( با موضوع »انجام خدمات و عملیات شناسایی، پی جویی و اکتشاف عمومی و تفصیلی 
در سه محدوده امید بخش خروجی پهنه شهرستان میانه واقع در استان آذربایجان شرقی« را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به شماره ثبت ستاد 2003001028000011 و با جزئیات مندرج در اسناد فراخـوان برگزار 
نماید. تاریخ انتشار فراخـوان مذکـور در سامانه ستاد ساعت 10 صبح روز یک شنبه مورخ 1403/02/16 و مهلت زمانی 
دریافت اسناد استعلام ارزیابـی کیفـی )RFQ( از سایت تا ساعت 10 صبح روز  شنبه مورخ 1403/02/22 و مهلت ارسال 
پیشنهاد فراخوان )مدارک ارزیابی کیفی( حداکثر تا ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 1403/02/29 می باشد. علاقمندان 
شرکت در فراخوان مزبور می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای  الکترونیکی با شماره 1456 تماس حاصل 

نمایند و یا  به آدرس اینترنتی www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.

 آگهی فراخوان عمومی ارزیابی کیفی برای انتخاب مشاور
شماره 18-1403/2 ت )نوبت اول(
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 پیش بینی آغاز تجارت آزاد بین ایران و اوراسیا 
تا ۲ ماه آینده 

ایسنا- عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه با بیان اینکه 
تجارت آزاد هنوز کامل نشده و فقط تعرفه های ترجیحی با ۵۰درصد و ۷۵درصد 
تخفیف اعمال شده و لیست ها برای تعرفه صفر مبادله شده است، گفت: پیش بینی 
می شود این موافقتنامه تا دوماه آینده در پارلمان های تمام اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا تصویب شود و بیش از ۸۸درصد اقلام مورد مبادله بین ایران و روسیه 

و اتحادیه اقتصادی اوراسیا از تعرفه صفر برخوردار شوند.
کامبیز میرکریمی با بیان اینکه موافقتنامه های تجارت آزاد کشورهای دنیا 
با همسایگان، دسترسی صادرکنندگان به بازار را تسهیل می کند، اظهار کرد: 
مهم ترین قدمی که اخیرا برداشته شده امضای موافقتنامه تجارت آزاد با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا متشکل از کشورهای روسیه، بلاروس، قزاقستان و قرقیزستان 

و ارمنستان است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر موانع تجارت شرکت ها برطرف شدند و باید در 
حوزه شناختی و بازاریابی کار کنیم، گفت: تا 6سال قبل در حوزه سخت افزاری و 
نرم افزاری زیرساخت نداشتیم، اما الان دائماً کشتی ها و کامیون های جدید اضافه 
می شوند و خط راه آهن منطقه شوروی سابق از مرز ایران عبور کرده است. در 
حال حاضر شرق دریای خزر در محدوده پنج جمهوری آسیای میانه بوروکراسی 
جدی دارد و جهش صادرات و واردات نشان می دهد هرچقدر سرمایه گذاری 
در حوزه زیرساخت لجستیک انجام شود باز هم کم است. البته هنوز هم صف 
کامیون ها را داریم و از دولت تقاضا کردیم حمایت ها و تسهیلات خود را از این 

بخش ادامه دهد.
عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه اظهار کرد: در حال 
حاضر رابطه بانکی بین ایران و روسیه وجود دارد، اما بخشی از ظرفیت بانکی 
بین دوکش��ور بلااستفاده مانده که به دو نرخی بودن ارز در کشور ما و روسیه 
برمی گردد.میرکریمی درمورد تنوع کالاهای صادراتی ایران به روسیه نیز گفت: 
مواد غذایی و لبنی، کالاهای لوکس مانند فرش ماشینی و پسته، محصولات 
نساجی و صنایع پلاستیک و صنایع پایین دست پتروشیمی بازار خوبی در روسیه 
پیدا کرده، توربین های گازی و کاتالیست نیز متقاضی دارد و فقط یک بازاریابی 

اساسی برای توسعه بازارهای صادراتی لازم است.
عضو هیات مدیره اتاق مش��ترک بازرگانی ایران و روسیه همچنین جذب 
توریست های تجاری را در رونق اقتصاد کشور به شدت موثر دانست و گفت: 
صادرات ایران به روس��یه تا س��ال ۱۳۹۷ در حد ۲6۰میلیون دلار بود، اما در 
سال ۱۳۹۸ صادرات به این کشور به بالای ۴۰۰میلیون دلار افزایش پیدا کرد و 

حالا هم به یک میلیارد دلار رسیده است.

رشد 30 درصدی تجارت ایران و اتحادیه اروپا
واردات ایتالیا از ایران ۲برابر شد

اگزیم نی�وز- مب��ادلات تجاری ایران و اتحادیه اروپا در دومین ماه س��ال 
جاری میلادی با رش��د ۳۰درصدی مواجه ش��د و صادرات آلمان به ایران در 
این ماه ۴6درصد و واردات ایتالیا از ایران ۹6درصد رشد کرد. جدیدترین آمار 
منتشرشده از سوی مرکز آمار اروپا )یورو استات( نشان می دهد تجارت ایران و 
۲۷ عضو اتحادیه اروپا در دوماهه نخست سال جاری میلادی به ۸۴۷میلیون 

یورو رسیده است.
مبادلات ایران و اتحادیه اروپا در دوماهه نخس��ت ۲۰۲۴ نس��بت به مدت 
مشابه سال قبل ۸درصد افزایش داشته است. در ماه های ژانویه و فوریه سال 
قبل ۷۸۰میلیون یورو کالا بین دو طرف مبادله شده بود. براساس این گزارش 
واردات اتحادیه اروپا از ایران در دوماهه نخس��ت ۲۰۲۴ با افزایش ۳درصدی 
نس��بت به مدت مشابه سال قبل مواجه ش��ده و به ۱۴۴میلیون یورو رسیده 
است. در ماه های ژانویه و فوریه سال قبل ۱۳۹میلیون یورو کالا از ایران توسط 

کشورهای اروپایی وارد شده بود.
صادرات اتحادیه اروپا به ایران در ماه های ژانویه و فوریه امسال نیز ۹درصد 
نس��بت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته و به ۷۰۳میلیون یورو رسیده 
است. اتحادیه اروپا در دوماهه نخست سال قبل 6۴۱میلیون یورو کالا به ایران 
صادر کرده بود.براس��اس این گزارش، تجارت ایران و اروپا در دومین ماه سال 
جاری میلادی رشد قابل توجه ۳۰درصدی داشته و از ۳۵۸میلیون یورو در فوریه 
سال ۲۰۲۳ به ۴6۸میلیون یورو در فوریه ۲۰۲۴ رسیده است. صادرات اروپا به 
ایران در فوریه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل با افزایش ۳۲درصدی مواجه 
شده و به ۳۹۲میلیون یورو رسیده است. صادرات اروپا به ایران در فوریه سال 
قبل ۲۹۷میلیون یورو گزارش شده بود. صادرات آلمان به ایران در فوریه امسال 
۴6درصد رشد کرده و به ۱۴۱میلیون یورو بالغ شده است. صادرات فرانسه به 
ایران نیز با ۳۷درصد رشد به ۳۳میلیون یورو و صادرات ایتالیا با کاهش 6درصدی 
به ۴۲میلیون یورو رسیده است.صادرات رومانی به ایران در فوریه ۲۰۲۴ نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۲۲برابر شده و از ۲/۵میلیون یورو در فوریه سال قبل 
به ۵۷میلیون یورو در فوریه امسال افزایش یافته است. واردات اتحادیه اروپا از 
ایران نیز در فوریه ۲۰۲۴ با رشد ۲۴درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به 
۷6میلیون یورو رسیده است. این رقم برای فوریه سال ۲۰۲۳ بالغ بر 6۱میلیون 
یورو اعلام ش��ده بود. واردات آلمان از ایران در فوریه امسال تغییر محسوسی 
نداشته و در سطح ۱۹میلیون دلار باقی مانده است، اما واردات اسپانیا از ایران با 
رشد 66درصدی مواجه شده و به ۹/۳میلیون یورو رسیده است. واردات ایتالیا 
از ایران نیز ۹6درصد رشد کرده و به ۲6/۱میلیون یورو افزایش یافته است. ایتالیا 

در فوریه سال قبل ۱۳/۳میلیون یورو کالا از ایران وارد کرده بود.

پرداخت های تجاری ایران و روسیه تغییر می کند
تجارت نیوز- ایران و روسیه با همکاری یکدیگر در جست وجوی روش های 
جدید برای تسویه حساب های تجاری هستند. یکی از راهکارهای پیشنهادی، 
استفاده از ارزهای دیجیتال بانک مرکزی و دارایی های مالی دیجیتال است که 
محسن رحیمی، وابسته بازرگانی سفارت ایران در مصاحبه با رسانه های روسی 
به آن اشاره کرد.رحیمی تاکید کرد: استفاده از روبل  دیجیتال و ریال  دیجیتال 
می تواند فرآیندهای تجاری بین دوکشور را ساده تر و به کاهش تاثیر تحریم های 
موجود کمک کند. او در اواخر ماه آوریل از برنامه های ایران برای راه اندازی پروژه 

آزمایشی با هدف پذیرش کارت های پرداخت میر روسی خبر داد.

خبر

گروه بازرگانی- این روزها بازار زعفران وضعیت 
مناسبی ندارد و هم تولیدکنندگان و کشاورزان و هم 
فروشندگان از شرایط راضی نیستند و مردم نیز به عنوان 
خریداران این محصول ارزشمند از گرانی آن گلایه مند 
هستند و فروش مثقالی ۵۰۰هزار تومان را با جیب 
خود ناسازگار نمی بینند. این در حالی است که قاچاق، 
بلای جان زعفران شده است. ۲۸۰تن زعفران ایران، 
به صورت قاچاق از کشور خارج و به کشورهای عربی 
و افغانستان می رود. این حجم از زعفران، به کشورهای 
همسایه قاچاق شده و از آنجا با نام و برند آن کشور به 

کشورهای جهان صادر می شود.
رییس اتحادیه زعفران می گوید: زعفران ایران، هنوز 
بازار جهانی خود را از دست نداده ولی در حال حرکت 
به سمت از دست دادن این بازار است و اگر برای این 
محصول استراتژیک فکری نشود در نهایت طلای سرخ 
ما هم به سرنوشت فرش دستباف دچار شده و بازار 

جهانی را از دست خواهیم داد.
روند کاهش صادرات زعفران � 

کاش��ت زعفران در ای��ران به دوره ساس��انیان 
برمی گردد و از ۳هزار سال پیش  تاکنون رواج داشته 
است؛ محصولی باارزش که از آن به عنوان طلای سرخ 
نام برده می شود. کشور ما ۹۴درصد از تولید جهانی 
محصول استراتژیک زعفران را در دست دارد. گردش 
مالی صنعت زعفران در دنیا حدود ۵/ ۸میلیارد دلار 
است اما سهم ایران در بهترین حالت چیزی کمتر از 

۴۰۰میلیون دلار   است!
طبق آمار منتشره از سوی نهادهای مرتبط، کشور 
ما در س��ال ۹۵ حدود ۲۰۰تن زعفران صادر کرده و 
۲۸6میلیون دلار ارزآوری داش��ته است.  در سال ۹۸ 
صادرات این محصول به حدود ۲۸۳تن رسید و البته 
ارزآوری آن تغییر چندانی نکرد. در سال ۱۳۹۹ این عدد 
به ۳۲۵تن رسید اما در ازای آن، فقط  ۱۹۰میلیون 
دلار ارز حاصل شد. این در حالی است میزان زعفران 
صادرشده در سال گذشته یعنی سال ۱۴۰۲، ۲۲۰تن 
بوده  است و ش��اهد کاهش زیادی در صادرات این 

محصول استراتژیک بودیم.

غلامرضا میری رییس اتحادیه زعف��ران درباره 
ای��ن روند نزولی گفت: »آخرین رکورد صادرات این 
محصول در س��ال ۱۳۹۹،  ۳۲۵تن  ثبت ش��ده که 
به ۴۷کشور صادر می شد و با اینکه هم اکنون تعداد 
کشورهای واردکننده طلای سرخ ایران افزایش یافته 
و به عدد 6۷ رسیده اما  میزان صادرات کاهش یافته 
و در سال ۱۴۰۲ میزان صادرات رسمی و ثیت شده 

به ۲۲۰تن رسید.«
کاهش ۱۰۵تنی صادرات زعفران در حالی رقم 
خورد که ب��ا افزایش تعداد کش��ورهای واردکننده 
زعفران ایران از ۴۷کشور به 6۷کشور  و نیز افزایش 
مصرف آن در جهان،  باید میزان صادرات به ۴۰۰  تا 
۵۰۰تن  می رس��ید، ولی با کمال تاسف، این مقدار 
در س��ال گذشته به  ۲۲۰تن رسید؛ یعنی احتمالا 
چیزی در ح��دود ۲۸۰تن زعفران از مبادی قانونی 

صادر نشده است.
افزایش قاچاق � 

قاچاق، بلای جان زعفران هم ش��ده اس��ت. به 
گفته کارشناسان  ۲۸۰تن زعفران ایران، به صورت 
قاچاق از کشور خارج می شود و به کشورهای عربی 
و افغانستان می رود. به عبارتی دیگر، ۲۸۰تن زعفرانی 
که  از مبادی رسمی به کشورهای مقصد صادر نشده 
است، به کشورهای همسایه قاچاق شده و از آنجا به 
نام و برند آن کشور به کشورهای جهان صادر شده 
است.  یکی از کشورهایی که زعفران ما به آنجا قاچاق 
می شود افغانستان است. طبق اعلام واحد بازرگانی 
کشور افغانس��تان،  این کش��ور  ۷۹تن زعفران در 
س��ال صادر می کند، در حالی که براساس اطلاعات 
دقیق، این کشور تنها ۱۲تن زعفران تولید می کند. 
بنابراین متاسفانه افغانستان 6۷تن زعفران ایران را به 
نام زعفران افغانستان در بازارهای جهانی به مشتریان 

ما می فروشد.
فروش ارز بزرگ ترین مشکل تاجران � 

این روزها کشورهای چین، امارات، افغانستان و قطر 
کشورهایی اند که مقصد ارسال قاچاق زعفران کشور ما 
هستند. صادرات رسمی زعفران، مانند دیگر کالاهای 

مهم کشورمان  در مسیر خود با مشکلاتی دست وپنجه 
 ن��رم می کند. این مش��کلات از حذف تش��ویق ها 
)جایزه صادراتی ( و تسهیلات جانبی است تا تصویب 
برخی مصوبه های نادرست که به این صنعت لطمه زده 
و در صورت لغو نکردن آن بیشتر صدمه خواهد زد. 
حتی ممکن است همین بازاری که با وجود مشکلات 
تحریم شدیدتر می شود هم از بین برود، اما بزرگ ترین 
مشکل صادرات زعفران این طلای سرخ کدام است؟ 
فعالان این حوزه این مشکل بزرگ را  بحث تعهدات 

ارزی می دانند.
 رییس اتحادیه زعفران درباره این مش��کلات 
می گوید:»آنچه باعث ش��ده تا ص��ادرات زعفران 
کاهش یابد و قاچاق آن رونق بگیرد، مساله تعهد 
ارزی است. طبق مقررات فعلی، صادرکننده باید 
ارزی که از راه صادرات به دس��ت آمده، وارد کشور 
کند و به قیمت نیمایی آن را بفروشد. فعالان زعفران 

می توانند ریسک های تحریمی بلوکه شدن ارز را به 
جان بخرند ولی دیگر نمی توانند متضرر شوند. به 
عبارتی فعال اقتصادی زعفران که ۵درصد هزینه و 
ارز را وارد کشور کرده، باید آن را به قیمت نیمایی 
بفروشد. این در حالی است که ما به قیمت بازار آزاد 
محصولات مان را خریدوفروش می کنیم. از این رو 
رقم بس��یار بالایی ضرروزیان متوجه صادرکننده 

می شود.«
میری افزود: »یک کیلوگرم زعف��ران ۱6۰۰دلار 
فروخته می شود و تفاوت قیمت هر دلار آزاد و نیمایی 
حداقل  ۲۳هزار تومان است؛ بنابراین صادرکننده در 
هر کیلوگرم معادل ۳۵میلیون تومان خسارت می بیند. 
از سوی دیگر در خریدوفروش، قیمت ارز نیمایی مورد 
قبول تجار نیست و قیمت بازار آزاد مورد قبول آنهاست. 
از این رو فعالان اقتصادی زعفران مجبورند با ارز آزاد 
معامله کنند، ولی از آن طرف باید ارز به دست آمده را 

به قیمت نیمایی بفروشند و تسویه کنند و این یعنی 
ضرر. با این تفاسیر صادرات دیگر برای صادرکننده 
مقرون به صرفه نیس��ت و تاجران، ص��ادرات را کنار 
گذاشته اند. به این ترتیب هم اکنون کشور ما بخشی 

از بازار رعفران را از دست داده است.
با این روند تنها عرصه را برای قاچاق باز کرده ایم، 
به طوری که زعفران ایران به کشورهای افغانستان و 
امارات و چین قاچاق می ش��ود. اگر بحث فروش ارز 
در سامانه نیمایی برداشته شود و صادرات از مبادی 
قانونی صورت بگی��رد، دیگر قاچاق برای قاچاقچی 

مقرون به صرفه نخواهد بود.«
روند نزولی  آمار اشتغال � 

اصلی ترین استان های تولیدکننده زعفران در ایران، 
خراسان رضوی و خراسان جنوبی هستند اما استان هایی 
مانند لرستان، فارس، زنجان، قزوین و هرمزگان هم به 

کشت زعفران می پردازند.
 تنها در خطه خراس��ان یک میلیون نفر در این 
عرصه مشغول به کار هستند. وقتی صادرات محصولی 
در کشور کاهش می یابد به همان میزان هم از اشتغال 
در کشور می کاهد. به عبارتی وقتی فردی در ماه یک 
ی��ا دو تن زعفران صادر می کرد به همان میزان هم 
از نیروی کار بهره می برد، ولی وقتی میزان صادرات 
زعفران به  ۱۰۰کیلوگرم در ماه برسد  تعداد زیادی 
نیروی کار از چرخه اشتغال خارج می شوند. با کاهش 
صادرات این اتفاق در حوزه زعفران کاری و نیروی کار 

آن رخ داده است.
به گفته میری، ۷۵۰هزار  خانوار کشاورز در حوزه 
تولید زعفران مشغول به کار هستند و اگر صادرات به 
خوبی انجام نشود این میزان نیروی انسانی از چرخه 
کار خارج ش��ده و راهی شهرها می شوند و به دنبال 
مشاغل کاذب خواهند رفت، کما اینکه این اتفاق در 
حال روی دادن است.بنابراین لازم است مسوولان و 
سیاستگذاران این حوزه، موانعی را که می توان از آنها 
با تعبیر »تحریم داخلی« یاد کرد، بردارند تا صادرات 
قانونی آن رونق بگیرد و طلای سرخ ایران به سرنوشت 

پسته و فرش دستباف دچار نشود.

»جهان صنعت« از وضعیت اسفناک صادرات غیرقانونی طلای سرخ به کشورهای همسایه گزارش می دهد

زعفران زیر تیغ قاچاق

دستورالعمل های یک شبه، میدان مین اقتصاد
محمدعلی رضایی، رییس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران در یادداشت خود با 
تشبیه دستورالعمل های خلق الساعه و یک شبه، به مین های جنگی حوزه اقتصاد، 

از تعیین عوارض ناگهانی برای صادرات سیب زمینی انتقاد کرد.
کارکرد دستورالعمل های یک شبه با مین های جنگی یکسان است و بدون 
شک زمین اقتصاد ایران را به قدری ناامن می کنند که هیچ کس حاضر نخواهد 
شد در آن قدم بردارد. ظرف مدت کوتاهی چند دستورالعمل یک شبه از سوی 
دولت در حوزه کشاورزی ابلاغ شد که یکی از مهم ترین آنها مربوط به صادرات 

سیب زمینی است.
اش��خاصی که در حوزه کش��اورزی فعالیت دارند با طرح تولید، توزیع و 

فروش سیب زمینی آشنایی دارند. طرح تولید سیب زمینی بیش از ۱۵سال 
اس��ت برای تنظیم بازار داخلی و صادرات براس��اس طرح »استمرار تولید و 
توزیع سیب زمینی« در سراسر کشور با نظارت معاونت زراعت وزارت جهاد 
کشاورزی اجرا می شود که خوشبختانه از زمان اجرای این طرح تا به امروز 
نتیجه بخ��ش بوده و آهنگ مطلوب تولید، توزیع و فروش س��یب زمینی را 

شاهد بودیم.
با دس��تور ناگهان��ی و بدون مطالعه دریافت 6۰درصد ع��وارض صادراتی از 
محصول سیب زمینی این نگرانی به شدت درباره از بین رفتن طرح تولید و توزیع 

سیب زمینی که سال ها روی آن کار شده به وجود آمده است.
این ماجرا به همین نقطه ختم نمی شود؛ بنابه دستور ابلاغ شده، این طرح باید 
از تاریخ ۱۵اردیبهشت اجرایی شود اما همین الان هم قرنطینه از صدور گواهی 

برای بخش خصوصی خودداری می کند که این موضوع به تجار و صادرکنندگان 
و در نهایت کشاورزان این حوزه آسیب جدی وارد می کند، چراکه امروز چندین 

تن از این کالا در گمرکات منتظر ترخیص و صدور به بازار خارجی است.
این تعلل نه تنها موجب از بین رفتن محصول تجار در گمرکات می ش��ود، 
بلکه اعتبار بین المللی صادرکنندگان کشور را زیر سؤال می برد. اهمیت محصول 
س��یب زمینی در سبد غذایی مردم، مشخص است. این شوک ناگهانی به بازار 
صادراتی این محصول انگیزه کشاورزان را برای تولید سال آتی به شدت تحت 
تاثیر قرار می دهد و دومینویی که از کاهش چشمگیر صادرات شروع شود در 
نهایت به افزایش افراطی قیمت ها در بازار مصرف داخل ختم خواهد شد. این 
چرخه ای است که بارها در این کشور تکرار شده و متاسفانه گاهی دولتمردان 

حتی از روش سنتی آزمون وخطا هم درس نمی گیرند.
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به گفته مجری طرح کشت فراسرزمینی وزارت جهاد کشاورزی، 
با ایجاد شرایط کشاورزی فراسرزمینی می توان زمینه تامین مواد 
اولیه جهت تولید نهاده مورد نیاز شیلات، دام و طیور، محصولات 
صنایع غذایی به داخل کشور و صادارت مازاد داخلی را فراهم کرد که 
بازخورد این امور باعث امنیت غذایی کامل در کشور، ایجاد  هاب غذایی 

و ارزآوری با احتساب ارزش افزوده در منطقه خواهد شد.
رضا فتوحی با بیان اینکه جمعیت ایران و محدودیت منابع 
کشاورزی به ویژه آب و خاک، تغییرات اقلیمی مخرب از یک سو 
و ازدیاد تقاضای جهانی برای محصولات کشاورزی و مواد غذایی 
از دیگر س��و باعث شده که دستیابی کشورها به امنیت غذایی 
پایدار به ویژه دسترسی فیزیکی به مواد غذایی در قرن حاضر به 
یکی از اهداف آنان تبدیل شود، گفت: ایران نیز همانند بسیاری 
از کشورهای دیگر که در اقلیم خشک و نیمه خشک قرار دارد، 
در آینده  نزدیک با چالش چگونگی تامین مواد غذایی مورد نیاز 

خود مواجه خواهد شد.
35 � میلیون هکتار اراضی قابل کشت داریم

فتوحی افزود: از مساحت ۱6۵میلیون هکتار اراضی کشاورزی 
ایران تنها ۳۵میلیون هکتار آن اراضی قابل کشت است که با توجه 
به تغییر اقلیم و کاهش نزولات آسمانی تنها 6میلیون هکتار اراضی 
آبی و ۷میلیون هکتار اراضی دیم قابل کشت محصولات کشاورزی 
وجود دارد. از این اراضی قابل کشت طبق آمارهای موجود با توجه 
به استعداد موجود اقلیمی در سال گذشته توانسته ایم تنها به تولید 

۱۱میلیون تن گندم دست یابیم.

نی�از پاس�خگوی  کنون�ی  قلی�م  ا  � ظرفی�ت 
 85تا ۹0میلیون جمعیت نیست

مجری طرح کشت فراسرزمینی وزارت جهادکشاورزی تصریح 
کرد: با توجه به اینکه نیاز کشور به انواع کالاهای اساسی آب بر چون 
ذرت، جو، سویا، سایر دانه های روغنی یونجه و دیگر محصولات اساسی 
برآوردی حدود ۳۵ تا ۳۷میلیون تن در سال است، عملا ظرفیت فعلی 
اقلیم کنونی پاسخگوی نیاز ۸۵ تا ۹۰میلیون جمعیت کشور نخواهد 
بود و باید خلأ موجود را با راهکار واردات محصولات با توجه به نیاز 
کشور تامین کرد.به گفته وی،  میزان واردات این گونه محصولات طبق 
آمار معاونت بازرگانی در سال ۱۴۰۲ معادل ۲6میلیون تن اعلام شده 
است. به عبارتی دیگر معدل ۱۵6میلیارد مترمکعب آب مجازی وارد 

کشورمان شده؛ یعنی این میزان آب صرفه جویی شده است.
چالش عدم عرضه جهانی مواد غذایی � 

فتوح��ی در ادامه گفت: اطلاعات موجود نش��ان می دهد 
که کش��ور ما برای اینکه در تامین محصولات کش��اورزی در 
س��ایه امنیت غذایی قرار گیرد چاره ای جز تامین محصولات 
کشاورزی به صورت واردات نخواهد داشت. اگرچه نگرانی های 
ع��دم امکان واردات مواد غذایی مورد نیاز به دلایل متعدد از 
جمله عدم عرضه جهانی مواد غذایی و محصولات کشاورزی 
ب��ا توجه مناس��بت ها سیاس��ی و جنگ های اخیر از س��وی 

عرضه کننده ها، کش��ور را با چالش بزرگ مواجه خواهد کرد.
به گفته وی، اینجاست که راهکار واردات برای پاسخ به مازاد 
تقاضای مواد غذایی کارایی خود را از دس��ت داده و بی تاثیر 
خواهد بود. فتوحی خاطر نشان کرد: البته راهکارهای دیگری 
برای اطمینان از تامین مواد غذایی مورد نیاز کش��ور وابسته 
به واردات مواد غذایی و محصولات کشاورزی اتخاذ شده که 
توس��ط برخی کشورهای توس��عه یافته و در حال توسعه در 

حال انجام است.
تولید نهاده ها و محصولات کشاورزی در کشورهای  � 

دیگر
فتوحی در ادامه گفت: به عبارتی علاوه بر به زراعی و به نژادی 
در کشور، تولید نهاده های دامی و محصولات اساسی کشاورزی 
در کش��ورهای دیگر و انتقال آن محصولات به داخل به منظور 
پاسخ به تقاضای داخلی و سپس ایجاد بستر فرآوری و ارزش افزوده 
ب��رای مازاد آن جهت صادرات به وجود آمده اس��ت و همکاری 
کش��ورهای دارای ظرفیت منطقه از مس��یر ترانزیت و سوآپ، 
فرآوری محصولات را می تواند فراهم کند که در نهایت به ارزآوری 
و درآمدزایی جهت تولید یا واردات کالای هدف منجر خواهد شد 
و امکان اداره مستقل بخش کشاورزی بدون وابستگی مالی به 

دیگر بخش ها را ایجاد می کند.

دستاوردهای کشت فراسرزمینی � 
مجری طرح کشت فراسرزمینی وزارت جهاد کشاورزی عنوان کرد: 
با ایجاد شرایط کشاورزی فراسرزمینی برای آن شرکت های فرآوری در 
داخل کشور مانند صنایع تبدیلی و تکمیلی، صنایع غذایی، صنایع تولید 
خوراک دام طیور و آبزیان، مرغداری ها و دامداری های صنعتی می توان 
زمینه تامین مواد اولیه را جهت تولید نهاده، دام، شیلات، مرغ، خوراک 
دام و طیور، محصولات صنایع غذایی به داخل کشور و انتقال و صادارت 
مازاد داخلی را فراهم کرد که بازخورد این امور باعث امنیت غذایی 
کامل در کشور و ایجاد  هاب غذایی و ارزآوری با احتساب ارزش افزوده 
در منطقه خواهد شد.وی با بیان اینکه وزارت جهادکشاورزی در این 
راستا در حال سیاستگذاری و مدیریت شرکت های دارای صلاحیت 
جهت ایجاد زنجیره کامل غذایی و فرآوری و صادرات محصول است، 
گفت: وزارت جهادکش��اورزی در حال پیشبرد برنامه استراتژیک، 
نیازها و پیشنهاد های حمایتی از دیگر ارگان ها مورد اشاره آیین نامه 
کشاورزی فراسرزمینی مصوب هیات محترم دولت به شماره مورخ 
پنجم اردیبهشت ۱۳۹۵ درخصوص ایجاد  هاب غذایی، تکمیل زنجیره 

محصولات کشاورزی وتنوع مبادی وارداتی است.
درصد امنیت غذایی را تامین  کشت فراسرزمینی 30 �

می کند
فتوحی گفت: در بحث تامین امنیت غذایی علاوه بر آب، خاک، 
توجه به موضوعات به نژادی و به زراعی به عنوان دو فاکتور اصلی، کشت 
فراسرزمینی به عنوان فاکتور سوم تا حدود ۳۰درصد در امنیت غذایی 

حائز اهمیت است.

مجری طرح کشت فراسرزمینی وزارت جهادکشاورزی مطرح کرد

ایجاد  هاب غذایی منطقه و ارز آوری

گزارش 2

ش�رکت معدنی و صنعتی چادرملو در نظر دارد جهت تامین فلوکولانت 
جهت مصرف در تیکنرهای باطله خطوط تولید خود نسبت به شناسایی صرفا 
تولیدکنندگان این ماده متناسب با جدول ذیل اقدام نماید. لذا تولیدکنندگانی 
که امکان همکاری با این مجموعه را دارند، می توانند از تاریخ درج این آگهی به 
مدت یک هفته نسبت به ارسال مدارک و مستندات خود به همراه رزومه و 
آگهی ثبت شرکت به شرکت معدنی و صنعتی چادرملو به آدرس تهران- خیابان 
آفریقا- خیابان عاطفی  شرقی- کوچه رفیع- کوچه شبنم- پلاک 28- کدپستی 
1917795670 تلفن تماس: 79463170- 021 واحد مواد اولیه و انرژی و یا به 

آدرس رایانامه Commercial@chadormalu.com اقدام نمایند.
PROPERTIES PHYSICAL

SolidPhysical state
Colorless or white granular

PowderAppearance

NoneOdor
Ultra-HighAverage molecular weight, g/mol
20-80 meshParticle size

AnionlcCharge
<0.05%Residual monomers
SolubleSolubility in water
<0.2%Insoluble component

- شرکت کنندگان ملزم به ارائه پروانه بهره برداری می باشند.
- شرکت کنندگان ملزم به ارائه مستندات لازم به منظور ارائه کیفیت محصولات 

تولیدی  خود می باشند.
- شرکت کنندگان ملزم به ارائه رزومه و سوابق کاری می باشند.

- شرکت در فراخوان به منزله تایید آن شرکت نبوده و پس از بررسی موارد 
فنی، استعلام از شرکت های تایید شده انجام می گردد.

آگهی فراخوان عمومی شناسایی 
 تولیدکنندگان فلوکولانت
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو

وم
ت د

نوب

ش�رکت معدنی و صنعتی چادرملو در نظر دارد جهت تامین کلکتور 
جدایش فسفر از سنگ آهن جهت مصرف در خطوط تولید خود نسبت به 
شناسایی صرفا تولیدکنندگان این ماده متناسب با آنالیز ذیل اقدام نماید. 
لذا تولیدکنندگانی که امکان همکاری با این مجموعه را دارند، می توانند 
از تاری��خ درج این آگهی به مدت یک هفته نس��بت به ارس��ال مدارک و 
مستندات خود به همراه رزومه و آگهی ثبت شرکت به شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو به آدرس تهران- خیابان آفریقا- خیابان عاطفی  شرقی- 
کوچ��ه رفیع- کوچه ش��بنم- پ��لاک 28- کدپس��تی 1917795670 ، تلفن 
 تم��اس: 02179463142 واحد مواد اولیه و انرژی و یا به آدرس رایانامه

 Commercial@chadormalu.com اقدام نمایند.
Visoous LiquidAppearance

BrownColor

SlightOdor

Soluble in alkaline waterWater Solubility
1.003±0.002Specific Gravity at 25*c

205±5Viscosity at 25*c,cP

- شرکت کنندگان ملزم به ارائه پروانه بهره برداری می باشند.
- شرکت کنندگان ملزم به ارائه مستندات لازم به منظور ارائه کیفیت و 

آنالیز محصولات تولیدی می باشند.
- شرکت کنندگان ملزم به ارائه رزومه و سوابق کاری می باشند.

- شرکت در فراخوان به منزله تایید آن شرکت نبوده و پس از بررسی 
موارد فنی، استعلام از شرکت های تایید شده انجام می گردد.

 آگهی فراخوان عمومی 
 شناسایی تولیدکنندگان کلکتور

 جدایش فسفر از سنگ آهن
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو

وم
ت د

نوب

بدینوسیله به اطلاع می رساند شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در 
نظر دارد مناقصه تامین مصالح، متریال و تجهیزات و اجرای خط 20 
کیلوولت و پست کیوسکی RMU از پست فوق توزیع سرو تا مجتمع 
صنعتی چادرملو را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکت 
پیمانکاری ذی صلاح و دارای تاییدیه از برق منطقه ای استان یزد واگذار 
نماید. لازم به ذکر است تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار معادل 
2/960/000/000 ریال می باشد که می بایست به صورت ضمانتنامه 

بانکی در زمان تسلیم پیشنهادات ارائه گردد.
متقاضیان برای دریافت اس��ناد مناقصه، می توانند نماینده خود را به 
همراه معرفی نامه رسمی همراه با کارت شناسایی در ساعات اداری 
روز سه شنبه مورخ 1403/02/18 و یا چهارشنبه مورخ 1403/02/19 
ب��ه همراه فیش واریزی به مبل��غ 10/000/000 )ده میلیون( ریال به 
حساب جاری 1854800000133 نزد بانک سپه شعبه بلوار اسفندیار 
)کد 1854( به نام شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، به آدرس تهران- 
خیابان نلس��ون ماندلا- خیابان عاطفی شرقی- کوچه رفیع- بن بست 
شبنم- پلاک 28 واحد تامین خدمات بازرگانی )طبقه چهارم( اعزام و 

اسناد مناقصه را دریافت نمایند.
تلفن تماس: 79463146- 021 جناب آقای شاهواروقی فراهانی

v.farahani@chadormalu.com  :پست الکترونیکی

موضوع: فراخوان عمومی انتخاب 
پیمانکار مناقصه تامین مصالح، متریال و 
تجهیزات و اجرای خط 20 کیلوولت و پست 
 کیوسکی RMU از پست فوق توزیع سرو 

تا مجتمع صنعتی چادرملو 

ول
ت ا

نوب

 بدینوس��یله به اطلاع می رس��اند ش�رکت معدنی و صنعتی چادرملو 
در نظر دارد 60/000 تن ریزدانه گندله و 8/000 تن پوسته اکسیدی را 
از طریق برگزاری مزایده عمومی به فروش رساند. متقاضیان می توانند 
برای دریافت اسناد شرکت در مزایده و اطلاع از سایر شرایط حداکثر تا 
تاریخ 1403/02/22 با در دست داشتن فیش واریزی به مبلغ پنج میلیون 
ریال به حساب جاری 1494800151407 نزد بانک سپه شعبه طالقانی اردکان 
)کد 1494( به نام شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، برای دریافت اسناد 
مزایده به آدرس تهران- خیابان نلس��ون ماندلا )جردن(- خیابان عاطفی 
ش��رقی- کوچه رفیع- بن بست شبنم پ 28 طبقه همکف واحد دبیرخانه 
مراجعه و اسناد مزایده را دریافت نمایند. لازم به ذکر است محل بازدید 
مواد بازیافتی در مجتمع صنعتی چادرملو به آدرس: اردکان- کیلومتر 25 

جاده اردکان- نائین می باشد.
تلفن تماس واحد فروش: 79463200 و یا 26208034 داخلی 200 

فکس: 79463206

مزایده شماره: 403/01
 موضوع: فروش ریزدانه گندله

 و پوسته اکسیدی

ول
ت ا

نوب
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اخراج همه کارکنان یک پالایشگاه
میزنفت گزارش داد: مدیران یک شرکت پالایشی بیشتر کارکنان خود 

را تعدیل کردند و به آنها گفتند به فکر شرکت دیگری باشند.
به گزارش میز نفت، تماس های گرفته ش��ده از س��وی برخی کارکنان  
پالایش��گاه ستاره سبز سیراف  می گوید به دستور هلدینگ پارسیان برای 
تعدیل نیرو، در جلسه هیات مدیره این شرکت، تصمیم گرفته شده تا همه 

پرسنل شرک به جز چند مدیر تعدیل شوند.
این شرکت پالایشی که دارنده سهام یکی از پالایشگاه های سیراف است، 
تحت نظر هلدینگ پارسیان اداره می شود که گویا نابسامانی در این هلدینگ، 

موجب پایان پروژه پالایشی سیراف شده است.
برخ��ی کارکنان این پروژه پالایش��ی می گویند ش��رکتی که هلدینگ 
پارس��یان پس از اس��تعفای 9 ماهه مدیر عاملش، نسبت به انتخاب مدیر 
عامل و اعضای جدید هیات مدیره بی تفاوت است، قصد دارد برای همیشه 

با این شرکت خداحافظی کند.

تهدید گازی صنایع
»جهان صنعت«- مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران 
گفت: اگر مشترکین صنعتی بزرگ یک دوره قرائت خود را پرداخت نکنند 

با توجه به مصرف گازبهای بالا عملا ۱۳ همت عقب افتاده اند.
مسلم رحمانی اظهار کرد: بدهکاران گاز یا پرمصرف های انرژی مشترکین 
صنعت��ی بزرگ، مصرف گاز زیادی در دوره قرائت دارند که با توجه به این 
مص��رف گاز بهای بالایی دارند که بی��ش از ۱۳ همت میزان مصرف صنایع 
بزرگ کش��ور اس��ت که اگر یک دوره قرائت خود را پرداخت نکنند، عملا 
۱۳ همت عقب افتاده و مجموع مطالبات دولت از آنها اگر ۳ماه طول بکشد 

مبالغ بسیار هنگفت خواهد بود.
وی افزود: با توجه به اقدامات توسعه ای کشور و هدفمندی یارانه ها، عدم 
پرداخت گاز بها تبعات زیادی دارد که باید به موقع پرداخت کنند تا دولت 

از منابع به خوبی استفاده کند.
رحمانی بیان کرد: بزرگ ترین بدهکاران، صنایع پتروش��یمی، بعد از آن 

فولادی ها و سومین هم سیمانی ها هستند.
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران در مصاحبه رادیویی 
خاطر نشان کرد: با توجه به اینکه ۲۵ میلیون و ۷۰۰ مشترک خانگی داریم 
این مقدار مصرف، فقط به صنایع برمی گردد که به صورت دوره ای کمیته ای 
تشکیل شده تا با برگزاری جلسات مربوطه پرداخت بدهی ها انجام پذیرد.

بدهی 60 همتی به شرکت گاز مربوط به صنایع 
اشتباه بود؟

انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی در خصوص ادعای برخی از 
رسانه های خبری مبنی بر بدهی ۶۰ همتی شرکت های پتروشیمی به شرکت 

ملی گاز ایران، بیانیه ای را منتشر کرد.
ب��ه گزارش ایس��نا، به دنبال خب��ری تحت عنوان »بده��ی ۶۰ همتی 
پتروشیمی ها به شرکت ملی گاز«، در فضای مجازی برخی رسانه های خبری 
و به نقل از گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در حال انتشار 

است، انجمن نفتی کارفرمایی صنعت پتروشیمی توضیحاتی را ارائه داد.
براساس اعلام این انجمن، در ۵ ماهه اول سال ۱۴۰۲ و براساس صورت 
حساب های شرکت های پتروشیمی جمعا حدود ۲۴ همت بیش از واقعیت 
بوده و هم اکنون این اختلاف در مراجع ذیصلاح در حال بررسی است. مبالغ 
ادعایی ناشی از محاسبه نرخ گاز خوراک و سوخت ۷۰۰۰  و ۴۰۰۰ تومانی 
برای ۵ماهه اول سال ۱۴۰۲ بود که توسط مجلس محترم برخلاف قانون 

تشخیص داده شد.
بی��ش از ۴ همت از مطالبات ادعایی ش��رکت ملی گاز از ش��رکت های 
متانول ساز مربوط به این است که شرکت ملی گاز ایران به اشتباه در سال 
۱۴۰۲ بهای گاز س��وخت این شرکت ها را نیز معادل گاز خوراک محاسبه 
کرده است. در حال حاضر این اشتباه در محاسبات، توسط شرکت ملی گاز 

ایران در دست بررسی و اصلاح است.
شرکت های پتروشیمی تولیدکننده اوره از بابت تحویل حدود ۱۱ میلیون 
تن کود شیمیایی اوره به وزارت جهاد کشاورزی از نیمه دوم ۱۳9۸ تا پایان 
۱۴۰۲ و با قیمت تکلیفی ۸۰۰ تومان در هر کیلوگرم، بیش از ۵۰  همت از 
دولت محترم طلب دارند که طی این سال ها ارزش واقعی خود را به میزان 
قابل توجهی از دست داده است. در حالی شرکت ملی گاز بارها گاز خوراک 
همین ش��رکت های اوره ای را به دلیل تاخیر بیش از یک ماهه در پرداخت 
صورتحس��اب گاز قطع می کند که مطالبات چندین س��اله این شرکت ها 

همچنان بدون برنامه مشخصی برای تسویه آنها در حال افزایش است.
 شرکت های پتروشیمی صادرکننده، مبالغی از بابت استرداد مالیات بر 
ارزش افزوده سنوات قبل از سازمان  امور مالیاتی طلب کارند که با تاخیرات 
طولانی و مدت دار تس��ویه می ش��ود اما متاس��فانه مطالبات ش��رکت های 
پتروشیمی نه در گزارشات مرکز پژوهش های مجلس و نه به صورت خیلی 
جدی از س��وی رسانه های خبری )به عنوان زبان گویای فعالین اقتصادی، 
سهامداران و خیل عظیم ذی نفعان این صنعت(، مورد پیگیری و مطالبه گری 

قرار نمی گیرد.

مذاکرات طالبان برای صادرات نفت روسیه
اوی��ل پرای��س گ��زارش داد: طالبان س��رگرم همکاری با قزاقس��تان و 
ترکمنستان برای ایجاد یک مرکز منطقه ای تجارت انرژی است که فروش 

نفت از روسیه به جنوب آسیا را تسهیل می کند.
نمایندگان افغانس��تان، قزاقستان و ترکمنس��تان اخیرا در کابل، درباره 
ایده ایجاد یک  هاب انرژی و لجستیک در ولایت هرات در غرب افغانستان، 

گفت وگو کرده اند.
نورالدین عزیزی، وزیر بازرگانی موقت طالبان به رویترز گفت: این س��ه 
کشور قصد دارند در این  هاب سرمایه گذاری کنند که انتظار می رود   هاب 

فروش نفت روسیه به کشورهای جنوب آسیا از جمله پاکستان باشد.
این مقام طالبان اظهار کرد: براس��اس گفت وگوهای ما، قرار اس��ت یک 
مرکز لجستیکی در ولایت هرات ایجاد شود که می تواند شمال را به جنوب 

آسیا متصل کند.
عزیزی به رویترز گفت: پس از نشس��ت های سه جانبه هفته گذشته در 
افغانستان، تیم های فنی از افغانستان، ترکمنستان و قزاقستان ظرف ۲ ماه 
آینده، پیش نویس توافق نامه ای را تهیه خواهند کرد که برنامه های رسمی 

برای  هاب جدید انرژی را مشخص می کند.
به گفته عزیزی، این مرکز لجستیک در ابتدا قرار است ظرفیت یک میلیون 
تن نفت را داشته باشد، اما وی مشخص نکرد که این مرکز چه زمانی می تواند 

فعالیت خود را آغاز کند.
وزارت بازرگانی قزاقستان در بیانیه ای به رویترز گفت: قزاقستان به نوبه 
خود، به توسعه جاده ها و راه آهن از طریق افغانستان برای برقراری ارتباط 

با خلیج فارس و جنوب آسیا چشم دوخته است.
در حال حاضر، صادرات نفت خام قزاقس��تان به لجستیک در روسیه و 
بنادر این کشور در دریای سیاه، وابسته است. طالبان در فروش نفت روسیه 

مشکلی نخواهد داشت.
براساس گزارش اویل پرایس، در پاییز سال ۲۰۲۲، وزیر بازرگانی طالبان 
اعلام کرده بود براساس قرارداد با روسیه، افغانستان سالانه یک میلیون تن 
بنزی��ن، یک میلیون تن دیزل، ۵۰۰ هزار تن گاز نفتی مایع و ۲ میلیون تن 

گندم دریافت خواهد کرد.

بر
خ

گروه انرژی- در حالی معاون وزیر نیرو گفته 
که امسال خاموشی نداریم که همین چند روز 
پیش مدیرعامل توانیر از کمبود۱۰ تا ۱۱ مگاوات 
برق در فصل پیک مصرف خبر داد. این اولین بار 
نیست که اظهارات ضد و نقیض از سوی مقامات 
دولت مطرح می شود. اظهاراتی که بیشتر از آنکه 
اطمینان به عملکرد دولت را بیشتر کند، باعث 

بی اعتمادی شده است.
همای��ون حائری، معاون وزی��ر نیرو در امور 
برق و انرژی گفته اس��ت: ب��ا توجه به اقدامات 
و برنامه ریزی ه��ای صورت گرفته و با همکاری 
مشترکان صنعت برق امسال خاموشی نخواهیم 
نداشت. این مقام وزارت نیرو اطمینان داده که  
با توجه به آنچه او » تدابیر در نظر گرفته شده« 
عنوان کرده است، پیش بینی برای خاموشی  در 

تابستان صورت نگیرد.
ناترازی برق س��ناریوی تکراری س��ه سال 
گذش��ته است. هرسال تابستان که برق به او ج 
مصرف می رسد، دولت اقدام به قطع برق صنایع 
می کند تا برق مش��ترکان خانگی را که در اوج 
مصرف به بیش از ۷۵۰ مگاوات می رسد، تامین 
کند. قطع ب��رق صنایع زیان های بس��یاری را 

پیش روی تولیدکننده ها قرار داده است.
آنطور که تولیدکننده ها می گویند، آنها عملا 
۴ ماه از سال با کمبود انرژی- برق در تابستان 
و گاز در زمستان- روبه رو هستند، این در حالی 
است که ۲وزارتخانه نفت و نیرو در دو تابستان 
گذش��ته تنها اقدامی که انجام داده، برق و گاز 

خانگی را برقرار کرده است.
هرچند مقام��ات وزارت نی��رو درتبلیغات 
گس��ترده اعلام کرده اند که آنق��در جاذبه های 
س��رمایه گذاری برای جبران ناترازی برق ایجاد 
کرده اند که به زودی این مشکل حل خواهد شد، 
با این حال تولیدکنندگان برق می گویند، قیمت 
دستوری و فرسودگی نیروگاه ها به دلیل تاخیر 
در نوس��ازی هم راندمان تولید را پایین آورده و 
هم حاشیه سود آنها را کم کرده است. در عین 
حال که دولت بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
به نیروگاه ها بدهکار است در نتیجه این شرایط 
اس��تقبالی که وزیرنیرو از آن سخن می گوید، 

واقعیت ندارد.
کمتر از خیانت نیست � 

هاشم اورعی کارشناس 
انرژی و اس��تاد دانشگاه 
صنعتی شریف در واکنش 
به اظه��ارات معاون وزیر 
نی��رو ک��ه گفته اس��ت» 

امسال خاموشی نداریم« به »جهان صنعت« 
گفت: چنین چیزی درس��ت نیس��ت؛ قطعا 
کس��ری برق داریم. عدد کس��ری امسال ما 
حدود ۸ هزارمگاوت اس��ت. البته آقای رجبی 
مدیرعامل توانیر حتی عدد بالاتری هم اعلام 

کرده است.
وی افزود: اینکه آقای حائری گفته است که 
»خاموشی نداریم« زبلی می کند و نمی گوید 
کسری نداریم. این یعنی برق کم داریم  و برای 
جبران کمبود، برق کارخانه ها را قطع می کنیم 
ولی برق خانگ��ی را قطع نمی کنیم. این کار 
بدتر از کم آوردن برق اس��ت.یعنی ما بخش 
فعال اقتص��اد را تعطیل می کنیم و به بخش 
غیرفع��ال برق می دهیم که به اعتقاد من این 
نوع گفتمان، کمتر از خیانت به کشور نیست، 

چون ما واقعیت را هم کتمان می کنیم.
ریی��س اتحادیه انجمن ه��ای انرژی ایران 
با بیان اینکه  ای کاش خاموش��ی ها ش��امل 
کارخانه ها نمی ش��د، اظهار داشت: من و شما 

که در خانه هایمان در فصل پیک مصرف برق 
داریم، سهمی از GDP نداریم اما کارخانه ها 

هستند که تولید ملی را بالا می برند.
او افزود: مساله دیگر سرمایه گذاری است، 
اما س��رمایه گذاری هم نمی تواند بدون هدف 
باش��د. بالابودن قیمت ب��رق در بورس انرژی 
ناش��ی از کمبود برق اس��ت و اتفاقا ناشی از 
ضعف وزارت نیرو است، این شرایط هم ناپایدار 
اس��ت. س��رمایه گذاری در صنع��ت برق یک 
سرمایه گذاری بلندمدت است و به سرعت قابل 
انجام و بهره برداری نیست. با توجه به شرایط 
کشور، سرمایه گذار نه اعتمادی به وزارت نیرو 
دارد و نه دولت. اورعی تاکید کرد: متاس��فانه 
بای��د بگویم که علی رغم کمبود برق و قیمت 
بالای انرژی در بورس انرژی، اینگونه نیست که 
گروهی برای سرمایه گذاری در صنعت انرژی 

صف کشیده باشند.
او با اشاره به اینکه این شرایط باعث شده 
که س��ال آینده کسری ما بیش��تر از امسال 

خواه��د بود، گفت: متاس��فانه باید بگویم که 
پیش بینی من بیشتر خواهد بود؛ ضمن اینکه 
تولید برق کار یک هفته و ۲ هفته یا یک سال، 
۲سال نیس��ت.برخی نیروگاه ها ۵ سال طول 
می کشد که وارد مدار شوند. برای نیروگاه های 
حرارتی که اصلا گاز نداریم. نیروگاه بادی هم 
دست کم ۴ سال طول می کشد.این اشتباهاتی 
که در س��ال های اخیر کرده ایم که نمی توان 

یکی، ۲ ساله حل کرد.
صف برای سرمایه گذاری در برق؟ � 

علی اکبر محرابیان وزیر نیرو گفته اس��ت 
که» در دهه های گذش��ته با توجه به رش��د 
خوب کش��ور در بخش ه��ای مختلف به ویژه 
بخش صنعت، تقاضا برای مصرف برق به شدت 
افزایش یافت و همین روند توس��عه ای باعث 
ش��د میان تولید و مصرف برق کشور فاصله 
معناداری ایجاد شود.« اگر آنچه وزیر نیرو آن 
را عامل ناترازی خوانده را با تصمیم هایی که 
برای جذب سرمایه گذاری در این بخش قرار 

دهیم، باز هم موانع بسیاری باقی می ماند که 
حرکت توس��عه صنعت برق در کشور را کند 
می کن��د .موانع��ی مثل ع��دم جذابیت برای 

سرمایه گذاران.
صالح��ی  حمیدرض��ا 
کارش��ناس انرژی و عضو 
هی��ات نماین��دگان اتاق 
بازرگانی در گفت و گو با 
»جهان صنعت« براین باور 
است که اگر برخی موانع 
برداشته شود، جذابیت ها در این صنعت بیشتر 
خواهد شد. او می گوید: از درخواست تا رسیدن 
به مراحل اجرایی فاصله زیادی داریم. درست 
است که برای س��رمایه گذاری در انرژی های 
تجدیدپذیر استقبال خوبی شده است، اما لازم 
است که زیرساخت های این کار از جمله فراهم 

کردن فاینانس پروژه ها فراهم شود.
او با اشاره به توافق صورت گرفته بین وزارت 
نی��رو و صندوق توس��عه ملی ب��رای پرداخت 
تسهیلات به انرژی های تجدیدپذیر گفت:این 
توافق تا سقف ۵میلیارد دلار سرمایه گذاری در 
پروژه های خورش��یدی است که امیدوارکننده 
اس��ت، اما مس��اله این اس��ت که ما مشکلات 
دیگری داریم. مثل تامین زیرساخت ها که هنوز 

بلاتکلیف است.
صالحی بزرگ ترین موانع برای حل مشکل 
ناترازی برق و س��رمایه گذاری در این بخش را 
مالی عنوان می کند. او براین باور است که وزارت 
نیرو به دلیل بدعهدی و پرداخت نکردن به موقع 
تعهداتش باعث شده که فاینانسرها علاقه ای برای 
کار کردن با وزارت نیرو نداشته باشند، چون بیم 

آن را دارند که پولشان برنگردد.
او گفت: البته دولت در حال دادن یکس��ری 
تضامینی به صندوق توسعه ملی است، اگر دولت 
تضمین بدهد که پول صندوق توسعه ملی را از 
محل فروش نفت تامین می کند، آن زمان این 

اطمینان بیشتر خواهد شد.
صالح��ی با اش��اره ب��ه اینک��ه در بخش 
خورش��یدی اس��تقبال خوبی صورت گرفته 
اس��ت، یادآور ش��د: با این حال هنوز فاصله 
زیادی ب��رای ایجاد س��ازوکار ج��ذاب برای 
فروشندگان در بورس انرژی ایجاد نشده است. 
هنوز بین اقتصاد دستوری در انرژی و اقتصاد 
آزاد در بورس انرژی فاصله است. اگر سازوکار 
انرژی بدون کنترل باشد، به نظر می رسد ابزار 
بورس می تواند کمک کند که صنعت برق به 

سمت واقعی تر شدن پیش برود.

مرکز پژوهش های مجلس، دولت را درباره بنزین غافلگیر کرد

پرتگاه تصمیم گیری
گروه انرژی- پیشنهاد مرکز پژوهش های مجلس درباره سهمیه ۱۵ لیتری 
به کارت های ملی در حالی مطرح ش��ده که پیش از این قرار بود این س��همیه 
۶۰لیتر باشد. هرچند هنوز مشخص نیست که این پیشنهاد به مرحله تصویب 
و اجرا می رسد، با این حال طرح مخالفان زیادی دارد که بخشی از این مخالفان 

در دولت هستند.
چند روز پیش مرکز پژوهش های مجلس در جریان بررس��ی لایحه بودجه 
۱۴۰۳ به دولت در مورد سهمیه بندی بنزین پیشنهادی ارائه کرد که براساس آن 
دولت باید از خردادماه سال آینده به سرپرست خانوار های فاقد خودرو به ازای هر 
نفر، ماهانه ۱۵لیتر سهمیه بنزین اعطا کند که این سهمیه از محل حذف سهمیه 

خانوار های دارای سه خودرو و بیشتر تامین می شود.
برمبنای این پیشنهاد، امکان تبادل سهمیه بنزین در یک بازار فراهم خواهد شد. 
این مرکز تاکید کرده که دولت این حکم را بدون »هرگونه افزایش قیمت بنزین« 
انجام دهد. از نگاه مرکز پژوهش ها این طرح باعث تحقق اهداف عدالت در توزیع 
یارانه ها، مدیریت مصرف و پیشگیری از قاچاق بنزین خواهد شد. اخیرا برخی از 
نمایندگان مجلس نیز از طرح توزیع سهمیه به افراد دفاع کردند. گزارش ها حاکی 
از آن است که اکنون مصرف روزانه از ۱۱۵ میلیون لیتر گذشته است و پیش بینی 

می شود تا پایان سال ناترازی بنزین ایران به ۱۵ میلیون لیتر در روز برسد.
درصورت تصویب نهایی این طرح و تایید شورای نگهبان، دولت موظف 

خواهد بود از ابتدای خردادماه در سال ۱۴۰۳ به سرپرستان خانوار های فاقد 
خودرو، به ازای هر نفر ۱۵ لیتر بنزین اختصاص دهد. این بنزین از محل حذف 
س��همیه خانوار های دارای ۳خودرو و بیشتر تامین می شود و امکان مبادله 
آن وجود خواهد داش��ت. در این اقدام قیمت بنزین در هیچ یک از نرخ های 
س��همیه ای و آزاد افزایش نخواهد داشت. طبق این پیشنهاد، دولت موظف 
است سهمیه سابق را برای حداکثر ۲ خودروی سواری در خانوار های دارای 
خودرو و نیز سایر سهمیه ها شامل خودرو های عمومی، وانت بار و موتورسیکلت 
حفظ کند. پیش تر برخی کارشناسان و نمایندگان مجلس نیز به این طرح 
اشاره کرده بودند و وزیر اقتصاد در خلال اظهارات پیشین خود، درباره این 

موضوع صحبت کرده بود.
فریدون عباس��ی عضو کمیسیون انرژی مجلس در این رابطه به ایلنا گفته 
است: شاید کسی نمی خواهد خودرو داشته باشد یا گواهینامه ندارد یا ترجیح 
می دهد از وسیله نقلیه عمومی استفاده کند، بنابراین لزومی ندارد سوخت به 

افراد اختصاص داده شود.
وی افزود: بنده کلا نسبت به طرح ها نظر مثبتی ندارم. بنزین ماده ای است که 
در خودرو استفاده می شود، چرا باید به افراد بنزین داده شود؟ در هیچ جای دنیا 
مشکل بنزین ندارند، سوخت در جایگاه ها وجود دارد و مردم مصرف می کنند، 
چون هزینه ها در کشورهای دیگر واقعی است سوخت هم مثل بقیه کالاها است 
در کشور ما بیش از حد به این موضوع پرداخته می شود، بنزین نباید ابزاری برای 

به هم زدن آرامش مردم شود. 
وی با بیان اینکه تخصیص بنزین به افراد به جای خودرو در راستای اعطای 

یارانه بیشتر به اقشار کم درآمد نیست، افزود: باید این موضوع را در نظر داشته 
باشیم که شاید کسی نمی خواهد خودرو داشته باشد یا گواهینامه ندارد یا ترجیح 
می دهد از وسیله نقلیه عمومی استفاده کند، بنابراین لزومی ندارد سوخت به 

افراد اختصاص داده شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: بهتر است به اصلاح نظام حقوق و دستمزد 
بپردازیم و ارجح تر اس��ت که ارزش پول ملی را حفظ و تورم را کنترل کنیم و 
نسبت به افزایش درآمد کسانی که درآمد ثابت دارند و حقوق بگیر هستند اقدام 
کنیم تا میزان حقوق دریافتی این افراد با تورم سازگار باشد نه اینکه هر سال 

کمتر از میزان تورم افزایش دستمزد داشته باشیم.
وی تاکید کرد: مش��کل کشور در سهمیه بندی بنزین نیست، بنزین نباید 
سهمیه بندی شود جز در موارد بحران مثل زمان جنگ. اکنون در جنگ اقتصادی 
هستیم و بنزین با کارت سوخت در اختیار مردم قرار می گیرد، ما باید همین 
شیوه تخصیص بنزین با کارت را درست اجرا کنیم یعنی هر شخصی با کارت 
شخصی سوخت را دریافت کند، قیمت هم مشخص باشد و اگر کسی بخواهد 
بنزین بیشتری مصرف کند باتوجه به اینکه کشور امکان تولید بنزین به میزان 

تقاضا را ندارد، بنزین را با نرخ وارداتی دریافت کند.
عباسی خاطرنشان کرد: واردات بنزین ارزبر است بنابراین هر شخصی بخواهد 
بنزین بیشتری به مصرف برساند باید قیمت وارداتی یعنی هزینه واردات، حمل  
و نقل و هزینه جایگاه در این نرخ گنجانده شده و قیمت واقعی را پرداخت کند 
و کسی هم مصرف کمتری دارد بنزین تولید داخل را با نرخ یارانه ای که دولت 

در نظر گرفته ،دریافت کند.
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یک کارش��ناس حوزه آب می گوید: تاکنون چند بار به 
مرحله انتقال آب از خزر رس��یدیم اما با درمان زودگذر و 
از س��ر ناچاری و شتابزده ماجرا را فیصله داده ایم، از تمام 
ظرفیت های بین حوضه ای نیز برای تهران استفاده کرده 
و اکن��ون تنه��ا گزینه باقی مانده شیرین س��ازی و انتقال 

آب است.
داریوش مخت��اری در گفت وگو با ایلنا، درباره اوضاع 
آبی تهران در تابستان سال جاری اظهار داشت: براساس 
تحلیل ها، نوک شهرهای پرمخاطره آبی و گلوگاه اصلی، 
ش��هر تهران اس��ت، یعنی به لحاظ پدافن��د غیر عامل و 
مدیریت بحران ابتدا باید سراغ شهر تهران برویم. باتوجه 
به اینکه ۷۰ درصد منابع آب تهران به سدها وابسته است 
بای��د ببینیم اوضاع به چه ش��کل بوده و میزان ذخایر تا 
چه مدت پاسخگوی شهر تهران است، طبق آمار سدهای 
تهران ۲۱ درصد پرش��دگی دارن��د و همچنان ۱۱ درصد 
نسبت به پارسال عقب هستند و باتوجه به اینکه با اتمام 
فروردین بارش چندانی نداریم و تنها مواردی از بارش های 
موس��می را خواهیم داشت که خیلی هم مستعد تبخیر 

هستند بنابراین شرایط چندان عادی نخواهد بود.
وی افزود: ما اقدام مفیدی برای کنترل مصارف آب شهر 
ته��ران انجام نداده ایم. به طوری که اکنون میزان مصارف 
هر نفر در ش��هر تهران  ۲۲۰ لیتر و در فصل تابس��تان به 
۲۵۰ لیتر می رسد بنابراین در زمینه فرهنگ سازی کاهش 
ای��ن میزان مصرف هزینه ای نش��ده اس��ت و مهم تر آنکه 
برنامه ای برای کاهش شهرک س��ازی و جلوگیری از ایجاد 
بارگذاری جدید نداریم.این کارش��ناس حوزه آب با بیان 
اینکه امس��ال سال دشوار برای تهران است، گفت: تهران 
در س��ال های پیش رو با پاییزهای س��ختی مواجه خواهد 
ش��د چون هر س��ال حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد از بارش های 
۵۰ س��ال اخیر عقب می مانیم و از سوی دیگر جمعیت و 
مصرف افزایش می یابد و فرهنگ سازی هم انجام نمی شود، 
نتیجه اینکه در گلوگاه قرار می گیریم. مگر اینکه راه درست 

و اصلاح شده را طی کنیم.

۲۷ � هزار چاه کشاورزی در دشت تهران 
این کارش��ناس آب می گوید: ۲۷ هزار چاه کش��اورزی 
در دش��ت تهران وجود دارد که در کل ش��اید ۲ تا ۳ هزار 
حلقه پلمب یا غیرمجاز اعلام ش��ده باشد و بقیه در حال 
فعالیت بوده و برداشت آب از آنها صورت می گیرد، ضمن 
اینکه دش��ت گنجایش چندانی ندارد که چاه جدید برای 
ش��رب حفر ش��ود، بنابراین اوضاع آبی روزهای خوبی را 

نوید نمی دهد.
مختاری با بیان اینکه مصرف سرانه آب تهران از جنوب 
به شمال از ۱۶۰ لیتر تا ۲۵۰ لیتر می رسد، خاطرنشان کرد: 
در تهران علاوه بر متوسط سرانه ۲۲۰ لیتر در هر شبانه روز  
که البته در تابستان به ۲۵۰ لیتر هم می رسد مصرف حدود 
۷۰ لیتر کولرها نیز به این مصرف اضافه می شود و تاکنون 
برای کنترل این میزان مصرف فزاینده فرهنگ سازی جدی 

صورت نگرفته است.
وی بیان داشت: جریمه ها تاثیر کمی بر کاهش مصرف 

دارد چون پرمصرف ها اگر جریمه هم ش��وند می پردازند، 
اما از مص��رف کم نمی کنند. دهک های پایین هم ممکن 
است به لحاظ هزینه ای تا حدی رعایت کنند اما باید گفت 
جریم��ه برای دهک پایین هم ب��ا توجه به یارانه ای بودن 

نرخ ها تاثیری بر کاهش مصرف ندارد.
این کارش��ناس حوزه آب تصریح کرد: در دشت تهران 
باوجود اینکه به چشم نمی آید اما بارگذاری سنگینی روی 
صنعت و کش��اورزی صورت گرفته به طوری که ۱۵ هزار 
هکتار باغ پیرامونی تبدیل به مس��کونی شده و در پیکره 
بزرگ��ی از غرب تهران هم بارگذاری عظیمی برای بخش 
صنعت ش��ده اس��ت، طبق آمار ۲۷ هزار چاه کش��اورزی 
داریم که البته در دس��تور کار قرار دارد که محدود شوند 
ت��ا آبخوان ها تقویت ش��وند، اما این اق��دام زمان بر بوده و 

چالش های خاص خود را دارد.
وی یادآور شد: شهر تهران از نظر ظرفیت های مصرف 
اش��باع شده و بازچرخانی هم در دستور کار است اما باید 

مص��رف خانگی را با فرهنگ س��ازی کاهش دهیم چراکه 
تصویر تهران کماکان نگران کننده بوده و هست و مدیریت 
مصرف انجام نش��ده و فقط دغدغه تامین است، مدیریت 
آب ش��هری به این شکل اس��ت که با شتاب زدگی تامین 
انجام می ش��ود و هم��واره غافلگیری هم س��ر جای خود 

محفوظ است.
انتقال پایتخت یا انتقال آب از خزر � 

مختاری گفت: اکنون در تهران ۴۰ درصد کمبود منابع 
آب و ۲۰ ت��ا ۳۰ درصد رش��د تقاضا داری��م و تنها امکان 
باقی مانده دریای مازندران اس��ت یعنی ب��ا اجرای پروژه 
آبرس��انی به س��منان یک ش��اخه هم به تهران برسد که 
این اقدام پیامد منفی زیس��ت محیطی و مخالفان زیادی 
دارد. ما بای��د این ۴۰ درصد نگرانی تامین آب تهران را با 
کاهش بارگذاری ها، توقف تراکم فروش��ی و شهرک سازی 
حل کنیم یا انتقال پایتخت داش��ته باشیم. هرچند با این 
راهکاره��ا هم تقاضا کاهش چندانی ندارد زیرا ۲۵ میلیون 
نف��ر از جمعیت ۸۵ میلیونی کش��ور د محور تهران- کرج 
هس��تند و این جمعیت هم با ساخت و ساز اضافی بحران 

به وجود آورده اند.
وی خاطرنش��ان کرد: تاکنون چن��د بار به این مرحله 
ورود به انتقال آب از خزر رسیدیم اما با درمان زودگذر و 
از سرناچاری و ش��تابزده ماجرا را فیصله داده ایم، از تمام 
ظرفیت های بین حوضه ای نیز برای تهران استفاده کرده 
و اکنون تنها گزینه باقی مانده شیرین سازی و انتقال آب 

است ولی این مسیر منطقی نیست.
این کارشناس حوزه آب تاکید کرد: حجم قابل برداشت 
منابع آب سدهای تهران و چاه های آب شهری ۱/۳ میلیارد 
متر مکعب است و با مصرف در تراز است، سدها منبع تامین 
مطمئنی برای تامین نیستند، ما باید برای سال های کم آبی 
۴۰ درصد بیش از نیاز ذخیره داشته باشیم نه اینکه همیشه 
سر به سر باشیم، ضمن اینکه بارگذاری رو به افزایش است 
و تعارض منابع و مصارف آب شهری در تهران را شاهدیم و 

برای حل مساله نیز اقدام جدی صورت نمی گیرد.

راهکارهایی برای حل مشکل آب تهران 

جابه جایی پایتخت یا انتقال از خزر؟

نگاه کارشناس

گزارش »جهان صنعت« از ناترازی تا صف سرمایه گذاران برای مشارکت در تولید برق

ضد و نقیض های برقی
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آخرینجزئیاتوضعیتمناطقسیلزده
ایس�نا- سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور آخرین وضعیت مناطق 
دارای بارش شدید را تشریح کرد و گفت: ستادهای آمادگی بحران در استان ها 

تشکیل شده است.
حسین ظفری درباره آخرین وضعیت استان های سیل زده  افزود: بارش های 
شدیدی در استان های غربی و  جنوبی کشور داشتیم. در استان خوزستان شهر 
دزفول میزان بارش ها به ۱۰۷میلیمتر رس��ید. همچنین در ایلام، خوزستان و  
چهارمحال وبختیاری راه های عشایری آسیب جدی دیده اند و تعدادی دام نیز تلف 
شده اند. سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور ادامه داد: خوشبختانه تلفات جانی 
در اثر این بارش ها نداشته ایم اما ارزیابی ها هنوز ادامه دارد. راه های اصلی باز هستند 
و تردد در جریان است. برق در شهر معمولان استان لرستان نیز قطع شده بود که 

با همکاری سازمان ها وصل شد.
س��خنگوی س��ازمان مدیریت بحران کش��ور ادامه داد: نیروهای امدادی در 

استان های شمالی، غربی و شمال غربی کشور در حالت آماده باش قرار دارند.
ظفری با اشاره به آبگرفتگی ها گفت: در بخش هایی از شهرهای اهواز و ایلام برخی 

خانه ها دچار آبگرفتگی شدند که ساکنان به مناطق امن انتقال داده شدند.
وی افزود: در استان های ایلام، خراسان جنوبی و چهارمحال وبختیاری، عده ای 
از مردم در محاصره س��یلاب قرار گرفته بودن��د که به کمک نیروهای امدادی 

رهایی یافتند.
سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور با اشاره به بارش تهران ادامه داد: در 
بازدیدهای میدانی خودم در اطراف تهران مشاهده کردم که تمام نیروهای امدادی 

اعم از هلال احمر، پلیس، آتش نشانی و اورژانس در آمادگی کامل هستند.
ظفری گفت: س��تادهای آمادگی بحران در استان ها تشکیل شده اند. این 
آمادگی ها تا پایان بارش ها ادامه خواهد داش��ت و ان شاءالله این بارش ها را نیز 

سپری می کنیم. 

محمدبیگی عنوان کرد 
۹۰۰۰کمبودمامادرمقابل۳۰۰مجوزاستخدام

مهر- عضو کمیسیون بهداشت و درمان در مجلس از کمبود ۹هزار ماما در 
کشور خبر داد و گفت: کمبود ماما همچون کادر پرستاری در شیفت های سنگین 

خود را نشان داده است.
فاطمه محمدبیگی  افزود: متاسفانه کمبود ماما در کشور همچون کادر پرستاری 
در شیفت های سنگین این گروه خود را نشان داده است و منجر به استهلاک، 
خستگی کادر مامایی شده و همین مسئله عاملی بر کاهش کیفیت کار ماماها 

در کشور است.
وی گفت: مامایی یکی از مشاغل ارزنده در جهان هستی است، رشته مامایی 
به دلیل اینکه سلامت مادر و کودک را به ارمغان می آورد بسیار ارزشمند است، 
ارتقای سلامت مادران و کودکان، ترویج فرزندآوری و تغذیه به واسطه شیر مادر، 
جلوگیری از مرگ مادر، کودک و آموزش مراقبت های دوران بارداری معمولا به 

واسطه این گروه حساس رشته پزشکی انجام می پذیرد.
محمدبیگی با اشاره به کاهش جمعیت ایران در سال های آینده  افزود: ایران 
تنها کشور دارنده جایزه کاهش جمعیت در جهان است، در قانون جوانی جمعیت 
به صورت ویژه به کمبود ماما در کشور اشاره شده یعنی به ازای هر دو زایمان 
فعال باید یک ماما در کشور وجود داشته باشد که متاسفانه به دلیل کمبود ماما 

در بیمارستان های کشور این بند قانونی اجرایی نمی شود.
عضو کمیس��یون بهداشت و درمان در مجلس با بیان اینکه قرار بود امسال 
حدود ۳۵۰۰ ماما در کشور استخدام شوند، اظهار داشت: در ظرفیت پذیرش و 
استخدام وزارت بهداشت تنها حدود ۳۰۰ ماما در کشور ثبت شده بود، چرا باید 

میزان جذب و استخدام ماما با وجود نیاز کشور کم باشد.

معاون وزیر بهداشت: 
کمتر از 5درصد پزشکان زیرمیزی می گیرند

مهر- معاون درمان وزارت بهداشت با یادآوری اینکه تعداد پزشکان زیرمیزی 
بگیر کمتر از ۵درصد است، اثبات زیرمیزی را تنها مشکل برخورد با معضل دانست. 
سعید کریمی با تاکید بر اینکه تعداد پزشکان زیرمیزی بگیر کمتر از ۵درصد است، 
گفت: بیش از این میزان امکان گرفتن زیرمیزی توسط پزشکان مانند پزشکان 

عمومی، اطفال، نسخه نویس، عفونی، بیهوشی و پاتولوژی وجود ندارد.
وی افزود: هر چند گرفتن زیرمیزی اقدامی خلاف قانون است اما این موضوع 
باید مستند باشد و صرف اینکه کسی ادعا کند پزشکی زیرمیزی دریافت یا مطالبه 
کرده است برای محکمه مستدل نیست و باید در این رابطه مستندات کافی یعنی 

فیش واریزی وجود داشته باشد.
معاون درمان وزارت بهداشت ادامه داد: پرونده های زیرمیزی توسط ما جمع آوری 
و برای تعزیرات، دادستانی و نظام پزشکی ارسال می شود و آنها هم از ما می خواهند 
مستندات لازم را ارائه کنیم و اگر وجود نداشته باشد حکم برائت صادر می شود 
بنابراین در این رابطه از هموطنان درخواست داریم اگر پزشکی از آنها درخواست 
پول خارج از تعرفه و زیرمیزی کرد با سامانه ۱۹۰ تماس گرفته و گزارش دهند و 

از سویی اگر پولی واریز می کنند مستندات آن را جمع آوری و ارائه کنند.
کریمی با یادآوری اینکه مجازات های زیرمیزی در نشست سران قوا تشدید 
شده است، گفت: در صورتی که اثبات شود پزشک زیرمیزی گرفته برای مرتبه 
اول ۱۰برابر، مرتبه دوم ۲۵برابر و مرتبه س��وم تا ۵۰برابر جریمه می شود و این 
مجازات ها به طور قطع بازدارنده بوده و در این رابطه حتی پزش��کانی بودند که 

میلیاردی جریمه شدند.
وی تنها مشکل برخورد با معضل زیرمیزی را اثبات آن دانست و گفت: اثبات این 
معضل باید مستدل باشد زیرا برخی ادعا می کنند که از ما زیرمیزی گرفته شده اما 

هیچ گونه مستنداتی ندارند بنابراین موضوع قابل پیگیری نخواهد بود.

علتانتشاربویگازدربندرترکمناعلامشد
ایرنا- رهاس��ازی »مرکاپتان« س��رقت ش��ده باعث بوی گاز و نامطبوع در 

بندرترکمن بوده است.
فرماندار شهرستان بندرترکمن با اشاره به اتمام مشکل انتشار بوی نامطبوع در 
این شهرستان گفت: منشا پراکنش بوی ناخوشایند ساعات گذشته، رهاسازی مایع 

»مرکاپتان« سرقت شده از ایستگاه های گاز پیرامون بندرترکمن بود.
نورمحمد جعفری اظهار کرد: بر اساس بررسی ها مشخص شد که مایع بودار کُن 
گاز شهری که به »مرکاپتان« معروف است در یکی از ایستگاه های گاز در شهرستان 

مجاور سرقت شده است.
وی ادامه داد: رهاسازی و انتشار مایع مرکاپتان در مناطق شرق بندرگز و غرب 
بندرترکمن و همچنین وزش باد قالب غرب به شرق موجب فراگیری بوی نامطبوع 

این مایع در سطح شهرستان ترکمن شده بود.
جعفری گفت: در حال حاضر شرایط جوی در شهرستان وضعیت عادی و بدون 

بو است و هیچ مشکلی وجود ندارد.
وی از همراهی و صبوری مردم در این حادثه تشکر کرد و گفت: در جلسه ای که 
با حضور مدیران استانی و شهرستانی و نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی در 
فرمانداری برگزار شد، مقرر شد اقدامات تامینی و حفاظتی بیشتری از سوی نهاد های 

متولی در دستور کار قرار بگیرد تا تکرار چنین حوادثی را شاهد نباشیم.
گفتنی است انتشار بوی ناخوشایند گاز در بندرترکمن سبب تجمع عده ای مقابل 

فرمانداری و همچنین ترک صدهانفر از شهروندان از این شهرستان شده بود.
مرکاپتان ها نوعی ترکیبات آلی گوگرددار هس��تند که به شکل متنوعی در 
محصولات نفتی وجود دارند. از جمله مشخصات مرکاپتان ها بوی بسیار نامطبوع، 
خوردنگی و سمیت برای موجودات زنده و محیط زیست است. با تزریق حداقلی و 
استاندارد این مایع به گاز طبیعی، امکان شناسایی نشت احتمالی گاز طبیعی در 

خطوط توزیع گاز و منازل و صنایع فراهم می شود.

مهدیه بهارمس�ت- گویا ایده های اکازیون خبر
زاکانی تمامی ندارد، او کمر همت به نابودی تمامی 
بوستان های پایتخت بسته است. هنوز وضعیت 
پارک قیطریه مشخص نشده، کمر به قتل درختان 
پارک لاله بسته است. طی روزهای گذشته اخبار 
نگران کننده ای مبنی بر اقدام جدید ش��هرداری 
تهران برای ساخت وس��از در پارک لاله در فضای 
مجازی منتشر شده و بیم آن می رود که باردیگر 
درختان کهنسال این پارک قدیمی و فضای سبز 
دل انگیز آن قربانی سازه های انسان ساخت شود. 
براس��اس گزارش ها ۳۰۰۰مترمربع زمین وسط 
پ��ارک لاله مورد ساخت وس��از قرار می گیرد که 
معادل ۶ساختمان مسکونی ۵طبقه با مساحت 
۱۹۰مترمربع بنا در هر طبقه است و از این منظر، 
»یک ساخت وساز عظیم« در پارک لاله در حال 
تدارک اس��ت. این در حالی است که پارک لاله 
یکی از خاطره انگیزترین پارک های تهران با وسعت 
۳۵هکتار است و کمتر کسی را می توان پیدا کرد که 
به پایتخت سفر کرده باشد و نام پارک لاله را نشنیده 
یا از آن بازدید نکرده باشد. در پارک لاله گونه های 
مختلف گیاهی مثل چنار، اقاقیا، کاج، سرو نقره ای، 
نارون، پالم،  افرا، ماهونیا، بربریس و صنوبر وجود 
دارد و فضای سبز زیبای آن محلی مناسب برای 
آرامش و استراحت و رهایی از شلوغی و آلودگی های 
شهر است. در قسمت جنوبی پارک نیز آب نماها 
و جوی های مارپیچ به سبک ژاپنی ساخته شده 
است که با جلوه زیبای خود، این بوستان را به یکی 
از معروف ترین پارک های تهران تبدیل کرده اند. 
حال طی روزهای اخیر تصاویری از سوی برخی 
کاربران شبکه های اجتماعی منتشر شده که نشان 
می دهد قطعه ای از پارک لاله به مساحت بیش از 
۳هزار مترمربع حصارکشی شده و ظاهرا قرار است 
در این زمین تغییراتی حاصل شود. این تغییرات در 
جنب غربی ایستگاه آتش نشانی و روبه روی خیابان 
پورسینا بوده و آنجا حصارهایی نصب شده است. 
چند روز پیش نیز تعدادی از شهروندان تهرانی 
دلیل این حصارکشی و استقرار کانکس را از یکی از 
نیروهای خدماتی پرسیدند و گفته شد که به زودی 
برق محوطه قطع شده و عملیات ساختمانی آغاز 
می شود. آنها مدعی اند، در پرس وجو از مدیر پارک 
و شهرداری منطقه این پاسخ را دریافت کرده اند 
که قرار اس��ت در این نقطه از پارک فرهنگس��را 
س��اخته شود و درختان محوطه قطع می شوند. 
پیش از این هم کانال خبری دیده بان زیست بوم 
ایران که موضوع حصارکشی پارک قیطریه را هم 
اطلاع رسانی کرده بود اعلام کرده بخش بزرگی 
از پارک لاله که مملو از درختان کهنس��ال است 
به تازگی حصارکشی شده و گفته شده قرار است 
در آنجا »ساختمانی از طرف شهرداری«! احداث 
شود. در این کانال تاکید شده باتوجه به تعرضات 
و دستکاری هایی که در بوستان های دیگر از جمله 

پارک اندیشه و پارک قیطریه در حال وقوع است و 
پیشتر هم حذف درختان و احداث بنا در این پارک 
صورت پذیرفته، خطر جدی است. از کنشگران و 
مردم می خواهیم که نسبت حذف عرصه مهمی از 
این بوستان مرکزی شهر و حذف درختان کهنسال 
و ارزشمند آن با حساسیت بیشتری برخورد کرده 
و اجازه ندهند اتفاقات گذشته و تعرضات مشابه 
به دیگر پارک ها در اینجا تکرار شود. پیش از این 
مهدی بابایی عضو ش��ورای شهر تهران هر گونه 
فعالیت عمرانی برخلاف مصوبات شورا که منجر 
به تخریب فضای سبز و درختان شود را غیرقانونی 
دانس��ته بود اما گویا زور شورای شهر به ایده های 
اکازیون شهرداری تهران نمی رسد؛ ایده های که 
نه تنها فضای سبز تهران را تهدید می کند بلکه 
در ای��ن هوای آلوده نفس ها را برای ش��هروندان 

تنگ تر می کند.
از  مترمرب�ع  � 3000  تغییرکارب�ری 

»پارک لاله« قانونی است؟
عض��و هیات علمی دانش��کده شهرس��ازی 
دانش��گاه تهران با حضور در »کارگاه ساختمانی 
۳۰۰۰مترمربعی« واقع در وسط پارک لاله، این 
عملیات شهرداری را »غیرقانونی«، »فاقد توجیه 
تخصصی« و »متضاد از هر نوع چارچوب فکری« 
عن��وان کرد. مرتضی هادی جابری مقدم با ضبط 

یک ویدئو مقابل »حصارکش��ی وسط پارک لاله 
تهران« گفت: هیچ منطقی از »ساخت وساز با هر 
نوع کاربری« در پارک لاله تهران دفاع نمی کند. 
هر مترمربع از پارک لاله، بی نهایت برای تفریح و 
نشاط آفرینی مردم شهر تهران ارزش دارد و نباید 
این شکلی تلف شود. او تاکید می کند: پارک لاله، 
حتی مسجد هم دارد و نیازی به ساخت وساز نیست. 
جابری مقدم زمین پارک لاله را »قیمت دارترین 
دارایی شهر« توصیف کرد و خواستار توقف اقدام 

شهرداری شد.
 � واکنش تند آخوندی به ساخت وس�از 

در بوستان لاله
عباس آخوندی عضو کابینه دولت حسن روحانی 
درکانال تلگرامی اش در واکنش به حصار کشی پارک 
لاله نوشت:» لطفا به این  گزارش آقای دکتر مرتضی 
جابری مقدم اس��تاد محترم شهرسازی دانشگاه 
تهران توجه کنید. واقعا نمی دانم چه از جان شهر و 
مردم می خواهند. چه لجاجتی با زندگی  مردم دارند. 
شگفت آنکه نهادهای دینی که آشکارا می بینند از 
نام دین چنین سوءاستفاده می شود خاموش اند. 
نهادهای به اصطلاح اصولگرا معلوم نیست به چه 
اصلی وفادارن��د. دولت و وزارت راه وشهرس��ازی 
درباره این تخلفات آشکار از طرح جامع و تفصیلی 
و حقوق شهروندی مردم بی تفاوتند. قوه قضاییه 

نسبت به این گونه امور حساسیت خود را از دست 
داده  است.« او ادامه داد: » چگونه اینان به خودشان 
اجازه می دهند در شهری که اغلب روزهای سال 
در وضعیت هوای ناسالم است، این گونه به تخریب 
پارک ها و قطع درختان دس��ت یازند؟ شمایان 
از کجا آمده اید که زندگی مردم برایتان پشیزی 
ارزش ندارد؟ شورای شهر چه می کند؟ نهادهای 
مدنی کجایند؟ اح��زاب و گروه های اصلاح طلب 
چرا لب به اعتراض نمی گشایند؟ آیا نباید قدری 
آزادگی داشت و در برابر این تخلفات ایستادگی 

کرد؟ ما را چه می شود؟«
ساخت وس�از  از  ش�ورا   � مخالف�ت 

در پارک لاله
مهدی عباسی رییس کمیسیون شهرسازی و 
معماری شورای شهر تهران درخصوص حصارکشی 
پارک لاله و زمزمه های ساخت وس��از در بخش 
جنوب��ی این پارک قدیم��ی به »جهان صنعت« 
گفت: ش��ورا درخصوص هرگونه ساخت وساز در 
بوستان های پایتخت مخالفت خود را اعلام کرده 
است و براساس پیگیری ها با ریاست شورای شهر، 
معاون خدمات شهری شهردار و شهردار منطقه 

پروژه ای در این نقطه احداث نمی شود.
وی در خص��وص احتمال س��اخت مجتمع  
فرهنگی و هن��ری در این نقطه هم افزود: البته 

مخالف ساخت مجموعه های فرهنگی و هنری 
نیستیم اما هر چیز در جای خودش ارزشمند است. 
در جنوب بلوار کشاورز اراضی توسعه دانشگاه تهران 
وجود دارد که چند صد متر با این نقطه فاصله دارد، 
می توان برای ساخت چنین مجموعه هایی با آنها 
تفاهم کرد. پارک قدیمی لاله با درختان کهنسال از 
دارایی های معنوی و ارزشمند شهر هستند که باید 
از آن محافظت کرد. نه اینکه به بهانه های مختلف 

درختان کهنسال پایتخت را قطع کرد.
ضعف مدیریت شهری � 

امیر لطفی حقیقت جامعه ش��ناس شهری 
در خص��وص ایده ه��ای اکازی��ون زاکان��ی ب��ه 
»جهان صنعت« گفت: به نظرم این روزها برخلاف 
تصور شایسته س��الاری وجود ن��دارد. افرادی بر 
کرسی قدرت تکیه زده اند که توانایی لازم را برای 
مدیریت ندارند. این در حالی است که طبق فرموده 
ائمه معصومان اگر کسی سمتی را قبول کند اما 
توانایی لازم را برای مدیریت آن نداشته باشد باید 
کنار برود تا فرد شایسته ای بر کرسی قدرت تکیه 
بزند وگرنه به خدا و رسول خیانت کرده است. اگر 
متولیان به گفته معصومان عمل کنند باید استعفا 
دهند تا افراد صالح روی کار بیایند وگرنه مشکلات 

ما روز به روز بیشتر می شود.
وی افزود: باره��ا در خصوص واردات اتوبوس 
و به طورکلی توس��عه حمل و نقل ش��هری برای 
حل مشکل ترافیک تهران و کاهش آلودگی هوا 
صحبت شده اما مس��وولان شهری تنها به این 
جمله اکتفا می کنند که بودجه نداریم! حال چطور 
برای ساخت وساز و نابودی درختان بوستان های 

تهران بودجه دارند؟! 
این جامعه شناس اظهار کرد: البته بولدوزرهای 
ویرانگر مدیریت شهری  نه تنها در بوستان قیطریه 
و لاله که در همه ش��هر در حال حرکت هستند 
و فقط خرابی به بار می آورند و عجیب اس��ت که 
رئیس شورای شهر که یک شهرساز است در این باره 
سکوت کرده است.  باعث حیرت است و انگار ما 
عملا شورای شهر نداریم که زیرمجموعه اش یعنی 

شهرداری اینطور دست به تخریب شهر می برد.
ساکنان منطقه بارها درخصوص عدم نابودی 
درختان بوس��تان لاله اعتراض کردند، مشخص 
نیست شهرداری تهران چرا اینگونه قصد لجبازی 
با مردم را دارد و هر هفته شاهد ایده های اکازیون 
ایشان هستیم. متاسفانه هیچ نظارتی هم بر ایشان 
صورت نمی گیرد. در صورتی که با این همه حواشی 

ایشان باید برکنار شود.

شهرداریازجانپارکهایپایتختچهمیخواهد؟

تبر زاکانی بر درختان تهران

»جهان صنعت«- شهرک چوبی 
امامزاده ابراهیم شفت گیلان، شامگاه 
چهارش��نبه ۱۳اردیبهشت ۱۴۰۳، به 
شکل مهیبی طعمه حریق شد و بیش از 
۱۰۰واحد مسکونی، اقامتی و تجاری در 
آتش سوخت. حادثه آتش سوزی برای 
سومین بار در چندسال اخیر است که 
در این منطقه رخ داده و طبق اظهارات 
اهال��ی و منابع آگاه علت حادثه فعلی 
آتش سوزی از طریق اجاق خانگی یکی 
از اهالی منطقه بوده که سبب سرایت 
به سایر منازل و اماکن اقتصادی شده 
و موجبگسترده شدن آتش و از کنترل 
خارج شدن آن برای تیم اطفای حریق 
نیز شده است، طبق گزارش ها حدود 
۱۳۰منزل مس��کونی و اماکن تجاری 
در آتش بامداد پنجش��نبه سوخته و 
تخریب شدند. با توجه به بافت چوبی ساز 
منازل و اماکن تجاری منطقه و اتصال 
آنها اینچنین گسترده شدن آتش قابل 
درک و انتظار است. باوجود اینکه بافت 
چوبی ساز امامزاده ابراهیم شفت همواره 
از جذابی��ت خاصی برخ��وردار بوده و 
منظره زیبایی را نیز به وجود می آورد 
اما به نظر می رس��د ک��ه بعد از حادثه 
فوق نیاز به بازبینی در ساختار سازه ها 
وجود دارد زیرا سازه های چوبی بخشی 
از عوامل آتش سوزی فوق بوده اند و طبق 
گزارش های جمع آوری شده از اظهارات 
اهال��ی به دلیل مش��کلات موجود در 
جاده های متصل به محل وقوع حادثه، 
ماشین های آتش نشانی امکان ورود به 
محل آتش سوزی را نداشته یا مجبور به 
تخلیه آب دیسک خود شده اند. از سوی 
دیگر باوج��ود اینکه در اطراف منطقه 
ایستگاه های آبی اطفای حریق کارگزاری 
شده اما به دلیل قدیمی بودن، فرسوده 
بودن یا از کارافتادگی ایستگاه های فوق 
و عدم به روزرسانی، موفق عمل نکرده و 
نتوانسته اند جلوی آتش سوزی را بگیرند. 
س��اعاتی پس از حادثه آتش س��وزی، 
استاندار گیلان در محل حادثه حاضر 
ش��ده و برای جبران خسارات و کمک 
به آسیب دیدگان اذعان داشته از همه 
ظرفیت ها برای جبران خسارت مردم 
شهرک امامزاده ابراهیم استفاده می شود  
وکمک هایی ب��ه صورت بلاعوض و در 
قالب تس��هیلات برای ساخت منازل 
مس��کونی و واحد های تج��اری مردم 
تامی��ن خواهیم کرد. از س��مت دیگر 
علی اصغر چگینی دادستان عمومی و 
انقلاب شهرستان شفت پس از حضور 

بازدید میدانی از وقوع حادثه از تشکیل 
پرونده قضایی در پی حریق گس��ترده 
در بازارچه شهرک امامزاده ابراهیم )ع( 
شفت خبر داد و اشاره داشت که دستور 
تحقیقات در راستای کشف علت حریق 
صادر شده و علت حریق پس از اعلام 
نظر کارشناس��ان امر مشخص خواهد 
ش��د. اما گریه های بی امان ساکنان در 
تصاوی��ری که در ش��بکه های مجازی 
دس��ت به دست می شود، واکنش های 

زیادی را برانگیخته است.
نتیجه بی تدبیری مسوولان � 

یکی از اهالی این منطقه با اش��اره 
به اینکه در س��ال های گذش��ته بارها 
آتش سوزی از این دست در این روستا 
رخ داده به »جهان صنعت« گفت: این 
اولین بار نیست که زندگی ما خاکستر 
می شود. در واقع این سومین بار است 
ک��ه خانه های م��ا با خاکس��تر یکی 
می شود، هر بار هم خسارت زیادی به 
ما وارد می شود اما به نظرم این وضعیت 
نتیجه کم کاری مردم، شورا، دهیاری 
و نیز مس��وولان است زیرا ما ماشین 
آتش نش��انی داریم ولی راننده ندارد، 
کپس��ول آتش نشانی هم در خانه ها و 
مغازه ها نیست و مردم اصلا به این امر 
و اهمیت آن توجه نکردند. آتش سوزی 
از نانوایی ش��روع ش��ده و س��ریع به 
س��ایر بخش های بازارچه و خانه های 
روستایی کشیده شد و تا آمدیم کاری 
کنیم همه جا زیرشعله های آتش بود 
و فقط توانستیم جانمان را در ببریم. 
در ح��ال حاضر همه ما س��وختیم و 
با خاک یکسان ش��دیم. آتش سوزی 
از زمانی که ش��روع شد کمتر از یک 
س��اعت همه خانه ها و مغازه ها را در 
بر گرفت و سوزاند. کل بازار سوخت و 
بعد از آن آتش نشانی ها از دهستان و 

شهرستان رسیدند.
وی در پاس��خ ب��ه اینکه چرا مقاوم 
س��ازی نکردند، افزود: بنیاد مس��کن 
۲۰۰میلیون تومان می دهد با این رقم 
در و پنجره نمی توانم بخرم چه رسد به 
ساخت خانه. با آن پول فقط می توانم 
تیر و تخته برای ساخت دوباره خانه ام 
با همان ش��کل و مصال��ح قبلی اقدام 
کنم و باز همان شرایط و احتمال بروز 
حادثه ای دیگر. تا زمانی که مشکل از 
ریش��ه حل نشود، هر ساله وضعیت ما 

همین است.
گفتنی است اینکه با وجود تجارب 
آتش سوزی های قبلی در این روستای 

کوهس��تانی چرا مردم آتش را جدی 
نگرفته اند، چرا مغازه ها و املاکشان را 

بیمه نکرده اند، چرا آتش نشانی روستای 
ب��ه روز و فعال نب��وده، چرا تجهیزات 

ایمنی در روس��تای تعبیه و جانمایی 
نشده، چرا کپس��ول های آتش نشانی 

را در خانه و مغازه شان نداشته اند، چرا 
خانه ها و مغازه ها مقاوم سازی نشده اند 
و چراهای بسیار دیگری که اینک برای 
این مردم ش��اید بیفایده می نماید اما 
در پس بازسازی این منطقه باید همه 
دیده ش��وند همانط��ور که باید پیش 
از دیده می ش��د و نشد. روستایی که 
چهره ای تاریخی، گردش��گری و زیبا 
داشته و دارد اما در پس برخی ساخت 
و س��ازها در آن عملا میراث فرهنگی 
و گردشگری مسوولیتی در آن ندارد 
و عن��وان می کنند که تمامی واحدها 
با نظارت بنیاد مس��کن بوده و میراث 
هیچ دخالتی در این زمینه نداش��ته 
و نمی تواند داشته باشد. روستایی که 
گردشگری بوده و بسیاری از آن واحدها 
به گردش��گران اجاره داده می شد. با 
این حال خانه ها و کسب و کار ساکنان 
منطقه با خاکستر یکسان شده است. 
باشد که با همت مردم منطقه و حمایت 
مسوولان مشکلات مردم آسیب دیده از 
حریق روستای امامزاده ابراهیم شفت 
س��ریع تر مرتفع و اقدامات ساختاری 
در راستای مقاوم سازی و ایمن سازی 

خانه ها و مغازه ها انجام شود.

آتشسوزیمهیبدرامامزادهابراهیمشفت
بیشاز۱۰۰ساختمانسوخت

زاویه

فرم اشتراك روزنامه

    شرايط اشتراك:
ساعات تحويل روزنامه از 6 الى 11 صبح

شروع اشتراك ( متقاضيانى كه درخواست خود را به طور كامل تحويل نمايند ) اول و شانزدهم هر ماه مى باشد. 
مبلغ مندرج در جدول فوق بابت روزانه يك نسخه اشتراك مى باشد.

لطفا كپى فيش بانكى را تا پايان اشتراك نزد خود نگهدارى فرمائيد.
در صورت عدم تحويل روزنامه حداكثر تا ساعت 14 همان روز  اعلام فرمائيد.

 نام و نام خانوادگى : ..................................... شركت / موسسه : ................................... كدپستى : ........................ تلفن :.......................

ايميل : ................................  تعداد درخواستى :......................................  مدت اشتراك:  6 ماهه                    يك ساله   

آدرس : ...........................................................................................................................................................................................

شماره فيش بانكى : ........................................ بانك : .........................................   تاريخ واريز فيش : ....................................................

يك ساله6 ماههدوره اشتراك
15/000/00030/000/000هزينه اشتراك (ريال)

كليه متقاضيان محترم مى توانند هزينه اشتراك خود را براساس مبلغ مندرج در جدول ذيل: 
به شــماره شــبا  IR340130100000000167986648   بانك رفاه  به نام محمدرضا ســعدى (مدير مســئول)   
 واريــز و اصل ســند بانكــى مربوطه را به همراه فرم تكميل شــده به دفتر امور مشــتركين روزنامــه «جهان صنعت» يا 
@jahan1383 ارسال نمائيد.  yahoo.com  به شماره 09122976604 (تلگرام، واتس آپ، ايتا)  و يا به آدرس ايميل

آدرس:  خيابان شيخ بهايى جنوبى، روبروى مسجد بقيه االله اعظم، كوچه سامان، پلاك4 
تلفن:  88050893-88060317  نمابر:   88210753
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 ن�ادر نینوایی- محله های قدیمی تهران نظیر پامنار حال و 
روز خوشی ندارند و روزی نیست که خبری از آسیب به یک بنای 
تاریخی یا تخریب عمارتی قدیمی در پامنار شنیده نشود. بافت تاریخی 
تهران قدیم در سایه غفلت مسوولان امر هر روز کوچک تر می شود 
و گچبری های فاخر خانه های قدیمی و سردرهای آجرکاری شده 
که یادگار گذشته و هویت تهران هستند، یکی از پس دیگری فرو 
می ریزند. نبود برنامه مشخص برای احیای پامنار و رخنه ادامه دار 
بازار در خانه های قدیمی، این محله قدیمی را تبدیل به انبار بازار 
تهران کرده است و محله ای که می تواند محل گشت وگذار گردشگران 
داخلی و خارجی باشد، امروز بخشی از آن انبار و تولیدی است و 

بخشی دیگر سرپناهی شده برای کارتن خواب ها و معتادان.
برای اطللاع دقیق تر از وضعیت محله 
پامنار و خانه های تاریخی آن به سراغ مهران 
تهرانی، پژوهشگر فعال میراث فرهنگی و از 
جمله دوستداران و ساکنان قدیمی این محله 
تاریخی رفتیم. این پژوهشگر به دلیل عرقی 
که به محله پامنار داشته، عکس های متعددی 
از قبل و بعد از تخریب عمارت های پامنار گرفته و پژوهشی نیز درباره 
محله تاریخی پامنار انجام داده است.  او که عاشق محله پدری خود 
و زیبایی های ساباط ها و عمارت های قدیمی آن است، تاش زیادی 
برای نجات بافت تاریخی این محله کرده و آنطور که خود می گوید 
در گیر ودار دعواهای حقوق سازمان ها و مالکان شخصی، اغلب به 
در بسته خورده است. این فعال حوزه میراث فرهنگی و کارشناس 
گردشگری معتقد است که اگر محله های قدیمی نظیر پامنار احیا 
و معرفی شوند می توان ضمن حفظ هویت پایتخت کشور، زمینه 
توسعه صنعت توریسم شهر تهران را فراهم کرد؛ واقعیتی که البته 

تاکنون مسوولان امر از آن غافل بوده اند.
محله عودلاجان یکی از شاخص ترین محله های قدیمی  � 
تهران است که عمارت های فاخر و اعیان نشین از هرگوشه 
آن سربرآورده اند. تاریخ شکل گیری این محله به چه زمانی 

بر می گردد؟
تهران قدیم چهار محور اصلی داشته که شامل محله بازار، محله 
سنگلج، محله چاله میدان و محله عودلاجان بوده است؛ این چهار 
محللله درواقع آن چیزی بوده که بعد از آنکه آقامحمدخان قاجار 
تهران قدیم را به عنوان پایتخت انتخاب می کند، شاکله اصلی این 
شهر را تشکیل می داده است. در همین دوره عرب ها نیز به تهران 
آمده و در محله عرب ها ساکن می شوند و از سوی دیگر یهودی ها 
نیز در محله عودلاجان سللکنی می یابند. درواقع محله عودلاجان 
خود از ریزمحله هایی شللامل محله یهودی ها، محله پامنار، محله 
شاه غامان، محله دروازه شمیران، محله عرب ها و محله حیاط شاهی 

تشکیل می شده است.
 � در متون تاریخی از محله عودلاجان به عنوان یک محله 
اعیان نشین یاد می شود. مهم ترین چهره هایی که در این محله 

تاریخی ساکن بوده اند، چه افرادی بودند؟
باتوجه به اینکه محله عودلاجان محله اعیان نشللین بوده و 
صاحب منصبان حکومتی در آن سللاکن بوده اند، محله ای مهم 
و شللایان توجه بوده است. اگر بخواهیم اشاره مشخصی داشته 
باشیم، باید گفت که در زمان ناصرالدین شاه با استناد به نقشه 
»عبدالغفار« و روزنامه خاطرات سللران حکومتی مثل روزنامه 
خاطرات عین الدوله و عین السلللطنه، می توان به یقین رسللید 
که بسللیاری از سران و صاحب منصبان حکومتی ساکن محله 

عودلاجان بوده اند.
در این محله کوچه جارچی باشی و کوچه مشیرخلوت را داریم که 
مشیرخلوت خود فرزند حاجب الدوله بوده است و حاجب الدوله هم در 
قسمت محله حیاط شاهی خانه ای داشته که البته متاسفانه تخریب 
شده است.  خانه های تاریخی فرج الله خان، نصر الملک، عاء الملک، 
بهمن میرزا بهاء الدوله- پسر فتحعلی شاه- که همه از صاحب منصبان 
حکومتی بوده اند، در محله عودلاجان قرار داشته اند و هرچه از جنوب 
به سمت شمال محله عودلاجان بروید خانه های صاحب منصبان 
حکومتی یکی پس از دیگری وجود داشته و خانه ها و کوچه ها به 

نام همین صاحب منصبان نام گذاری شده بود.

ش�هر تهران در زمان ناصرالدین شاه قاجار گسترش و  � 
وس�عت قابل توجهی یافته و دروازه های شهر هم جا به جا 
می شوند. این امر چه تاثیری بر محله عودلاجان داشته است 

و چگونه محله پامنار از دل عودلاجان سربر می آورد؟
در زمان ناصرالدین شللاه قاجار، شللهر تهران بسط پیدا کرده و 
بزرگ تر می شود و به این ترتیب یک سری از دروازه ها تخریب شده 
و به بالاتر از محله عودلاجان و به ارگ سلطنتی انتقال می یابند. در 
نقشه عبدالغفار هم مشخص است که در این دوره دروازه شمیران 
در ابتدای خیابان پامنار بوده است. در این دوره تهران قدیم تا حدود 
زیادی به همین محله پامنللار و محدوده های اطراف آن معطوف 

بوده است.
 در زمان پهلوی اول طرح توسعه اقتصادی و اجتماعی پررنگ 
می شود و در این دوره عقب نشینی خانه های عودلاجان برای بزرگ تر 

شدن خیابان ها دنبال می شود. در این دوره تمام خانه هایی که در 
راستای بازارچه پامنار بوده اند چیزی حدود 4یا5متر تخریب شده 
و عقب نشینی می کنند، همچنین سقف بازارچه پامنار نیز برداشته 

می شود.
یک طرحی هم در پهلوی برای تخریب و نوسازی محله پامنار 
مطرح می شود که مجلس هم آن را تصویب می کند اما بودجه آن 
تامین نمی شود. به نظر می رسد به موجب همین طرح قسمت غربی 
محله عودلاجان در این دوره تخریب شده و بعدتر به خیابان سعدی 
و خیابان ناظم الاطبا تبدیل می شود که خانه پهلوان یزدی بزرگ هم 

در همین محله قرار داشته است.
 � با این تفاسیر می توان گفت که این از دوره پهلوی اول 
است که به مرور محله پامنار هویت مستقلی برای خودش 
پیدا می کند. در این دوران چه چهره هایی در پامنار ساکن 
بوده اند و جریان توسعه طلبی شهری و نیز نگاه حفظ بافت 

قدیمی شهر چگونه در کنار هم پی گرفته می شوند؟
از زمان پهلوی اول می بینیم که محله پامنار مسللتقل شده 
و هویت اصلی خودش را پیدا می کند. به دلیل شللخصیت های 
معاصری کلله در خیابان پامنار سللاکن بوده انللد نظیر عباس 
یمینی شللریف، جعفر شللهری، منوچهر صدیقی، عبدالحسین 
صدیقی، اسللتاد جال همایی و سایر اشللخاصی که در ادب و 
فرهنگ کشللور نقش داشتند، این خیابان اهمیت مضاعفی در 
تاریخ معاصر ایران پیدا می کند اما از سللوی دیگر همواره طرح 

تخریب و نوسازی پامنار نیز مطرح بوده است.
در نهایللت در سللال 1357 کیللوان خسللروانی کلله طللراح 
 و معمللار بللوده، در محللله پامنللار در انتهای کوچلله صدراعظم 
)شهید صوفیانی کنونی( نمایشگاهی برگزار کرد و با تخریب محله 

عودلاجان با هدف نوسازی، مخالفت کرد.

ماجرای محله پامنار به عنوان محله ای سربرآورده از دل  � 
عودلاجان تاریخی در دوران پس از انقلاب به کجا می رسد؟

با پیدایش اصناف جدیدی در محله پامنار و از سال 1360 به بعد 
شغل های قدیمی و سنتی از بین می روند و محله پامنار شکل بازاری 
جدید به خود می گیرد. این مساله ادامه پیدا می کند و دامنه بازار به 
محله پامنار می رسد. خانه های تاریخی زیادی در محله پامنار بوده 
که بعد از سال 1384 و در دوره شهرداری محمدباقر قالیباف بسیاری 
از خانه های قدیمی خریداری شده و تخریب می شوند و بافت قدیمی 
محله پامنار دستخوش تغییر شده و عناصر اصلی یک محله مثل 
حمام و بقالی را از دست می دهد. ساکنان محله هم عمدتا به شمال 
شهر کوچ می کنند و این محله نیز به مرور تبدیل به محله ای صنعتی 
برای فروش فلزات رنگین، تسمه و مواردی از این دست می شود. 
محله عودلاجان به مرور و در طول زمان به نام محله پامنار تغییر 

نام می دهد و بسیاری از مردم هم تا اواخر دهه 1370 از این محله 
می روند. درواقع پامنار به مرور به محله ای بازارگونه تبدیل می شود و در 
دهه 1380 شهرداری هم از این فرصت سوء استفاده کرده خانه های 
فاخر و میراثی را از سکنه محل می خرد. از جمله این آثار می توان 
به باغات شکوه السلطنه که مادر مظفرالدین شاه بوده اشاره کرد که 
شامل 8 یا 9خانه قدیمی بوده است. تعاونی ناجا و شهرداری تهران 
این خانه ها را خریداری می کنند و به بهانه اینکه این خانه ها مأمن 
افراد معتاد و بزهکار هستند، در سایه اهمال سازمان میراث فرهنگی 

وقت، آنها را تخریب می کنند.
 در ده�ه 1390 � اقداماتی برای احیای بازارچه عودلاجان 
صورت گرفت و بازتاب هایی نیز در رسانه ها داشت؛ این اقدامات 

به چه شکل بوده و نتیجه را چطور ارزیابی می کنید؟
در سللال 1390 قسمتی از سقف بازارچه محله عودلاجان فرو 
می ریزد و سرانجام این واقعه و بازتاب های رسانه ای آن سبب می شود 
که شهرداری اقدام به مرمت و احیای سقف کند و کورسوی امیدی 
شکل می گیرد. با اتمام مرمت بازارچه عودلاجان اما بار دیگر رخنه 
کردن بازار در محله پامنار شدت می گیرد. دانه دانه خانه های قدیمی 
تبدیل به کارگاه و انبار می شوند و عمارت های تاریخی یکی پس از 
دیگری از درون تخریب می شوند و در این دوره شاهد اقداماتی نظیر 

تراشیده شدن آجرکاری های سر در خانه ها هستیم.
 در سللال 1395 بدون در نظر گرفتن زیرساخت ها و مشکات 
تردد مسوولان تصمیم می گیرند پامنار را سنگفرش کنند و بخش 
شرقی نماهای ساختمان را بازسازی کرده و گیت ورودی می زنند. 
ساکنان محله اعتراض می کنند اما اعام می شود که پامنار باید پیاده 
راه شود و تقابلی بین شهرداری، سازمان میراث فرهنگی و تعاونی 
ناجا شکل می گیرد. میراث فرهنگی وقت و شهرداری در نهایت اقدام 
قابل توجهی برای مرمت و ساماندهی پامنار انجام نمی دهند و نهایتا 
هم شهرداری از کسبه برای آنکه جلوی خانه های تاریخی که تبدیل 

به انبار شده بلوک نگذارد، مبالغی دریافت می کند.
 � خانه امین لشکر یکی از خانه های تاریخی و مهم عودلاجان 

است، سرنوشت این خانه به چه شکل رقم می خورد؟
شهرداری این خانه را خریداری می کند اما به دلیل مشکات 
حقوقی سلله دانگ آن را به شخص دیگری تهاتر می کند تا به نام 
بزند، اما آن شخص فوت می کند. از اینجا به بعد محله عودلاجان با 
وجود تمام تاریخ و گذشته افتخارآمیز آنکه راوی چهره های سرشناس 
بسیاری در تاریخ معاصر است، به مشکل می خورد. خانه هایی که 
مصادره شللده اند نیز در اختیار ستاد اجرایی قرار گرفته و بعضا به 

حال خود رها می شوند.
 � چه خانه های دیگری بر اثر مش�کلات حقوقی یا رها 
ش�دن در این س�ال ها قربانی تخریب شده اند یا وضعیت 

نامناسبی دارند؟
یکی از خانه هایی که به دلیل رعایت نکردن دستورالعمل های 
حقوقی تخریب شللده، خانه میرزاآقاخان نوری اسللت. خانه های 
عبدالباقی ارباب هم که محدوده بسیار بزرگی را شامل می شده با 
آسیب و تخریب مواجه شده است. خانه تاریخی آیت الله سقفی که 
پدرخانم حضرت امام هم در آن ساکن بوده اند، نیز تخریب شده است. 
در خصوص خانه هایی که هنوز باقی مانده و باید به آنها رسیدگی 
کرد،  می توان به خانه های میرزا ابوطالب زنجانی، موتمن الاطباء و 
سلطان بیگم شجاعی اشاره داشت. از خانه هایی که در حال حاضر در 
حال تخریب هستند اما متاسفانه اداره میراث فرهنگی تهران از آنها 
چشم پوشی کرده و به آنها توجه ای ندارد، می توان به خانه تاریخی 
»سرهنگ ایرج«- وزیر توپخانه رضاشاه پهلوی- اشاره داشت. خانه 
آقاعلی حکیم ملقب به زنوزی که بادگیری بزرگ و آجرکاری های 
منحصر به فرد هم دارد، در اختیار مالک شخصی بوده و در حال تخریب 
کامل است. خانه عمادالدوله نیز عمارتی قاجاری است با آجرکاری ها 
و مقرنس کاری های زیبا که کاشی های آن به سرقت رفته و خانه در 
حال تخریب کامل است. همچنین خانه فرج الله خان در انتهای کوچه 
حق پرست، مالک آن در کش و قوس با شهرداری برای تخریب ملک 
است. در نهایت باید اذعان کنم که باوجود پتانسیل بالای گردشگری 
محله پامنار اما به این منطقه توجه لازم نمی شود و خانه های قدیمی 

این محله با خطر تخریب جدی مواجه هستند.

بررسی»جهان صنعت« از دومینوی تخریب بافت تاریخی تهران

به داد »پامنار« برسید

زمان پیشنهادی: 20 دقیقه

قانون های حل جدول سودکو:
1- در هر سطر و ستون باید اعداد یک تا 
9 نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
2- در هللر مربع 3×3 اعداد یک تا 9 باید 
نوشته شود و در نتیجه هیچ عددی نباید 

تکرار شود.

زمان پیشنهادی: 40 دقیقه

سودوکو 
سللودوکو Sudoku یللک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک سرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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عمودی: 
1- دوست ویرانگر- ابر سفید- تابنده و درخشان

2- ترکیب مثل گونه به معنی خوش طعم نبودن- اغتشاش 
و آشوب

3- روزگار بی پایان- آرشه- شکوفه کردن درخت
4- نوعللی نمایللش- چوب مخصوص بوجللاری- از کلمات 

شرط- حرف خطاب
5- سرپرستی اداره- جسم و تن- درخت بی بار

6- از الفبللای موسللیقی- ضمیر جمللع مودبانه- پهن ترین 
آبشار جهان

7- جنگ افزار قدیمی- برخوردار از شللادی بسیار- سختی 
و بدفرجامی 

8- اسطوره یونان باستان که از پاشنه پا ضعف داشت- واحد 
سنجش سطح زراعی- مارکی بر خودروی نیسان

9- ناپسللند از نظر دستورهای شللرعی- عنصر گازی شکل 
پرتوزا با عدد اتمی 86- گلوله تفنگ

10- از فرشللتگان مقللرب الهللی- جماعللت- موضللوع و 
درون مایه

11- برکت هر سللفره ای- برادران نویسللنده آلمانی- نوعی 
فعالیت اجتماعی

12- خویشللتن- حرکت تند هوا- قومی پارسی زبان- وجه 
رایج در بنگادش

13- در تشللویش و اضطراب- رنجبر همه جوامع- مجرای 
طعام

14- حد وسط- نویسنده روسی الاصل کتاب من فرانسوی 
نیستم )1970- 1908 میادی(

15- میز خطابه- برانگیزنده- پایتخت کشور فیلیپین

افقی:
1- عامت و سمبل- افسار و دهانه اسب- به  آهستگی

2- حفظ شللده در ذهللن- تیرانداز کهللن و منظومه ای از 
سیاوش کسرایی

3- عهده دار رسللیدگی به بهداشت مردم روستا- تحتانی- 
واحد شمارش احشام

4- بسللته بندی کارخانه ای- گوسللفند ماده دنبه دار- شتر 
قوی هیکل و بارکش- مسبب

5- مخزن بنزین خودرو- رفت به دنبال دارد- وزیرخردمند 

خشایارشاه هخامنشی
6- هللر دوازده مللاه یک بار- مقابل فراموشللی- پیشللوند 

سال و روز
7- فاسد و تباه شدن- از مزه ها- فرآورده لبنی

8- ابزار زخم بندی- شهر بندری در شمال  شرق برزیل- راه 
رفتن کودک نوپا

9- چللوب بلند برای نشسللتن پرنللدگان در قفس- ظلم و 
ستم- آهک آمیخته به خاکستر

10- اصل و ریشه- تقلید رفتاری- داستان گو
11- دسللتبند زینتی بللرای خانم ها- روکار سللاختمان- 

دست آموز
12- ای خدای من- بسیار صمیمی و انس گرفته- امتحان 

و آزمون کوتاه- جواب مثبت روس ها
13- دوسللتی و عاقه- پاک شللدن از اتهام و گناه- نوعی 

نفرین 
14- نهادی در سازمان ملل متحد- از رنگ های روشن

15- دومین سیاره منظومه شمسی- نرده کنار ایوان- برج 
آهنی در فرانسه که نماد آن کشور است

جواب جدول شماره   2733 
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 بستنی از کجا آمد ه؟ 
تا به حال به این اندیشیده اید ک��ه چرا هرگز د ر هیچ گزارش یا رسانه 
خارجی د ر مورد  اینکه بستنی، این خوش مزه پرطرفدار، د ر کجا و توسط 
چه کس��ی ساخته شد هیچ حرف��ی به میان نیامده؟! جواب این سوال 
د ر کت��اب »مرد م د وران مشروطه« د ر قفسههای خاک گرفته کتابخانه 
ملی موجود  است. د استان از اینجا شروع می شود  که فرد ی به نام کریم 
 باستانی ملقب به کریم یخ فروش پسر جوانی از شهر ری د ر بازار آن زمان 
)خیابان جمهوری امروز( بساط یخ فروش��ی د اشت...«. د ر اواسط 
د رگیری های د وران مشروطیت کریم باستانی برای جلب بیشتر مشتری 
اقدام به پخش »یخ د ر بهشت« کرد  و د ر همین د وران و برای اولین بار، با 
مخلوط کرد ن شیر، یخ، زرد ه تخم مرغ، گلاب و شیره ملایر، اولین بستنی 
تاریخ بشریت را ساخت! که مورد  استقبال اهالی بازار و همسر سفیر انگلیس 
قرار گرفت. مغازه ای د ر همان حوالی توسط سفیر انگلیس به کریم اهدا شد! 
که بر سر د ر آن به زبان انگلیسی اسم فامیل کریم باستانی نوشته شده بود  

BASTANI که ایرانی ها به اشتباه آن را بستنی می خواند ند !
د ر زمان افتتاح فروشگاه، سفیر انگلیس گفت: »ما به احترام کری��م 
اسم محصول را آیس کریم می گذاریم« و بستنی هم د ر تاریخ ثبت شد . 
میرزا حسنخان مستوفی الممالک د ر کتاب خاطراتش می نویسد : کریم 
باستانی، لیسید نی ساخته از سرد اب های یزد  سرد تر، و از پنبه خراسان 
نرم تر« سال ها بعد کریم با یکی از کارمند ان سفارت انگلیس به نام الیزابت 
بسکین رابینز ازد واج ک��رد . سپس به انگستان و بعد به آمریک��ا مهاجرت 
کرد . د ر حال حاضر بستنی بسکین رابینز از معروف ترین برندهای بستنی 

د ر جهان است!
منبع: کتاب طهران قدیم

 صد اوسیما اد عای هک را رد  کرد 
صد ا و سیما اد عای هک شبکه خبر د و را رد  و تاکید  کرد  که صوت 

پخش شد ه، بخشی از برنامه بود ه است.
روابط عمومی س��ازمان صد ا و سیما اعلام کرد : صوتی که د ر زمان 
پخش زند ه برنام��ه بزرگد اشت شهد ا د ر فسا از شبکه خبر د و پخش 
شد ه مربوط به یکی از بخش های این بزرگد اشت بود ه است. صد ا و سیما 
تاکید  کرد ه که هیچ صوت خارجی به سیگنال د ریافتی از استان فارس 

اضافه نشد ه است.

قبر ماراد ونا حفر می شود !
خانواد ه د یه گو ماراد ونا رسما از د اد گاه خواسته اند  که اجازه نبش قبر و 
انتقال جسد  او را به آنها بد هد . به نظر می رسد  که با وجود  گذشت بیشتر 
از سه سال از د رگذشت ماراد ونا، او هنوز به آرامش نرسید ه است و شاید  
اتفاقات عجیب د یگری برای این اسطوره فوتبال آرژانتین د ر پیش باشد  
که باعث نگرانی هواد ارانش شد ه است. ماراد ونا د ر نوامبر سال 2020 د ر 
سن 60 سالگی و بر اثر حمله قلبی از د نیا رفت و تصمیم بر این شد  که 
د ر آرامگاه خصوصی بلا ویستا به خاک سپرد ه شود ، آرامگاهی که د ر حومه 
پایتخت آرژانتین قرار د اشت و د سترسی به آن برای عموم آزاد  نبود  اما حالا 
این احتمال وجود  د ارد  که او بارد یگر نبش قبر شود . حد اقل این د رخواستی 
است که خانواد ه او د ارند . آنها می خواهند  که بقایای پیکر این بازیکن سابق 
تیم ملی آرژانتین به مقبره ای د ر بوئنوس آیرس منتقل شود  و برای این کار 
به صورت رسمی هم اقد ام کرد ه اند . رسانه های آرژانتینی مد عی شد ه اند  که 
نامه ای به د اد گاه این کشور ارسال شد ه که د ر آن تاکید  شد ه که مقبره 
یاد بود  د ل د یز مکانی بسیار امن تر از محل فعلی د فن ماراد وناست و اینکه 
همه مرد م باید  فرصت اد ای احترام به بزرگ ترین نماد  فوتبال آرژانتین را 
د اشته باشند . د الما، جیانینا و جانا، د ختران ماراد ونا، به همراه ورونیکا اوجد ا، 
همسر سابق او و ماد ر د یه گو جونیور که پسر او است، به صورت رسمی این 
د رخواست را به ثبت رساند ه اند . حالا د اد گاهی د ر منطقه بوئنوس آیرس 
مسوولیت بررسی و رسید گی به د رخواست این خانواد ه را برعهد ه د ارد  و 
باید  شرایط را برای نبش قبر بد ون اشکال و انجام این انتقال تحت تد ابیر 
د رست امنیتی و به صورت خصوصی و محرمانه بررسی کند . ماراد ونا د ر 
تاریخ 25 نوامبر 2020 د ر اقامتگاه خصوصی د ر شمال بوئنوس آیرس از 
د نیا رفت. او چند  هفته پیش از آن تحت عمل جراحی مغز قرار گرفته 
بود . براساس تحقیقات انجام شد ه، این احتمال وجود  د ارد  که اشتباهات 
بزرگی د ر رسید گی به وضعیت او د ر خانه رخ د اد ه باشد . قرار است د اد گاهی 
د ر تاریخ چهارم جولای برای رسید گی به اشتباهات د کتر لئوپولد و لوکه، 
آگوستینا کوساچوف و همچنین روانشناس و سه پرستار او برگزار شود . 
د اد ستانی کل این افراد  را به قتل متهم کرد ه است. تمامی آنها این اتهامات را 
رد  کرد ه اند . اگر این اتهامات ثابت شود ، این افراد  ممکن است با محکومیتی 

سنگین تا 25سال زند ان روبه رو شوند .

 د ستور خزاعی برای فیلم های خارجی عرضه شد ه 
د ر پلتفرم ها

با د ستور رییس س��ازمان سینمایی کشور کلیه آثار سینمایی 
خارجی که د ر پلتفرم های مختلف عرضه می شوند  باید  تایید یه سازمان 
سینمایی را جهت نمایش از این سکوها اخذ کنند . محمد  خزاعی 
د ر این نامه خطاب به معاونت ارزشیابی و نظارت سازمان سینمایی 
با اشاره به حضور پررنگ آثار سینمایی خارجی ) شامل آثار مستند ، 
کوتاه، انیمیش��ن و آثار بلند  سینمایی( د ر سکوهای نمایش فیلم 
کشور آورد ه است:»با استناد  به ابلاغیه وزیر فرهنگ و ارشاد  اسلامی 
د ر خصوص ایجاد  ساز و کار راه اند ازی بخش نظارت و صد ور تایید یه 
محتوایی فیلم های خارجی متقاضی نشر بر سکوهای نمایش فیلم، 
از این پس عرضه این آثار منوط به اخذ تایید یه نمایش از سازمان 
سینمایی است. د ر این نامه بر تهیه ساز و کارهای لازم جهت تشکیل 
و اد اره این مجموعه نظارتی و نیز تد وین د ستورالعمل نحوه نظارت و 
صد ور تایید یه محتوایی فیلم ها و آثار سمعی و بصری متقاضی نشر بر 
سکوهای نمایش فیلم تاکید  شد ه است. خزاعی د ر این نامه همچنین 
تد وین ضوابط ناظر بر فیلم های خارجی متقاضی نشر بر بسترهای 
نمایش فیلم و نیز برگزاری جلسات مختلف با بخش های مربوطه را 
خواستار شد ه است. با توجه به اهمیت نظارت بر آثار سینمایی خارجی 
و پایش محتوایی این آثار صد ور این ابلاغیه فصل تازه ای د ر تخصصی 

شد ن و تمرکز بیشتر بر ماهیت آثار خارجی ارزیابی می شود .«

 بوی شورش از د رون جشنواره کن ۲۰۲۴ 
کارمند ان جشنواره فیلم کن د ر حال برنامه ریزی هستند  تا برای 

د ریافت حقوق بیشتر به اعتراض و احتمالا اعتصاب د ست بزنند .
رسانه سینمایی د د لاین د ر یک گزارش اختصاصی خبر می د هد  که 
جشنواره فیلم کن که به عنوان محلی برای بیان اعتراض هم شناخته 
شد ه، امسال نیز تفاوتی با قبل نخواهد  د اشت اما ممکن است نوع اعتراض 
کمی متفاوت با سال های قبل باشد  زیرا بوی شورش از د رون می آید . 
این گزارش فاش می کند  که حد ود  200 کارمند  این جشنواره سینمایی 
فرانسوی که ترکیبی از نیروهای خود  کن و کارمند ان جشنواره های د یگر 
از سراسر فرانسه هستند ، د ارند  برنامه ریزی می کنند  تا د ر طول برگزاری 
این جشنواره برای د ستمزد  خود  د ست به اعتراض و حتی اعتصاب بزنند . 
برنامه این اعتراض ها توسط گروهی موسوم به »زیر پرد ه های نمایش، 
زباله ها: جمع کارکنان پرمخاطره جشنواره های فیلم« رهبری می شود  و 
این نام اشاره ای به شعار معروف اعتراضات می 6۸ د ارد : زیر سنگفرش ها، 
ساحل. این اتحاد یه که مارس 2020 راه اند ازی شد ، متشکل از کارمند ان 
بخش های مختلف کن، از جمله آن هایی که د ر بخش رقابتی رسمی، 
جشنواره مارس د و فیلم و بخش های جنبی د و هفته کارگرد انان و هفته 
منتقد ان کار می کنند  و همچنین کارمند ان بخش بین المللی بورد و، 
جشنواره فیلم مستقل، جشنواره لومیر د ر لئون و جشنواره بین المللی 

فیلم »انتروه« د ر بلفورت است.
منابع��ی از د رون این اتحاد یه به د د لای��ن گفته اند  قصد  د ارند  د ر 
 ACID مراسم افتتاحیه بخش د و هفته کارگرد انان، هفته منتقد ان و
کن صد ای خود  را به گوش د یگران برسانند  و همچنین د ر طول این 
روی��د اد  ۱2روزه که از ۱۴ ماه می  آغاز می شود ، تظاهراتی را د ر محل 
جشنواره برگزار کنند . از جمله فیلم های مورد  انتظار این د وره باید  از 
اولین نمایش »مگالوپولیس« فرانسیس فورد  کاپولا و »فیوریوسا« جورج 
میلر یاد  کرد . ماهیت اعتراض ها تاکنون مخفی نگه د اشته شد ه اما این 
گروه قصد  د ارد  پنجشنبه برای نهایی کرد ن استراتژی خود  جلسه ای 
 برگزار کند . منابع گفته اند  بررس��ی اشکال مختلفی از اقد ام از جمله 
»اعتصاب کامل کارمند ان« که موجب می شود  د ه ها کارمند  جشنواره 
ابزارهای خود  را به طور کامل زمین بگذارند  روی میز است. این اعتصاب 
د ربرگیرن��د ه کارمند انی چون برنامه نویسان، متصد ی��ان د وربین ها، 
زیرنویس کنند گان فیلم ها، چهره های مطبوعاتی جشنواره و کارکنان 
مختلف مد یریت و فنی که بیشترشان پاره وقت هستند ، می شود . اگر 
برنامه نویسان یا مسوولان مطبوعاتی ابزارهایشان را پایین بیاورند  مشکل 
بزرگی برای اجرای جشنواره ایجاد  می شود . بد ون برنامه نویسان اصلا 
روشن نخواهد  بود  که آیا برگزاری روید اد  ممکن است یا خیر! ناامید ی 
این گروه د وجانبه د ارد ؛ اول اینکه آنها به د ستمزد ی که از کارفرمایان 
خود  د ریافت می کنند ، معترض هستند  و حقوق خود  را ناکافی می د انند  
زیرا اغلب س��اعات اضافه کاری س��ختی را که لازمه شغلشان است، 
د ربرنمی گیرد . یکی از افراد  این اتحاد یه به شرط ناشناس ماند ن به د د لاین 
گفت: از بررسی ها متوجه شد یم که ۸0د رصد  کارمند ان جشنواره د ر حالی 
کار می کنند  که قرارد اد شان کمتر از 2000 یورو )2۱00 د لار( د ر ماه است 
و این د رآمد  برای زند گی د ر پاریس غیرممکن است. د ومین نقطه اختلاف، 
برنامه بیمه بیکاری منحصر به فرد  فرانسه برای کارکنان و تکنسین های 
بخش سرگرمی است. این طرح از کارکنان بخش سرگرمی با قرارد اد های 
کوتاه مد ت با مزایای بیکاری د ر زمانی که بین یک شغل یا پروژه با پروژه 
بعد ی هستند ، حمایت می کند . برای واجد  شرایط بود ن، کارکنان باید  
بتوانند  ثابت کنند  که ساعات مشخصی را د ر طول سال کار کرد ه اند . 
پرد اخت ها از طریق مالیات های پرد اخت شد ه توسط کارفرمایان تامین 
می شود  اما به د لیل ابهام د ر مقررات، بسیاری از کارکنان جشنواره های 
سینمایی فرانسه از مزایای بیکاری محروم می مانند  و با قرارد اد های 
کوتاه مد ت ثابت استخد ام می شوند . منبع د یگری از این اتحاد یه هم 
گفته است: هیچ کس شرایط و د ستمزد  کارگران جشنواره را زیر سوال 
نبرد ه بود  و همه ما کار برای جشنواره را پذیرفته بود یم زیرا عاشق فیلم 
بود یم، حتی اگر زند گی مان سخت می گذشت، اما حالا همه د ر حال 
بحث هستند  که وقتی این جشنواره ها میزبان ستارگانی از سراسر جهان 
هستند ، پرد اخت حد اقل د ستمزد  به کارکنان چقد ر بی معناست. این 
جنبش حامیان برجسته ای د ارد : ژوستین تریه فیلمساز فرانسوی سازند ه 
»آناتومی یک سقوط« که برند ه نخل طلای کن شد ، وقتی د ر جشنواره 
فیلم کن سال گذشته راه می رفت سنجاق سینه قرمز رنگ گروه را روی 
یقه کت خود  د اشت و حالا این گروه امید وار است چهره های بیشتری 
از صنعت س��ینما د ر جشنواره امسال این سنجاق را روی لباس شان 
د اشته باشند . د رست پیش از مراسم افتتاحیه جشنواره فیلم کن سال 
گذشته، این گروه بیانیه ای را د ر روزنامه چپ گرای لیبراسیون منتشر 
کرد  که ملاقات با وزیر فرهنگ فرانسه د ر کن را به د نبال د اشت. گفته 
شد ه مقامات د ولتی از این موضوع که کارکنان جشنواره تحت پوشش 
برنامه متناوب د ستمزد  بیکاری نبود ه اند ، بی اطلاع بود ه اند . جلسه ای هم 
با مرکز ملی سینمای فرانسه )CNC( برگزار شد  اما اقد ام مشخصی را 
به د نبال ند اشت. از آن زمان، این گروه سخنرانی های اعتراضی خود  را 
د ر جشنواره های سراسر فرانسه برگزار کرد ه اند  تا خواست خود  را روشن 
کنند . یکی از اعضای اتحاد یه به د د لاین گفت: مد یران جشنواره مخالف 
ما نیستند  و نگران هم هستند  اما جواب شان فقط این است که د ر شرایط 
مالی پیچید ه ای هستند  و اد عا می کنند  قد رت محد ود ی د ارند . پس از 
یک سال، ما اکنون د ر شرایطی هستیم که همه می د انند  ما وجود  د اریم 

و خواست مان چیست.
 امید واریم بتوانیم با کارفرمایان خود  به توافق برسیم. این جمع با د فتر 
تیری فرمو مد یر جشنواره کن و بخش های موازی هم تماس گرفته اند  
و از مشکلات و احتمال برگزاری تظاهرات عمومی د ر جشنواره امسال 
سخن گفته اند  اما هنوز پاسخی د ریافت نکرد ه اند . د ر تماس با جشنواره 
برای اظهارنظر گفته شد ه انتظار می رود  کارکنان مقاومت بیشتری خرج 
کنند  تا این روید اد  غیرانتفاعی د ولتی و خصوصی را برای وظایف عمومی 
غیرسیاسی مخد وش نشود . د ر همین حال منابع د رونی می گویند  به طور 
کلی به تغییرات مثبت خوشبین هستند  زیرا این اختلاف پیامد های 
»فوری« بر کارایی روید اد های سینمایی مانند  کن که جزءلاینفک اقتصاد  
فرانسه است، خواهد  د اشت. بسیاری از رؤسای جشنواره نیز به د د لاین 
گفته اند  که د ر 2سال اخیر د ریافته اند  چقد ر سخت است که بتوانند  با این 
د ستمزد ها کارکنان خوب و متخصص را به کار بگیرند . منبع د یگری هم 
گفته جشنواره کن به سختی می تواند  افراد  را استخد ام کند  و با این شرایط 
سال آیند ه ممکن است حتی برگزاری د رست جشنواره ممکن نباشد . 
افراد  د اخل صنعت امید وارند  کن بتواند  الگویی برای تعهد  به پرد اخت 

بهتر برای د یگر جشنواره ها باشد . 
جشنواره فیلم کن به تظاهرات عاد ت د ارد  و 20سال پیش صحنه 
اعتراضات مشابهی بود  که به د لیل کاهش مزایای بیکاری د ر خیابان ها 
شکل گرفت. سال پیش نیز کارکنان بخش پذیرایی جشنواره، تظاهراتی 
با عنوان »د یگ ها و ماهیتابه ها« را برای پرد اخت د ستمزد  بیشتر خارج از 
ساختمان کارلتون برگزار کرد ند  و اتحاد یه اصلی کارگران انرژی فرانسه 
نیز تهد ید  کرد  که منبع برق کن را به عنوان بخشی از اعتراض ها علیه 
اصلاحات بازنشستگی قطع خواهد  کرد . تظاهرات عمومی اما د ر طول 
جشنواره توسط مقامات محلی به د لیل نگرانی برای ایمنی ممنوع شد . 
فرش قرمز کن هم همواره جایگاهی برای اعتراض های مختلف بود ه؛ 
از اعتراض به مسائل سیاسی گرفته تا مشکل پاشنه کفش خانم ها که 
موجب شد  شماری پابرهنه روی فرش قرمز بروند . جشنواره های فرانسوی 
اغلب جایگاه ارائه بیانیه های سیاسی هستند . سال 200۳، د و جشنواره 
هنرهای تابستانی محبوب فرانسه یعنی جشنواره آوینیون و فستیوال 
اکس-آن-پرووانس پس از هفته ها اختلال و اعتراض کارکنان اعتصابی 
برای مزایای بیکاری لغو شد ند . د ر مجموع صحنه جشنواره های جهانی 
سینمایی به د لیل کاهش بود جه، اعتراض های سیاسی و د رگیری های 
جهانی، ۱2ماه پرتلاطم را تجربه کرد ه و جشنواره فیلم برلین تحت 
تاثیر موجی از ناآرامی های سیاسی قرار گرفت. انتظار می رود  کن نیز 
چنین اعتراض های سیاسی را پیش رو د اشته باشد  که برای حملات 

رژیم صهیونیستی به غزه و جنگ روسیه و اوکراین چهره کند .

سینمای جهان
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فیلم سینمایی »بی بد ن« د نبال زد ن تلنگری 
به خانواد ه هاست و قصد  د ارد  د ر بستر یک د استان 
جنایی، گسست های والد ین و فرزند ان و روابط بعضا 
ناقص آنها را به رخ بکشد . فیلم »بی بد ن« ساخته 
مرتض��ی علیزاد هِ فیلم اول��ی با نویسند گی کاظم 
د انش��ی، خیلی زود  پس از رونمایی از جش��نواره 
فیلم فجر به پرد ه سینما رسید  و با فروش بیش از 
۳2میلیارد  تومانی تا به امروز، اقبال نسبتا خوبی را به 
عنوان فیلمی د ر ژانر د رام جنایی به خود  د ید . د انشی 
که پیش از این با ساخت »علفزار« تجربه خوبی از 
بازخوانی پروند ه های جنایی کسب کرد ه بود ، این بار 
د ر مقام نویسند ه، سراغ د استانی نزد یک به واقعیت 
رفت و با برد اشتی آزاد  از پروند ه »غزاله و آرمان« که 
مربوط به سال های ۱۳92 تا ۱۴00 است، فیلمی د ر 
ژانر د رام جنایی را به سینماها آورد  تا روایتگر یکی 
از هولناک ترین قتل های چند  سال اخیر و د ر عین 

حال جنجالی ترین پروند ه  قضایی باشد .
مروری ب��ر زیرمتن های نهفته د ر این اثر، یک 
پی��ام روشن و جد ی را برای مخاطبانش د ارد  و آن 
هم تلاش کارگرد ان و نویسند ه برای ایجاد  یک پل 
ارتباطی بین این پروند ه قتل با عقبه روابط عاطفی 
د ر هر 2 خانواد ه قاتل و مقتول است؛ موضوعی که د ر 
شخصیت پرد ازی و د یالوگ گویی بازیگران و نوع بازی 
آنها نهفته شد ه و شاید  مخاطب را پس از تماشای فیلم 
به این فکر فرو ببرد  که آیا می شد  قتلی اتفاق نیفتد ؟ 
به جز فرد  قاتل، آیا افراد  د یگری هم د ر شکل گیری 
این جنایت هولناک سهم د اشتند ؟  به نظر می رسد  
که پاس��خ به هر د و سوال »مثبت« است اما چرا؟ 
جست وجو د ر شخصیت پرد ازی بازیگران فیلم، ابعاد  
د یگ��ری از قتل د ختر جوان )ارغوان( را به نمایش 
می گذارد ؛ س��روش صحت د ر نقش پد ر »ارغوان«، 
کاملا منفعل و سرد  است، از مهم ترین اتفاقات رخ 
د اد ه د ر بطن خانواد ه اش بی خبر است، تلاشی برای 
ارتب��اط پد رانه با د خترش برای فهم نیازهای او د ر 
د وران حساس جوانی و نوجوانی نمی کند  و حتی 
پس از مرگ او با حالتی س��رد رگم و بی اراد ه، تنها 
شنوند ه د یالوگ های طرفین است. رفتار منفعلانه او 
د ر اکثر سکانس های فیلم، مخاطب را آزار می د هد  
که چرا این مرد ، حتی یک برخورد  سخت و خشن 
با قاتل د خترش ند ارد ؟ که البته به نظر می رس��د  
این شخصیت پرد ازی و بازیگرد انی به عمد  توسط 
کارگ��رد ان طراحی شد ه اس��ت. د ر نگاه اول، شاید  
به نظر برسد  که انتخاب چنین نقشی برای سروش 
صحت با توجه به عقبه بازیگری او، اشتباه بود ه اما 
نباید  فراموش کنیم که کارگرد ان بی بد ن به د نبال 
نمایش »پد ر بی مسوولیت« است. پد ری که حتی 
حساسیت لازم برای امور روزانه د خترش را ند ارد  و 

سرد رگم د ر زند گی روزمره تا جایی پیش می رود  که 
با خبر قتل د خترش مواجه می شود .

البته اینکه س��روش صح��ت د ر ایفای چنین 
نقش��ی موفق عمل کرد ه یا خیر، موضوع د یگری 
اس��ت. صحت را بیشتر با ایفای نقش  د ر بازی های 
انرژیک می شناس��یم و ب��ازی د ر نقش پد ر ارغوان 
تجربه جد ید ی برای اوست. برای یاد آوری هنرمند ی 
سروش صحت د ر بی بد ن فارغ از نقد ی که به بازی 
کم عمق او وارد  است، کافی است بازی احساسی او 
د ر جایی که از عروسی د خترش یاد  می کند  را د وباره 
مرور کنیم تا بازی هنرمند انه او د ر آنجا تبد یل به یکی 

از ماند گارترین سکانس های بی بد ن شود .
د ر نقطه مقابل، الناز شاکرد وست ایفاگر نقش ماد ر 
»ارغوان« است که هد ایت پروند ه را به د ست گرفته و 
برخلاف پد ر، با کنگشری اش، قاتل را تا چوبه د ار بد رقه 
می کند . د ر ظاهرِ ماجرا، با ماد ری د لسوز طرفیم اما 
د ر تعد اد ی از سکانس های فیلم پنهانکاری او تو ذوق 
می زند  و د ر نهایت زنجیره ای از اتفاقات که ارغوان را به 
آن سرنوشت شوم د چار می کند . شاکرد وست نماد ی 
از ماد ر مهربان اما »پنهانکار« است. پنهانکاری او د ر 
بخش های مختلفی از فیلم د ید ه می شود ؛ از پنهانکاری 
او د ر ماجرای کویر رفتن ارغوان با د وستانش و اتفاقات 

تلخ بعد ش تا ارتباط پنهانی سروش و ارغوان.
سوی د یگری از پروند ه قتل ارغوان، یک د ختر 
جوان که مالامال از حساد ت است،  نشسته؛ د ر ظاهر 

د وس��ت است، د ر واقعیت د شمن؛  د ر ظاهر، عملی 
که مرتکب می شود ، س��اد ه است اما اثر وضعی کار 
او به قد ری عمیق است که آتش یک خشم مرد انه 
را شعله ور می کند  و د ر نهایت به جنایتی هولناک 
ختم می شود . »د وست حسود « گاهی از د شمن هم 
خطرناک تر است.یکی از سوالاتی که پس از اکران 
این فیلم مطرح شد ، همین موضوع بود ؛ آیا بی بد ن 
از قصاص طرفد اری می کند  یا علیه آن است؟  تجربه 
تماشای فیلم هایی که برچسب »ضد  قصاص« را 
ید ک می کشند ، نشان می د هد  که مخاطب وقتی 
صند لی س��ینما را ترک می کند ، ب��رای فرد  اعد ام 
شد ه د لسوزی می کند ؛ آیا این اتفاق د ر بی بد ن برای 
س��روش تکرار می شود ؟ تصاویر د وربین های مد ار 
بسته که د ر بخشی از فیلم پخش می شود ، بخش 
مهم��ی از حقیقت پروند ه و مرتکبان جرم را فاش 
می کند . از سوی د یگر، تمام اتفاقات برای اینکه قاتل 
بخشید ه شود ، به خوبی کنار هم چید ه شد ه اما پد ر 
سروش همه راه ها را برای بخشش می بند د . موضع 
بی بد ن نسبت به قصاص متفاوت است؛ روی انجام 
قصاص پافشاری نمی کند  و بارها اعلام می کند  که 
راه بخشش باز است و موضع آوانگارد  نیز نسبت به 
این مساله نمی گیرد . به نظر می رسد  که کارگرد ان و 
نویسند ه هوشمند انه از کنار این مساله عبور کرد ند  تا 
سراغ مساله ای مهم تر بروند  و آن هم »گسست های 

د رون یک خانواد ه« است.

اگر الناز شاکرد وس��ت را کنار بگذاریم، د و بازی 
د رخشان د ر بی بد ن توجهات را به خود  جلب کرد ؛  

نوید  پورفرج و گلاره عباسی.
پورف��رج که ب��ا بازی د ر فیلم های س��ینمایی 
»مغزهای کوچک زنگ زد ه« و »مغز اس��تخوان« 
توانایی هنری اش را به رخ کشید ، د ر بی بد ن هم به 
عنوان بازپرس ایفای نقش کرد  و د رخشان بود . او هم 
کنش قهرمانی د اشت، هم د ر جایی پایش لغزید  و 
به ضد قهرمان تبد یل شد  و به خوبی از پس هر د و 
نقش برآمد . تلاش او برای بخشش قاتلانی که د ر 
پروند ه های��ش با آنها س��روکار د ارد ، برای مخاطب 

قابل باور است. 
د ر نقطه مقابل، گلاره عباسی را د ر نقش ماد ر 
سروش می بینیم که با وجود  بازی کوتاهش اما بسیار 
اثرگذار است و نقش ماد ر شکست خورد ه را به خوبی 
بازی می کند . بی بد ن شباهت های زیاد ی به »علفزار«، 
فیلم قبلی کاظم د انشی د ارد ، اگرچه شاید  به اند ازه 
آن جسور نباشد  و خیلی سراغ خط قرمزها نرود  اما 
به هر حال امضای د انشی پای آن است. اوست که 
د استان را از لابه لای پروند ه های قضایی که عمد تا 
د سترسی به آنها ساد ه نیست، بیرون می کشد  و خط 
سیر یک د رام جنایی را کنار قرار می د هد . تنها ابهام 
این است که چرا خود  او د ر نقش کارگرد ان حاضر 
نشد ؟  به نظر می رسد  که بی بد ن د نبال زد ن تلنگری 
به خانواد ه هاست و قصد  د ارد  د ر بستر یک د استان 
جنایی، گسست های والد ین و فرزند ان و روابط بعضا 
ناقص آنها را به رخ بکشد . »پد ر بی مسوولیت«، »ماد ر 
پنهانکار« و »د وست حسود « اگرچه قاتل نیستند  اما 

د ر وقوع این جنایت بی گناه هم نیستند .

نگاهی به »بی بد  ن«

متهمانردیفاولقتلکهقاتلنیستند!

گ�روه فرهنگ و هنر- حض��ور چهره های 
شناخته شد ه س��ینما و تلویزیون د ر صحنه تئاتر 
طی سالیان اخیر، واکنش های متفاوتی را به خود  
د ید ه است اما از هر زاویه ای که به این مقوله ورود  
می کنیم، به مورد ی خلاف اصالت و مقبولیت هنر 

نمایش برنمی خوریم.
حضور بازیگران سینما و تلویزیون روی صحنه 
تئاتر طی سال های اخیر با موجی از واکنش های 
متفاوت مواجه بود ه اس��ت. ع��د ه ای این حضور را 
غنیمت شمرد ه و آن را به نفع مصاد یقی چون جریان 
اقتصاد ی تئاتر نسبت د اد ند  و د ر مقابل، برخی این 
حضور را ناامن د انسته و ساحت نمایش و صحنه را 
مبرا از آن رخد اد هایی که مقابل د وربین سینما و 

تلویزیون می گذرد ، می د انند .
این تقابل طی سالیان اخیر، همواره به محلی د ر 
جهت مناقشه د و گروه تبد یل شد ه اما کفه قضاوت 
همواره به نفع موافقان این حضور سنگینی کرد ه 
است به خصوص آنکه طی ماه های اخیر، اخباری 
مبنی بر حضور اینفلوئنسرها روی صحنه نمایش 
حسابی خبرساز شد ه بود . د ر چنین شرایطی استد لال 
موافقان حضور بازیگران سینما و تلویزیون د ر تئاتر 
این بود  که د ر این زمینه، آیا حضور بازیگر حرفه ای 

موجه است یا حضور اینفلوئنسرها؟
د ر حال حاضر بازیگرانی چون فرهاد  آئیش، صابر 
ابر، بهرام افش��اری، ناد ر فلاح، بهنام تشکر، کورش 
س��لیمانی، رامین ناصرنصیر، امیرحسین فتحی، 
ن��ورا  هاشمی، صد ف اس��پهبد ی و محمد  ناد ری 

نمایش هایی را روی صحنه د ارند ؛ حضور بازیگران 
شناخته شد ه د یگر به پای ثابت تقویم سالانه کشور 
تبد ی��ل شد ه به گونه ای ک��ه د ر هر برهه زمانی د ر 
طول سال، بازیگران چهره ای را یافت می کنیم که 

نمایش هایی را به روی صحنه د ارند .
لازم است به این نکته مهم اشاره کنیم که بسیاری 
از بازیگرانی که امروز به ستاره های د نیای سینما، 
شبکه نمایش خانگی و تلویزیون تبد یل شد ه اند ، از 
تئاتر شروع کرد ه اند  و خاستگاه تئاتری د ارند  و اکنون 
که پس از مد تی، د وباره به صحنه تئاتر بازگشته اند ، 
نمی توان این ایراد  را بر آنها وارد  د انست که چرا خود  
را به هنر نمایش سنجاق می کنند . خاک صحنه 
د امن گیر اس��ت و اگر باید  انتقاد ی را به این د سته 

از بازیگ��ران وارد  د انس��ت، می توان عنوان کرد  که 
چرا د ر طول این مد ت د ر عرصه نمایش کم کاری 
د اشته اند . فارغ از این اتفاق، اگر بازیگری، خاستگاه 
تئات��ری ند اشته باشد  و حالا به هر د لیلی د رصد د  
تجربه اند وزی د ر این عرصه است، چرا باید  جلوی 
این حضور را گرفت؟ نخست آنکه تمرینات منحصر 
به تئاتر سبب کسب مهارت های نوین و متفاوتی 
د ر آن بازیگر می شود  که د ر اد امه مسیر بازیگری او 

تاثیرات مثبتی به همراه خواهد  د اشت.
ثانیا سبب رونق اقتصاد ی تئاتر می شود  که د ر 
تمام این سال ها به عنوان پاشنه آشیل نمایش مطرح 
بود ه و ناملایمات بسیاری را د ر این هنر اصیل رقم 
زد ه است. ثالثا، هر نمایشی، نویسند ه، کارگرد ان و 

تهیه کنند ه د ارد . با توجه به حساسیت های بالایی 
که د ر این زمینه وجود  د ارد  و البته وسواسی که به 
ویژه د ر نگاه کارگرد ان موجود  است، نمی توان این گونه 
اند یش��ید  که یک بازیگر با هر قابلیتی که د اشت، 
می تواند  به روی صحنه رفته و اساس��ا شایستگی 
چنی��ن حضوری را ند ارد  چراکه تمام این موارد ، از 
فیلتر کارگرد ان و د یگر صاحبان نمایش عبور کرد ه و 
چیزی به د لخواه بازیگر رقم نمی خورد . فارغ از تمامی 
این موارد ، هم اکنون چند ین نمایش وجود  د ارند  که از 
هیچ بازیگر چهره ای استفاد ه نکرد ه بنابراین فضا برای 
کسانی که منحصرا فعالیت خود  را د ر تئاتر د نبال 
می کنند  به راحتی فراهم است و اینکه برخی عنوان 
می کنند  حضور سلبریتی ها، محد ود  شد ن فضای 
کاری هنرمند ان عرصه تئاتر را تشد ید  می کند ، منطق 

د رستی ند اشته و نمی توان بر آن تکیه کرد .
هنر تئاتر د ر کشور، نسبت به سینما و شبکه 
نمایش خانگی، از برخی محد ود یت های بعضا تاریخی 
رنج می برد . د ر طول این سال ها تلاش های بسیاری 
صورت گرفته تا بسیاری از این محد ود یت ها مرتفع 
شود . رویکرد ی که قطعا با استقبال د وستد اران و 
د لس��وزان این هنر همراه اس��ت بنابراین نباید  با 
ایراد اتی از این د ست، زمینه فعالیت د ر این عرصه را 
محد ود  و مخاطب را نسبت به این هنر، د لسرد  کرد . 
حد اقل امروز که هنر نمایش، تلالویی ویژه د ر حیات 
پساکرونایی خود  د ارد  باید  با همبستگی و د لسوزی، 
زمینه اعتلای بیشتر هنر تئاتر د ر کشور را رقم زد  و 

موانع پیش رو را عقلانی و حساب شد ه مرتفع کرد .

سلبریتی ها جای کسی را د ر تئاتر تنگ کرد ه اند ؟

برایتداومهنر...

   صاحب امتیاز و مدیر مسوول:  محمدرضا سعدی

   تلفن تحریریه:88۰۴۲358- 88۰5۰893- 88۰6۰317
   نمابر: 88۲1۰753

   تلفن سازمان آگهی ها: 88۰5۰68۴-88۰5۰۲86

   نشانی:  خیابان شیخ  بهایی جنوبی، روبه روی مسجد بقیه  الله- بن بست سامان- پلاک ۴
   شماره پیامك: 3۰۰۰8388
   روابط عمومی: 88۰3989۴
   لیتوگرافی و چاپ: ایرانچاپ

www . j a h ane s ana t . i r

روزنامهاقتصادی،اجتماعیوفرهنگی

عضو انجمن صنفی روزنامه های غیر دولتی و تعاونی مطبوعات
26شوال  1۴۴5     5 می  ۲۰۲۴ 16اردیبهشت   1۴۰3

شماره5518-سالبیستم

 http://www.jahanesanat.irآیین نامه اخلاق حرفه ای:


